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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 14/2014 
Caràcter: Ordinària  
Data: 30 d’octubre de 2014 
Horari: de 10.00 a 16.30 hores 
Lloc: saló de sessions  
 
Assistents: 
 

President 

Mateo Isern Estela, batle (PP) 
Regidors/res 

Virginia Abraham Orte (PSIB-PSOE) 
Andrés Alcover Ordinas (PSIB-PSOE) 
Ana Maria Calvo Sastre (PSIB-PSOE) 
Esperanza Crespi Pibernat (PP) 
Antonio Donaire Sanchez (PSIB-PSOE) 
Sandra Fernández Herranz (PP) 
Ana Maria Ferriol Font (PP) 
Antonia Fornari Thomas (PP) 
Andrés Garau Garau (PP) 
Yolanda Maria Garví Blázquez (PSIB-PSOE) 
Álvaro Luis Gijón Carrasco (PP) 
Fernando Gilet Sancenón (PP) 
Maria Isabel González Carrasco (PSIB-PSOE) 
Rosa Llobera Gili (PP) 
Julio Martínez Galiano (PP) 
Guillermo Navarro Garau (PP) 
Antoni Noguera Ortega (MÉS) 
Guadalupe Pulido Roman (PSIB-PSOE) 
Joan Pau Reus Frontera (PP) 
Irene San Gil López-Quesada (PP) 
Begoña Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE) 
Sebastià Sansó Bonet (PP) 
Belén Soto Mateu (PP) 
Neus Truyols Caimari (MÉS) 
Gabriel Vallejo Gomila (PP) 
Jesús Valls Flores (PP) 
Antoni Josep Verger Martínez (MÉS) 
 

Excusa la seva assistència: 

José Francisco Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
 
Cap de Departamet: Antoni Pol Coll 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Secretari adjunt i secretari general del ple acctal: Miquel Ballester Oliver 
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Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
 
1. Aprovació de l’acta de la sessió ordinària de dia 25 de setembre de 2014 

 
2. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de preguntes amb resposta escrita que 
han presentat els grups municipals als plenaris de setembre 2011 a setembre de 2014 

 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de l’execució dels acords complimentats 
corresponents al  Ple ordinari de 25 de setembre de 2014 
 
4. Donar compte de la relació de convenis rebuts per a la seva inscripció  al Registre de 
Convenis de la Secretaria General del Ple en el mes de setembre de 2014 
 
5. Donar compte al Ple de l’Ajuntament dels Decrets de Batlia inscrits en el llibre de 
resolucions des del número15.966 de dia 22 de setembre de 2014 fins al número 18.378 de dia 
24 d’octubre de 2014, inscrits en el llibre de resolucions. Es poden consultar a 
http://plens.palmademallorca.es/JUNTA%20DE%20GOVERN/DECRETS%20DEL%20MES 

 
6. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de Batlia núm. 17096 de dia 7 d’octubre de 
2014 relatiu a l’actualització de membres de la Comissió de Protecció Civil Municipal 
(PLATERPALMA) 
 
7. Proposta d’aprovació de reconeixement  de compatibilitat per a l’exercici de l’activitat 
pública de professor associat de la UIB al coordinador general d’Hisenda i Innovació 

 
8. Proposta d’aprovació de reconeixement  de compatibilitat per a l’exercici de l’activitat 
pública de professor associat de la UIB al TAE superior cap de secció de Benestar Social IV 

 
9. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a  EMAYA per import de 69.680’79€ 
 
10. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a   Contratas Bartolomé Ramón S.A. per 
import de 108, 51€ 
 
11. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a   Contratas Bartolomé Ramón S.A. per 
import de 1.367’49€ 
 
12. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a   Contratas Bartolomé Ramón S.A. per 
import de 108’51€ 
 
13. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a   Caixabank S.A. per import de 
32.157’88€ 
 
14. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a    Malla S.A. per import de 363€ 
 
15. Proposta d’aprovació de canvi de nomenclatura zona estadística “Polígon de Llevant” per la 
de “Nou Llevant”. 
 
16. Proposta d’aprovació de mantenir la modalitat i preus dels abonaments vigents als 
aparcaments gestionats per SMAP i aprovació noves modalitats d’abonaments anuals 
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17. Proposta d’aprovació definitiva del Reglament de les prestacions econòmiques de 
l’Ajuntament de Palma. 
 
18. Proposta d’aprovació de modificació de l’Ordenança Fiscal General 
 
19. Proposta d’aprovació de modificació de l’Ordenança Fiscal d’Imposts sobre bens immobles 
i esmenes dels Grups Municipals PSIB-PSOE (617/2014) i MÉS (618/2014) 
 
20. Proposta d’aprovació de modificació de l’Ordenança Fiscal de l’Impost sobre l’increment de 
valor dels terrenys de naturalesa urbana i esmenes del Grup Municipal PSIB-PSOE (617/2014) 
 
21. Proposta d’aprovació de modificació de l’Ordenança Fiscal de l’Impost sobre construccions, 
instal·lacions i obres i esmenes del Grup Municipal PSIB-PSOE (617/2014) 
 
22. Proposta d’aprovació de modificació de l’Ordenança Fiscal de la taxa per expedició de 
documents administratius 
 
23. Proposta d’aprovació de modificació de l’Ordenança Fiscal de la taxa per a l’estacionament 
de vehicles de tracció mecànica a les vies públiques municipals 
 
24. Proposta d’aprovació de modificació de l’Ordenança fiscal de la taxa per a l’ocupació dels 
terrenys de titularitat pública local per bars o cafès, cafeteries i restaurants amb taules, cadires 
i altres elements i esmenes del Grup Municipal PSIB-PSOE (617/2014) 
 
25. Proposta d’aprovació de modificació de l’Ordenança Fiscal de la taxa per a l’ocupació del 
subsòl, sòl i vol dels terrenys dels domini públic local 
 
26. Proposta d’aprovació de modificació de l’Ordenança reguladora del preu públic per serveis 
de temporada a les zones delimitades de les platges del terme municipal 
 
27. Proposta d’aprovació de modificació de l’Ordenança reguladora del preu públic per la 
prestació de serveis i realització d’activitats en el centre Flassaders 
 
28. Proposta d’aprovació de mantenir per a l’any 2015 les tarifes de Mercapalma S.A. 
 
29. Proposta de deixar sense efectes les modificacions de crèdit núm. 4 i 5 aprovades pel 
plenaris de 24/03/2014 i 24/04/2014 respectivament 
 
30. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 9, de suplement de crèdit finançat amb 
baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2014 
 
31. Proposta d’aprovació de la modificació de crèdit núm. 13 de crèdit extraordinari finançat 
amb baixes de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació de 2014 
 
32. Proposta d’aprovació de la modificació de crèdit núm. 14 de crèdit extraordinari finançat 
amb baixes de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació de 2014 
 
33. Proposta d’aprovació de la modificació de crèdit núm. 15 de crèdit extraordinari finançat 
amb baixes de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació de 2014 
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34. Proposta d’aprovació del Pla de reducció de deute Ajuntament de Palma 2014-2019 
 
35. Proposta d’aprovació de les condicions segons les quals es pugui establir un nou conveni de 
contribucions especials amb UNESPA 
 
36. Proposta d’aprovació definitiva del Pla de Mobilitat Urbana Sostenible de Palma 
 
37. Proposta d’aprovació  definitiva del projecte d’estudi de detall per ordenació d’una parcel·la 
amb estació de servei al C/ Gremi de Cirugians i Barbers, 11, Polígon Son Rossinyol. PE13/0007. 
05PRAD166 
 
38. Proposta d’aprovació de desestimar l’al·legació formulada pel Sr. Sebastià Barceló Serra 
durant el termini d’informació pública i aprovar definitivament el projecte d’estudi de detall per 
ordenació d’una parcel·la amb estació de servei al C/ Gabriel Alzamora, 25. Polígon Son Fuster. 
05PRAD167. PE2013/0005 
 
39. Proposta d’aprovació definitiva de l’estudi de detall per instal·lació d’un ascensor a un edifici 
existent ubicat al C/ Josep Ventayol, 8 Son Rapinya. 05PRAD168. PE2014/0001. 
 
45. Proposició conjunta dels Grups Municipals PSIB-PSOE i MÉS relativa a Palma municipi 
antitaurí i amic dels animals(622/2014) 
 
65. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa al segon macroprojecte de remodelació i 
millores de les instal·lacions del Club Marítim Molinar de Llevant (629/2014) 
 
47. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a aturem el pla de fumigació amb insecticida 
agressiu i no selectiu contra la processionària del pi (625/2014) 
 
42. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a la creació d’un parc d’habitatges de lloguer 
social (616/2014) 
 
64. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la preservació de Can Bibiloni 
(628/2014) 
 
53. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la garantia juvenil (634/2014) 
 
54. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la retirada d’amiant de les escoles 
(638/2014) 
 
57. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa al Centre Comercial de Ses Fontanelles 
(633/2014) 
 
62. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a la condemna de la política municipal contra el 
petit comerç (620/2014) 
 
43. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a suport a la consulta popular pel dret a decidir 
de Catalunya (619/2014) 
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59. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la mercantilització dels contractes 
socials i el desmantellament dels serveis socials a Palma (640/2014) 
 
40. SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a nova escola oficial 
d’idiomes a Palma (468/2014). 
 
41. SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a bases comunes en tots els 
plecs socials i educatius (571/2014) 
 
44. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a servei de consulta a l’arxiu municipal 
(621/2014) 
 
46. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a Miquel dels Sants Oliver i Tolrà (623/2014) 
 
48. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a menjades al servei d’acollida temporal 
(626/2014) 
 
49. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la millora del manteniment, la neteja i 
el menjar del servei d’acollida municipal (636/2014) 
 
50. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a polítiques de prevenció de la violència 
masclista (627/2014) 
 
51. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la necessitat de comptar a Palma amb 
parets legals per pintar “graffitis” (630/2014) 
 
52. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la utilització del casal de barri de Son 
Ferriol pel club d’esplai Xiroi, i el retard en l’inici dels tallers a S’Escorxador i Son Cotoner 
(632/2014) 
 
55. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la recuperació de les polítiques 
d’igualtat (643/2014) 
 
56. SOBRE LA TAULA.- Proposició  conjunta dels Grups Municipals PSIB-PSOE i MÉS, relativa a la 
situació de l’empresa pública “correos” (504/2014) 
 
58. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a  la construcció del carril bici que 
connecti Son Hugo amb Son Oliva i Son Ferragut ( 637/2014) 
 
60. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a  la neteja de les barriades i la 
negociació col·lectiva (641/2014) 
 
61. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a  la retallada del transport públic a l’EMT 
i els drets laborals de la plantilla i la eficiència i l’estalvi als contractes de manteniment de la 
flota d’autobusos (644/2014) 
 
63. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa als suports lluminosos publicitaris de tecnologia 
digital (624/2014) 
 
66. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la revisió del PGOU (631/2014) 
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67. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’intervenció sobre el seguiment del pla 
d’ajust de l’article 7 RDL 4/2012, tercer trimestre 2014 
 
FOD 1.  Moció d’urgència del Grup Municipal MÉS relativa a condemnar actes violents a Palma 
 
FOD 2. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 2, de suplement de crèdit finançat 
amb una major aportació de l’Ajuntament en el pressupost de l’IMI per a 2014.  
 
PRECS I PREGUNTES 
 
1. SECRETARIA 
 
1. Aprovació de l’acta de la sessió ordinària de dia 25 de setembre de 2014. 
 
“Es presenta al Ple de l’Ajuntament de dia  30 d’octubre de 2014,  per si escau, l’aprovació de  
l’esborrany de l’acta de la sessió ordinària de dia 25 de setembre de 2014”. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
2. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de preguntes amb resposta escrita 
que han presentat els grups municipals als plenaris de setembre 2011 a setembre de 2014. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSBENTAT 
 
“Complint el que disposa l’article 38 del Reglament Orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma, 
la Secretaria General del Ple ha realitzat el seguiment de les preguntes amb resposta escrita 
que han presentat els grups municipals als plens de setembre de 2011 a setembre de 2014, les 
quals se sotmeten a la consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte de l’esmentat 
seguiment: 
Únic.- Donar compte del resultat del seguiment de les preguntes amb resposta escrita que han 
presentat els grups municipals als plens de setembre de 2011 a setembre de 2014”. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de l’execució dels acords 
complimentats corresponents al  Ple ordinari de 25 de setembre de 2014. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSBENTAT 
 
“Complint el que disposa l’article 38.c del Reglament Orgànic del Ple de l’Ajuntament de 
Palma, la Secretaria General del Ple ha realitzat el seguiment de l’execució dels acords del ple 
ordinari de 25 de setembre de 2014. Per això, se sotmet a la consideració de l’Ajuntament Ple 
el següent: 
Únic.- Donar compte del resultat del seguiment a l’execució dels acords complimentats 
corresponents al ple ordinari de 25 de setembre de 2014 de l’Ajuntament”  
 
4. Donar compte de la relació de convenis rebuts per a la seva inscripció  al Registre de 
Convenis de la Secretaria General del Ple en el mes de setembre de 2014. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSBENTAT 
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“Donar compte al Ple de l’Ajuntament de dia 30 d’octubre de 2014, de la relació dels convenis 
rebuts per a la seva inscripció al registre de convenis de la Secretaria General del Ple durant al 
mes de setembre, amb el corresponent número de registre: 
1439  Conveni de col·laboració entre el Consorci per a la Millora de les Infraestructures 
Turístiques i per al Foment de la Desestacionalització de l’Oferta de l’Illa de Mallorca, l’Agència 
de Turisme de les Illes Balears i l’Ajuntament de Palma, per a la realització del projecte 
“Soterrament de contenidors d’RSU a un tram de l’eix de la Platja de Palma i condicionament 
de l’eixample del carrer Bellamar a la intersecció amb l’avinguda Bartomeu Riutord.” (Firmat el 
18.09.14)” 
 
3. PART RESOLUTIVA 
3.1. PROPOSTES DE BATLIA 
 
5. Donar compte al Ple de l’Ajuntament dels Decrets de Batlia inscrits en el llibre de 
resolucions des del número15.966 de dia 22 de setembre de 2014 fins al número 18.378 de dia 
24 d’octubre de 2014, inscrits en el llibre de resolucions. Es poden consultar a 
http://plens.palmademallorca.es/JUNTA%20DE%20GOVERN/DECRETS%20DEL%20MES 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSBENTAT 
 
6. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret de Batlia núm. 17096 de dia 7 d’octubre 
de 2014 relatiu a l’actualització de membres de la Comissió de Protecció Civil Municipal 
(PLATERPALMA) 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSBENTAT 
 
“En compliment de l’article 4.2 del Decret 50/1998, de 8 de maig, i del Decret 74/2004, de 30 
de juliol, es va elaborar el Pla Territorial d’Emergències de la Ciutat de Palma de Mallorca 
(PLATERPALMA), aprovat per acord de Ple de l’Ajuntament de data 28 de juliol de 2008. 
 
Els articles 129 i 130 de la Llei 23/2006, de 20 de desembre, de capitalitat de Palma, regulen la 
creació i el funcionament de la Comissió de Protecció Civil Municipal, i mitjançant acord de Ple 
de l’Ajuntament de 22 de desembre de 2008 es va aprovar la creació de la Comissió de 
Protecció Civil Municipal. 
 
Vist que el Ple de l’Ajuntament en sessió ordinària de 29 de setembre de 2011 va aprovar el 
nomenament dels membres de la Comissió de Protecció Civil Municipal, i vista la necessitat 
d’actualitzar la composició de l’esmentada Comissió, propòs que es dicti el següent:  

D E C R E T  

1. Actualitzar la composició dels membres de la Comissió de Protecció Civil Municipal 
(PLATERPALMA), que és la següent: 

- Direcció Delegada: El regidor de l’Àrea delegada de Seguretat Ciutadana, Sr. Guillermo 
Navarro Garau. 
 
- Gabinet d’Informació: Gabinet de Premsa, el coordinador general de Comunicació, Sr. Ángel 
Neila Caño, i com a suplent, la directora general de Premsa, Sra. Pilar Seguí Fiol. 
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- Secretaria Tècnica: l’oficial cap de Bombers, Sr. Manuel Angel Nieto Izquierdo, i com a 
suplent, l’oficial de Bombers, Sr. Luís Miguel Ortega Ballester. 
 
- Direcció General d’Emergències del Govern de les Illes Balears: el tècnic director 
d’Emergències, Sr. Pedro Ladaria Sureda, i com a suplent, el tècnic director, el Sr. Martín 
Mancha Lorenzo. 
 
- Secretari de la Comissió: El secretari general del Ple accidental de l’Ajuntament de Palma, 
Sr. Miquel Ballester Oliver, i com a suplent, el cap de departament de la Secretaria General del 
Ple, Sr. Antoni Pol Coll. 
 
Vocalies permanents 

 
- El regidor de  l’Àrea delegada de Mobilitat, Sr. Gabriel Vallejo Gomila, i com a suplent, el 
cap de departament, Sr. Miquel Femenia Reus. 
 
- El cap de Policia Local, el comissari Sr. Joan Mut Garcia, i com a suplent, el comissari, Sr. 
Enrique Cabellos Olmo. 
 
- L’oficial cap de Bombers de S.C.I.S., el Sr. Manuel Angel Nieto Izquierdo, i com a suplent, el 
coordinador de Bombers, Sr. Alex Bergas Ribas. 
 
- El director general de l’Àrea d’Urbanisme, Sr. Enrique Izcue Capó, i com a suplent, el cap 
d’Organització i Qualitat, Sr. Pedro Ángel López Martínez. 
 
- El coordinador general d’Infraestructures, Sr. José Alejandro Asensi López, i com a suplent, 
el cap de departament, Sr. Urbano Sánchez Pastor-Dotor. 
 
- La directora general de l’Àrea delegada de Benestar i Igualtat, Sra. Mercedes Varela 
Fernández i com a suplent, el director tècnic, Sr. Jaume Payeras Vives. 
 
- El cap de departament de Participació Ciutadana, Sr. Rafael Calle Castañeda, i com a 
suplent, el director general, el Sr. Antonio Cardona Espin. 
 
- El regidor de l’Àrea de Medi Ambient, Infraestructures i Coordinació Territorial, Sr. Andrés 
Garau Garau, i com a suplent, el coordinador tècnic de l’Àrea de Sanitat, Medi Ambient i 
Consum, Sr. Pedro Morell Ramis. 
 
- El lletrat cap dels Serveis Jurídics, Sr. Miquel Antich Verdera, i com a suplent, el lletrat 
assessor, Sr. Jaime Barceló Llompart. 
  
Vocalies eventuals 
 
- El director de Mercat de MERCAPALMA, Sr. Xavier Martín Socías, i com a suplent, el director 
gerent, Sr. Antonio José Monjo Tomás. 
 
- El director gerent de l’Empresa Municipal de Transports (EMT), Sr. Juan Iglesias Marroig, i 
com a suplent, el responsable de control i SAE, Sr. Ignacio Cádiz Soria. 
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- El president de l’Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram (EMAYA), Sr. Andrés Garau 
Garau, i com a suplent, el tècnic d’Obres i Projectes, Sr. Pere Marc Montserrat. 
 
- El cap de secció tècnica de l’Institut Municipal de Coordinació d’Obres Públiques Viàries 
(IMOV), Sr. Joan Antoni Sans Martínez, i com a suplent, el coordinador general 
d’Infraestructures i gerent de l’IMOV, Sr. José Alejandro Asensi López. 
 
- El gerent de l’Institut Municipal d’Innovació (IMI), Sr. José Antonio García Bustos, i com a 
suplent, l’administrador, Sr. José Llull Pastor. 
 
- La coordinadora general de l’Àrea de Cultura i Esports, Sr. Mª José Massot Ramis de 
Ayreflor, i com a suplent, el Director General d’Esports, Sr. Damià Vich Duran. 
 
- El gerent de l’Institut Municipal d’Esports (IME), Sr. Antoni Ramis Mas, i com a suplent, el 
cap de departament de Manteniment i Obres de l’IME, Sr. Rafael Estarellas Simonet. 
 
- La gerent de l’Empresa Funerària Municipal (EFM), Sra. Francisca González Rivera, i com a 
suplent, el cap de departament tècnic, Sr. Miquel Gomila Ginard. 
 
- El president de l’Associació d’Hotelers de la Platja de Palma, Sr. Francisco Marín Argudo, i 
com a suplent, la gerent, Sra. Patricia Lliteras Tesouro. 
 
- La coordinadora general de Batlia, Sra. Magarita Gayà Homar, i com a suplent, la directora 
general de Batlia, Sra. Cristina Zaforteza Fortuny. 
 
- El coordinador general de l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació, Sr. Josep Antoni Garcia 
Bustos, i com a suplent, el coordinador de l’Oficina de Control de la Despesa, Sr. Pep Lluís 
Cortés Fleixas. 
 
- La directora general de Comerç, Treball i Joventut i gerent de PALMAACTIVA, Sra. Silvia 
Romero Bosch. 
 
- El director general de Funció Pública i Govern Interior, Sr. Antolín García Torrens, i com a 
suplent, el cap de departament de Personal, Sr. Juan García Lliteras. 
 
- La directora general de l’Àrea d’Educació, Família, Majors i Immigració, Sra. Sonia 
Valenzuela VanMoock-Chaves, i com a suplent, l’administrativa del Patronat d’Escoles 
d’Infants, Sra. Maria Isabel Mas Barceló. 
 
2.  Donar compte d’aquest decret a la primera sessió que es dugui a terme el Ple de 
l’Ajuntament”. 
 
3.2. PROPOSTES DE LA JUNTA DE GOVERN, DELS SEUS MEMBRES I DELS/DE ALTRES 
REGIDORS/RES AMB RESPONSABILITAT DE GOVERN 
 
SOL·LICITUD INTERVENCIÓ PROPOSTA (NO S’ALTERA L’ORDRE DEL DIA) 
 
- Federació s’Associacio de Veïns de Palma (CIF G-07203573) 
 Punt 36 (Joan Forteza Cortés) 
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Sr. Batle (PP): 
 
“Passem a les propostes de la Junta de Govern, aquí hi ha una sol·licitud d’intervenció, de la Federació 
de Veïnats de Palma, Don Joan Forteza té la paraula. Don Joan Forteza, Don Joan Forteza.” 
 
Sr. Forteza Cortés, representant de la Federació d’associacions de veïns de Palma: 
 
“Benvolguts veïnats, Sr. Batle, Senyors regidors. Avui després de molts de mesos de feina, en els quals a 
més de l’empresa contractada, hi ha participat de manera activa, moltes altres entitats, entre les quals 
s’hi troba la Federació d’associacions de veïns de Palma, s’aprovarà de manera definitiva, el Pla de 
mobilitat urbana sostenible de la nostra ciutat. Un Pla finançat amb diners de la Unió Europea, i amb la 
participació de tots, pretén donar resposta i solucions a un dels problemes més greus, que ara mateix té 
la nostra ciutat, la mobilitat. En el transcurs de les diverses reunions de treball que hem duit a terme, 
amb la participació de moltes entitats representatives de diversos sectors afectats, així s’ha determinat. 
Una mobilitat que es veu restringida, per una excessiva presència de cotxes als nostres carrers. Una 
mobilitat que veu, com any rere any, el nostre transport públic perd milers d’usuaris, davant la mirada 
contemplativa del nostre Ajuntament. Una mobilitat que veu com de manera inexorable, qualsevol 
metro quadrat de les nostres terrasses, places i carrers, són envaïts per taules i cadires, de manera 
descontrolada, i sense regulació, comptant amb la permissivitat i complicitat del nostre Ajuntament, que 
esquiva el problema, evitant enfrontar-se al causant de les desgràcies dels ciutadans dels barris afectats. 
Contaminació acústica, contaminació atmosfèrica, i així fins un llarg etcètera que els veïnats i la 
Federació han denunciat ben de valent, durant tota aquesta legislatura, però que poques vegades hem 
estat escoltats, i molt manco han volgut contar amb la nostra participació. La primera passa està 
donada, el PMUS ha detectat la majoria de problemes i situacions denunciades i detectades, i en bona 
part hi ha posat possibles millores o solucions, de vegades parcials, de vegades totals. Ara fa falta la 
segona, la més important, i aquesta Sr. Batle, Senyors regidors, sol depèn de vostès, posar en marxa el 
PMUS, pel contrari no té cap sentit els doblers invertits per la Unió Europea, per ajudar-nos a millorar la 
qualitat de vida de la nostra ciutat, dels nostres ciutadans. Per això Sr. Batle, Senyors regidors, des de la 
Federació, els demanem que no oblidin la feina feta dins un calaix, posin a caminar, de manera 
immediata el PMUS, però els volem exigir i demanar més, posin a caminar el Reglament de Participació 
Ciutadana d’una vegada, els veïnats volem participar de manera activa en aquesta tasca. Ja els hem dit 
moltes vegades, informar no és participar. Però perquè tot això sigui possible Sr. Batle, fa falta tenir 
voluntat i sensibilitat política, i no sols expressar de paraula que vol governar pel bé i el interès general 
de tots, fa falta Sr. Batle que ho dugui a la pràctica. Moltes gràcies i bon dia.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies, molt amable. Continuem Sr. Secretari.” 

 
7. Proposta d’aprovació de reconeixement  de compatibilitat per a l’exercici de l’activitat 
pública de professor associat de la UIB al coordinador general d’Hisenda i Innovació. 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans 
 
 “El Sr. José A. García Bustos Coordinador General de l’’Àrea d’Hisensa i Innovació, mitjançant 
instància amb entrada al Servei de Personal dia 01.10.14 sol·licita li sigui concedit el 
reconeixement de compatibilitat per a l’exercici d’activitat pública de Professor Associat de la 
Universitat de les Illes Balears, durant el curs acadèmic 2014/2015, amb una dedicació no 
superior a la del temps parcial (5,5 hores setmanals). A més lliura certificat signat pel regidor 
d’Economia, Hisenda i Innovació al qual manifesta que el Sr. García té un horari flexible de 9 a 
15 hores dematins i de 16 a 19 hores d’horabaixa, adaptada i supervisada pel regidor. 
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Vist que l’esmentada sol·licitud compleix els requisits establerts als art. 3, 4, 7, 12 i següents de 
la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del personal al servei de les 
administracions públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 d’abril, ja que es tracta 
d’un contracte en règim de dedicació no superior a la del temps parcial i amb duració 
determinada, no superant els límits retributius, i essent aplicable en aquest cas l’excepció 
establerta a l’article 16.3 de l’esmentada llei. 
 
Vist l’article 123.1.p) de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases de Règim Local, 
segons la modificació realitzada per la Llei 57/2003, de 16 de desembre, de Mesures per a la 
Modernització del Govern Local, en relació a l’article 9 de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, 
d’Incompatibilitats del Personal al Servei de las Administracions Públiques, és motiu pel qual el 
Cap de Secció que subscriu proposa a l’Excm. Ajuntament Ple el següent 
 
A C O R D 
 
PRIMER..- Reconèixer al Sr. José A. García Bustos Coordinador General d’Hisenda i Innovació, la 
compatibilitat per a l’exercici de l’activitat pública de Professor Associat de la Universitat de les 
Illes Balears, en règim de dedicació no superior a la de temps parcial (5,5 hores setmanals) i 
amb duració limitada al curs acadèmic 2014/2015.  
 
SEGON.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment dels 
articles 3 i següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del personal al 
servei de les administracions públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 d’abril.  
 
TERCER.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari de 
treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes prevists dins la normativa de Règim 
Local”.  
 
S’aprova per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
8. Proposta d’aprovació de reconeixement  de compatibilitat per a l’exercici de l’activitat 
pública de professor associat de la UIB al TAE superior cap de secció de Benestar Social IV. 
 
Informe favorable per unanimitat de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
“El Sr. Bernat Calafat Vich, TAE Superior Cap de Secció de Benestar Social, mitjançant instància 
de data 03.09.14 sol·licita li sigui concedit el reconeixement de compatibilitat per a l’exercici 
d’activitat pública de Professor Associat de la Universitat de les Illes Balears, durant el curs 
acadèmic 2014/2015, amb una dedicació no superior a la del temps parcial (3 hores 
setmanals). 
 
Vist que l’esmentada sol·licitud compleix els requisits establerts als art. 3, 4, 7, 12 i següents de 
la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del personal al servei de les 
administracions públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 d’abril, ja que es tracta 
d’un contracte en règim de dedicació no superior a la del temps parcial i amb duració 
determinada, no superant els límits retributius, i essent aplicable en aquest cas l’excepció 
establerta a l’article 16.3 de l’esmentada llei. 
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Vist l’article 123.1.p) de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases de Règim Local, 
segons la modificació realitzada per la Llei 57/2003, de 16 de desembre, de Mesures per a la 
Modernització del Govern Local, en relació a l’article 9 de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, 
d’Incompatibilitats del Personal al Servei de las Administracions Públiques, és motiu pel qual el 
Cap de Secció que subscriu proposa a l’Excm. Ajuntament Ple el següent 
 
A C O R D 
 
PRIMER..- Reconèixer al Sr. Bernat Calafat Vich, TAE Superior Cap de Secció de Benestar Social 
IV, la compatibilitat per a l’exercici de l’activitat pública de Professor Associat de la Universitat 
de les Illes Balears, en règim de dedicació no superior a la de temps parcial (3 hores setmanals) 
i amb duració limitada al curs acadèmic 2014/2015.  
 
SEGON.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment dels 
articles 3 i següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del personal al 
servei de les administracions públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 d’abril.  
 
TERCER.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari de 
treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes prevists dins la normativa de Règim 
Local”.  
 
S’aprova per unanimitat 
 
9. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a  EMAYA per import de 69.680’79€. 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
“Dins l’any 2014 s’han rebut factures pel subministrament d’aigua potable i replega de residus 
sòlids de l’empresa EMAYA corresponents al mes de maig. Les esmentades factures no es 
poden tramitar per falta de diners a les partides adients i es per tal causa que, seguint les 
instruccions del Departament financer, un pic realitzades les comprovacions pertinents, la cap 
de secció que subscriu, d’acord amb l’establert per l’art. 176.2 b) i 182.1 del RDL 2/2004, de 5 
de març, que aprovà el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals i el Reglament 
orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma, demana al Ple l’adopció del següent 

 
ACORD 
 
Es proposa al Ple reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i pels 
imports que es detallaran a continuació i iniciar l’expedient de modificació de crèdit per habilitar 
el crèdit suficient a les partides que es relacionen per poder cobrir el total de la despesa. 
L’esmentat deute correspon a factures pel concepte d’aigua potable i replega de residus sòlids de 
l’empresa EMAYA, consums produits dins l’any 2014, facturació del mes de maig. L’import a 
reconèixer és el següent: 
 
PROVEÏDOR: EMAYA, Empresa municipal d’aigües i clavegueram, S.A. CIF A-07000029. C/Joan  
Maragall, 3.07006 Palma. 
 
PARTIDA 06.92000.22101 
Subministrament mes de juliol 
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TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:     69.870,60€ 
D’aquest total s’han de restar abonaments per un import de 189,81€ resultant un líquid de 
69.680,79€. 
 
Subministrament mes d’agost 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÓS:   102.034,19€” 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
10. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a Contratas Bartolomé Ramón S.A. per 
import de 108, 51€ 
       
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
 “I. Atès que en data 19 de juny de 2012, i arrel de l’incompliment per part del responsable, es 
va sol·licitar a l’empresa CONTRATAS BARTOLOMÉ RAMÓN, SA, amb CIF A-57115701, 
pressupost per a dur a terme, per via d’execució subsidiària, les actuacions ordenades per 
Acord del Consell de Gerència d’Urbanisme de data 6 de juliol de 2011. 
 
II. Atès que en data 14.09.2012 CONTRATAS BARTOLOMÉ RAMÓN, S.A. va presentar 
pressupost segons l’encàrrec sol·licitat, que fou informat favorablement pel tècnic municipal el 
17.09.2013. 
 
III. Atesa la factura núm. DS 120019, de data 30 de novembre de 2012, per un import de 
108,51.-€ (CENT VUIT EUROS I CINQUANTA-UN CÈNTIMS), de l’empresa CONTRATAS 
BARTOLOMÉ RAMÓN, SA, relativa als honoraris de redacció de pressupost, que obra a 
l’expedient informada favorablement a l’informe tècnic emès en data 19 de setembre de 2013, 
que transcrit diu:  
 
“Informe:  
 
A.- La factura núm. DS 120019, de data 30-11-2012, relativa a la certificació dels treballs 
realitzats per via d’execució subsidiària a l’immoble situat al carrer Illa de Rodes 24, referents a 
la “redacció de pressupost”, s’informa que és correcta des del punt de vista tècnic. 
  
B.- L’ import total de la factura DS 120019 presentada ascendeix a la quantitat de //108,51.-
€//, impostos inclosos. 
 
El que comunico als efectes oportuns.” 
 
Per això, d’acord amb el que estableixen l’article 123.p de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
Reguladora de les Bases del Règim Local; articles 22 a 27 de la Llei 30/1992, de 26 de 
novembre, de Règim Jurídic de les Administracions Públiques i del Procediment Administratiu 
Comú; l’article 176 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de maig, pel qual s’aprova el Text 
Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals; les Bases d’execució del Pressupost 
municipal; els articles 3, 63 i 80 del Reglament orgànic del Ple de l’ajuntament, aprovat el dia 
29 de juliol de 2004; i l’article 50.11 del Reglament d'organització, funcionament i règim jurídic 
de les corporacions locals, previ dictamen de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
humans, proposo al Ple l'adopció del següent 
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A C O R D 
 
1r) RECONÈIXER EL DEUTE de la factura núm. DS 120019, de data 30 de novembre de 2012, 
per un import de 108,51.-€ (CENT VUIT EUROS I CINQUANTA-UN CÈNTIMS), de l’empresa 
CONTRATAS BARTOLOMÉ RAMÓN, SA, amb CIF A-57115701. Els treballs inclosos en la factura 
són en concepte d’honoraris de redacció de pressupost, amb motiu de la sol·licitud realitzada 
en data 19 de juny de 2012. 
 
2n) ABONAR a l’empresa CONTRATAS BARTOLOMÉ RAMÓN, SA l’import de 108,51.-€ (CENT 
VUIT EUROS I CINQUANTA-UN CÈNTIMS), assenyalat al paràgraf anterior, quantitat que serà 
carregada a la partida: obres a càrrec de particulars núm. 08.151.00.226.32 del pressupost 
municipal vigent. 
 
3r) DONAR COMPTE al Departament Financer (Comptabilitat) als efectes oportuns. 
 
4t) DONAR COMPTE al Departament Tributari (Liquidacions) a efectes d’emetre la liquidació 
corresponent a la factura núm. DS120019, de data 30 de novembre de 2012, pels honoraris de 
redacció de pressupost, en relació amb l’execució subsidiària de l’ordre de retirada/demolició 
d’obres executades sense llicència al carrer Jaume Pomar i Fuster 9 (RC03284304), per un 
import de 108,51.-€ (CENT VUIT EUROS I CINQUANTA-UN CÈNTIMS), que serà de compte del 
responsable URBANIPARK S.A (A79311585). 
 
5è) NOTIFICAR aquesta resolució URBANIPARK S.A. (A79311585), a través del seu 
representant, Sra. Cecilia Coll Englund, amb DNI 43104284F  i a l’empresa CONTRATAS 
BARTOLOMÉ RAMÓN, SA, amb CIF A-57115701”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
11. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a   Contratas Bartolomé Ramón S.A. 
per import de 1.367’49€ 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
 “I. Atès que en data 7 de juny de 2011, i arrel de l’incompliment per part de la propietat, es va 
sol·licitar a l’empresa CONTRATAS BARTOLOMÉ RAMÓN, SA, amb CIF A-57115701, pressupost 
per a dur a terme, per via d’execució subsidiària, les actuacions ordenades per Decret de 
Batllia núm. 834, de data 30 de gener de 2009. 
II. Atesa la factura núm. DS 130010, de data 13 de desembre de 2013, per un import de 
1.367,49€ (MIL TRES-CENTS SEIXANTA-SET EUROS I QUARANTA-NOU CÈNTIMS), de l’empresa 
CONTRATAS BARTOLOMÉ RAMÓN, SA, relativa als honoraris de redacció de pressupost i 
documentació gràfica necessària, que obra a l’expedient informada favorablement a l’informe 
tècnic emès en data 23 de maig de 2014, que transcrit diu:  
“(...) Informe:  
A.- A la vista de la factura presentada núm. DS 130010, de data 13/12/2013, relativa al 
pressupost elaborat per l’empresa CONTRATAS BARTOLOMÉ RAMON S.A., en relació amb la 
partida 01.01 del capítol I, 3 “Honorarios redacción presupuesto” i a la partida 03.01 del capítol 
3 “Honorarios ejecución documentación gràfica y escrita”  de les obres ordenades per via 
d’execució subsidiària de l’immoble situat al carrer Joan Alcover 19. 
 
B.- Revisada la factura DS 130010 s’informa que es correcta des punt de vista tècnic. 
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C.- L’ import total de la factura DS 130010 presentada ascendeix a la quantitat de //1.367,49.-
€// impostos inclosos.” 
 
Per això, d’acord amb el que estableixen l’article 123.p de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
Reguladora de les Bases del Règim Local; articles 22 a 27 de la Llei 30/1992, de 26 de 
novembre, de Règim Jurídic de les Administracions Públiques i del Procediment Administratiu 
Comú; l’article 176 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de maig, pel qual s’aprova el Text 
Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals; les Bases d’execució del Pressupost 
municipal; els articles 3, 63 i 80 del Reglament orgànic del Ple de l’ajuntament, aprovat el dia 
29 de juliol de 2004; i l’article 50.11 del Reglament d'organització, funcionament i règim jurídic 
de les corporacions locals, previ dictamen de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
humans, proposo al Ple l'adopció del següent 
 
A C O R D 

 
1r) RECONÈIXER EL DEUTE de la factura núm. DS 130010, de data 13 de desembre de 2013, 
per un import de 1.367,49€ (MIL TRES-CENTS SEIXANTA-SET EUROS I QUARANTA-NOU 
CÈNTIMS), de l’empresa CONTRATAS BARTOLOMÉ RAMÓN, SA, amb CIF A-57115701, en 
relació amb l’expedient DP 2009/7.  Els treballs inclosos en la factura són en concepte 
d’honoraris de redacció de pressupost i documentació gràfica necessària, amb motiu de la 
sol·licitud realitzada en data 7 de juny de 2011. 
 
2n) ABONAR a l’empresa CONTRATAS BARTOLOMÉ RAMÓN, SA l’import de 1.367,49€ (MIL 
TRES-CENTS SEIXANTA-SET EUROS I QUARANTA-NOU CÈNTIMS), assenyalat al paràgraf 
anterior, quantitat que serà carregada a la partida: obres a càrrec de particulars núm. 
08.151.00.226.32 del pressupost municipal vigent. 
 
3r) DONAR COMPTE al Departament Financer (Comptabilitat) als efectes oportuns. 
 
4t) DONAR COMPTE al Departament Tributari (Liquidacions) a efectes d’emetre la liquidació 
corresponent a la factura núm. DS130010, de data 13 de desembre de 2013, pels honoraris de 
redacció de pressupost i documentació gràfica necessària, en relació amb l’immoble situat al 
carrer Joan Alcover, núm. 19 (PC 01002515), per un import de 1.367,49€ (MIL TRES-CENTS 
SEIXANTA-SET EUROS I QUARANTA-NOU CÈNTIMS), que serà de compte de la propietat de 
l’immoble: Sr. Sebastian Llaneras Pou, amb DNI 41.393.316-D, Sr. Nixo Eduardo Estupiñan 
Jaen, amb DNI 43.469.183-B, Sra. Majorie Estupiñan Jaen, amb DNI 43.469.184-N i Sra. Fabiola 
Noemi Fajardo Luna, amb NIE X3086796-N. 
 
5è) NOTIFICAR aquesta resolució al Sr. Sebastian Llaneras Pou, amb DNI 41.393.316-D, Sr. Nixo 
Eduardo Estupiñan Jaen, amb DNI 43.469.183-B, Sra. Majorie Estupiñan Jaen, amb DNI 
43.469.184-N i Sra. Fabiola Noemi Fajardo Luna, amb NIE X3086796-N; i a l’empresa 
CONTRATAS BARTOLOMÉ RAMÓN, SA, amb CIF A-57115701”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
12. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a  Contratas Bartolomé Ramón S.A. per 
import de 108’51€ 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
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“I. Atès que en data 2 de juliol de 2013, i arrel del reiterat incompliment per part de la 
propietat, es va sol·licitar a l’empresa CONTRATAS BARTOLOMÉ RAMÓN, SA, amb CIF A-
57115701, pressupost per a dur a terme, per via d’execució subsidiària, les actuacions 
ordenades per Acord del Consell de Gerència d’Urbanisme de data 19 de maig de 2011 i 
reiterades mitjançant Decret del tinent de batle de l’Àrea d’Urbanisme i Habitatge núm. 
17832, de data 28 de setembre de 2011. 
 
II. Atesa la factura núm. DS 130023, de data 13 de desembre de 2013, per un import de 
108,51.-€ (CENT VUIT EUROS I CINQUANTA-UN CÈNTIMS), de l’empresa CONTRATAS 
BARTOLOMÉ RAMÓN, SA, relativa als honoraris de redacció de pressupost, que obra a 
l’expedient informada favorablement a l’informe tècnic emès en data 15 de gener de 2014, 
que transcrit diu:  
 
“Informe:  
A.- A la vista de la factura presentada núm. DS 130023, de data 13/12/2013, relativa al 
pressupost elaborat per l’empresa CONTRATAS BARTOLOMÉ RAMON S.A., en relació de les 
obres ordenades per via d’execució subsidiària de l’immoble situat al carrer Pes de la Farina 17, 
s’informa que és des del punt de vista tècnic correcta. 
 
B.- L’ import total de la factura DS 130023 presentada ascendeix a la quantitat de //108,51.-
€//, impostos inclosos, i s’ajusta bàsicament al treball d’elaboració del pressupost descrit al 
punt “A”.” 
 
Per això, d’acord amb el que estableixen l’article 123.p de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
Reguladora de les Bases del Règim Local; articles 22 a 27 de la Llei 30/1992, de 26 de 
novembre, de Règim Jurídic de les Administracions Públiques i del Procediment Administratiu 
Comú; l’article 176 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de maig, pel qual s’aprova el Text 
Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals; les Bases d’execució del Pressupost 
municipal; els articles 3, 63 i 80 del Reglament orgànic del Ple de l’ajuntament, aprovat el dia 
29 de juliol de 2004; i l’article 50.11 del Reglament d'organització, funcionament i règim jurídic 
de les corporacions locals, previ dictamen de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
humans, proposo al Ple l'adopció del següent 
 
A C O R D 
 
1r) RECONÈIXER EL DEUTE de la factura núm. DS 130023, de data 13 de desembre de 2013, 
per un import de 108,51.-€ (CENT VUIT EUROS I CINQUANTA-UN CÈNTIMS), de l’empresa 
CONTRATAS BARTOLOMÉ RAMÓN, SA, amb CIF A-57115701. Els treballs inclosos en la factura 
són en concepte d’honoraris de redacció de pressupost, amb motiu de la sol·licitud realitzada 
en data 2 de juliol de 2013. 
 
2n) ABONAR a l’empresa CONTRATAS BARTOLOMÉ RAMÓN, SA l’import de 108,51.-€ (CENT 
VUIT EUROS I CINQUANTA-UN CÈNTIMS), assenyalat al paràgraf anterior, quantitat que serà 
carregada a la partida: obres a càrrec de particulars núm. 08.151.00.226.32 del pressupost 
municipal vigent. 
 
3r) DONAR COMPTE al Departament Financer (Comptabilitat) als efectes oportuns. 
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4t) DONAR COMPTE al Departament Tributari (Liquidacions) a efectes d’emetre la liquidació 
corresponent a la factura núm. DS130023, de data 13 de desembre de 2013, pels honoraris de 
redacció de pressupost, en relació amb l’immoble situat al carrer Pes de la Farina, núm. 17 (PC 
0403026), per un import de 108,51.-€ (CENT VUIT EUROS I CINQUANTA-UN CÈNTIMS), que 
serà de compte de la propietat de l’immoble: Sr. Mateo Dalmau FLo, amb DNI 41.295.191-W. 
 
5è) NOTIFICAR aquesta resolució al Sr. Mateo Dalmau FLo, amb DNI 41.295.191-W, a través 
del seu representant, Sr. Juan Molinero Rodríguez, amb DNI 42.997.189-T; i a l’empresa 
CONTRATAS BARTOLOMÉ RAMÓN, SA, amb CIF A-57115701 “. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
13. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a   Caixabank S.A. per import de 
32.157’88€ 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
Durant l’any 2013 varen quedar sense tramitar les facturas que es relacionen a continuació per 
un import total de 32.157,88  €   ( IVA inclòs) .      
Dites factures es varen reclamar  una  vegada esgotades les partides pressupostàries del  any 
esmentat , per això s’ha considerat convenient cancel·lar el deute existent amb les empreses, 
per la quantitat total de 32.157,88  €  i efectuar el corresponent reconeixement de deute  
Per això d’acord  amb el que estableixen l’article 123.p de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les bases del règim local ;arts. 22 a 27 de la Llei 30/92, de 26 de novembre, de 
règim  jurídic de les administracions públiques i del procediment administratiu comú; l’art. 176 
del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de maig, pel qual s’aprova el text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals; les Bases d’execució del pressupost municipal; els articles 3, 
63 i 80 del Reglament orgànic del Ple de l’ajuntament aprovat el dia 29 de juliol de 2004; i 
l’article 50.11 del Reglament d’organització, funcionament i règime jurídic de les corporacions 
locals, previ dictamen de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos humans, proposo al Ple 
l’adopció del següent 
 
ACORD : 
 
1º- Autoritzar, disposar, reconèixer el deute i ordenar el pagament d’un total de 32.157,88 € 
(IVA inclòs)  corresponents a factures que es relacionen a continuació, amb càrrec a la 
consignació de la partida 09 92300 227 09 del pressupost de despeses vigent. L’ingrés  es farà 
efectiu en les comptes que hi figuren a tal efecte. 
 
PROVEÏDOR: CAIXABANK CIF.: A08663619 
CONCEPTE:  EMISSIO VOLANTS D’EMPADRONAMENT   FRAS  01V/2013; 2V/2013; 03V/2013/; 
04V/2013; 05V/2013; 06V/2013; 07V/2013; 08V/2013; 09V/2013;10V/2013;11V/2013; 
12V/2013 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS: 15.251,51 € 
PARTIDA : 09 92300 229 07 
INGRESAR AL COMPTE: CAIXABANK C/C Núm. 2100.0390.21.0200734177 
 
PROVEÏDOR: CAIXABANK CIF.: A08663619 
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CONCEPTE:  EMISSIO CERTIFICATS DE RESIDÈNCIA   FRAS  01R/2013; 2R/2013; 03R/2013/; 
04R/2013; 05R/2013; 06R/2013; 07R/2013; 08R/2013; 09R/2013;10R/2013;11R/2013; 
12R/2013 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS: 16.906,37 € 
PARTIDA : 09 92300 229 07 
INGRESAR AL COMPTE: CAIXABANK C/C Núm. 2100.0390.21.0200734177 
 
TOTAL PARTIDA:  32.157,88 € 
 
2º  Iniciar el necessari expedient de modificació de crèdit”.  
 
S’aprova per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
  
14. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a  Malla S.A. per import de 363€ 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
“Vist que l’Ajuntament de Palma fa publicitat de la celebració de la Cavalcada dels Reis Maigs, 
esdeveniment que requereix la contractació de distintes empreses per  dur-la a terme , que en 
aquest cas es tracte de la impressió de 25 cartells d’opis que va fer l’empresa Malla, S.A.  
 
Vist que per una demora del proveïdor a l’hora de presentar el pressupost corresponent va 
impedir fer una reserva de crèdit per poder atendre la futura despesa, si bé consta que s’ha va 
realitzar la impressió esmentada, motiu pel qual el proveïdor ha presentat la corresponent 
factura.  
 
Vist  que la factura número EX13-05451 de data 31 de desembre de 2013 de l’empresa Malla, 
S.A.,  amb CIF A07015605, corresponent al servei de la impressió de 25 cartells per a opis de la 
celebració de la Cavalcada dels Reis Mags 2014 no consta que s’hagi tramitat i  que no es va 
produir un encàrrec previ . 
  
Vist que per fer front a la quantitat de 300 euros  (IVA exclòs), 363 euros (IVA Inclòs), s’ha de 
carregar a la despesa la partida 02.92400.22602 del vigent pressupost  als efectes  de 
reconeixement de deute. 
 
Es per això que d’acord amb l’article 124.4, apartat n) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
Reguladora de les bases de règim local, segon la modificació efectuada per la Llei 57/2003, de 
16 de desembre, de mesures per a la modernització del Govern Local;  l’article 185 del RDL 
2/2014, de 5 de març, que aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals; la 
base 29 del Text refós de les bases d’execució del Pressupost general municipal de l’exercici  2014;  
els articles 3,63 i 80 del Reglament orgànic del Ple de l’Ajuntament, aprovat el  dia 29 de juliol 
de 2004, i els articles 172 i 173.5 del Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic de 
les corporacions locals, propòs al Ple, previ informe de la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos humans i de la Intervenció Municipal,  l’adopció del següent 
 
ACORD 
 
1. Reconèixer el deute per un import de 300 euros (IVA exclòs), 363 euros (IVA inclòs), 
corresponent  a la empresa  Malla, S.A., amb CIF A07015605 i domicili al carrer de Fra Juniper 
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Serra, 11, 07014 Palma de Mallorca, segons la factura número EX13-05451 de data 31 de 
desembre de 2013. 
 
2. Carregar l’import de 363 euros (IVA inclòs), a la partida 02.92400.22602 de pressupost 
vigent. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat”. 
 
S’aprova per 14 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
15. Proposta d’aprovació de canvi de nomenclatura zona estadística “Polígon de Llevant” per 
la de “Nou Llevant”. 
 
Informe favorable per unanimitat de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
“Amb data  28 de maig de 1992 L’ajuntament Ple aplicant criteris  sociològics , històrics i 
urbanístics acordà aprovar la divisió territorial del terme municipal en zones una de del quals 
va esser la denominada Polígon de Llevant . 
 
L’associació de veïns Levantina del Polígon de Llevant, en data  27 de desembre de 2013 
presentà davant aquest Ajuntament de Palma instància sol·licitant el canvi de nomenclatura de 
la zona estadística Polígon de Llevant per la de NOU LLEVANT ,  .   
 
La Comissió de Toponímia de Palma, presidida pel regidor l’Àrea de Cultura, Patrimoni i Política 
Lingüística, en sessió de data 19 de febrer de 2014,  acordà aprovar el canvi de nomenclatura i 
donar el nom de NOU LLEVANT , a la zona estadística nomenada Polígon de Llevant . 
 
En data 24 d’abril de 2014 la Junta de Districte Llevant , vist l’informe favorable de la comissió 
de toponímia,  acordà acceptar la sol·licitud  presentada per l’Associació de Veïns Levantina  i 
que es comuniqués a tots el departaments municipals competents per realitzar totes les 
modificacions oportunes.   
 
Per tot el que s’ha exposat, i d'acord amb el que disposen els articles 123.1.l) de la vigent Llei 
7/1985, de dia 2 d'abril, reguladora de les bases del règim local, modificada per les Lleis 
11/1999, de 21 d’abril i 57/2003, de 16 de desembre de mesures per a la modernització del 
govern local; article 11.3 de la Llei 23/2006, de 20 de desembre, de capitalitat de Palma,  
50.25, del vigent Reglament d' organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals, 
aprovat pel Reial Decret 2568/1986, de dia 28 de novembre; el funcionari que subscriu 
proposa al Ple, previ dictamen de la Comissió Informativa de Comptes, Economia i Recursos 
Humans ,  l’adopció del següent   
 
ACORD : 
 
1.- Aprovar el canvi de nomenclatura de la zona estadística “Polígon de Llevant” per la de 
“NOU LLEVANT”, aprovat inicialment per la Comissió de Toponímia.  
 
2.- Notificar la nova nomenclatura als interessats i a tots els departaments municipals 
competents per realitzar totes les modificacions oportunes”.   
 
S’aprova per unanimitat 
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16. Proposta d’aprovació de mantenir la modalitat i preus dels abonaments vigents als 
aparcaments gestionats per SMAP i aprovació noves modalitats d’abonaments anuals. 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
“Atesos els termes de les encomanes rebudes per part de l’Ajuntament de Palma, la Societat 
municipal d’aparcaments i projectes, SA té voluntat d’oferir als ciutadans diferents modalitats 
d’abonaments per estacionar els seus vehicles als aparcaments que gestiona. Amb aquest 
oferiment s’intenta millorar la qualitat en la prestació del servei públic d’aparcament i, en el 
mateix temps, rendibilitzar les infraestructures públiques municipals d’aparcaments.  
 
Per altra banda, es considera escaient reservar a la Societat municipal d’aparcaments i 
projectes, SA un marge de discrecionalitat a l’efecte que, considerades en cada moment les 
circumstàncies de mercat que s’esdevinguin, pugui realitzar campanyes promocionals i de 
captació de nous clients.  
 
Amb la finalitat indicada i amb intenció de millorar l’oferta d’abonaments actual, la Societat 
municipal d’aparcaments i projectes, SA proposa que es formuli les noves modalitats 
d’aparcaments: 
  
Abonament  diürn: 
Santa Pagesa, Manacor y Marqués de la Sènia  -    Anual: 360 € 
Via Roma   -      Anual: 900 € 
 
Abonament 18 / nocturn: 
Santa Pagesa, Manacor, Marqués de la Sènia, Via Roma i Antoni Maura -  Anual: 300 € 
 
A més a més, la Societat municipal d’aparcaments i projectes, SA proposa que es mantengui la 
resta de modalitats d’abonaments i els preus tal i com quedaren recollits a l’acord del Plenari 
de l’Ajuntament de Palma i de la Junta General de la Societat municipal d’aparcaments i 
projectes, SA, de dia 25 d’octubre de 2012 i dia 19 de desembre de 2013, amb l’aprovació d’un 
nou abonament a l’aparcament de Via Roma. 
 
L’Àrea Econòmica i Comercial de la Societat municipal d’aparcaments i projectes, SA va emetre 
informe justificatiu dels preus que són objecte d’aquesta proposta d’acord. L’informe 
esmentat, intitulat l’Informe sobre política de precios en Abonos de Aparcamientos, queda 
incorporat a aquesta proposta d’acord plenària, a l’efecte de motivar-lo.  
 
Aquesta proposta d’acord fou examinada pel Consell d’Administració de la Societat municipal 
d’aparcaments i projectes, SA, en la seva sessió de dia 17 de setembre de 2014. El Consell 
d’Administració acordà, per majoria de vots:  
 
ACORDA FORMULAR i ELEVAR A L’AJUNTAMENT DE PALMA i a la JUNTA GENERAL de la 
Societat municipal d’aparcaments i projectes, SA la proposta de mantenir per al 2015 les 
modalitats i preus dels abonaments vigents; i per establir les modalitats d’abonament 
següents, sotmeses a  la resta de condicions recollides a l’acord del Ple de l’Ajuntament de 
Palma i de la Junta General de la Societat municipal d’aparcaments i projectes, SA, de dia 19 de 
desembre de 2013: 
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Abonament  diürn: 
Santa Pagesa, Manacor y Marqués de la Sènia  -    Anual: 360 € 
Via Roma   -      Anual: 900 € 
 
Abonament 18 / nocturn: 
Santa Pagesa, Manacor, Marqués de la Sènia, Via Roma i Antoni Maura -  Anual: 300 € 
 
La Intervenció municipal ha informat favorablement aquesta proposta d’acord. Una còpia 
d’aquest informe s’adjunta a aquesta proposta d’acord a l’efecte de motivar-la.  
 
D’acord amb l’article 148 el Decret de 17 de juny de 1955 que aprova el Reglament de Serveis 
de les Corporacions Locals, «para la validez de las tarifas se requerirá que sean fijadas y 
aprobadas por la Corporación titular del servicio y, en su caso, además, cuando se trataré de 
servicios de carácter industrial o mercantil, por el Ministerio al que correspondiere la inspección 
del mismo».  
 
Per la seva part, l’article 155.2 de l’esmentat Decret disposa que «si el servicio se prestare con 
arreglo a las formas de Derecho privado y, en especial, por Sociedad privada, municipal o 
provincial, arrendamiento o concierto, las tarifas tendrán el carácter de precio o merced, 
sometido a las prescripciones civiles o  mercantiles».  
 
D’acord amb l’article 123 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local, 
la competència per aprovar els preus esmentats a l’article 155.2 reproduït correspon al Ple de 
l’Ajuntament de Palma.   
 
Per tot això es proposa l’adopció dels corresponents  
 
ACORDS 
 
i. Sense perjudici de l’aprovació per part de la Junta General de la Societat municipal 
d’aparcaments i projectes, SA, MANTENIR sense alteracions, per a l’exercici de 2015 les 
modalitats i preus dels abonaments vigents en els aparcaments gestionats per la Societat 
municipal d’aparcaments i projectes, SA segons aquests resulten dels acords de l’Ajuntament 
de Palma i de la Junta General de la Societat municipal d’aparcaments i projectes, SA, de dia 25 
d’octubre de 2012 i 19 de desembre de 2013.   
 
ii. APROVAR, sense perjudici de la competència de la Junta General de la Societat municipal 
d’aparcaments i projectes, SA, les noves modalitats d’abonament següents, subjectes a 
disponibilitat i sotmesa a la resta de condicions recollides a l’acord del Ple de l’Ajuntament de 
Palma i de la Junta General de la Societat municipal d’aparcaments i projectes, SA, de dia 25 
d’octubre de 2012 i 19 de desembre de 2013. 
 
Abonament  diürn: 
Santa Pagesa, Manacor y Marqués de la Sènia  -    Anual: 360 € 
Via Roma   -      Anual: 900 € 
 
Abonament 18 / nocturn: 
Santa Pagesa, Manacor, Marqués de la Sènia, Via Roma i Antoni Maura-  Anual: 300 € 
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Aquestes modalitats d’abonament estaran vigents a partir de l’1 de gener de 2015 i es podran 
comercialitzar des que es publiquin en el BOIB, segons el punt iii. d’aquest mateix acord.  
 
iii. PUBLICAR, en el BOIB aquest acord, juntament amb els preus, per a general coneixement i 
per a la seva aplicació des de l’endemà de la seva publicació.  
 
S’aprova per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
S’incorpora a la sessió la Sra. Sandra Fernández Herranz (PP) (10.15 h) 
17. Proposta d’aprovació definitiva del Reglament de les prestacions econòmiques de 
l’Ajuntament de Palma. 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“En el 17 si que hi ha debat. No és ver?  Idò té la paraula Donya Aina Ferriol.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bé l’aprovació del Reglament de prestacions econòmiques, significa que per 
primera vegada s’ordena l’activitat que Benestar Social realitza, en matèria d’atorgament d’ajudes 
econòmiques. El que hauria d’esser un instrument més dins el Pla de feina, s’ha convertit en una de les 
principals demandes que realitzen les persones que s’adrecen en els centres municipals de Serveis 
Socials, i per aquesta raó, i perquè no tenen la consideració de prestacions de dret, és necessari establir 
el marc que reguli que ordeni el seu atorgament. La veritat és que aquest Reglament recull lo que s’ha 
vingut fent, i la seva aprovació permet tenir un procediment aprovat per Ple, que garanteixi el 
tractament individualitzat de cada persona, en el temps que s’ajusta a la normativa administrativa 
general, i a l’específica de Serveis Socials. El Reglament permet que els conceptes i les quanties 
màximes, se modifiquin cada any, en funció de les necessitats que es requereixen per cada moment, i 
dels objectius que pugui tenir cada Equip de Govern en el seu moment. El Reglament també s’ajusta a la 
metodologia d’intervenció pròpia dels treballadors socials, que per a nosaltres és fonamental, i per tant 
lo que presentem és un Reglament que permet ajustar a dret un procediment, que és respectuós amb la 
intervenció tècnica, que és conseqüent amb les necessitats actuals, i flexible amb les que puguin venir, i 
que garanteix l’atenció immediata de les necessitats socials, que si se valoren. I finalment vull agrair les 
aportacions del Grup Municipal Socialista, que algunes d’elles s’han pogut incorporar en el text que avui 
aprovem definitivament. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies. Sra. Abraham, cuando Usted quiera.” 
 
Sra. Abraham Orte (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Para nuestro grupo, estamos ante un Reglamento, y así lo dice el propio, que regula 
o pretende regular, lo que son las prestaciones económicas o ayudas económicas. El propio Reglamento 
ya establece lo que es el concepto de ayudas económicas, diciendo que son aportaciones dinerarias, que 
tienen como finalidad atender situaciones de necesidad, por falta de recursos económicos. Y de hecho el 
propio Reglamento, recoge hasta siete situaciones diferentes de necesidad. Es verdad que existen 
muchas situaciones de necesidad, y se detallan todas ellas en el Reglamento, pero sin embargo no todas 
las situaciones de necesidad, son de emergencia, y precisamente las situaciones de emergencia social o 
de ayuda económica urgente, no queda regulado en este Reglamento. Y precisamente no queda 
regulado, porque Ustedes no han querido regularlo. El Partido Socialista ha presentado, vía alegación, 
entre otras cosas, una propuesta para regular las ayudas económicas urgentes, para que se paguen en 
un plazo máximo de 48 horas. Dicha propuesta no solo se ha desestimado, sino que además no ha 
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habido una propuesta alternativa por parte del Equipo de Gobierno. En la alternativa presentada por 
nuestro grupo, donde si regulamos las ayudas económicas urgentes, introducimos el concepto de ayuda 
económica urgente, y Ustedes votan en contra, establecemos un pago máximo de 48 horas, y Ustedes 
votan en contra, establecemos dos procedimientos de tramitación de las ayudas, uno ordinario y uno 
urgente, que permite agilizar el actual problema que tenemos en Servicios Sociales, y es que las ayudas 
económicas urgentes no se pagan en tiempo y en forma, y Ustedes votan en contra. Y al final lo que 
consideramos es que es un Reglamento que es insuficiente, que no recoge o no aborda las necesidades 
o la problemática actual que tenemos en Servicios Sociales, con respecto a las ayudas económicas 
urgentes, y por lo tanto entendemos que es un mal Reglamento. Nosotros hemos echado en falta en 
todo este procedimiento de tramitación de este Reglamento, una reunión que se dijo en varias 
ocasiones que tendríamos, y que no se ha podido hacer, con los técnicos de la casa, para abordar este 
tema. El tratamiento de las ayudas económicas urgentes, y que se pudieran pagar en el plazo máximo de 
48 horas. Esto no ha sido posible, el Partido Socialista presentó una alegación, desgraciadamente 
también se ha votado en contra, por lo cual nuestro voto va a ser voto en contra. Gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchísimas gracias Sra. Abraham. Sra. Ferriol.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sra. Abraham, Usted ayer estuvo en una reunión el Área de Servicios Sociales 
en la que se le dijo, por parte de la persona habilitada pagadora de las ayudas económicas urgentes, que 
en el caso de las ayudas sea preciso pagarlas en el mismo día, se pagan inmediatamente. No es la 
palabra de la Concejala, es la palabra de la persona técnica responsable, que además es la Jefa de 
servicio del área. Mire, yo respeto profundamente su posicionamiento, lo respeto como no puede ser de 
otra manera. Evidentemente, formamos parte de un Consistorio, en el que cada grupo político tiene sus 
posicionamientos, pero, con todo el respeto a su posicionamiento, tengo que decirle que este Equipo de 
Gobierno, ha optado por aprobar un Reglamento, que de quien procede es de los técnicos responsables 
del trabajo de Servicios Sociales del Área de Bienestar Social, y eso a mí me da más garantías que 
cualquier posicionamiento político, con lo cual más claro agua. Nosotros hemos adoptado la propuesta 
que nos presentan los técnicos, que son los que están en el día a día, los que conocen las necesidades, 
los que además llevan más de 20 años trabajando en Servicios Sociales, y por tanto, hemos intentado 
recoger en la medida de lo posible, las aportaciones que Ustedes hacían, en tanto en cuanto no 
suponían una distorsión de lo que se presentaba como texto, y además le reitero una vez más, que 
Ustedes dicen que no se regula, este es un Reglamento de ayudas económicas, con lo cual pienso que es 
un debate, que lamentablemente no tiene más recorrido, y además pienso que a pesar de que no les 
guste, es una herramienta fundamental, que era necesaria y que no se ha abordado en ningún otro 
momento, les recuerdo que Ustedes tuvieron la oportunidad de gobernar 4 años, durante el mandato 
anterior, y no lo abordaron, por tanto, mire, con todos los respetos, puede ser que sea mejorable, pero 
desde luego siempre será mejor tener un Reglamento que no tener nada. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchísimas gracias Sra. Ferriol. Sra. Abraham.” 
 
Sra. Abraham Orte (PSIB-PSOE): 
 
“Sra. Ferriol, los Reglamentos tienen que ser útiles, tienen que resolver situaciones que en estos 
momentos no resuelven. El Reglamento actual, el procedimiento este que Usted dice de que cuando al 
técnico le va bien, se paga en 24-48 horas, tiene que estar recogido en un Reglamento, y eso es 
precisamente lo que reclamamos, y este Reglamento no recoge las situaciones de urgencia, de extrema 
necesidad, con lo cual es un mal Reglamento. El Reglamento simplemente recoge, hace mención a las 
necesidades que tiene que cubrir, y el procedimiento ordinario, no establece nada más. Nosotros lo que 
reclamamos, es que se regulen las ayudas económicas urgentes, que de hecho algunas se dan desde el 
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Área de Servicios Sociales, pero esos procedimientos no están regulados en un Reglamento. Entonces lo 
que no puede ser es que tengamos un Reglamento que no resuelve, que tengamos un Reglamento que 
no recoge los procedimientos que se están utilizando actualmente en Servicios Sociales, eso es lo que no 
puede ser. Entonces nosotros lo que reclamamos, es que se recoja ese tipo de procedimientos, nosotros 
lo hemos hecho, como Usted no lo hizo, Usted, hablo de su área, no lo hizo, pues nosotros 
incorporamos un procedimiento de regulación de las ayudas económicas urgentes, y Ustedes han 
votado en contra. Yo esperaba que propusieran una propuesta alternativa, para regular este tema, y han 
decidido que no. El Reglamento regula las ayudas económicas, pero no regula las ayudas económicas 
urgentes. Gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sra. Ferriol.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sra. Abraham, yo pienso que se lo hemos explicado, y que además es 
razonablemente fácil de entender, el Reglamento regula, todo el Reglamento regula las ayudas 
económicas urgentes, y ya le digo, Ustedes no tienen la misma visión del asunto, consideran que tenía 
que haberse hecho una reglamentación diferente, yo le estoy diciendo que este Reglamento sale del 
trabajo de los técnicos, que son los que están todos los días trabajando para atender las necesidades 
sociales de las personas, y que para mí esa es la garantía de que este Reglamento sirve y funciona. 
Gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gracias pasamos pues a la votación…” 

 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
 “El Ple de l’Ajuntament de Palma, en sessió ordinària de 29 de maig de 2014, aprovà inicialment el 
projecte de reglament de prestacions econòmiques de l’Ajuntament de Palma, així com disposar 
l’obertura d’un període d’informació pública i audiència als interessats per un Termini de 30 dies, de 
conformitat amb l’article 100 del reglament orgànic del Ple i la normativa de la legislació de règim 
local.  
 
En sessió de dia 22 de octubre de 2014, la junta de Govern de Palma va resoldre, de conformitat 
amb els informes del Serveis Jurídics Municipals i del departament d’auditories i estudis,  les 
al·legacions presentades pel grup municipal PSIB PSOE al Reglament de les Prestacions Econòmiques 
de l’Ajuntament de Palma; aprovant la modificació del text aprovat inicialment al Ple de 
l’Ajuntament de Palma de dia 29 de maig de 2014. 
 
En virtut de tot l’anterior i de conformitat amb el que disposa l’article 102 del Reglament orgànic del 
Ple, l’article 127 de la llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de Bases de Règim Local, modificada per 
llei 57/2003, de 16 de desembre, que confereix a la Junta de Govern Local, la competència per a 
l’aprovació del projectes dels reglaments orgànics municipals, i de conformitat amb del següent. 
 
ACORD 
 
PRIMER.- Aprovar definitivament el Reglament de les prestacions econòmiques de l’Ajuntament de 
Palma, text que s’adjunta i que forma part integrant d’aquest acord, amb les modificacions 
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aprovades, arran de les al·legacions estimades,  per la Junta de Govern de dia 22 de octubre de 
2014. 
 
SEGON.-  Publicar íntegrament el text d’aquest Reglament al BOIB per a coneixement general i 
entrada en vigor”. 
 
S’aprova per 17 vots a favor (PP) 8 en contra (PSIB-PSOE) i 3 abstencions (MÉS) 

 
“PROJECTE DE REGLAMENT DE LES PRESTACIONS ECONÒMIQUES DE L’AJUNTAMENT DE PALMA 
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Preàmbul 
 
L’Ajuntament de Palma contempla, en compliment de la Constitució Espanyola – articles 39 i següents -, de la llei 
4/2009, d’11 de juny, de Serveis socials de les Illes Balears i del decret 56/2011 de 20 de maig pel qual s’aprova la 
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Cartera bàsica de serveis socials de les Illes Balears 2011-2014, l’atenció a persones i nuclis familiars en situació de 
vulnerabilitat social.  
 
El conjunt d’ajuts regulats en el present reglament tendeixen, en primera instància, a pal·liar necessitats socials i 
econòmiques de les famílies però contemplant l’objectiu, a mig i llarg termini,  d’ incidir en la consecució de 
l’autonomia personal de les mateixes. 
 
La majoria de les prestacions regulades al present reglament estan vinculades al pla de treball individual i familiar 
de la persona perceptora de la prestació per assolir, no únicament un ajut reactiu, sinó, també, la incidència en les 
causes originàries de la situació amb l’activació de la persona en principis de col·laboració, motivació o 
voluntarietat. El present reglament preveu l’element discrecional o facultatiu del personal tècnic de referència dels 
serveis socials comunitaris bàsics el qual, de forma fonamentada, pot proposar l’atorgament de prestacions tot i no 
concórrer la integritat de requisits per l’accés. El motiu no és altre que la necessitat de combinar l’exigència de 
regulació amb la de flexibilitat, atesa la complexitat de les situacions d’exclusió social. 
 
Així mateix el present reglament dóna compliment als principis que, en funció de la llei 30/1992, de 26 de 
novembre, de Règim jurídic de les administracions públiques i del procediment administratiu comú, han de guiar 
l’actuació pública en matèria d’objectivitat, transparència, proporcionalitat, confiança legítima, bona fe, eficàcia i 
eficiència dels serveis públics, particularment en un àmbit tant sensible com és el de l’atenció a les persones en 
situació de vulnerabilitat i exclusió social. 
 
Marc Legal 
 
L’article 25 de la llei 7/85, Reguladora de les  Bases del Règim Local atribueix la competència en matèria de serveis 
socials en els següents termes: 
“e) Avaluació i informació de les situacions de necessitat social i atenció immediata a persones en situació o risc 
d’exclusió social” 
 
L’article 26 de la mateixa llei obliga a prestar aquesta competència als ajuntaments majors de 20.000 habitants. 
L’article 22 de la llei4/2009, d’11 de juny, de serveis socials de les Illes Balears, dedica el capítol III als elements que 
componen el sistema públic de serveis socials, i al seu article 22 fa la diferència entre tres tipus de prestacions 
econòmiques: 
 

a) prestacions econòmiques de dret subjectiu 
b) prestacions econòmiques de dret de concurrència 
c) prestacions econòmiques d’urgència social 

 
La nostra llei de serveis socials també dedica l’article 25 a definir les prestacions econòmiques garantides que 
anomena prestacions bàsiques garantides. Aquestes son l’allotjament, l’alimentació i el vestit i calçat. El mateix 
article remet a la Cartera de Serveis com a instrument normatiu que desenvolupi aquest dret subjectiu. 
 
El present reglament pretén desenvolupar i regular dins l’àmbit municipal les prestacions econòmiques d’urgència 
social. 
 
Capítol 1. Disposicions generals 
 
Article 1. L’objecte  
 
L’objecte del present reglament és determinar les característiques, naturalesa i tipologia de les prestacions 
econòmiques dels serveis socials comunitaris bàsics de l’Ajuntament de Palma, així com establir el procediment 
d’accés  a les mateixes. 
 

Article  2. Les prestacions  
 
Tal com queda recollit a la llei 4/2009 de Serveis socials a les Illes Balears les prestacions del sistema públic de 
serveis socials poden ser tècniques, econòmiques o tecnològiques. 
 
Les prestacions tècniques són els serveis i les intervencions que duen a terme els equips professionals que s’adrecen 
a la prevenció, el diagnòstic, la valoració, la protecció, la promoció de l’autonomia, l’atenció i la inserció de les 
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persones, les unitats de convivència i els grups en situació de necessitat social. L’aplicació de qualsevol tipus de 
prestació social ha d’anar acompanyada de l’aplicació de prestacions tècniques adaptades en cada cas. 

Són prestacions econòmiques les aportacions dineràries que tenen com a finalitat atendre determinades situacions 
de necessitat en què es troben les persones que no disposen de recursos econòmics suficients per fer-hi front i no 
estan en condicions d’aconseguir-ne o rebre’n d’altres fonts. 
 
Són prestacions tecnològiques les que per mitjà d’un producte atenen les necessitats socials de la persona i es 
poden associar amb altres prestacions. Tenen aquesta consideració les prestacions següents l’assistència 
tecnològica i la teleassistència domiciliària i les ajudes instrumentals destinades a mantenir o millorar l’autonomia      
personal o a afavorir la inserció social . 
 
Segons l’article 5 del decret 56/2011 de 20 de maig pel qual s’aprova la Cartera bàsica de serveis socials les 
prestacions del sistema de serveis socials poden ser garantides per a tothom o bé no garantides i ser atorgades 
segons la disponibilitat pressupostària. 
 
Article 3.  Finalitat i modalitats de prestació 
 
3.1. Les prestacions econòmiques que es regulen en el present reglament tenen com a finalitat pal·liar les 
necessitats següents: 
 

a. Carència o insuficiència de recursos econòmics per a l’accés o manteniment de l’habitatge habitual i/o 
de les despeses derivades del mateix: 

- Subministraments bàsics (aigua, gas i electricitat) i el correcte funcionament de les 
instal·lacions bàsiques així com l’alta de consum d’energia elèctrica, l’escomesa 
d’aigua o la contractació del gas en l’habitatge habitual. 

- Lloguers endarrerits i ajudes per lloguer o hipoteca d’habitatge habitual, quan 
existeixin garanties de continuïtat en la mateixa. 

- Despeses per a fer front a la pèrdua temporal o permanent d’habitatge per 
desnonament, llançaments, ruïna, higiene, catàstrofe o altre causes de força major. 

- Allotjaments temporals (puntuals i/o transitoris) en casos d’extrema necessitat i 
situacions d’emergència social. 

- Reparacions o adaptació de l’habitatge habitual per proporcionar nivells mínims 
d’habitabilitat. 

- Adquisició d’equipament bàsic de primera necessitat per l’habitatge habitual. 
b. Necessitats bàsiques d’alimentació i higiene: 

- Alimentació i necessitats bàsiques de subsistència 
- Alimentació infantil i higiene/lactància 
- Roba d’ús personal 
- Articles d’higiene personal 
- Neteja domèstica 

c. Necessitats d’integració educativa: 
- Despeses d’educació 

 d. Necessitats d’integració social: 
- Activitats d’oci i temps lliure 
- Conciliació laboral-familiar :escoles d’estiu, pasqua i nadal i altres 

 e. Necessitats d’integració laboral: 
- Accés a activitats formatives i de recerca d’ocupació 

f. Necessitats de suport a la infància en risc: 
- Menjador escolar 
- Escoleta infantil 

g. Altres: 
- Transport 
- Tramitació de documentació 

 
Aquest llistat té caràcter modificable en funció de la detecció de noves necessitats o en funció de necessitat de 
redistribució pressupostària. Anualment s’elaborarà un document tècnic on es recolliran les necessitats a cobrir i les 
quantitats i s’aprovarà per resolució. 
  
.2 El conjunt de prestacions es classifica als efectes del present reglament com a: 

a. Materials, és a dir, en espècie.  
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b. Dineràries 
b.1 Pagament únic 

S’entén com a prestacions de pagament únic de caràcter econòmic, les dirigides a cobrir puntualment les 
necessitats bàsiques d’aquelles persones i/o nuclis familiars que manquen de recursos econòmics suficients per fer 
front a despeses específiques necessaris per prevenir, evitar o pal·liar situacions d’exclusió social, essent sempre un 
recolzament a la intervenció social.  
   b.2 Pagament periòdic 
S’entén com a prestacions de pagament periòdic les d’ajudes temporals de caràcter econòmic, dirigides a cobrir les 
necessitats d’integració laboral i de suport a la infància en risc.  
Les prestacions dineràries es poden pagar directament a la persona beneficiària o bé al  proveïdor del servei.  
 
Article 4. Àmbit d’aplicació  
 
El present reglament serà d’aplicabilitat a persones físiques i nuclis familiars empadronats al municipi de Palma. 
 
Article 5. Naturalesa jurídica dels ajuts 
 
5.1. Els ajuts contemplats al present reglament seran, a tots els seus efectes, considerats despesa de dret públic. 
Principalment per manca de disponibilitat pressupostària, la direcció de l’Àrea pot limitar els ajuts i en cas necessari 
prioritzar els casos de major puntuació segons un barem a establir. 
 
5.2. Els ajuts tenen un caràcter puntual i voluntari. Majoritàriament són a iniciativa de la persona interessada. 
 
Article 6. Dotació pressupostària    
 
6.1. L’Ajuntament consigna en una partida pressupostària les quanties destinades a persones en situació de 
vulnerabilitat social. 
 
6.2. Les esmentades partides podran ser incrementades en funció de les modificacions de crèdits que eventualment 
pugui aprovar la corporació davant de circumstància d’exhauriment de la dotació i a conveniència de la 
disponibilitat pressupostària de l’ens. 
 
6.3. Les prestacions econòmiques vinculades no gaudiran de l’efecte de la consolidació de les mateixes en el 
pressupost municipal del següent exercici. 
 
Article 7. Quantia de les prestacions  
 
7.1. La quantia màxima que podrà atorgar-se com ajut econòmic és del valor d’1 IPREM anual (Indicador públic de 
renda d’efectes múltiples que es publica anualment a través de la llei de Pressuposts) per unitat familiar i any. 
Qualsevol situació extraordinària que superi aquesta quantia requerirà de l’aprovació explícita de la direcció tècnica 
de Benestar Social. 
 
7.2. Anualment s’elaborarà un document tècnic de prestacions econòmiques que permetrà la fixació de màxims de 
les quanties per concepte i temps per a cada tipus d’ajuts, i s’aprovarà per resolució. 

 
7.3. L’import de les ajudes concedides en cap cas podrà ser de tal quantia que, aïllada o en concurrència amb altres 
subvencions o ajudes destinades al mateix fi, superi el cost de la necessitat a cobrir. 
 
Capítol 2. Persones beneficiàries, accessibilitat i acreditació de la necessitat 
 
Article 8. Persones beneficiàries, requisits i obligacions 
 
8.1. Persones beneficiàries 
Podran ser beneficiaris dels ajuts qualsevol persona o nucli familiar que es trobi en una situació de dificultat 
socioeconòmica i per al qual els ajuts establerts siguin necessaris per tal de contenir o evitar l’empitjorament de la 
situació.  
 
Es considera nucli familiar, a efectes de les prestacions que regula el present Reglament, 
el nucli constituït  per dues persones amb vincle de parella i les persones amb parentesc fins el primer grau de 
consanguinitat en línia ascendent i descendent o adopció. També es considera nucli familiar aquell nucli amb 
parentiu en el qual existeix una situació de tutela. 
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8.2. Requisits 
Les persones sol·licitants de les prestacions han de complir els següents requisits: 

- Ser major de 18 anys o estar emancipades legalment o, en el seu defecte, haver iniciat el tràmit 
legal d’emancipació. 

- Estar empadronades a Palma. 
- Tenir expedient obert a serveis socials comunitaris bàsics de Palma. 
- No disposar de béns mobles, immobles, diferents a l’habitatge habitual, envers els quals es 

disposi de dret de propietat, possessió o usdefruit, i s’en pugui derivar un rendiment econòmic. 
Amb caràcter general no disposar de recursos alternatius que demostrin l’existència de mitjans 
suficients per atendre la necessitat per a la qual se sol·licita l’ajut. 

- No tenir accés a prestacions econòmiques atorgades per altres administracions que puguin 
cobrir la totalitat de la necessitat sorgida. 

- Els nuclis familiars amb menors en edat d’escolarització obligatòria han d’acreditar l’assistència 
regular als centres escolars o explicitar el compromís per al seu compliment. 

 
Algunes prestacions poden tenir establerts uns requisits específics modificables per part de la direcció de l’Àrea en 
funció de les necessitats i del pressupost. 
 
8.3. Obligacions de les persones beneficiàries 
A més de les establertes a l’article 38 del Reglament de Centres municipals de serveis socials, les següents: 

- Acreditar els requisits exigits per tenir accés a les ajudes. 
- Comunicar al professional de referència les variacions o canvis existents en la situació social i 

econòmica de la persona o nucli familiar que puguin modificar les circumstàncies que van donar 
lloc a la sol·licitud i resolució. 

- Destinar la prestació a la finalitat que la va motivar. 
- Amb caràcter general l’atorgament de l’ajut resta condicionat a l’acceptació de l’obligació de 

seguir un pla de treball individual i familiar per part de la/es persona/es beneficiària/ries. 
- En el cas de les prestacions econòmiques amb modalitat de pagament al proveïdor del servei i, 

en el cas que aquesta cobreixi només una part del cost del mateix, la persona beneficiària tindrà 
l’obligació de fer-se càrrec de la part restant. 

- Justificar l’ajuda mitjançant la presentació de factures acreditatives de la despesa. 
- Comunicar al professional de referència l’obtenció d’altres ajudes.  
- Acceptar les actuacions de seguiment i comprovació que efectuïn els professionals de serveis 

socials  i facilitar quanta informació i documentació li sigui requerida. 
- Mantenir l’empadronament i la residència efectiva a Palma durant el temps de percepció de 

l’ajuda. 
- Qualsevol altra obligació relacionada directament amb l’objecte de l’ajuda i que específicament 

s’estableixi en l’acord-contracte d’inserció social.  
 
Article 9. Criteris d’atorgament 
 
9.1. L’atorgament de l’ajut se sustentarà en els requisits contemplats a l’apartat segon de l’article 8, sense perjudici 
que els professionals puguin proposar excepcions motivades de casos quan la situació així ho requereixi. 
 
Segons el decret 56/2011 de 20  de maig d’aprovació de la Cartera bàsica de serveis socials l’atorgament de la 
prestació requerirà la valoració prèvia per part dels professionals. 
 
Aquesta valoració ha de tenir en compte dues vessants: 

a. Valoració econòmica 
Per establir la situació econòmica de la persona o nucli familiar es consideren les despeses i els ingressos 
nets percebuts pel conjunt del nucli familiar durant els 3 mesos anteriors a la data de sol·licitud.  
 
Els ingressos els composen: 

- Ingressos del treball per compte aliena 
- Beneficis i pèrdues del treball per compte pròpia 
- Prestacions socials 
- Ingressos percebuts per infants 
- Altres ingressos: arrendament d’habitacions, vivendes,... 

Les despeses que es tendran en compte seran les següents: 
- Aliments  
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- Habitatge 
- Articles de vestir, calçat i higiene 
- Subministrament d’aigua, electricitat i/o gas 
- Salut  
- Transports  
- Altres  
 

Pel càlcul dels rendiments del treball s’estarà a les següents regles:  
- El rendiment net procedent dels ingressos de treball per compte aliena s’obtindrà deduint dels 

ingressos bruts de la unitat familiar l’import a que pugen les cotitzacions satisfetes a la seguretat 
social, les quantitats abonades per drets passius i mutualitats de caràcter obligatori, les cotitzacions 
obligatòries a col·legis d’orfes o institucions familiars.  

- L’estimació dels rendiments per compte pròpia i, en particular, els procedents d’explotacions 
agrícoles, comercials o professionals se realitzaran mitjançant el sistema d’estimació objectiva per 
mòduls i coeficients.  

- Als efectes de determinar la quantia que pot donar dret al reconeixement d’una prestació s’actuarà 
de la següent manera: A= els ingresos dels fills menors de 25 anys i ascendents que convisquin en el 
domicili familiar tindran una deducció del 50% del còmput general quan procedeixi del seu treball 
personal B) Per cada fill amb discapacitat ( física, psíquica o sensorialment), el sol·licitant de l’ajuda 
es deduirà el 25% del SMI anual vigent.  

 
En aquests casos i a efectes de corregir desajusts, podrà aplicar-se criteris de rendabilitat real i no 
únicament de caràcter tributari.” 

 
b. Valoració Social 
Els professionals valoraran la situació de necessitat social de la persona o nucli familiar.  
És tindrà en compte: 
- Família monoparental formada per pare o mare sola amb infants, sempre que aquests convisquin 

amb aquell o aquella i en depenguin econòmicament de forma exclusiva. En el cas que el tutor 
monoparental tingui una parella de convivència estable, es tindran en compte els ingressos de tota la 
unitat de convivència 

- Càrregues familiars: famílies amb persones dependents a càrrec i dones vídues amb càrrega o sense. 
- Persones soles sense suport familiar o veïnal 
- Nuclis familiars amb causes sobrevingudes (en tràmits de separació i/o divorci en l’any en curs, mort 

d’algun progenitor, sinistres de la llar, entre altres) 
- Problemes de salut (discapacitat i/o dependència reconeguda, problemes de salut que dificultin el 

normal desenvolupament de les activitats bàsiques de la vida quotidiana) 
- Situació social de risc dels menors i joves  
- Joves en procés d’emancipació procedents de residències tutelades 
- Situacions que suposen un risc per a la integritat de les persones (dones que pateixen violència de 

gènere, maltractes a persones majors) 
- Dificultats d’habitatge (deficiències estructurals, amuntegament, manca de subministraments elèctric 

i d’aigua, entre d’altres) 
- Pronòstic: implicació, motivació cap al canvi,... 

 
Els professionals tramitaran l’ajut i el cap de sector l’autoritzarà prèvia revisió tècnica de l’expedient i amb criteris 
d’equitat i control pressupostari. 
 
9.2 La majoria de prestacions estan vinculades al pla de treball individual-familiar dels beneficiaris de l’ajut. No 
obstant, no tots els casos atesos des dels centres municipals  de serveis socials necessiten l’elaboració d’un pla 
individualitzat, ja què es resolen amb informacions, orientacions, derivacions o pel caràcter assistencial i de 
contenció que els cal. Al igual que quan es tracta de prestacions de dret subjectiu. 
 
9.3. D’acord amb l’article 6 del present reglament l’atorgament de les prestacions restarà subjecte, en general, a la 
disponibilitat pressupostària d’aquest Ajuntament. 
 
9.4. Les prestacions concedides no podran ser invocades pel beneficiari com a precedent per a l’obtenció de noves 
prestacions. 
 
9.5. És un criteri rellevant per a l’atorgament que la prestació econòmica contribueixi a la resolució o millora de la 
situació carencial. 
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9.6. Les prestacions regulades en el present reglament són intransferibles i, per tant, no podran oferir-se en garantia 
d’obligacions, ser objecte de cessió total o parcial, compensació o descompte i/o retenció o embargament, excepte 
en els supòsits i amb els límits previstos en la legislació general de l’Estat que resulti aplicable. 
 
9.7. En el supòsit que varies persones sol·licitants d’una mateixa unitat de convivència (dos o més persones/nuclis 
familiars que conviuen a un mateix habitatge) concorrin per fer front a la mateixa despesa, només podrà concedir-
se a una d’elles, promovent l’acord entre les parts interessades. 
 
Article 10. Documentació que acredita la situació de necessitat 
 
La documentació general a aportar és la següent: 

- Original del DNI de la persona sol·licitant i dels majors de 16 anys del nucli familiar o documentació 
acreditativa de la identitat. 
- En el supòsit de persones que no tinguin la nacionalitat espanyola original del NIE, passaport o document 
que legalment els substitueixi. 
- Si s’escau, original del Llibre de Família complert i, en el seu cas, sentència de separació o divorci, o 
conveni regulador on consti pensió alimentaria i custodia de fills. 
- Si s’escau, original del títol de família nombrosa. 
- En el cas que la persona sol·licitant o algun altre membre del nucli familiar estigui afectat per algun tipus 
de discapacitat, dictamen de valoració del grau de discapacitat certificat per l’òrgan o entitat que 
correspongui. 
- En cas de malaltia greu d’algun membre del nucli familiar, informes mèdics o altres documents que ho 
acreditin. 
- Si en el nucli familiar hi ha algun cas d’acolliment, el corresponent document acreditatiu d’aquesta 
situació. 
- Si s’escau, la targeta d’atur o millora de l’ocupació dels majors de 16 anys que es trobin en situació d’atur 
laboral. 
- Si s’escau, certificat que acrediti si perceben prestació per atur de tots els membres adults del nucli 
familiar  i de l’import de la prestació o, en el seu cas certificat negatiu. 
- Si s’escau, certificat de vida laboral dels membres adults del nucli familiar 
- Si s’escau, original de la declaració de la renda. 
- Declaració jurada d’ingressos del nucli familiar, únicament en el supòsit en què quedi suficientment 
justificada la impossibilitat d’aportar la documentació requerida en l’apartat anterior (declaració de 
renda). 
- En el cas de persones treballadores per compte aliena: original del contracte de treball i de les tres 
darreres nòmines dels majors de 16 anys que realitzin activitat laboral. 
- En el cas de persones treballadores autònomes: última liquidació trimestral d’IRPF i/o butlletí de 
cotització a la Seguretat Social, i, en tot cas, declaració jurada dels ingressos.  
- Si s’escau, certificat de percebre o no pensions de l’Administració Pública i en cas afirmatiu de la seva 
quantia. 
- Si s’escau, justificant del capital mobiliari en el que constin els rendiments i els saldos de tots els comptes 
oberts a nom de la persona sol·licitant. 
- Justificació de despeses fixes mensuals: contracte de lloguer de l’habitatge, últims rebuts de préstecs 
bancaris, despeses d’aigua, llum i gas... 
- En cas de separació o divorci, document notarial, els justificants d’interposició de la demanda, la 
sentència judicial o altres documents que demostrin aquesta situació. 
- Declaració acreditativa de la reclamació de la pensió d’aliments (en cas de separació i quan no es 
compleix aquesta mesura). 
- Qualsevol altra documentació que per a la correcta valoració de la sol·licitud pugui ser requerida durant 
la seva tramitació, que podrà ser sol·licitada pel personal tècnic de referència dels equips de serveis 
socials o aportada per la persona interessada si ho considera convenient. 
 

La fotocòpia de la documentació acreditativa serà incorporada físicament a l’expedient de la persona o nucli 
familiar. 
 
La documentació relacionada en aquest article serà considerada com a màxima i es reclamarà, en cada cas, a la 
persona sol·licitant la necessària per a realitzar la valoració econòmica i social d’una forma fidedigna. 
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En cap cas es reclamarà documentació que ja consti actualitzada a l’expedient de la persona sol·licitant o del nucli 
familiar, ni aquella que es pugui aconseguir d’ofici a altres serveis municipals o altres administracions segons 
l’article 6.2, lletra b de la llei 11/2007, de 22 de juny, d’accés electrònic dels ciutadans als serveis públics. 
 
Capítol 3. El procediment de concessió 
 
Article 11. Òrgan competent per resoldre i òrgan gestor 
 
11.1. L’òrgan competent per resoldre sobre la concessió o denegació de les ajudes sol·licitades és el regidor/a de 
Benestar Social.  
 
11.2. La competència de dur a terme la gestió administrativa i tècnica de les prestacions sol·licitades són la unitat 
administrativa i els serveis socials comunitaris de l’Ajuntament de Palma. 
 
Article 12. Procediment per a la gestió de la prestació 
 
L’accés a les prestacions estarà subjecte a la valoració i diagnòstic dels professionals. A tal efecte per conèixer la 
situació social es portaran a terme les entrevistes individuals o familiars necessàries amb els interessats, visites 
domiciliàries, o altres actuacions tècniques. 
 
El procediment s’iniciarà a instància dels professionals del centre municipal de serveis socials corresponent, un cop 
acordat el pla de feina amb la persona/nucli familiar beneficiària i acreditant-ho amb la signatura de l ‘acord-
contracte de treball i de la signatura de la declaració jurada. Aquesta va lligada a l’acord-contracte tenint la mateixa 
vigència. 
 
L’inici del tràmit dels ajuts implica l’acceptació per part de la persona beneficiària de la totalitat de la regulació 
descrita en el present reglament. 
 
Article 13. Pagament de les ajudes 
 
Les ajudes econòmiques es tramitaran preferentment via transferència bancària. El pagament per taló s’emprarà en 
aquells casos en què no sigui possible fer-ho per transferència i la persona beneficiària sigui una persona física. El 
pagament a persones jurídiques sempre s’efectuarà via decret i transferència bancària. 
 
Quan la modalitat de pagament és via taló bancari la persona beneficiària haurà de signar un full de rebut, on hi 
figura la quantitat i el concepte de l’ajuda. 
 
Article 14.  Comprovació de l’ús de l’ajuda 
 
Els professionals de referència comprovaran l’adequat compliment de les finalitats per a les quals foren concedides 
les ajudes econòmiques contemplades en aquest reglament. Aquesta comprovació serà incorporada a l’expedient 
de la persona o nucli familiar beneficiari de l’ajuda. 
La no destinació de l’ajuda al fi corresponent és motiu de falta greu. 
 
Article 15. Justificació de la despesa 
 
La justificació de la despesa s’acreditarà per les factures dels pagaments i despeses realitzats, o mitjançant altres 
documents de valor probatori equivalent. 
 
La justificació s’haurà d’efectuar un cop haver fet ús de l’ajuda i en tot cas en el termini màxim de 3 mesos següents 
a la data de concessió. La manca de justificació o la justificació incorrecta de l’ajuda rebuda pot ser motiu de sanció. 
 
Capítol 4. Denegació, anul·lació i infraccions 
 
Article 16. Procediment de denegació, modificació i anul·lació 
 
Aquests procediments podran iniciar-se d’ofici o a instància de part. Una vegada iniciats es comunicaran a la 
persona beneficiària les causes que el fonamenten i les possibles conseqüències que se’n deriven.  
 
16.1. Denegació 
Podran ser denegades aquelles sol·licituds en les que pugui concórrer alguna de les següents circumstàncies: 
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- La falta de tots o alguns dels requisits necessaris per a la seva concessió. 
- Que correspongui l’atenció de la persona sol·licitant per raó de la naturalesa de la prestació a una 

altra administració pública. 
- Que es demostri que la persona sol·licitant pot satisfer adequadament les necessitats per si mateixa 

i/o amb el recolzament dels seus familiars o representants legals. 
- Superar el màxim anual per unitat familiar. 
- Que no existeixi crèdit suficient per a l’atenció de la sol·licitud. 
- Que l’ajuda sol·licitada no sigui adequada per la resolució de la problemàtica plantejada o que la seva 

mera concessió no sigui suficient per la resolució de la problemàtica plantejada. 
- Que la persona no utilitzi les ajudes de dret existents per a resoldre o pal·liar la situació de dificultat 

així com no voler rebre atenció de serveis que siguin necessaris per a la resolució/millora de la seva 
problemàtica. 

 
Atenent a les circumstàncies i prèvia valoració de l’equip de professionals, es pot estimar la  denegació per altres 
situacions sempre de forma motivada. En quedarà constància escrita a l’expedient. 

 
16.2. Modificació 
Quan variïn les circumstàncies que motivaren la sol·licitud però persisteixi la necessitat de l’ajut, es podrà modificar 
la finalitat i la quantitat de la prestació a proposta de la pròpia persona interessada o del professional. En les beques 
d’infància en risc (menjador escolar i escoleta infantil), la modificació d’alguna de les circumstàncies implica la baixa 
administrativa i l’alta d’una nova beca. 
 
16.3. Anul·lació 
Procedirà l’anul·lació de les prestacions per alguna de las següents causes: 

- Per voluntat o renúncia de la persona beneficiària a la prestació econòmica. 
- Mort de la persona beneficiària. Quan l’ajuda s’hagi concedit a un nucli familiar l’equip de 

professionals valoraran si és pertinent o no la seva continuïtat. 
- Per l’aparició de causes sobrevingudes que produeixin la impossibilitat material de continuar amb la 

prestació de l’ajuda. 
 

Article 17. Infraccions i sancions  
 
17.1 Constitueixen infraccions en matèria d’ajuts les següents accions: 

- El falsejament o ocultació de qualsevol de les dades declarades per les persones sol·licitants , inclòs 
quan la persona sol·licitant reuneixi els requisits per la concessió  

- La no aplicació, en tot o en part, de la quantitat rebuda a les finalitats per a les quals l’ajuda fou 
concedida. 

- L’incompliment reiterat i continu, per raons imputables a la persona beneficiària, del pla de treball 
individualitzat i dels acords relacionats amb la prestació concedida  

- La falta de justificació de l’ús donat als fons rebuts, la justificació incompleta o inexacta i la 
justificació fora de termini. 

- L’obstrucció, excusa o negativa a les actuacions de valoració, seguiment i/o comprovació per part de 
l’equip de professionals. 

- Incompliment de l’obligació de comunicar al professional qualsevol canvi o millora en les 
circumstàncies que van propiciar la concessió de l’ajuda. 

 
Amb caràcter previ a l’imposició de qualsevol sanció, serà necessari el ple acompliment i garantia per part de 
l’Ajuntament del tràmit d’audiència de l’interessat als efectes de formular les al·legacions i aportació de la 
documentació que estimi pertinent. 
 
17.2. Seran responsables de les infraccions les persones beneficiàries incloses en el pla de treball o les seves 
representants quan aquelles manquin de capacitat d’obrar. Tindrà lloc l’exempció de responsabilitat en relació als 
actes, accions o omissions, tipificats com a infraccions en el present reglament en aquells supòsits en què concorri 
força major. 
 

17.3. Aquestes infraccions es consideren greus, seguint l’establert en el Reglament de centres municipals de serveis 
socials. Les infraccions  anteriorment enumerades podran suposar la imposició d’una de les següents sancions:  

- Tancament temporal de dos a sis mesos de l’expedient. 

- Extinció de les prestacions concedides. 
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- No poder tornar-se a valorar la situació del beneficiari durant un període de sis mesos a comptar des de 
la imposició de la sanció.  

En tot cas , les sancions abans esmentades no seran acumulatives. 

Es crearà una comissió integrada pel professional referent, el cap de sector, l’equip de cas i dos professionals del 
centre  per determinar la durada del tancament de l’expedient.  
L’acta de la comissió servirà per informar a les persones usuàries i es guardarà l’original a l’expedient. El cap de 
sector i el professional en donaran coneixement a la persona usuària convocant una entrevista per a tal fi. 
 
Article 18. Règim d’incompatibilitats 
 
Amb caràcter general les ajudes previstes en el present reglament són compatibles amb qualsevol altre de les 
concedides per altres administracions, tenint, en tot cas, el caràcter de complementari d’aquestes. 
En el supòsit d’existir qualsevol causa d’incompatibilitat en el moment de valoració i abans de proposta de 
concessió de ajuda, s’informarà a la persona beneficiària per part de l’Ajuntament.  
 
Article 19. Règim fiscal i Dret supletori 
 
19.1. Les prestacions econòmiques regulades en aquest reglament queden sotmeses al règim fiscal vigent en el 
moment del seu atorgament. 
 
19.2. Tot allò no previst en aquest reglament es regularà pel que estableixi la legislació específica, estatal, 
autonòmica o local, que hi sigui d’aplicació. 
 
Article 20.Tractament de dades personals i confidencialitat de les ajudes concedides 
 
Amb l’obertura de l’expedient, la persona beneficiària dóna el seu consentiment al tractament de les dades de 
caràcter personal, laboral, econòmic i familiar amb la signatura del document elaborat per a tal fi. 
 
Es garanteix la total confidencialitat en relació a les peticions efectuades en aquest àmbit, així com de qualsevol de 
les seves dades personals i familiars facilitades, essent utilitzades les mateixes, estrictament, per a les finalitats per 
a les quals han estat facilitades i dins del marc establert per la llei 15/1999, de 13 de desembre de Protecció de 
dades. 
 
Disposició addicional  
 
Totes les denominacions que en aquest reglament apareixen en masculí s’han d’entendre referides també al 
femení. 
 
Disposició final primera 
 
Aquest reglament, una vegada aprovat definitivament pel Ple de la Corporació, entrarà en vigor amb la publicació 
íntegra del seu text en el Butlletí Oficial de les Illes Balears i transcorreguts els terminis establerts en l’article 70.2 i 
65.2 de la Llei 7/1985 de 2 d’abril, reguladora de les bases de règim local. 
 
Disposició final segona 
 
Totes les estadístiques inclouran sistemàticament la variable sexe i es tindrà en compte a l’hora de la recollida de la 
informació com en els informes que es publiquin. 
 
DECLARACIÓ JURADA 
 
 
Nom i cognoms:___________________________________________________________ 

DNI/NIE____________________________________ _____________________________ 

Adreça:__________________________________________________________________ 

Població: ________________________________ Codi postal:______________________ 
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DECLARO: 
Que no he rebut ajudes pel mateix destí d’altre organisme, públic o privat. En cas contrari, hauré d’indicar les que 
hagi sol·licitat i l’import de les rebudes.  
 
Que em comprometo a justificar les ajudes concedides per aquest Ajuntament. 
 
Que no posseeixo bens mobles o immobles, diferents de l’habitatge habitual, sobre els que es tingui un dret de 
propietat, possessió, usdefruit o qualsevol altre que, per les seves característiques, valoració, possibilitat 
d’explotació o venta, indiqui l’existència de mitjans suficients per atendre la necessitat per a la qual sol·licito l’ajut. 
 
Que autoritzo expressament a l’Ajuntament de Palma per recavar qualsevol tipus d’informació que pugui obrar en 
el seu poder o sol·licitar-la a altres administracions I em comprometo a comunicar-li qualsevol modificació que es 
produeixi en la meva situació econòmica personal. 
 
Que estic informat de les obligacions establertes al Reglament municipal com a perceptor d’aquesta ajuda i que 
figuren al revers d’aquest full. 
 
 
 
 
 
Palma,_____d______________________ de ______  
 
 
 
 
 
 
 
(signatura) 
 
 
 Obligacions de les persones beneficiàries: 
 

- Acreditar els requisits exigits per tenir accés a les ajudes. 
- Comunicar als serveis socials comunitaris bàsics les variacions o canvis existents en la situació 

social i econòmica de la persona o nucli familiar que puguin modificar les circumstàncies que van 
donar lloc a la sol·licitud i resolució. 

- Destinar la prestació a la finalitat que la va motivar. 
- Amb caràcter general l’atorgament de l’ajut resta condicionat a l’acceptació de l’obligació de 

seguir un pla de treball individual i familiar per part de la persona usuària. 
- En el cas de les prestacions econòmiques amb modalitat de pagament al proveïdor del servei i, 

en el cas que aquesta cobreixi només una part del cost del mateix, el beneficiari tindrà 
l’obligació de fer-se càrrec de la part restant. 

- Justificar l’ajuda mitjançant la presentació de factures acreditatives de la despesa. 
- Comunicar als serveis socials comunitaris bàsics l’obtenció d’altres ajudes.  
- Acceptar les actuacions de seguiment i comprovació que efectuïn els professionals de serveis 

socials  i facilitar quanta informació i documentació li sigui requerida. 
- Mantenir l’empadronament i la residència efectiva a Palma durant el temps de percepció de 

l’ajuda. 
- Qualsevol altra obligació relacionada directament amb l’objecte de l’ajuda i que específicament 

s’estableixi en l’acord-contracte d’inserció social.  
 
 

PROYECTO DE REGLAMENTO DE LAS PRESTACIONES ECONÓMICAS DEL AYUNTAMIENTO DE PALMA 
 
 

Octubre 2014 
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Preámbulo 
 
EL Ayuntamiento de Palma contempla, en cumplimiento de la Constitución Española – artículos 39 y siguientes -, de 
la ley 4/2009, de 11 de junio, de Servicios sociales de las Illes Balears y del decreto 56/2011, de 20 de mayo, por el 
que se aprueba la Cartera básica de servicios sociales de las Illes Balears 2011-2014, la atención a personas y 
núcleos familiares en situación de vulnerabilidad social.  
 
El conjunto de ayudas reguladas en el presente reglamento tienden, en primera instancia, a paliar necesidades 
sociales y económicas de las familias pero contemplando el objetivo, a medio y largo plazo,  de  incidir en la 
consecución de la autonomía personal de las mismas. 
 
La mayoría de las prestaciones reguladas en el presente reglamento están vinculadas al plan de trabajo individual y 
familiar de la persona perceptora de la prestación para alcanzar, no únicamente una ayuda a reactiva, sino, 
también, la incidencia en las causas originarias de la situación con la activación de la persona en principios de 
colaboración, motivación o voluntariedad. El presente reglamento prevé el elemento discrecional o facultativo del 
personal técnico de referencia de los servicios sociales comunitarios básicos la cual, de forma fundamentada, puede 
proponer el otorgamiento de prestaciones a pesar de no concurrir la integridad de requisitos para el acceso. El 
motivo no es otro que la necesidad de combinar la exigencia de regulación con la de flexibilidad, dada la 
complejidad de las situaciones de exclusión social. 
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Así mismo el presente reglamento da cumplimiento a los principios que, en función de la ley 30/1992, de 26 de 
noviembre, de Régimen jurídico de las administraciones públicas y del procedimiento administrativo común, deben 
guiar la actuación pública en materia de objetividad, transparencia, proporcionalidad, confianza legítima, buena fe, 
eficacia y eficiencia de los servicios públicos, particularmente en un ámbito tan sensible como es el de la atención a 
las personas en situación de vulnerabilidad y exclusión social. 
 
Marco Legal 
 
El artículo 25 de la ley 7/85, Reguladora de las  Bazas del Régimen Local atribuye la competencia en materia de 
servicios sociales en los siguientes términos: 
“e) Evaluación e información de las situaciones de necesidad social y atención inmediata a personas en situación o 
riesgo de exclusión social” 
 
El artículo 26 de la misma ley obliga a prestar esta competencia a los ayuntamientos mayores de 20.000 habitantes. 
 
El artículo 22 de la ley 4/2009, de 11 de junio, de servicios sociales de las Illes Balears, dedica el capítulo III a los 
elementos que componen el sistema público de servicios sociales, y en su artículo 22 hace la diferencia entre tres 
tipos de prestaciones económicas: 
 

a) prestaciones económicas de derecho subjetivo 

b) prestaciones económicas de derecho de concurrencia 

c) prestaciones económicas de urgencia social 
 
Nuestra ley de servicios sociales también dedica el artículo 25 a definir las prestaciones económicas garantizadas a 
las que llama prestaciones básicas garantizadas. Estas son el alojamiento, la alimentación y el traje y calzado. El 
mismo artículo remite a la Cartera de Servicios como instrumento normativo que desarrolle este derecho subjetivo. 
 
El presente reglamento pretende desarrollar y regular dentro del ámbito municipal las prestaciones económicas de 
urgencia social. 
 
Capítulo 1. Disposiciones generales 
 
Artículo 1. El objeto  
 
El objeto del presente reglamento es determinar las características, naturaleza y tipología de las prestaciones 
económicas de los servicios sociales comunitarios básicos del Ayuntamiento de Palma, así como establecer el 
procedimiento de acceso  a las mismas. 
 
Artículo 2. Las prestaciones  
 
Tal como queda recogido en la ley 4/2009 de servicios sociales en las Illes Balears las prestaciones del sistema 
público de servicios sociales pueden ser técnicas, económicas o tecnológicas. 
 
Las prestaciones técnicas son los servicios y las intervenciones que llevan a cabo los equipos profesionales que se 
dirigen a la prevención, el diagnóstico, la valoración, la protección, la promoción de la autonomía, la atención y la 
inserción de las personas, las unidades de convivencia y los grupos en situación de necesidad social. La aplicación de 
cualquiera tipo de prestación social ir acompañada de la aplicación de prestaciones técnicas adaptadas en cada 
caso. 

Son prestaciones económicas las aportaciones dinerarias que tienen como finalidad atender determinadas 
situaciones de necesidad en las que se encuentran las personas que no disponen de recursos económicos 
suficientes para hacer frente y no están en condiciones de lograr o recibir de otras fuentes. 
 
Son prestaciones tecnológicas las que por medio de un producto atienden a las necesidades sociales de la persona y 
se pueden asociar con otras prestaciones. Tienen esta consideración las prestaciones siguientes la asistencia 
tecnológica y la teleasistencia domiciliaria y las ayudas a instrumentales adscritas a mantener o mejorar la 
autonomía personal o a favorecer la inserción social. 
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Según el artículo 5 del decreto 56/2011 de 20 de mayo por el que se aprueba la Cartera básica de servicios sociales 
las prestaciones del sistema de servicios sociales pueden ser garantizadas para todo el mundo o bien no 
garantizadas y ser otorgadas según la disponibilidad presupuestaria. 
 
Artículo 3.  Finalidad y modalidades de prestación 
 
3.1. Las prestaciones económicas que se regulan en el presente reglamento tienen como finalidad paliar las 
siguientes necesidades: 
 

a. Carencia o insuficiencia de recursos económicos para el acceso o mantenimiento de la vivienda habitual 
y/o de los gastos derivados del mismo: 

- Suministros básicos (agua, gas y electricidad) y el correcto funcionamiento de las 
instalaciones básicas así como el alta de consumo de energía eléctrica, la acometida de 
agua o la contratación del gas en la vivienda habitual. 

- Alquileres atrasados y ayudas por alquiler o hipoteca de vivienda habitual, cuando 
existan garantías de continuidad en la misma. 

- Gastos para hacer frente a la pérdida temporal o permanente de vivienda por 
desahucio, lanzamientos, ruina, higiene, catástrofe u otro causas de fuerza mayor. 

- Alojamientos temporales (puntuales y/o transitorios) en casos de extrema necesidad y 
situaciones de emergencia social. 

- Reparaciones o adaptación de la vivienda habitual para proporcionar niveles mínimos 
de habitabilidad. 

- Adquisición de equipamiento básico de primera necesidad por la vivienda habitual. 
b. Necesidades básicas de alimentación y higiene: 

- Alimentación y necesidades básicas de subsistencia 
- Alimentación infantil e higiene/lactancia 
- Ropa de uso personal 
- Artículos de higiene personal 
- Limpieza doméstica 

c. Necesidades de integración educativa: 

1. Gastos de educación 
 d. Necesidades de integración social: 

2. Actividades de ocio y tiempo libre 

3. Conciliación laboral-familiar: escuelas de verano, pascua y navidad y otros 
 e. Necesidades de integración laboral: 

4. Acceso a actividades formativas y de búsqueda de empleo 
f. Necesidades de apoyo a la infancia en riesgo: 

5. Comedor escolar 

− Guardería 
g. Otros: 

7. Transporte 

8. Tramitación de documentación 
 

Este listado tiene carácter modificable en función de la detección de nuevas necesidades o en función de necesidad 
de redistribución presupuestaria. Anualmente se elaborará un documento técnico donde se recogerán las 
necesidades a cubrir y las cantidades y se aprobará por resolución. 
  
3.2 El conjunto de prestaciones se clasifica a efectos del presente reglamento como: 

a. Materiales, es decir, en especie.  
b. Dinerarias 

b.1 Pago único 
Se entiende como prestaciones de pago único de carácter económico, las dirigidas a cubrir puntualmente las 
necesidades básicas de aquellas personas y/o núcleos familiares que carecen de recursos económicos suficientes 
para hacer frente a gastos específicos necesarios para prevenir, evitar o paliar situaciones de exclusión social, 
siendo siempre un apoyo a la intervención social.  
   b.2 Pago periódico 
Se entiende como prestaciones de pago periódico las ayudas a temporales de carácter económico, dirigidas a cubrir 
las necesidades de integración laboral y de apoyo a la infancia en riesgo.  
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Las prestaciones dinerarias se pueden pagar directamente a la persona beneficiaria o bien al  proveedor del 
servicio.  
 
Artículo 4. Ámbito de aplicación  
 
El presente reglamento será de aplicabilidad a personas físicas y núcleos familiares empadronados en el municipio 
de Palma. 
 
Artículo 5. Naturaleza jurídica de las ayudas 
 
5.1. Las ayudas contempladas en l presente reglamento serán, a todos sus efectos, considerados gasto de derecho 
público. Principalmente por falta de disponibilidad presupuestaria, la dirección de la Área puede limitar las ayudas y 
en caso necesario priorizar los casos de mayor puntuación según un baremo a establecer. 
 
5.2. Las ayudas tienen un carácter puntual y voluntario. Mayoritariamente son a iniciativa de la persona interesada. 
 
Artículo 6. Dotación presupuestaria    
 
6.1. El Ayuntamiento consigna en una partida presupuestaria las cuantías adscritas a personas en situación de 
vulnerabilidad social. 
 
6.2. Las mencionadas partidas podrán ser incrementadas en función de las modificaciones de créditos que 
eventualmente pueda aprobar la corporación ante la circunstancia de agotamiento de la dotación y a conveniencia 
de la disponibilidad presupuestaria del ente. 
 
6.3. Las prestaciones económicas vinculadas no gozarán del efecto de la consolidación de las mismas en el 
presupuesto municipal del siguiente ejercicio. 
 
Artículo 7. Cuantía de las prestaciones  
 
7.1. La cuantía máxima que podrá otorgarse como ayuda económica es del valor de 1 IPREM anual (Indicador 
público de renta de efectos múltiples que se publica anualmente a través de la ley de Presupuestos) por unidad 
familiar y año. Cualquiera situación extraordinaria que supere esta cuantía requerirá de la aprobación explícita de la 
dirección técnica de Bienestar Social. 
 
7.2. Anualmente se elaborará un documento técnico de prestaciones económicas que permitirá la fijación de 
máximos de las cuantías por concepto y tiempo para cada tipo de ayudas, y se aprobará por resolución. 

 
7.3. El importe de las ayudas concedidas en ningún caso podrá ser de tal cuantía que, aislada o en concurrencia con 
otras subvenciones o ayudas adscritas al mismo fin, supere el coste de la necesidad a cubrir. 
 
Capítulo 2. Personas beneficiarias, accesibilidad y acreditación de la necesidad 
 
Artículo 8. Personas beneficiarias, requisitos y obligaciones 
 
8.1. Personas beneficiarias 
Podrán ser beneficiarios de las ayudas cualquier persona o núcleo familiar que se encuentre en una situación de 
dificultad socioeconómica y para el cual las ayudas establecidas sean necesarias para contener o evitar el 
empeoramiento de la situación.  
 
Se considera núcleo familiar, a efectos de las prestaciones que regula el presente Reglamento, el núcleo constituido  
por dos personas con vínculo de pareja y las personas con parentesco hasta el primero grado de consanguinidad en 
línea ascendente y descendiente o adopción. También se considera núcleo familiar aquel núcleo con parentesco en 
el que existe una situación de tutela. 
 
8.2. Requisitos 
Las personas solicitantes de las prestaciones deben cumplir los siguientes requisitos: 

9. Ser mayor de 18 años o estar emancipadas legalmente o, en su defecto, haber iniciado el 
trámite legal de emancipación. 

10. Estar empadronadas en Palma. 
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11. Tener expediente abierto en servicios sociales comunitarios básicos de Palma. 

12. No disponer de bienes muebles, inmuebles, diferentes a la vivienda habitual, hacia los cuales se 
disponga de derecho de propiedad, posesión o usufructo, y se pueda derivar un rendimiento económico. 
Con carácter general no disponer de recursos alternativos que demuestren la existencia de medios 
suficientes para atender a la necesidad para la cual se solicita la ayuda. 

13. No tener acceso a prestaciones económicas otorgadas por otras administraciones que puedan 
cubrir la totalidad de la necesidad surgida. 

14. Los núcleos familiares con menores en edad de escolarización obligatoria deben acreditar la 
asistencia regular a los centros escolares o explicitar el compromiso para su cumplimiento. 

 
Algunas prestaciones pueden tener establecidos unos requisitos específicos modificables por parte de la dirección 
del Área en función de las necesidades y del presupuesto. 
 
8.3. Obligaciones de las personas beneficiarias 
Además de las establecidas al artículo 38 del Reglamento de Centros municipales de servicios sociales, las 
siguientes: 

15. Acreditar los requisitos exigidos para tener acceso a las ayudas. 

16. Comunicar al profesional de referencia las variaciones o cambios existentes en la situación social 
y económica de la persona o núcleo familiar que puedan modificar las circunstancias que dieron ocasión a 
la solicitud y resolución. 

17. Destinar la prestación a la finalidad de que la motivó. 

18. Con carácter general el otorgamiento de la ayuda queda condicionado a la aceptación de la 
obligación de seguir un plan de trabajo individual y familiar por parte de la/s persona/s beneficiaria/as. 

19. En el caso de las prestaciones económicas con modalidad de pago al proveedor del servicio y, en 
caso de que esta cubra sólo una parte del coste del mismo, la persona beneficiaria tendrá la obligación de 
hacerse cargo de la parte restante. 

20. Justificar la ayuda mediante la presentación de facturas acreditativas del gasto. 

21. Comunicar al profesional de referencia la obtención de otras ayudas.  

22. Aceptar las actuaciones de seguimiento y comprobación que efectúen los profesionales de 
servicios sociales y facilitar cuanta información y documentación le sea requerida. 

23. Mantener el empadronamiento y la residencia efectiva a Palma durante el tiempo de percepción 
de la ayuda. 

24. Cualquier otra obligación relacionada directamente con el objeto de la ayuda y que 
específicamente se establezca en el acuerdo-contrato de inserción social.  

 
Artículo 9. Criterios de otorgamiento 
 
9.1. El otorgamiento de la ayuda se sustentará en los requisitos contemplados en el apartado segundo del artículo 
8, sin perjuicio de que los profesionales puedan proponer excepciones motivadas de casos cuando la situación así lo 
requiera. 
 
Según el decreto 56/2011 de 20  de mayo de aprobación de la Cartera básica de servicios sociales el otorgamiento 
de la prestación requerirá la valoración previa por parte de los profesionales. 
 
Esta valoración debe tener en cuenta dos vertientes: 

a. Valoración económica 
Para establecer la situación económica de la persona o núcleo familiar se consideran los gastos y los 
ingresos limpios percibidos por el conjunto del núcleo familiar durante los 3 meses anteriores a la fecha de 
solicitud.  
 
Los ingresos los componen: 

- Ingresos del trabajo por cuenta ajena 
- Beneficios y pérdidas del trabajo por cuenta propia 
- Prestaciones sociales 
- Ingresos percibidos por niños 
- Otro ingresos: arrendamiento de habitaciones, viviendas,... 

Los gastos que se tendrán en cuenta serán los siguientes: 
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- Alimentos  
- Vivienda 
- Artículos de vestir, calzado e higiene 
- Suministro de agua, electricidad y/o gas 
- Salud  
- Transportes  
- Otros  
 

Para el cálculo de los rendimientos del trabajo se atenderá a las siguientes reglas:  

25. El rendimiento limpio procedente de los ingresos de trabajo por cuenta ajena se obtendrá 
deduciendo de los ingresos sucios de la unidad familiar el importe a que suben las cotizaciones satisfechas 
a la seguridad social, las cantidades respaldadas por derechos pasivos y mutualidades de carácter 
obligatorio, las cotizaciones obligatorias a colegios de huérfanos o instituciones familiares.  

26. La estimación de los rendimientos por cuenta propia y, en particular, los procedentes de 
explotaciones agrícolas, comerciales o profesionales se realizarán mediante el sistema de estimación 
objetiva por módulos y coeficientes.  

27. A efectos de determinar la cuantía que puede dar derecho al reconocimiento de una prestación se 
actuará de la siguiente manera: A= los ingresos de los hijos menores de 25 años y ascendentes que 
convivan en el domicilio familiar tendrán una deducción del 50% del cómputo general cuando proceda de 
su trabajo personal. B) Por cada hijo con discapacidad (física, psíquica o sensorial), el solicitante de la 
ayuda se deducirá el 25% del SMI anual vigente.  

 
En estos casos y a efectos de corregir desajustes, podrán aplicarse criterios de rentabilidad real y no 
únicamente de carácter tributario. 

 
b. Valoración Social 
Los profesionales valorarán la situación de necesidad social de la persona o núcleo familiar.  
Se tendrá en cuenta: 

28. Familia monoparental formada por padre o madre sola con niños, siempre que éstos convivan con 
aquel o aquella y dependan económicamente de forma exclusiva. En caso de que el tutor monoparental 
tenga una pareja de convivencia estable, se tendrán en cuenta los ingresos de toda la unidad de 
convivencia. 

29. Cargas familiares: familias con personas dependientes a cargo y mujeres viudas con carga o sin ella. 

30. Personas solas sin apoyo familiar o vecinal 

31. Núcleos familiares con causas sobrevenidas (en trámites de separación y/o divorcio en el año en 
curso, muerte de algún progenitor, siniestros del hogar, entre otros) 

32. Problemas de salud (discapacidad y/o dependencia reconocida, problemas de salud que dificulten el 
normal desarrollo de las actividades básicas de la vida cotidiana) 

33. Situación social de riesgo de los menores y jóvenes  

34. Jóvenes en proceso de emancipación procedentes de residencias tuteladas 

35. Situaciones que suponen un riesgo para la integridad de las personas (mujeres que sufren violencia 
de género, maltrato a personas mayores) 

36. Dificultades de vivienda (deficiencias estructurales, hacinamiento, falta de suministro eléctrico o de 
agua, entre de otros) 

37. Pronóstico: implicación, motivación hacia el cambio. 
 
Los profesionales tramitarán la ayuda y el jefe de sector le autorizará, previa revisión técnica del expediente y con 
criterios de equidad y control presupuestario. 
 
9.2 La mayoría de prestaciones están vinculadas al plan de trabajo individual-familiar de los beneficiarios de la 
ayuda. No obstante, no todos los casos atendidos desde los centros municipales  de servicios sociales necesitan la 
elaboración de un plan individualizado, ya que se resuelven con informaciones, orientaciones, derivaciones o por el 
carácter asistencial y de contención que requiere. Al igual que cuando se trata de prestaciones de derecho 
subjetivo. 
 
 
9.3. De acuerdo con el artículo 6 del presente reglamento el otorgamiento de las prestaciones quedará sujeto, en 
general, a la disponibilidad presupuestaria de este Ayuntamiento. 
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9.4. Las prestaciones concedidas no podrán ser invocadas por el beneficiario como precedente para la obtención de 
nuevas prestaciones. 
 
9.5. Es un criterio relevante para el otorgamiento que la prestación económica contribuya a la resolución o mejora 
de la situación carencial. 
 
9.6. Las prestaciones reguladas en el presente reglamento son intransferibles y, por lo tanto, no podrán ofrecerse 
garantía de obligaciones, ser objeto de cesión total o parcial, compensación o descuento y/o retención o embargo, 
excepto en los supuestos y con los límites previstos en la legislación general del Ente que resulte aplicable. 
 
9.7. En el supuesto de que varías personas solicitantes de una misma unidad de convivencia (dos o más 
personas/núcleos familiares que conviven a una misma vivienda) concurran para hacer frente al mismo gasto, solo 
podrá concederse a una de ellas, promoviendo el acuerdo entre las partes interesadas. 
 
Artículo 10. Documentación que acredita la situación de necesidad 
 
La documentación general a aportar es la siguiente: 

- Original del DNI de la persona solicitando y de los mayores de 16 años del núcleo familiar o 
documentación acreditativa de la identidad. 

- En el supuesto de personas que no tengan la nacionalidad española, original del NIE, pasaporte o 
documento que legalmente los sustituya. 

- Si es el caso, original del Libro de Familia cumplido y, en su caso, sentencia de separación o divorcio, 
o convenio regulador donde conste pensión alimentaría y custodia de hijos. 

- Si es el caso, original del título de familia numerosa. 
- En caso de que la persona solicitante o algún otro miembro del núcleo familiar esté afectado por 

algún tipo de discapacidad, dictamen de valoración del grado de discapacidad certificado por el 
órgano o entidad que corresponda. 

- En caso de enfermedad grave de algún miembro del núcleo familiar, informes médicos u otros 
documentos que lo acrediten. 

- Si en el núcleo familiar hay algún caso de acogida, el correspondiente documento acreditativo de esta 
situación. 

- Si es el caso, la tarjeta de paro o mejora de empleo de los mayores de 16 años que se encuentren en 
situación de paro laboral. 

- Si se tercia, certificación que acredite si perciben prestación por paro de todos los miembros adultos 
del núcleo familiar  y del importe de la prestación o, en su caso certificación negativa. 

- Si es necesario, certificación de vida laboral de los miembros adultos del núcleo familiar 
- Si es el caso, original de la declaración de la renta. 
- Declaración jurada de ingresos del núcleo familiar, únicamente en el supuesto en el que quede 

suficientemente justificada la imposibilidad de aportar la documentación requerida en el apartado 
anterior (declaración de renta). 

- En el caso de personas trabajadoras por cuenta ajena: original del contrato de trabajo y de las tres 
últimas nóminas de los mayores de 16 años que realicen actividad laboral. 

- En el caso de personas trabajadoras autónomas: última liquidación trimestral de IRPF y/o boletín de 
cotización a la Seguridad Social, y, en todo caso, declaración jurada de los ingresos.  

- Si se tercia, certificación de percibir o no pensiones de la Administración Pública y en caso afirmativo 
de su cuantía. 

- Si se tercia, justificante del capital mobiliario en el que consten los rendimientos y los saldos de todas 
las cuentas abiertas a nombre de la persona solicitante. 

- Justificación de gastos fijos mensuales: contrato de alquiler de la vivienda, última cuota de préstamos 
bancarios, gastos de agua, luz y gas... 

- En caso de separación o divorcio, documento notarial, los justificantes de interposición de la 
demanda, la sentencia judicial u otros documentos que demuestren esta situación. 

- Declaración acreditativa de la reclamación de la pensión de alimentos (en caso de separación y 
cuando no se cumple esta medida). 

- Cualquier otra documentación que para la correcta valoración de la solicitud pueda ser requerida 
durante su tramitación, que podrá ser solicitada por el personal técnico de referencia de los equipos 
de servicios sociales o aportada por la persona interesada si lo considera conveniente. 

 
La fotocopia de la documentación acreditativa será incorporada físicamente al expediente de la persona o núcleo 
familiar. 
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La documentación relacionada en este artículo será considerada como máxima y se reclamará, en cada caso, a la 
persona solicitante la necesaria para realizar la valoración económica y social de una forma fidedigna. 
 
En ningún caso se reclamará documentación que ya conste actualizada en el expediente de la persona solicitante o 
del núcleo familiar, ni aquella que se pueda lograr de oficio a otros servicios municipales u otras administraciones 
según el artículo 6.2, letra b de la ley 11/2007, de 22 de junio, de acceso electrónico de los ciudadanos a los 
servicios públicos. 
 
Capítulo 3. El procedimiento de concesión 
 
Artículo 11. Órgano competente para resolver y órgano gestor 
 
11.1. El órgano competente para resolver sobre la concesión o denegación de las ayudas solicitadas es el regidor/a 
de Bienestar Social.  
 
11.2. La competencia de llevar a cabo la gestión administrativa y técnica de las prestaciones solicitadas son la 
unidad administrativa y los servicios sociales comunitarios del Ayuntamiento de Palma. 
 
Artículo 12. Procedimiento para la gestión de la prestación 
 
El acceso a las prestaciones estará sujeto a la valoración y diagnóstico de los profesionales. A tal efecto para 
conocer la situación social se llevarán a cabo las entrevistas individuales o familiares necesarias con los interesados, 
visitas domiciliarias, u otras actuaciones técnicas. 
 
El procedimiento se iniciará a instancia de los profesionales del centro municipal de servicios sociales 
correspondiente, una vez acordado el plan de trabajo con la persona/núcleo familiar beneficiario y acreditándolo 
con la firma del acuerdo-contrato de trabajo y de la firma de la declaración jurada. Esta va ligada al acuerdo-
contrato teniendo la misma vigencia. 
 
El inicio del trámite de las ayudas implica la aceptación por parte de la persona beneficiaria de la totalidad de la 
regulación descrita en el presente reglamento. 
 
Artículo 13. Pago de las ayudas 
 
Las ayudas económicas se tramitarán preferentemente vía transferencia bancaria. El pago por talón se empleará en 
aquellos casos en los que no sea posible hacerlo por transferencia y la persona beneficiaria sea una persona física. El 
pago a personas jurídicas siempre se efectuará vía decreto y transferencia bancaria. 
 
Cuando la modalidad de pago es vía talón bancario la persona beneficiaria deberá firmar una hoja de recibo, donde 
figura la cantidad y el concepto de la ayuda. 
 
Artículo 14.  Comprobación del uso de la ayuda 
 
Los profesionales de referencia comprobarán el adecuado cumplimiento de las finalidades para las cuales fueron 
concedidas las ayudas económicas contempladas en este reglamento. Esta comprobación será incorporada al 
expediente de la persona o núcleo familiar beneficiario de la ayuda. 
 
La no destinación de la ayuda al fin correspondiente es motivo de falta grave. 
 
Artículo 15. Justificación del gasto 
 
La justificación del gasto se acreditará por las facturas de los pagos y gastos realizados, o mediante otros 
documentos de valor probatorio equivalente. 
 
La justificación se deberá efectuar una vez haber hecho uso de la ayuda y en todo caso en el plazo máximo de 3 
meses siguientes a la fecha de concesión. La falta de justificación o la justificación incorrecta de la ayuda recibida 
puede ser motivo de sanción. 
 
 
Capítulo 4. Denegación, anulación e infracciones 
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Artículo 16. Procedimiento de denegación, modificación y anulación 
 
Estos procedimientos podrán iniciarse de oficio o a instancia de parte. Una vez iniciados se comunicarán a la 
persona beneficiaria las causas que lo fundamentan y las posibles consecuencias que se derivan.  
 
16.1. Denegación 
Podrán ser denegadas aquellas solicitudes en las que pueda concurrir alguna de las siguientes circunstancias: 

- La falta de todos o algunos de los requisitos necesarios para su concesión. 
- Que corresponda la atención de la persona solicitante por razón de la naturaleza de la prestación a 

otra administración pública. 
- Que se demuestre que la persona solicitante puede satisfacer adecuadamente las necesidades por sí 

misma y/o con el acodamiento de sus familiares o representantes legales. 
- Superar el máximo anual por unidad familiar. 
- Que no exista crédito suficiente para la atención de la solicitud. 
- Que la ayuda solicitada no sea adecuada para la resolución de la problemática planteada o que su 

mera concesión no sea suficiente para la resolución de la problemática planteada. 
- Que la persona no utilice las ayudas de derecho existentes para resolver o paliar la situación de 

dificultad así como no querer recibir atención de servicios que sean necesarios para la 
resolución/mejora de su problemática. 

 
Atendiendo a las circunstancias y previa valoración del equipo de profesionales, se puede estimar la denegación 
para otras situaciones siempre de forma motivada. Quedará constancia escrita al expediente. 

 
16.2. Modificación 
Cuando varíen las circunstancias que motivaron la solicitud pero persista la necesidad de la ayuda, se podrá 
modificar la finalidad y la cantidad de la prestación a propuesta de la propia persona interesada o del profesional. 
En las becas de infancia en riesgo (comedor escolar y guardería), la modificación de alguna de las circunstancias 
implica la baja administrativa y la alta de una nueva beca. 
 
16.3. Anulación 
Procederá la anulación de las prestaciones por alguna de laso siguientes causas: 

- Por voluntad o renuncia de la persona beneficiaria a la prestación económica. 
- Muerte de la persona beneficiaria. Cuando la ayuda se haya concedido a un núcleo familiar el equipo 

de profesionales valorarán si es pertinente o no su continuidad. 
- Por la aparición de causas sobrevenidas que produzcan la imposibilidad material de continuar con la 

prestación de la ayuda. 
 

Artículo 17. Infracciones y sanciones  
 
17.1. Constituyen infracciones en materia de ayudas las siguientes acciones: 

− El falseamiento u ocultación de cualquiera de los datos declarados por las personas solicitantes, 
incluido cuando la persona solicitante reúna los requisitos para la concesión  

− La no aplicación, en todo o en parte, de la cantidad recibida a las finalidades para las cuales le ayuda 
fue concedida. 

− El incumplimiento reiterado y continuo, por razones imputables a la persona beneficiaria, del plan de 
trabajo individualizado y de los acuerdos relacionados con la prestación concedida.  

− La falta de justificación del uso dado al fondo recibo, la justificación incompleta o inexacta y la 
justificación fuera de plazo. 

− La obstrucción, excusa o negativa a las actuaciones de valoración, seguimiento y/o comprobación por 
parte del equipo de profesionales. 

− Incumplimiento de la obligación de comunicar al profesional cualquier cambio o mejora en las 
circunstancias que propiciaron la concesión de la ayuda. 

 
Con carácter previo a la imposición de cualquiera sanción, será necesario el lleno desempeño y garantía por parte 
del Ayuntamiento del trámite de audiencia del interesado a efectos de formular las alegaciones y aportación de la 
documentación que estime pertinente. 
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17.2. Serán responsables de las infracciones las personas beneficiarias incluidas en el plan de trabajo o sus 
representantes cuando aquellas carezcan de capacidad de obrar. Tendrá lugar la exención de responsabilidad en 
relación a los actos, acciones u omisiones, tipificados como infracciones en el presente reglamento en aquellos 
supuestos en los que concurra fuerza mayor. 
 

17.3. Estas infracciones se consideran graves, siguiendo el establecido en el Reglamento de centros municipales de 
servicios sociales. Las infracciones  anteriormente enumeradas podrán suponer la imposición de una de las 
siguientes sanciones:  

− Cierre temporal de dos a seis meses del expediente. 

− Extinción de las prestaciones concedidas. 

− No poder volverse a valorar la situación del beneficiario durante un período de seis meses a contar 
desde la imposición de la sanción.  

En todo caso, las sanciones antes mencionadas no serán acumulativas. 

Se creará una comisión integrada por el profesional referente, el jefe de sector, el equipo del caso y dos 
profesionales del centro para determinar la duración del cierre del expediente.  
El acta de la comisión servirá para informar a las personas usuarias y se guardará el original en el expediente. El jefe 
de sector y el profesional darán conocimiento a la persona usuaria convocante una entrevista para tal fin. 
 
Artículo 18. Régimen de incompatibilidades 
 
Con carácter general las ayudas previstas en el presente reglamento son compatibles con cualquier otra de las 
concedidas por otras administraciones, teniendo, en todo caso, el carácter de complementario de estas. 
En el supuesto de existir cualquier causa de incompatibilidad en el momento de valoración y antes de propuesta de 
concesión de ayuda, se informará a la persona beneficiaria por parte del Ayuntamiento.  
 
Artículo 19. Régimen fiscal y Derecho supletorio 
 
19.1. Las prestaciones económicas reguladas en este reglamento quedan sometidas al régimen fiscal vigente en el 
momento de su otorgamiento. 
 
19.2. Todo aquello no previsto en este reglamento se regulará por lo que establezca la legislación específica, estatal, 
autonómica o local, que sea de aplicación. 
 
Artículo 20. Tratamiento de datos personales y confidencialidad de las ayudas concedidas 
 
Con la apertura del expediente, la persona beneficiaria da su consentimiento al tratamiento de los datos de carácter 
personal, laboral, económico y familiar con la firma del documento elaborado para tal fin. 
 
Se garantiza la total confidencialidad en relación a las peticiones efectuadas en este ámbito, así como de cualquiera 
de sus datos personales y familiares facilitados, siendo utilizadas las mismas, estrictamente, para las finalidades 
para las cuales han sido facilitadas y dentro del marco establecido por la ley 15/1999, de 13 de diciembre de 
Protección de datos. 
 
Disposición adicional  
 
Todas las denominaciones que en este reglamento aparecen en masculino se deben entender referidas también al 
femenino. 
 
Disposición final primera 
 
Este reglamento, una vez aprobado definitivamente por el Pleno de la Corporación, entrará en vigor con la 
publicación íntegra de su texto en el Boletín Oficial de las Islas Baleares y transcurridos los plazos establecidos en el 
artículo 70.2 y 65.2 de la Ley 7/1985 de 2 de abril, reguladora de las bases de régimen local. 
 
Disposición final segunda 
 
Todas las estadísticas incluirán sistemáticamente la variable sexo y se tendrá en cuenta a la hora de la recogida de la 
información como en los informes que se publiquen. 
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DECLARACIÓN JURADA 
 
 
Nombre y apellidos:________________________________________________________ 

DNI/NIE____________________________________ _____________________________ 

Dirección:________________________________________________________________ 

Población:________________________________ Código  postal:___________________ 

 

DECLARO: 
Que no he recibido ayudas por el mismo destino de otro organismo, público o privado. De lo contrario, deberé 
indicar las que haya solicitado y el importe de las recibidas.  
 
Que me comprometo a justificar las ayudas concedidas por este Ayuntamiento. 
 
Que no poseo bienes muebles o inmuebles, diferentes de la vivienda habitual, sobre los que se tenga un derecho de 
propiedad, posesión, usufructo o cualquier otro que, por sus características, valoración, posibilidad de explotación o 
venta, indique la existencia de medios suficientes para atender a la necesidad para la cual solicito la ayuda. 
 
Que autorizo expresamente al Ayuntamiento de Palma a recavar cualquier tipo de información que pueda obrar en 
su poder o solicitarla a otras administraciones y me comprometo a comunicarle cualquier modificación que se 
produzca en mi situación económica personal. 
 
Que estoy informado de las obligaciones establecidas en el Reglamento municipal como perceptor de esta ayuda y 
que figuran en el reverso de esta hoja. 
 
Palma,_____de______________________ de ______  
 
 
 
 
 
(firma) 
 
 
 Obligaciones de las personas beneficiarias: 
 

- Acreditar los requisitos exigidos para tener acceso a las ayudas. 
- Comunicar al profesional de referencia las variaciones o cambios existentes en la situación social 

y económica de la persona o núcleo familiar que puedan modificar las circunstancias que dieron 
ocasión a la solicitud y resolución. 

- Destinar la prestación a la finalidad de que la motivó. 
- Con carácter general el otorgamiento de la ayuda queda condicionado a la aceptación de la 

obligación de seguir un plan de trabajo individual y familiar por parte de la/s persona/s 
beneficiaria/as. 

- En el caso de las prestaciones económicas con modalidad de pago al proveedor del servicio y, en 
caso de que esta cubra sólo una parte del coste del mismo, la persona beneficiaria tendrá la 
obligación de hacerse cargo de la parte restante. 

- Justificar la ayuda mediante la presentación de facturas acreditativas del gasto. 
- Comunicar a los servicios sociales comunitarios básicos la obtención de otras ayudas.  
- Aceptar las actuaciones de seguimiento y comprobación que efectúen los profesionales de 

servicios sociales y facilitar cuanta información y documentación le sea requerida. 
- Mantener el empadronamiento y la residencia efectiva a Palma durante el tiempo de percepción 

de la ayuda. 
- Cualquier otra obligación relacionada directamente con el objeto de la ayuda y que 

específicamente se establezca en el acuerdo-contrato de inserción social”.  

 
18. Proposta d’aprovació de modificació de l’Ordenança Fiscal General. 
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Sr. Batle (PP): 
 
“Ara passem en el debat conjunt dels punts 18 en el 27. El temps d’intervenció seran 5 minuts per cada 
un dels grups, 5 minuts de rèplica i 3 minuts per tancar el Govern, l’Equip de Govern, segons lo acordat a 
la Junta de Portaveus. Per lo tant té la paraula el Sr. Martínez.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Aquesta és una proposta que fem que té un impacte en el pressupost, és important, perquè 
són les modificacions a la part d’ingressos, segons els ingressos que es tinguin, podrem tenir unes 
despeses. Aquí per destacar hi ha tota una sèrie de modificacions de les Ordenances fiscals, les més 
destacables és la que té que veure amb la Contribució urbana, amb el Impost de Bens Immobles, el 
baixem, baixem el tipus municipal, amb la idea de compensar la possible o el possible increment de la 
base liquidable, base liquidable que ve increment de la revisió cadastral feta a l’any 2012. És el tercer 
any que baixem el tipus municipal, com havíem promès, com ens havíem compromesos amb la 
ciutadania. Si bé en un moment amb les primeres dades inicials, xerràvem d’un increment anual de la 
base liquidable, damunt la qual se li aplica el tipus de un 7,8%, un pic que ja tenim les dades pues més 
correctes, els hem de dir que la base liquidable s’està incrementant damunt un 5 o un 6%. Per tant és un 
tema molt important, que els ciutadans sàpiguen i tinguin clar quin és el increment mig d’aquesta base 
liquidable, perquè encara queden 7 anys, que aquesta base liquidable s’haurà incrementat, i per tant 
queden 7 anys que l’Equip de Govern municipal, sigui qui sigui, si vol congelar el IBI, haurà de 
compensar amb una baixada del tipus municipal, durant els pròxims 7 anys. Com ja vaig dir a la 
Comissió, és important que hi hagi aquest consens polític, sempre és una informació que dona el 
Govern, que és el que té la informació de primera mà. Per tant, baixem un 6% i això deixa durant 
aquesta legislatura un increment mig, inferior al IPC, que dels 4 anys fins al 31 de desembre del 2013 és 
del 9%, el IPC que hem tingut. Per tant el increment estaria al voltant mig del 7%. Un altre modificació 
que es fa dins el IBI per la problemàtica que ha generada, per diferents tipus de famílies que es creen, és 
el requisit de que tots els membres de la família nombrosa, estiguin empadronats a la vivenda habitual. 
Hi ha famílies nombroses creades després de separacions, després de divorcis, i que feia que molta gent 
que si complia realment amb els requisits de família nombrosa, no poguessin gaudir d’aquest benefici 
fiscal, i per tant eliminem aquest requisit de que estiguin tots els membres empadronats, la qual cosa no 
vol dir que no serveixi, perquè encara serveix com indicador de que realment la família nombrosa viu, o 
on estan empadronats, seria la vivenda habitual. Després una proposta que ve d’un acord de Ple, 
referent al import de construcció, en aquelles obres de reforma, no construcció nova sinó de reforma, 
per millorar l’eficiència energètica, tindran sense límit de pressupost, tindran una bonificació a la quota 
del 25%, per tant es davalla per fomentar l’eficiència energètica, la sostenibilitat de la nostra ciutat, en 
aquelles construccions de millora de l’eficiència energètica. També dir que ja s’havia xerrat en aquell 
acord de Ple, aprovat per unanimitat de totes les forces polítiques, de que el cost de construcció fiscal, 
en termes municipals, fos diferent quan hi hagués consum de territori, o fos construcció nova de quan 
fos rehabilitació. Volem fomentar la rehabilitació, aquí fem una davallada progressiva segons el 
pressupost, fins a 300.000 euros és del 25%, per tant totes les obres de reforma petita, tindran una 
bonificació del 25%. Si el pressupost supera els 300.000 euros per la part que supera fins un milió 
d’euros, tindria una bonificació del 10%, i a partir de la xifra que superi el milió d’euros, aquesta 
bonificació seria del 5%. Entenem que en certa manera compensem el major cost que sol tenir, 
rehabilitar un immoble que fer una construcció nova. També dir-los que ampliem el tema de la 
moratòria en el pagament dels tributs, una moratòria voluntària, no només aquells aturats sobrevinguts 
els tres mesos següents a perdre la seva feina, sinó que l’ampliem a tots els aturats i aturades que hagin 
de fer front a un impost municipal que tenen automàticament garantida la seva possibilitat d’ajornar el 
mateix pagament. També donem cobertura legal a les nostres Ordenances, o afegim a les nostres 
Ordenances fiscals, perquè ja tenim la cobertura legal, l’exempció de la dació en pagament, en el cas de 
la plusvàlua, dir que això era una reivindicació, feta per la majoria d’ajuntaments, que ens estava 
complicant molt la regulació antiga, que mirava de que el subjecte passiu fossin les entitats. Vaig 
acabant Sr. Batle. Les entitats financeres, hi ha un canvi a exempció, i després fem un canvi a una sèrie 
de carrers, que li baixem lo que és la categoria i per tant li baixaríem les taxes. Moltes gràcies.” 
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Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies. Don Toni.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Si, gràcies Sr. Batle. Bé, acabem d’escoltar el portaveu del Partit Popular, regidor d’Hisenda, explicant, 
baixada de IBI, congelació, tota una sèrie de conceptes que ha anat insistint, el compliment dels 
compromisos electorals, anem a veure amem quina és la realitat, perquè després d’escoltar al Sr. 
Martínez, qualcú a lo millor pot pensar que això que, tot aquests conceptes repetits són certes. 
S’estrena aquest Equip de Govern del Sr. Isern, amb una pujada d’un 16% de IBI, per la campanya 2012, 
un 10% de recàrrec estatal, més un 6% que aplica aquest propi Ajuntament, un 16% de pujada. L’any 
següent cau el 10% de recàrrec estatal, però pugem un 7,8% el valor cadastral, i queda el 6% de l’any 
passat, per tant estam parlant d’un 13,8% de pujada de IBI, en el moment de la pitjor recessió 
econòmica en aquest Estat, en que els ciutadans veuen davallar els seus ingressos, tant treballadors que 
lògicament els hi baixen els salaris de manera exponencial, petits empresaris que també els hi baixen els 
ingressos, alguns inclús han de tancar, molts de treballadors que queden a l’atur, en aquest moment 
nosaltres incrementem la pressió fiscal, la del IBI, la pressió fiscal per excel·lència d’aquest Ajuntament 
en un 14%. És cert que a partir d’aquest moment, i seguint el mateix relat del Sr. Martínez, es congela el 
IBI. El Sr. Martínez diu, hem baixat el IBI, no baixen el IBI, baixen el tipus per compensar el increment del 
valor cadastral. Per tant queda congelat. A efectes pràctics i a efectes del rebut que tenim els ciutadans, 
queda congelat a partir del 2013-14-15. Ara bé, si lògicament mirem les dades i seguim aquest relat, 
tenim ara mateix un IBI un 14% més elevat que quan va començar aquesta legislatura, per lo tant, per 
damunt el IPC, aquesta és la realitat i si es computa lo que ingressava per IBI aquest Ajuntament el 2011 
i lo que ingressarà el 2015, o lo que ha ingressat el 2014, lo que està ingressant el 2014, evidentment 
això es pot extreure fàcilment. S’ha incrementat la pressió fiscal un 14%. Nosaltres que plantegem 
davant això? Nosaltres lo que diem i lo que a les nostres al·legacions hi és, en els ciutadans en general, 
tots aquests que han vist caure els seus ingressos en aquests anys, no els podem augmentar la pressió 
fiscal, en aquests la nostra al·legació planteja rebaixar la pressió fiscal fins el volum del 2011, mantenir 
congelat el IBI en aquesta legislatura, com a mínim, ja que els ingressos dels ciutadans han caigut, com a 
mínim el IBI deixar-lo congelat, això és lo que plantegen les nostres al·legacions. Ara bé, lògicament som 
conscients, i sempre ho hem dit, que aquest Ajuntament necessita recursos per mantenir tota una sèrie 
de serveis, de serveis d’intervenció social, de serveis de transport, tota una sèrie de prestacions que 
aquest Ajuntament ha de poder seguir donant, i necessita ingressos per això. Que plantegem a les 
nostres al·legacions? Que pagui més qui més té. Hi ha un tipus diferenciat per immobles d’ús no 
residencial, de major valor, estam parlant de grans oficines, grans centres comercials, hotels, els 
grossos, tota una sèrie d’immobles que aquí tenen un tipus de 0,67, quan a altres ciutats de l’Estat 
espanyol, el tenen molt per damunt, fins i tot el límit legal és el 1,1%. Nosaltres pensem que aquí si que 
tenim marge per fer pagar més a qui més té, i podríem incrementar aquest tipus, i és lo que plantegem a 
les nostres al·legacions, fins al 1,1% aquest tipus de gravamen, en aquests immobles no residencials, que 
estan en mans d’aquesta gent que si que pot pagar més, que si que pot pagar més, per compensar 
evidentment la rebaixa de pressió fiscal en els ciutadans, això és lo que es planteja a les nostres 
al·legacions. També un altre qüestió, que hem insistit molt, és el, aquests immobles que ara mateix 
estan desocupats a la ciutat de Palma, d’ús residencial, la Llei preveu un recàrrec del 50% en el rebut del 
IBI, una manera també d’incrementar ingressos, i una manera de fer aflorar aquests immobles, de forçar 
la sortida d’aquests immobles en el mercat de lloguer, que hi ha molta gent que necessita cases, hi ha 
molta gent que necessita preus de lloguer econòmics, i si el mercat el incrementem amb nous 
immobles, evidentment aquests preus poden esser més accessibles a molta de gent, i l’Ajuntament 
incrementa els ingressos, per tant això també ho hem plantejat des del principi de la legislatura, i ho 
seguim plantejant. I una cosa molt important en la que volíem fer una miqueta d’esment també, avui en 
dia a Palma hi ha famílies d’alt poder adquisitiu, que no paguen IBI, no paguen gens de IBI, famílies que 
estan guanyant a lo millor 5.000 euros cada membre de la unitat familiar, o que estan guanyant 8.000 
euros cada membre de la unitat familiar, famílies d’alt poder adquisitiu, que com que tenen tres fills, 
tenen el concepte de família nombrosa, estan exemptes de pagar IBI, això no pot esser. A famílies amb 
dos fills, amb els dos membres de la família en atur, els hi estam pujant un 14% el IBI, i en canvi famílies 
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que guanyen fins a 3.000, 4.000, 5.000 euros, els dos membres de la unitat familiar, perquè tenen tres 
fills no paguen IBI, tenen una exempció del 90%, pràcticament no paguen, això és una injustícia, això 
s’ha de rectificar, i aquesta exempció del 90% per famílies nombroses, no pot esser que es mantingui a 
unitats familiars que tenen ingressos superiors a 80.000 euros, per exemple, que és lo que plantegem 
nosaltres. Estam parlant de famílies on la parella, els dos membres estan guanyant nets, 2.500 euros, 
aquesta gent pot contribuir a pagar el IBI, pot contribuir a sufragar tots aquests serveis, que 
l’Ajuntament ha de posar a disposició dels ciutadans, i això ara mateix no ho fem, ara mateix els hi 
estam declarant exempts de IBI, això si que la veritat, la injustícia és tan manifesta que 80.000 euros els 
hi pareix molt poc, pugem a 90.000 però no pot esser que famílies d’alt poder adquisitiu s’estiguin 
lliurant de pagar IBI en aquesta ciutat, mentre altres amb dos fills i” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“tots els membres a l’atur, estiguin pagant un 14% més que en el principi, no pot esser, i així ho 
denunciem i així ens agradaria que s’acollís per part de l’Equip de Govern. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Don Toni, molt amable. Don Andreu quan vostè vulgui.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Miri aquí hi ha una discussió sobre quin ha estat el increment de la pressió fiscal del 
IBI bàsicament, des de que vostè és Batle. El Sr. Martínez diu que és un 7%, el Sr. Verger diu que és un 
14%, i nosaltres sostenim que és un 20%. I posem dades damunt la taula, però no anem a posar dades, 
anem a posar números, anem a posar números extrets del programa de comptabilitat de l’Ajuntament, 
trets d’avui, d’avui, jo havia posat uns números que eren damunt el pressupost, perquè el pressupost de 
l’any 2011 a l’any 2014, havia augmentat un 26,32%, clar i vosaltres que dieu que després feu el 
pressupost realista, 26,32% és un increment substancial. Per mirar lo que hem recaptat hem de mirar lo 
de l’any 2013, perquè 2014 encara no hi ha les dades, però l’any 2013 si, i evidentment l’any 2011 
també. El increment de recaptació del IBI de l’any 2011 cap a l’any 2013, és d’un 25,8%, hem passat 
d’una recaptació de 75,663.000 euros a 95,274.000 euros. Evidentment a immobles. El ... no els contem, 
l’aeroport i el port no els contem. De on venen aquestes dades? Aquestes dades venen del primer any 
que vostès diuen que va pujar un 16 o un 22%, quan és fals, si és més bo de fer aquest número que no 
sé que, si és un 6 més un 10, és un 16, és un 16,6, perquè el 10% del 6 també hi era, si és un 12 més un 
10, no és un 22, és un 23, 2, perquè el 10 del 12 també es suma, i vostès l’obvien. On s’ha incrementat 
més? Que han llevat les bonificacions, el 5% de bonificacions del pagament a la carta, també l’han llevat, 
i tot això suma. El final, que tenim? Tenim que han recaptat, lògicament, lògicament, han recaptat un 
20% més, i en concret un 25,8. De on ve aquesta diferència del 20? Nosaltres diem que més o manco un 
20 en el 25, un percentatge petit evidentment deuen esser els nous immobles, però evidentment ha 
d’esser petit perquè hi ha hagut poca construcció, i l’altre ha d’esser fruit de la revisió dels valors 
cadastrals, que a lo millor ha detectat qualque cosa, però la recaptació, recaptació, dades d’avui dematí, 
jo convido a tothom que vulgui veure el programa, si pugem en el grup el podem veure, però mentre 
discutim això, nosaltres avui li donem l’oportunitat de complir la promesa electoral, i no ens haguem de 
despertar avui un altre vegada, promesa cumplida: el IBI sube. Jo dic, que miri cada ciutadà el seu rebut, 
que el compari, és tan senzill com això, tan senzill com això, tothom té a les seves mans sabre lo que ha 
pujat, lo que li ha pujat a ell evidentment, no de mitjana, però a ell si que li ha pujat, i veurà com li ha 
pujat al voltant d’un 20% de mitjana. Però això és així, tan senzill com així, igual que veure l’estat del 
deute a la pàgina del IGAE, és tan senzill que s’ha incrementat un 70 o 80%, i encara diem que l’hem 
reduït, o tant per veure el pagament mitjà de proveïdors, que està a la Web, dades d’Intervenció, que 
també s’ha incrementat en no sé quants de dies, mesos. Escolti, són dades que són públiques, són dades 
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que són públiques, aquesta no, aquesta la dic jo, perquè tinc accés, la recaptació de 11 a 13, un 25,8% 
més. Respecte al ICIO, no fem cap ou de dos vermells amb aquestes rebaixes Sr. Martínez, cap ou de dos 
vermells, els podríem incrementar un poquet, i no se notaria molt a la tresoreria, perquè el ICIO tendent 
a zero, no sé de on es treuen que la construcció s’ha començat a reactivar, perquè els ingresso per ICIO 
de moment no s’han traduït, no vol dir que no es tradueixin, tant de bo es tradueixin en ingressos, de 
moment no es tradueix. Lo de les plusvàlues, de que Sr. Batle? Ha pujat un 70 i pico per cent les 
plusvàlues en una tongada a la seva legislatura, i miri que li hem demanat per matissar això, un 78%. 
Clar, no afecta a tothom, afecta a qui rep una herència o qui rep un pis, o qui el ven, si el compra o el 
ven, bueno és una cosa voluntària, si és per herència no és voluntària eh, vostè li ha incrementat un 70 i 
pico per cent. Lo del metre quadrat de les terrasses, en fi que vol que li digui, nosaltres seguim insistint 
en lo mateix, ja està bé fer aquesta diferenciació dels carrers, no ens hi oposem, de fet ens varem 
abstenir en aquesta, però si que trobem que passar de diari, que era exagerat, jo li reconec que podia 
esser exagerat, a que hagin de pagar si volen tenir un dia obert, tres mesos, això torna a esser exagerat, i 
finalment a les pròpies plusvàlues, si a la modificació que vostès fan, que és una modificació obligada 
per la Llei, vendre-la com una gran justificació seva, finalment si ens diu de on ha de treure els doblers, 
tan senzill com reclamar lo que legalment és nostre, que és la Llei de Capitalitat. Enguany el Govern, 
tampoc l’ha tornada a pressupostar, vostè amb la seva gràcia cap en el Govern, i miri que li han tractat 
malament, ha perdonat 100 milions d’euros, faria una gran cosa, un gran favor, un gran servei en 
aquesta ciutat, si aquests mesos que ens queden de Batle, duguéssim a plet per reclamar els 100 milions 
d’euros que no ens han donat. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Don Andreu, molt amable. Sr. Martínez.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Senyor, bé aquest és un tema de tots dos, Sr. Verger, Sr. Alcover, vostès en que basen els seus 
números de increment de la base liquidable? En que basen que vostès diguin, vostè fa el número 
damunt 7,8. En que es basa? De on treu aquesta xifra Sr. Verger? De on la treu? De jo, vale, pues jo li 
estic dient que me vaig equivocar, que el Sr. Calafat, que és el Cap del Departament tributari, diu que la 
base liquidable, s’està incrementant per compensar un 6%, entre un 6%. Ja li dic jo que és entre un 5 i 
un 6%, per tant si jo vaig dir, és a dir, vostè se basa en la informació que don jo, vostès se basa, i jo li dic 
la meva informació surt de la informació del cadastre, i de la informació que té el Departament tributari, 
i li he de dir que nosaltres, per compensar, mantenir més o manco els mateixos ingressos, si davallem 
com vostè està dient un 7,8, si m’agafa la primera xifra que vaig donar, la primera, que era només 
damunt valor cadastral, no damunt base liquidable, que són dos termes diferents Sr. Verger, però és 
molt important conèixer la realitat, perquè queden 7 anys, si vostès mantenen el 7,8, significa que tenen 
previst baixar el tipus durant, si governen, o reclamar baixar el tipus un 7,8, ja li dic jo que si fan això, la 
recaptació per IBI baixarà, la recaptació per IBI urbana, a l’any 2011 va esser casi 82 milions d’euros. 
Enguany acabarem damunt 91. De on ve aquest increment? Ve d’una part que hem explicat, d’aquest 
increment del tipus, que nosaltres no ho neguem, que nosaltres no ho neguem, ve del IBI progressiu, 
que l’ha aprovat aquest Govern. A jo me pareix molt bé sentir-lo a vostè, el PSOE pareix que no hi està 
d’acord amb aquestes propostes del IBI progressiu, i del Pla d’inspecció, perquè la revisió cadastral, de 
lo que sí serveix, és d’actualitzar-lo tot. És a dir, en un any es fa un Pla d’inspecció de 10 anys, en un any. 
Per tant si de 82 milions hem passat a 91, aquests increments que vostès estan dient, les dades són 
objectives, i vostès estan agafant dades meves anteriors, i fetes damunt valor cadastral no damunt la 
base liquidable efectiva. És un indicador que hem de tenir tots, escolti, no estam per canviar un 1%, un 
2%. Entre un 5 i un 6% és lo que s’anirà incrementant la base liquidable, en càrrec damunt 7 anys. I per 
tant, el tipus ha de davallar entre un 5 i un 6%, lo que es vulgui triar, per compensar, que això hi ha 
d’haver, escolti, és una qüestió tècnica, el Govern informa perquè és el que té l’accés directe. Lo que jo 
no trobo raonable és que vostès agafin una dada, que jo dic que la vaig donar, però que he hagut de 
rectificar i com és a la baixa ja no els interessa, si s’hagués rectificat a l’alça, vamos Sr. Verger, que vostè 
s’estaria, si jo en lloc del 7,8 hagués dit que és el 9 o el 10%, que m’havia equivocat, que estaria vostè 
demanant? No, no, vostè tenia raó en el principi, no Sr. Verger, siguem un poquet seriós. Quin 
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Ajuntament del PSM té recàrrec del 50% al IBI i està recaptant, m’ho digui que anirem tot el 
Departament, estic segur que el Sr. Alcover que ha estat regidor d’Hisenda, també voldrà sabre com es 
fa, me digui quin és l’Ajuntament. Escolti, no entenc la seva postura de voler baixar els imposts en els 
xalets de rústica, vostè es queixa del tema de les famílies nombroses, i els xalets de rústica, volen baixar. 
Sr. Alcover, la pressió fiscal global, perquè aquí estam xerrant només del IBI, global, global, no ha pujat 
ni un 3%, perquè vostè ha de recordar que el Impost de Circulació, no l’hem tocat, del ICIO l’estam 
davallant, dels altres impostos nosaltres no els hem tocat, de plusvàlua tenim una reducció del 40%, si 
s’està incrementant damunt entre un 5 i un 6%, aquests increments que vostè. Vostè ha de tenir en 
compte la resta, n’hi ha 40 tributs, 40, i dels 40 tributs, s’ha de treure la mitja, i clar si només un tribut és 
un 7%, els altres fan davallar la mitja, ja li dic jo que ens estaríem movent per menys del 3%. Sr. Alcover, 
que vostè xerri de promeses electorals, vostè no va ni complir promeses post electorals. Sra. Calvo se 
recorda de l’acord de governabilitat? Havien d’estudiar. El varen estudiar tot però no varen fer res, no se 
varen examinar mai. Saben? Bé, mirin, jo lo que sé és lo que volien fer vostès, perquè vostès durant 
aquesta legislatura, ens estan reclamant, una política del IBI que no era la que havien aprovada. Vostès 
havien aprovat, si en el 2011 lo que es recaptava del IBI era casi 82 milions, vostès volien que els 
palmesans paguessin 41 milions d’euros més de lo que pagaven en el 2011, que si li restem el increment 
fet nosaltres, queda un estalvi fiscal de més de 35 milions d’euros pels ciutadans amb el canvi de 
Govern, això significa 240 euros per vivenda, gràcies en el canvi de Govern. Moltes gràcies Sr. Batle.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Sr. Martínez. Don Toni.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Si, efectivament, nosaltres seguim el relat del Sr. Martínez, amb les dades que anava donant, 
evidentment clar, en principi assumíem aquestes dades, ara resulta que es va equivocar. Jo clar, tindria a 
lo millor, ara que rectifica les seves dades inicials, a lo millor li donaria més verosimilitud si no hi hagués, 
ho tractarem en el punt següent, si no hi hagués hagut de sentir molt en el Sr. Martínez, explicant el 
tema de hem baixat el deute de l’Ajuntament, perquè clar això també que són dades oficials, resulta que 
el deute de l’Ajuntament segons es pot comprovar tothom ho pot comprovar dins la pàgina Web del 
Ministeri, on hi ha el deute de tots els ajuntaments de l’Estat espanyol, resulta que l’Ajuntament de 
Palma l’ha incrementat de 200 milions a 376, i el Sr. Martínez i el Sr. Batle, perquè el Sr. Martínez li 
passava evidentment l’escrit, han repetit fins a la sacietat, hem baixat el deute d’aquest Ajuntament, i 
això és completament fals, el deute d’aquest Ajuntament ha pujat de 200 milions a 376, han endeutat 
vostès l’Ajuntament. I evidentment les raons d’això són discutibles i es poden parlar, jo no estic dient, 
ara és una variable, una magnitud objectiva, que tenen totes les administracions, el seu deute. I el deute 
d’aquest Ajuntament ha pujat. Per tant ara vostè me diu, no, no, s’ha de fiar de jo, jo ara li dic que era, 
no és un 7,8 lo que jo havia dit en el principi, és un 6, perquè ho ha comprovat el Cap de tributari. Escolti 
Sr. Martínez pues llavors escolta en el Sr. Alcover, que treu les dades internes de l’Ajuntament, i la 
recaptació ha pujat un 20% per de IBI, una part és explicable per altres coses, per una part evidentment 
també s’explica per la pujada en el final de pressió fiscal a tots els ciutadans, i tots els ciutadans ho 
poden comprovar en el seu rebut. Per tant, escolti, jo entre lo que tenen els ciutadans en el seu rebut i 
lo que vostè diu, me fio de lo que tenen els ciutadans en el seu rebut, i en el seu rebut lo que tenen és 
un increment de pressió fiscal per part del IBI. Jo lo que també no m’ha contestat evidentment, i això 
que he fet especial esment, és en el tema de la bonificació per família nombrosa, i a jo això m’agradaria 
que m’expliqués perquè no assumeixen aquest plantejament, perquè a famílies amb els dos membres a 
l’atur i dos fills, els estam pujant un 14% el IBI, o un 10% com diu vostè, i a una família amb tres fills i 
amb els dos membres guanyant 3.000 euros o 4.000 euros o 8.000 euros, els estam perdonant el IBI, 
estan pagant només, tenen una bonificació del 90% de IBI. Perquè? Escoltin, afrontin això, això s’ha de 
rectificar, aquesta injustícia manifesta d’alguna manera s’ha de rectificar, nosaltres li proposem una 
manera de rectificar-la, que és aquelles unitats familiars amb ingressos superiors a 80.000 euros anuals, 
que quedin, que aquesta exempció del IBI no se’ls apliqui. Famílies on els dos membres estan guanyant 
2.500 euros en el mes, nets, nets, han de poder contribuir a sufragar el IBI, igual que famílies amb els 
dos membres a l’atur i dos fills. Escoltin, com a mínim, com a mínim com aquestes. Idò aquí no, aquí 
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estan exemptes de IBI. No me vengui amb el tema de que ja es fa la bonificació en funció del valor del 
immoble, perquè el 90% de bonificació és a immobles fins a 100.000 de valor cadastral, fins a 100.000 
de valor cadastral, això és un pissarro, i en aquests pissarros que tenen fins a 100.000 de valor cadastral, 
els està aplicant un 90% de IBI les famílies nombroses, afrontin això i me contesti, perquè evidentment 
aquest tema no li ha interessat contestar, afronti i contesti això. Aplicació del 50% de recàrrec estatal a 
immobles buits, això hi ha ciutats de l’Estat espanyol que l’estan aplicant, està previst a la Llei, no del 
PSM, bé jo li puc parlar de Vitòria, de ciutats de l’Estat espanyol on s’està aplicant, està dins la Llei, està 
dins la Llei no ens estam inventant res, està dins la Llei aquest recàrrec del 50%, d’una Llei aprovada per 
les Corts de Madrid, escolti, i està previst el 50%, i està previst el 50%, i s’està aplicant a altres bandes, 
cerquin on s’aplica. Jo li poso un exemple, Vitòria, allà s’està aplicant. Escolti, és també de justícia, és 
també una qüestió de justícia, aconseguiríem incrementar ingressos de l’Ajuntament, algo que vostè en 
teoria l’hauria de preocupar com a regidor d’Hisenda, i a la vegada forçaríem a aflorar determinats bens 
immobles, ara que podien, els preus del mercat de lloguer baixarien, facilitarien l’accés a la vivenda de 
molta gent que no hi pot accedir ara mateix. Per tant, també no me digui una, no entri en aquest joc de 
no, me digui el PSM on ho està aplicant. Escolti, hi ha exemples on s’està aplicant, no es tracta de si ho 
fa el PSM o ho fa el Sunsuncordà, cerqui on hi ha exemples, jo li dic, Vitòria per exemple s’està aplicant, 
està previst a la Llei no ens estam inventant res. Igual que el 1,1% de tipus específic per hotels, per grans 
superfícies comercials, per grans oficines, això està a la Llei, no m’ho invent jo, no som aquí un, un, o 
sigui no estam fent aquí de, una elucubració, està a la Llei previst. Altres ciutats, altres ciutats s’està 
aplicant aquest 1,1%, o el 1% o el 0,9, aquí ho tenim en el 0,6% en aquestes gran superfícies no 
residencials de gran valor. Escoltin, que pagui més qui més té, que paguin aquestes gran superfícies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies Don Toni.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Afronti això també i me contesti, no se’n vagi per les branques. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt amable Don Toni. Don Andreu.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Jo no parlo de lo que vostè ha dit, ja sé que vostè s’equivoca, no s’equivoca, menteix 
directament cada vegada que xerra, per això no li faig cas. Jo xerro del Sicalwin, tret d’avui dematí, està 
calentet encara, encara està de la impressora, hi podem anar, hi podem anar a veure-ho. Vostès han 
incrementat la recaptació un 25,8% en IBI, però són les dades. És que a demés hi ha una cosa que 
tothom, quan vostè fa el discurs aquí, si sumem tots, no hem incrementat el 3% d’increment, pues 
qualsevol podria entendre que si se lleva el ICIO, si el ICIO i el IAE no han incrementat sinó que han 
davallat, han davallat l’activitat econòmica, si l’augment del 3% lo que és evident és que els pressuposts 
amb ingressos, haurien d’augmentar el 3%. O no? Si el IBI, la pressió fiscal, s’ha incrementat un 7%, s’ha 
d’incrementar el pressupost un 7%, perquè no hi ha més nova vivenda, més o manco això es pot 
entendre. Perquè en pressupost s’ha incrementat un 26,3%? Perquè? I perquè la recaptació, bueno 
perquè, jo li diré perquè, perquè lo que marca la realitat és el pressupost, perquè la liquidació, 
liquidació, ha incrementat un 25, 8, per tant no estaia molt mal pressupostat, ho saben, les saben a les 
dades, lo que després no les diuen, però les saben perquè pressuposten un 26%, i després hi ha un 
25,8% d’increment real, no si més o menys els números no els han fet malament, lo que passa és que 
després diuen mentides, i aquí és allà on ens troben. Que vostè encara me tregui el Pla de sanejament, 
que haguéssim pujat el IBI, escolti, varem esser nosaltres que varem renunciar voluntàriament a la 
revisió cadastral, varem esser nosaltres. Això sempre se li oblida de dir, no hi havia cap perill 
d’incrementar un 50%, no, no, som nosaltres que ho varem. Se recorda quan jo a l’anterior legislatura li 
deia, si a Marratxí, allà on governa en Bauzá, ha augmentat un 140% el IBI, són números, vagin a xerrar 
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amb els veïnats de Marratxi, o Llucmajor o Calvià, si tots varen augmentar un 100% el IBI, menys aquí 
que varem augmentar un 16% en tota la legislatura. Si quan governa el PP, sempre s’encalenteix la boca 
de que redueix els imposts, i sempre, sempre, les puja excepte any electoral, això sí, maquilla un 
poquet. I vostè ens diu de com calcular, vagin a la Web, vagin a la Web, l’any 2007, pressupost de l’any 
2007, Director General d’Hisenda, Sr. Julio Martínez, com es calculava el increment de la pressió fiscal? 
Li posaré un exemple que més o manco és igual, es va incrementar un 30% el ICIO, que cobraven 30 
milions d’euros, per dir un exemple, 30%. Taxa per fotocòpies, que cobraven 1.000 euros, un 0%, de 
mitja hem incrementat un 15%, això està a la Web ho poden anar a veure, el pressupost de l’any 2007, i 
estudi increment pressió fiscal, és a dir, es puja un 30% d’un impost que cobraven 30 milions, i 0% d’un 
que cobraven 1.000 euros, mitja, la pressió fiscal ha augmentat un 15%. Director General d’Hisenda, 
Director General d’Hisenda, no m’ho estic inventant està a la Web, està a la Web, ho poden anar a 
veure, si és tan senzill com això, si és tan senzill com mirar els rebuts. Com poden dir que han augmentat 
un 3%? No han incrementat un 3%, però si ens estan prenent el pèl a tots, jo li vaig dir a la Comissió, jo 
reconec la meva errata absoluta mediàtica, la reconec, he fet qualque cosa malament, m’he explicat 
fatal, horrorós, i vostè ho ha fet molt bé, perquè ha mentit sense posar-se vermell, i sense que se li 
tremolés la veu, ho ha fet molt bé, si jo li reconec en això, ara els ciutadans paguen cada mes o cada any, 
els ciutadans paguen cada any, els que ho paguen són els ciutadans, que vostès varen jurar defensar, 
són aquests els que ho paguen, entre ells nosaltres mateixos, que també som ciutadans. Tan senzill com 
mirar el rebut de contribució, si no ho volem mirar deu esser per un altre motiu, però no perquè ens 
creguem que només ha augmentat un 7%. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Don Andreu. Sr. Martínez.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Sr. Verger, miri, li he d’explicar, la nostra primera informació era damunt valor cadastral, 
damunt valor cadastral hi ha tots els bens, exempts, no subjectes, era un primer indicador, ja varem dir 
que era un primer indicador, perquè faltava contestar tots els recursos que havien posat la gent. El 
cadastre havia de contestar, i li puc assegurar que la gent no presenta un recurs perquè li incrementin el 
valor, el presenten perquè el increment sigui a la baixa. La base liquidable, informa el Govern, en base 
en els informes que ens fan els tècnics, no jo que he fet ... un dia, no, en base a la informació de la base 
liquidable, el increment està entre un 5 i un 6%, i per això enguany, tindrem, ens hem passat baixant, 
perquè el tipus el varem baixar un 11,4%, i si la base liquidable s’incrementa entre un 5 o un 6, en lloc 
d’ingressar el 95-96 milions d’euros, ingressarem 91, per tant, tindrem un dèficit en ingressos important, 
perquè hem baixat més el tipus de lo que s’incrementava la base liquidable. I això no és una teoria 
meva, això són dades objectives. I si ens podem comparar amb el que es va recaptar l’any 2011, del 
padró d’urbana, eren casi 82 milions d’euros. Facin els números, nosaltres estam dient que damunt 6 
milions d’euros, és per el increment efectiu del 7%, després hi ha el IBI progressiu, i després hi ha lo del 
Pla d’inspecció, fet per la revisió cadastral. Això són dades, no són meves, són dades donades per el 
cadastre. Sr. Verger, li he explicat, d’això hem xerrat ja molts de pics, quan diu, vostès no xerren de la 
família nombrosa, nosaltres lo que diem és que ens estimem més un indicador de valor cadastral 
damunt el immoble, per això no varem fer lo que ens va demanar el PSOE. El PSOE ens demanava que 
havíem de multiplicar el tema de la, com hi havia revisió cadastral, i nosaltres varem dir que no, que 
ampliaríem les bonificacions en base en el valor cadastral, que crec que és un bon indicador. Escolti, en 
Esporles perquè no han posat el recàrrec? I a Santa Maria perquè no l’han posat? Perquè no el varen 
posar durant 4 anys? Vostès han  governat aquí, no l’han posat perquè, demani en el Sr. Alcover si no 
me vol fer cas a jo. La decisió de la revisió cadastral era perquè pagués qui més tenia, perquè els que es 
varen beneficiar més de lo que ha dit el Sr. Alcover, de no fer la revisió cadastral, quan tenia el suport 
del Partit Popular, varen esser els que més tenien, els que més tenien eren els principals gent que estava 
a favor, de que no es fes la revisió cadastral. La Directora General del Cadastre, al Ministeri d’Hisenda, 
ahir va dir que va esser exemplar lo que, com s’ha fet la revisió cadastral aquí, exemplar, és un exemple 
a Espanya, no a segons quins puestos, no a segons quins puestos, perquè sempre, com és fàcil donar la 
culpa en el Ministeri d’Hisenda, que són ells que incrementen el valor cadastral no l’Ajuntament, sempre 
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els ajuntaments mai han fet lo que hem fet nosaltres, baixar tres anys el tipus menys del que s’està 
incrementant la base liquidable. L’alternativa, l’alternativa, vostè havien de menester 41 milions 
d’euros, i han estat en contra de la nostra gestió, vostès han estat en contra de la nostra gestió que hem 
donat una alternativa, per poder estalviar més de 35 milions d’euros en els ciutadans. Vostès no tenien 
un altre alternativa que pujar impostos, és la seva alternativa, perquè han estat en contra de totes les 
propostes de rebaixa de despesa pública, que s’han fet durant aquesta legislatura, de totes. Per tant 
quina alternativa tenien vostès a no incrementar als ciutadans en 240 euros per vivenda. Quina 
alternativa? Clar, vostès tenien clar que anaven a incrementar el IBI més d’un 50%. Moltes gràcies.” 

 
Informe favorable per unanimitat  de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
“INFORME.- L'Excm. Ajuntament Ple, en sessió celebrada el dia 7 de novembre de 2005, va 
aprovar l'Ordenança fiscal general, i va entrar en vigor el dia 1-1-2006. El 30 de maig de 2013, 
el Ple va aprovar provisionalment la modificació de l’ordenança, entrant en vigor el 13 de 
setembre de 2013. 

 
El Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, preveu en els seus articles 16 a 19 el procediment per a la modificació 
de les  ordenances fiscals. 
 
La situació de crisi econòmica provoca dificultats als contribuents en situació d’atur. L’article 
72.3 de l’Ordenança regula els fraccionaments i ajornaments dels deutes tributaris, 
possibilitant l’ajornament, fins un màxim de dos anys, del pagament dels rebuts tributaris als 
obligats en situació sobrevinguda d’atur. L’experiència de l’actual regulació, vigent des de l’1 
de gener de 2012 indica que les dificultats per pagar els tributs no és tan sols pels contribuents 
en situació sobrevinguda d’atur, sinó també pels que persisteix aquesta situació d’atur. En la 
pràctica, els contribuents en situació d’atur han pogut ajornar els seus pagaments, conforme la 
Llei General Tributària i Reglament General de Recaptació. Es proposa modificar l’ordenança 
en el sentit de fer extensiu a tots els obligats tributaris en situació d’atur, i que no compti amb 
altres fonts d’ingressos diferents a les ajudes públiques que superin 6.000 euros anuals, el 
reconeixement de que la seva situació econòmico-financera pot impedir, de forma transitòria, 
efectuar el seu pagament en els terminis establerts, de forma que, just acreditant la seva 
situació, tenen dret a ajornar el pagament fins a dos anys. 
 
S’han sol·licitat informes als Serveis Jurídics i a Intervenció sobre la present proposta de 
modificació de l’Ordenança fiscal general. 
 
La Junta de Govern, en sessió del dia 8 d’octubre de 2014, ha aprovat el Projecte de 
modificació de l'Ordenança fiscal general. S’han remès als grups polítics municipals l’acord als 
efectes de presentar les esmenes que estimin oportunes en el termini de deu dies, conforme el 
que preveu el Reglament de Ple de l’Ajuntament de Palma. 
 
No s’ha presentat cap esmena. 
 
Conformement el que disposa l’Article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, correspon 
al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances. 
 
Pel que s’ha exposat, el Cap del Departament, és del parer que, després de la aprovació per la 
Junta de Govern de la proposta que s’acompanya, la Comissió de Comptes podria dictaminar 
favorablement l’elevació al Ple del següent 
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 A C O R D 
 
Primer.- Aprovar provisionalment l’expedient de modificació de l’Ordenança fiscal general, 
aprovada pel Ple de 7 de novembre de 2005, i modificada per acord plenari de 23 de febrer de 
2009, pel que fa a l’Article 72.3; tot això en base a la legislació vigent en la matèria, constituïda 
singularment pels articles 16 a 19 del Text Refós de la Llei d’Hisendes locals aprovat pel Reial 
Decret Legislatiu 2/2004,de 5 de març. S'adjunta a la proposta la nova redacció. 
Segon.- L’expressada modificació entrarà en vigor el dia primer de gener de dos mil quinze. 
Tercer.- Que una vegada adoptat l’acord provisional referit, es publiqui en el BOIB i en un dels 
diaris de major difusió de la Comunitat Autònoma el corresponent anunci d’exposició al públic 
de l’expedient, a efectes de reclamació. La citada exposició es farà en el tauler d’anuncis 
d’aquest Excm. Ajuntament durant el termini de trenta dies, dins dels quals els interessats 
podran examinar l’expedient i presentar les reclamacions que estimin oportunes, ben entès 
que si dins el dit termini no s’haguessin presentat reclamacions, s’entendrà definitivament 
adoptat l’acord provisional."  
 
S’aprova per unanimitat 
 
19. Proposta d’aprovació de modificació de l’Ordenança Fiscal d’Imposts sobre bens 
immobles i esmenes dels Grups Municipals PSIB-PSOE i MÉS 
 
Esmenes del Grup Municipal PSIB-PSOE (617/2014) 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots en 
contra (PP) 3 a favor (PSIB-PSOE) i 1 abstenció ( MÉS) 
 1.- A l’IBI,  
 
1.1 a l’article 14 
 
ON DIU:  -Tipus de gravamen per als bens urbans: 0’642 

-Tipus de gravamen per als bens rústics: 0’735 
 

HA DE DIR:  -Tipus de gravamen per als bens urbans: 0’610 
     -Tipus de gravamen per als bens rústics: 0’610 

 
1.2.- Proposam afegir mantenir les mateixes bonificacions que tenien les famílies 
nombroses i les persones que s’acullen a l’anomenat pagament a la carta a l’any 2012. 

  
Es rebutja per 17 vots en contra (PP) 8 vots a favor (PSIB-PSOE) i 3 abstencions (MÉS) 
 

 Esmena del Grup Municipal MÉS (618/2014) 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 

 Al punt 3 de l'article 14  
Allà on diu “Tipus de gravamen per als béns urbans: 0,642%” 
ha de dir “Tipus de gravamen per als béns urbans: 0,602%” 
 
I allà on diu “Tipus de gravamen per als béns rústics: 0,735%” 
ha de dir “ Tipus de gravamen per als béns rústics: 0,602%” 
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Al darrer paràgraf del punt 3 de l'article 14. 
Substituir el tipus de gravamen diferenciat del “0,676%” per un tipus de gravamen diferenciat 
del “1,1 %”. 
 
Al final del punt 5 de l'article 14 
 s'introduirà la menció: “Les unitats familiars amb ingressos superiors a 80.000 € no gaudiran 
d'aquesta bonificació”  
 
Amb l’objectiu de lluitar contra l’especulació immobiliària i aconseguir avançar en l’ús social de 
l'habitatge, s’aplicarà el recàrrec del 50% immobles urbans d’ús residencial desocupats amb 
caràcter permanent. 
 
Es rebutja per 25 vots en contra (PP) i 3 vots a favor (MÉS) 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
“INFORME.- L'Excm. Ajuntament Ple, en sessió celebrada el dia 27 de Juliol de 1989, va aprovar 
l'Ordenança Fiscal reguladora de l'Impost sobre béns immobles, i va entrar en vigor el dia 1-1-
1990. La darrera modificació d’aquesta ordenança va ésser aprovada provisionalment per 
acord plenari de 31 de  juliol de 2013 i, definitivament el 8 de setembre de 2014, en no haver-
se presentat cap escrit de reclamació o al·legació,  essent d’aplicació des del dia 1 de gener de 
2014. 
 
El Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, preveu en els seus articles 16 a 19 el procediment per a la modificació 
de les  ordenances fiscals.  
 
L’aplicació dels nous valors cadastrals resultants de la ponència de valors aprovada en 2012 
dona lloc a un increment anual de la base liquidable de l’impost equivalent al 10% de la 
diferència entre el nou valor cadastral i el valor cadastral anterior. Això implica que, sense 
modificar l’ordenança per a 2015 s’incrementen els ingressos fiscals per aquest concepte 
proporcional a l’increment de la base liquidable. 
 
Per complir amb l’objectiu de no incrementar els ingressos com a conseqüència de l’increment 
en la base liquidable en relació a l’exercici anterior, s’estima oportú minorar el tipus de 
gravamen en un 6 % aplicables als béns urbans, passant del tipus general efectiu del 0,680 % a 
0,642 % i el tipus diferencial efectiu del 0,717 % a 0,676 %. 
 
També es proposa modificar la redacció de les normes sobre la bonificació per família 
nombrosa, en el sentit d’eliminar la referència a l’exigència inexcusable de que tots els 
membres de la unitat familiar estiguin empadronats en el domicili pel qual es demana la 
bonificació, que és incompatible amb determinades situacions (custòdies compartides, 
persones amb discapacitat, etc.). 
 
S’han sol·licitat informes a Intervenció i als Serveis jurídics sobre la present proposta de 
modificació de l’ordenança. 
 
La Junta de Govern, en sessió del dia 1 d’octubre de 2014 ha aprovat el Projecte de modificació 
de l'Ordenança fiscal de l'Impost sobre béns immobles. S’han remès als grups polítics 



 

- 57 - 

municipals l’acord als efectes de presentar les esmenes que estimin oportunes en el termini de 
deu dies, conforme el que preveu el Reglament de Ple de l’Ajuntament de Palma. 
 
S’han presentat dos escrits d’esmenes: 1) el Grup municipal PSIB PSOE; 2) el Grup municipal 
MÉS a l’Ajuntament de Palma. 

 
Grup municipal PSIB PSOE: 
El Grup municipal PSIB PSOE proposa fixar en el 0’610% els tipus de gravamen aplicables als 
béns urbans i als rústics. També proposa que les bonificacions per família nombrosa i per 
l’acolliment al sistema especial de pagament (“a la carta”), siguin les mateixes que les existents 
l’exercici de 2012. 
 
Grup municipal MÉS a l’Ajuntament de Palma: 
El Grup municipal MÉS a l’Ajuntament de Palma proposa que els tipus de gravamen aplicables 
als béns urbans i als rústics es fixi en el 0’602%, que el tipus diferenciat sigui del 1’1%, que la 
bonificació per família nombrosa (art. 15.5) no sigui aplicable a les famílies nombroses amb 
ingressos superiors a 80.000 euros, i que s’estableixi el recàrrec del 50% al tipus de gravamen 
als immobles d’ús residencial desocupats amb caràcter permanent. 
 
S’informa que podrien desestimar-se les esmenes. 
 
Conformement el que disposa l’Article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, correspon 
al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances. 
 
Pel que s’ha exposat, el Cap del Departament, és del parer que, després de la aprovació per la 
Junta de Govern de la proposta que s’acompanya, la Comissió de Comptes, després d’examinar 
les esmenes i al·legacions presentades, podria dictaminar favorablement l’elevació al Ple del 
següent 

 
A C O R D 
 
Primer.- Aprovar provisionalment l’expedient de modificació de l'Ordenança fiscal de l'Impost 
sobre béns immobles. Conceptes 112,00-112,01, la darrera modificació de la qual va ser 
aprovada inicialment per acord plenari de 31 de juliol de 2014 i definitivament, el 9 de 
setembre de 2014, en no haver-se presentat cap escrit de reclamació, pel que fa l’article 14 i 
15.5; tot això en base a la legislació vigent en la matèria, constituïda singularment pels articles 
16 a 19 del Text Refós de la Llei d’Hisendes locals aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004,de 
5 de març. S'adjunta a la proposta la nova redacció. 
 
Segon.- L’expressada modificació entrarà en vigor el dia primer de gener de dos mil quinze. 
 
Tercer.- Que una vegada adoptat l’acord provisional referit, es publiqui en el BOIB i en un dels 
diaris de major difusió de la Comunitat Autònoma el corresponent anunci d’exposició al públic 
de l’expedient, a efectes de reclamació. La citada exposició es farà en el tauler d’anuncis 
d’aquest Excm. Ajuntament durant el termini de trenta dies, dins dels quals els interessats 
podran examinar l’expedient i presentar les reclamacions que estimin oportunes, ben entès 
que si dins el dit termini no s’haguessin presentat reclamacions, s’entendrà definitivament 
adoptat l’acord provisional."  
 
S’aprova per 17 vots a favor (PP) i 11 en contra (PSIB-PSOE i MÉS) 
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20. Proposta d’aprovació de modificació de l’Ordenança Fiscal de l’Impost sobre l’increment 
de valor dels terrenys de naturalesa urbana i esmenes del Grup Municipal PSIB-PSOE. 
 
Esmena del Grup Municipal PSIB-PSOE (617/2014) 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
“Es proposa aplicar una fórmula, el resultat de la qual suposi que de mitjana respecte de 2011 aquest 
impost només s’incrementi un 10% en lloc del 78% d’increment que ha experimentat en aquesta 
legislatura” 
 
Es rebutja per 17 vots en contra (PP) 8 vots a favor (PSIB-PSOE) i 3 abstencions (MÉS) 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
“INFORME.- L'Excm. Ajuntament Ple, en sessió celebrada el dia 27 de juliol de 1989, va aprovar 
l’ordenança Fiscal reguladora de l'Impost sobre l'increment de valor dels terrenys de 
naturalesa urbana. La darrera modificació d’aquesta ordenança va ésser aprovada 
definitivament per acord plenari de 30 de maig de 2013 i entrà en vigor  18 de juliol de 2013. 
 
El Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, preveu en els seus articles 16 a 19 el procediment per a la modificació 
de les  ordenances fiscals.  
 
L’article 123 del Reial Decret Llei 8/2014, de 4 de juliol, d’aprovació de mesures urgents per al 
creixement, a competitivitat i l’eficiència, modifica els articles 105 i 106 de la Llei d’Hisendes 
Locals, determinant exempcions aplicables a transmissions realitzades en ocasió de la dació en 
pagament de l'habitatge habitual del deutor hipotecari o garant d'aquest, per a la cancel·lació 
de deutes garantits amb hipoteca que recaigui sobre la mateixa, contrets amb entitats de 
crèdit o qualsevol altra entitat que, de manera professional, realitzi l'activitat de concessió de 
préstecs o crèdits hipotecaris. S’estima convenient, encara que ja sigui d’aplicació, pel superior 
rang de la llei d’hisendes locals, adaptar la redacció de l’ordenança a la nova redacció de la 
citada Llei. S’adjunta a l’annex la nova redacció. 
 
S’han sol·licitat informes a Intervenció i als Serveis jurídics sobre la present proposta de 
modificació de l’ordenança.  
 
La Junta de Govern, en sessió del dia 1 d’octubre de 2014 ha aprovat el Projecte de modificació 
de l'Ordenança fiscal de l'Impost sobre l'increment de valor dels terrenys de naturalesa 
urbana. S’han remès als grups polítics municipals l’acord als efectes de presentar les esmenes 
que estimin oportunes en el termini de deu dies, conforme el que preveu el Reglament de Ple 
de l’Ajuntament de Palma. 
 
S’ha presentat un escrit d’esmena del Grup municipal PSIB PSOE, on proposa aplicar una 
fórmula el resultat de la qual suposi que de mitjana respecte de 2011 aquest impost només 
s’incrementi un 10% en lloc del 78% d’increment que ha experimentat en aquesta legislatura, 
segons s’afirma a l’escrit. 
 
S’informa que es podria desestimar l’esmena. 
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Conformement el que disposa l’Article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, correspon 
al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances. 
 
Pel que s’ha exposat, el Cap del Departament, és del parer que, després de la aprovació per la 
Junta de Govern de la proposta que s’acompanya, la Comissió de Comptes, després d’examinar 
les esmenes i al·legacions presentades, podria dictaminar favorablement l’elevació al Ple del 
següent 

 
A C O R D 
 
Primer.- Aprovar provisionalment l’expedient de modificació de l'Ordenança fiscal de l'Impost 
sobre l'increment de valor dels terrenys de naturalesa urbana, la darrera modificació de la qual 
va ser aprovada inicialment per acord plenari de 30 de maig de 2013, pel que fa als articles 5 i 
6; tot això en base a la legislació vigent en la matèria, constituïda singularment pels articles 16 
a 19 del Text Refós de la Llei d’Hisendes locals aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004,de 5 
de març. S'adjunta a la proposta la nova redacció. 
 
Segon.- L’expressada modificació entrarà en vigor el dia primer de gener de dos mil quinze. 
 
Tercer.- Que una vegada adoptat l’acord provisional referit, es publiqui en el BOIB i en un dels 
diaris de major difusió de la Comunitat Autònoma el corresponent anunci d’exposició al públic 
de l’expedient, a efectes de reclamació. La citada exposició es farà en el tauler d’anuncis 
d’aquest Excm. Ajuntament durant el termini de trenta dies, dins dels quals els interessats 
podran examinar l’expedient i presentar les reclamacions que estimin oportunes, ben entès 
que si dins el dit termini no s’haguessin presentat reclamacions, s’entendrà definitivament 
adoptat l’acord provisional."  
 
S’aprova per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
21. Proposta d’aprovació de modificació de l’Ordenança Fiscal de l’Impost sobre 
construccions, instal·lacions i obres i esmenes del Grup Municipal PSIB-PSOE. 
 
Esmena del Grup Municipal PSIB-PSOE (617/2014) 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos  
2.- A l’ICIO 
“Es proposa duplicar els percentatges de bonificació proposats, amb la mateixa progressivitat”. 
 
Es rebutja per 17 vots en contra (PP) 8 vots a favor (PSIB-PSOE) i 3 abstencions (MÉS) 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
“INFORME.- L'Excm. Ajuntament Ple, en sessió celebrada el dia 12 de desembre de 1995, va 
aprovar l’ordenança Fiscal reguladora de l'Impost sobre construccions, instal·lacions i obres. La 
darrera modificació d’aquesta ordenança va ésser aprovada definitivament per acord plenari 
de 22 de desembre de 2011 i entrà en vigor  l’1 de gener de 2012. 
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El Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, preveu en els seus articles 16 a 19 el procediment per a la modificació 
de les  ordenances fiscals.  
 
L’article 4 3. de l’ordenança estableix una bonificació , a les construccions, instal·lacions o 
obres a Àrees de Rehabilitació Integrada, regulades pel Decret 76/2000 del Govern de les Illes 
Balears. Aquesta bonificació es va establir com a conseqüència de l’exigència del citat Decret 
de que els Ajuntaments no cobrassin l’Impost per les obres incloses en les ARI, quan aleshores 
s’estava constituint l’ARI de la Soledat. Essent que ja fa anys que la citada ARI ja no és 
operativa, s’estima oportú suprimir de l’ordenança aquesta bonificació, per evitar els 
malentesos per les obres que es fan a aquella zona i que no tenen relació amb les ARI. 
 
El Ple de 24 d’abril de 2014va aprovar una transaccional a la proposta del grup municipal MÉS 
a l’Ajuntament de Palma  per la que s’instava a l’equip de govern a modificar l’ordenança fiscal 
reguladora de l’Impost, mitjançant una bonificació en el cas de realitzar reformes d’obra major 
o menor per millorar l’eficiència energètica tant a comunitats de veïns com de caràcter 
individual, dins l’estratègia Smartcity Palma.  D’altra banda. per incentivar la rehabilitació dels 
edificis es podria també establir, a l’empara de l’article 103.2.a) de la Llei d’hisendes locals, una 
bonificació a la quota de l’impost per les obres que tenguin per objecte exclusiu la rehabilitació 
d’edificis, d’un 25% per un import de les obres no superior als 300.000 euros, del 10% per la 
part de quota compresa entre els 300.000 euros i 1.000.000 euros, i del 5% per la part de 
quota que excedeixi de 1.000.000 euros. S’adjunta a l’annex la nova redacció. 
 
S’han sol·licitat informes a Intervenció i als Serveis jurídics sobre la present proposta de 
modificació de l’ordenança.  
 
La Junta de Govern, en sessió del dia 1 d’octubre de 2014 ha aprovat el Projecte de modificació 

de l'Ordenança fiscal de l’Impost sobre construccions, instal⋅lacions i obres. S’han remès als 
grups polítics municipals l’acord als efectes de presentar les esmenes que estimin oportunes 
en el termini de deu dies, conforme el que preveu el Reglament de Ple de l’Ajuntament de 
Palma. 
 
S’ha presentat un escrit d’esmena del Grup municipal PSIB PSOE, on proposa duplicar els 
percentatges de bonificació proposats, amb la mateixa progressivitat. 
 
S’informa que es podria desestimar l’esmena. 
 
Conformement el que disposa l’Article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, correspon 
al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances. 
 
Pel que s’ha exposat, el Cap del Departament, és del parer que, després de la aprovació per la 
Junta de Govern de la proposta que s’acompanya, la Comissió de Comptes, després d’examinar 
les esmenes i al·legacions presentades, podria dictaminar favorablement l’elevació al Ple del 
següent 

 
A C O R D 
 
Primer.- Aprovar provisionalment l’expedient de modificació de l'Ordenança fiscal de l'Impost 
sobre construccions, instal·lacions i obres, la darrera modificació de la qual va ser aprovada 
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inicialment per acord plenari de 14 de juny de 2012, pel que fa a l’article 4.3; tot això en base a 
la legislació vigent en la matèria, constituïda singularment pels articles 16 a 19 del Text Refós 
de la Llei d’Hisendes locals aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004,de 5 de març. S'adjunta a 
la proposta la nova redacció. 
 
Segon.- L’expressada modificació entrarà en vigor el dia primer de gener de dos mil quinze. 
 
Tercer.- Que una vegada adoptat l’acord provisional referit, es publiqui en el BOIB i en un dels 
diaris de major difusió de la Comunitat Autònoma el corresponent anunci d’exposició al públic 
de l’expedient, a efectes de reclamació. La citada exposició es farà en el tauler d’anuncis 
d’aquest Excm. Ajuntament durant el termini de trenta dies, dins dels quals els interessats 
podran examinar l’expedient i presentar les reclamacions que estimin oportunes, ben entès 
que si dins el dit termini no s’haguessin presentat reclamacions, s’entendrà definitivament 
adoptat l’acord provisional."  
 
S’aprova per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
22. Proposta d’aprovació de modificació de l’Ordenança Fiscal de la taxa per expedició de 
documents administratius 
 
Informe favorable per unanimitat de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
“INFORME.- L’Excm. Ajuntament de Palma en  Ple, en sessió celebrada el dia 29 de juny de 
1989  va aprovar originàriament l’Ordenança fiscal reguladora d e taxa per expedició de 
documents administratius. La darrera modificació d’aquesta ordenança va ésser aprovada 
definitivament per acord plenari de 20 de desembre de 2012 i va entrar  en vigor  l’1 de gener 
de 2013.  
 

 Des del Departament de Qualitat i Atenció al ciutadà es sol·licita modificar la tarifa 45, en el 
sentit d’afegir que les reposicions  de targeta ciutadana sol·licitades a través d’internet siguin 
gratuïtes. També es sol·licita des de Població la gratuïtat dels documents i certificacions que 
siguin expedits per a la seva aportació a procediments administratius l’objecte dels quals sigui 
l’obtenció d’ajudes o prestacions derivades de la carència de recursos econòmics.  S’adjunta la 
nova redacció. 

 
El Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, preveu en els seus articles 16 a 19 el procediment per a la modificació 
de les  ordenances fiscals. 
 
S’han sol·licitat informes a Intervenció i als Serveis sobre la present proposta de modificació de 
l’ordenança. 
 
La Junta de Govern, en sessió del 8 dia d’octubre de 2014 ha aprovat el Projecte de modificació 
de l'Ordenança fiscal reguladora de la taxa per expedició de documents administratius. S’han 
remès als grups polítics municipals l’acord als efectes de presentar les esmenes que estimin 
oportunes en el termini de deu dies, conforme el que preveu el Reglament de Ple de 
l’Ajuntament de Palma. 
 
No s’ha presentat cap esmena. 
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Conformement el que disposa l’Article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, correspon 
al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances. 
 
Pel que s’ha exposat, el Cap del Departament, és del parer que, després de la aprovació per la 
Junta de Govern de la proposta que s’acompanya, la Comissió de Comptes podria dictaminar 
favorablement l’elevació al Ple del següent 

 
A C O R D 

 
Primer.- Aprovar provisionalment l’expedient de modificació de l’Ordenança fiscal de la taxa 
per expedició de documents administratius, concepte 310,00 pel que fa a l’article 2.3 i a la 
tarifa 45. Tot això en base a la legislació vigent en la matèria, constituïda singularment pels 
articles 16 a 19 del Text Refós de la Llei d’Hisendes locals aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004,de 5 de març. S’adjunta a la proposta la nova redacció. 
 
Segon.- L’expressada modificació entrarà en vigor el dia primer de gener de dos mil quinze. 
 
Tercer.- Que una vegada adoptat l’acord provisional referit, es publiqui en el BOIB i en un dels 
diaris de major difusió de la Comunitat Autònoma el corresponent anunci d’exposició al públic 
de l’expedient, a efectes de reclamació. La citada exposició es farà en el tauler d’anuncis 
d’aquest Excm. Ajuntament durant el termini de trenta dies, dins dels quals els interessats 
podran examinar l’expedient i presentar les reclamacions que estimin oportunes, ben entès 
que si dins el dit termini no s’haguessin presentat reclamacions, s’entendrà definitivament 
adoptat l’acord provisional."  
 
S’aprova per unanimitat 
 
23. Proposta d’aprovació de modificació de l’Ordenança Fiscal de la taxa per a 
l’estacionament de vehicles de tracció mecànica a les vies públiques municipals 
 
Informe favorable per unanimitat de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
“INFORME.- L’Excm. Ajuntament de Palma en  Ple, en sessió celebrada el dia 29 d’octubre de  
1998 va aprovar originàriament l’Ordenança fiscal reguladora d e la taxa per a l'estacionament 
de vehicles de tracció mecànica a les vies públiques municipals. La darrera modificació 
d’aquesta ordenança va ésser aprovada definitivament per acord plenari de 20 de desembre 
de 2012 i va entrar  en vigor  l’1 de gener de 2013.  
 
Des del Departament de Mobilitat s’informa que amb la implantació de la possibilitat de pagar 
el tiquets d’ORA des de els telèfons mòbils, es convenient modificar la redacció de l’apartat a) 
del punt 2 de l’article 8 de l’Ordenança, de manera que es refereixi a "tiquets 
d'estacionament/tiquet electrònic". També es convenient rectifica l’error, en el mateix apartat, 
que fa referència a quan per a un mateix estacionament s'utilitzin diversos tiquets, mai la 
durada de l'estacionament no podrà excedir dues hores, excepte a la zona 3 en que no podrà 
excedir de tres hores. La redacció actual parla de 2 hores en totes les zones. S’adjunta la nova 
redacció. 
 
El Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, preveu en els seus articles 16 a 19 el procediment per a la modificació 
de les  ordenances fiscals. 
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S’han sol·licitat informes a Intervenció i als Serveis sobre la present proposta de modificació de 
l’ordenança. 
 
La Junta de Govern, en sessió del dia 1 d’octubre de 2014, ha aprovat el Projecte de 
modificació de l'Ordenança fiscal reguladora de la taxa per a l'estacionament de vehicles de 
tracció mecànica a les vies públiques municipals. S’han remès als grups polítics municipals 
l’acord als efectes de presentar les esmenes que estimin oportunes en el termini de deu dies, 
conforme el que preveu el Reglament de Ple de l’Ajuntament de Palma. 
 
No s’ha presentat cap esmena. 
 
Conformement el que disposa l’Article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, correspon 
al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances. 
 
Pel que s’ha exposat, el Cap del Departament, és del parer que, després de la aprovació per la 
Junta de Govern de la proposta que s’acompanya, la Comissió de Comptes podria dictaminar 
favorablement l’elevació al Ple del següent 

 
A C O R D 
 
Primer.- Aprovar provisionalment l’expedient de modificació de l’Ordenança fiscal de la taxa 
per a l'estacionament de vehicles de tracció mecànica a les vies públiques municipals, 
concepte 316,00 pel que fa a l’article 8.2.a). Tot això en base a la legislació vigent en la 
matèria, constituïda singularment pels articles 16 a 19 del Text Refós de la Llei d’Hisendes 
locals aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004,de 5 de març. S’adjunta a la proposta la nova 
redacció. 
 
Segon.- L’expressada modificació entrarà en vigor el dia primer de gener de dos mil quinze. 
 
Tercer.- Que una vegada adoptat l’acord provisional referit, es publiqui en el BOIB i en un dels 
diaris de major difusió de la Comunitat Autònoma el corresponent anunci d’exposició al públic 
de l’expedient, a efectes de reclamació. La citada exposició es farà en el tauler d’anuncis 
d’aquest Excm. Ajuntament durant el termini de trenta dies, dins dels quals els interessats 
podran examinar l’expedient i presentar les reclamacions que estimin oportunes, ben entès 
que si dins el dit termini no s’haguessin presentat reclamacions, s’entendrà definitivament 
adoptat l’acord provisional."  
 
S’aprova per unanimitat 
 
24. Proposta d’aprovació de modificació de l’Ordenança fiscal de la taxa per a l’ocupació dels 
terrenys de titularitat pública local per bars o cafès, cafeteries i restaurants amb taules, 
cadires i altres elements i esmenes Grup Municipal PSIB-PSOE (617/2014) 
 
Esmena del Grup Municipal PSIB-PSOE (617/2014) 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos  
 
4.- A l’ordenança reguladora de la taxa per ocupació dels terrenys de titularitat pública local 
amb taules, cadires i altres elements, per extensió de l’activitat. 
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ON DIU:  A) Per cada metre quadrat, o fracció, i cada tres mesos continus 
comptats de data a data, o fracció, d'ocupació: 
 

HA DE DIR:  A) Per metre quadrat o fracció i mes natural d’ocupació: 
 
Es rebutja per 17 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
“INFORME.- L’Excm. Ajuntament de Palma en  Ple, en sessió celebrada el dia 29 d’octubre de 
1998, va aprovar originàriament l’Ordenança fiscal reguladora de la Taxa per a l’ocupació dels 
terrenys de titularitat pública local amb taules, cadires i altres elements, per extensió 
d’activitat. La darrera modificació d’aquesta ordenança va ésser aprovada definitivament per 
acord plenari de 19 de desembre de 2013 i va entrar  en vigor  l’1 de gener de 2014.  
 
Des de la Regidoria de Funció Pública i Govern Interior ha suggerit la supressió de la condició 
de categoria especial, als efectes d’aplicació de les tarifes d’aquesta taxa, a una sèrie de vies 
públiques (General Riera, General Ricardo Ortega, Alfons el Magnànim, Antoni Marquès i 
Marquès de la Fontsanta), que passarien a tributar per la categoria que tenen assignada a la 
Classificació de les vies municipals als efectes de l’aplicació de les ordenances de exaccions, 
vigent a aquest Ajuntament. 
 
El Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, preveu en els seus articles 16 a 19 el procediment per a la modificació 
de les  ordenances fiscals. 
 
S’han sol·licitat informes a Intervenció i als Serveis jurídics sobre la present proposta de 
modificació de l’ordenança. 
 
La Junta de Govern, en sessió del dia 1 d’octubre de 2014 ha aprovat el Projecte de modificació 
de l'Ordenança fiscal de la taxa per a l’ocupació dels terrenys de titularitat pública local per 
bars o cafès, cafeteries i restaurants amb taules, cadires i altres elements. S’han remès als 
grups polítics municipals l’acord als efectes de presentar les esmenes que estimin oportunes 
en el termini de deu dies, conforme el que preveu el Reglament de Ple de l’Ajuntament de 
Palma. 
 
S’ha presentat un escrit d’esmena del Grup municipal PSIB PSOE, on proposa que les tarifes es 
calculin per metre quadrat o fracció i mes natural d’ocupació. 
 
S’informa que es podria desestimar l’esmena. 
 
Conformement el que disposa l’Article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, correspon 
al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances. 
 
Pel que s’ha exposat, el Cap del Departament, és del parer que, després de la aprovació per la 
Junta de Govern de la proposta que s’acompanya, la Comissió de Comptes, després d’examinar 
les esmenes i al·legacions presentades, podria dictaminar favorablement l’elevació al Ple del 
següent 

 
A C O R D 
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Primer.- Aprovar provisionalment l’expedient de modificació de l’Ordenança fiscal de la taxa 
per a l’ocupació dels terrenys de titularitat pública local per bars o cafès, cafeteries i 
restaurants amb taules, cadires i altre elements, concepte 316,02, pel que fa al punt B) de 
l’annex de l’ordenança. Tot en base a la legislació vigent en la matèria, constituïda 
singularment pels articles 16 a 19 del Text Refós de la Llei d’Hisendes locals aprovat pel Reial 
Decret Legislatiu 2/2004,de 5 de març. S’adjunta a la proposta la nova redacció. 
 
Segon.- L’expressada modificació entrarà en vigor el dia primer de gener de dos mil quinze. 
 
Tercer.- Que una vegada adoptat l’acord provisional referit, es publiqui en el BOIB i en un dels 
diaris de major difusió de la Comunitat Autònoma el corresponent anunci d’exposició al públic 
de l’expedient, a efectes de reclamació. La citada exposició es farà en el tauler d’anuncis 
d’aquest Excm. Ajuntament durant el termini de trenta dies, dins dels quals els interessats 
podran examinar l’expedient i presentar les reclamacions que estimin oportunes, ben entès 
que si dins el dit termini no s’haguessin presentat reclamacions, s’entendrà definitivament 
adoptat l’acord provisional."  
 
S’aprova per 17 vots a favor (PP) i 11 en contra (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
25. Proposta d’aprovació de modificació de l’Ordenança Fiscal de la taxa per a l’ocupació del 
subsòl, sòl i vol dels terrenys dels domini públic local. 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
  
“INFORME.- L’Excm. Ajuntament de Palma en  Ple, en sessió celebrada el dia 29 d’octubre de  
1998 va aprovar originàriament l’Ordenança fiscal reguladora d e la taxa per a l'ocupació del 
subsòl, sòl i vol dels terrenys del domini públic local. La darrera modificació d’aquesta 
ordenança va ésser aprovada definitivament per acord plenari de 20 de desembre de 2012 i va 
entrar  en vigor  l’1 de gener de 2013.  
 
La tarifa relativa a l’ocupació de la via pública amb caixers automàtics ha estat anul·lada en 
diverses sentències dels tribunals, per falta d’estudi econòmic justificatiu del valor que serveix 
de base a la tarifa. S‘ha elaborat un nou informe econòmic financer on es justifiquen les 
citades tarifes. S’estima oportú, tot i que les tarifes resultants de l’estudi són superiors a les 
vigents, i en línia amb els que succeeix en els altres tributs, de no incrementar les tarifes, que 
ara vénen avalades per l’estudi econòmic en el sentit de no superar el valor de l’aprofitament. 
S’adjunta a l’expedient l’informe econòmic financer. 
 
El Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, preveu en els seus articles 16 a 19 el procediment per a la modificació 
de les  ordenances fiscals. 
 
S’han sol·licitat informes a Intervenció i als Serveis sobre la present proposta de modificació de 
l’ordenança. 
 
La Junta de Govern, en sessió del dia 8 d’octubre de 2014, ha aprovat el Projecte de 
modificació de l'Ordenança fiscal reguladora de la taxa per a l'ocupació del subsòl, sòl i vol dels 
terrenys del domini públic local. S’han remès als grups polítics municipals l’acord als efectes de 
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presentar les esmenes que estimin oportunes en el termini de deu dies, conforme el que 
preveu el Reglament de Ple de l’Ajuntament de Palma. 
 
No s’ha presentat cap esmena. 
 
Conformement el que disposa l’Article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, correspon 
al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances. 
 
Pel que s’ha exposat, el Cap del Departament, és del parer que, després de la aprovació per la 
Junta de Govern de la proposta que s’acompanya, la Comissió de Comptes podria dictaminar 
favorablement l’elevació al Ple del següent 
 
A C O R D 
 
Primer.- Aprovar el Projecte de modificació de l’Ordenança fiscal de la taxa per a l'ocupació del 
subsòl, sòl i vol dels terrenys del domini públic local, concepte 316,06 pel que fa a tarifa 17. Tot 
això en base a la legislació vigent en la matèria, constituïda singularment pels articles 16 a 19 
del Text Refós de la Llei d’Hisendes locals aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004,de 5 de 
març, i a la memòria Econòmica financera que s’incorpora a l’expedient. S’adjunta a la 
proposta la nova redacció. 
 
Segon.- L’expressada modificació entrarà en vigor el dia primer de gener de dos mil quinze. 
 
Tercer.- Que una vegada adoptat l’acord provisional referit, es publiqui en el BOIB i en un dels 
diaris de major difusió de la Comunitat Autònoma el corresponent anunci d’exposició al públic 
de l’expedient, a efectes de reclamació. La citada exposició es farà en el tauler d’anuncis 
d’aquest Excm. Ajuntament durant el termini de trenta dies, dins dels quals els interessats 
podran examinar l’expedient i presentar les reclamacions que estimin oportunes, ben entès 
que si dins el dit termini no s’haguessin presentat reclamacions, s’entendrà definitivament 
adoptat l’acord provisional."  
 
S’aprova per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
26. Proposta d’aprovació de modificació de l’Ordenança reguladora del preu públic per 
serveis de temporada a les zones delimitades de les platges del terme municipal 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
“INFORME.- .- L'Excm. Ajuntament Ple, en sessió celebrada el dia 20 de desembre de 2012, va 
acordar aprovar definitivament la modificació de l’ordenança reguladora del preu públic per 
serveis de temporada a les zones delimitades de les platges del terme municipal, per entrar en 
vigor l’1 de gener de 2013.  
 
El Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març,regula en els seus articles 41 al 47 els preus públics, i pel que fa al 
procediment s’ha de estar al que preveu l’article 49 de la Llei de bases del Règim Local 

 
Del Departament d’Interior es sol·licita la incorporació de tarifes corresponents a serveis nous 
que fins ara no havien estat tarifats. S’estima oportú modificar l’article 3 de l’ordenança del 
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preu públic a fi d’incorporar les noves tarifes, mantenint en la mateixa quantia les vigents 
actualment. S’adjunta estudi  econòmic relatiu a les noves tarifes. 
 
S’han sol·licitat informes a Intervenció i als Serveis sobre la present proposta de modificació de 
l’ordenança. 
 
La Junta de Govern, en sessió del dia 1 d’octubre de 2014, ha aprovat el Projecte de 
modificació del preu públic per serveis de temporada a les zones delimitades de les platges del 
terme municipal,. S’han remès als grups polítics municipals l’acord als efectes de presentar les 
esmenes que estimin oportunes en el termini de deu dies, conforme el que preveu el 
Reglament de Ple de l’Ajuntament de Palma. 
 
No s’ha presentat cap esmena. 
 
Conformement el que disposa l’Article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, correspon 
al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances. 
 
Pel que s’ha exposat, el Cap del Departament, és del parer que, després de la aprovació per la 
Junta de Govern de la proposta que s’acompanya, la Comissió de Comptes podria dictaminar 
favorablement l’elevació al Ple del següent 

 
A C O R D 
 
Primer.- Aprovar inicialment l’expedient de modificació de l’Ordenança reguladora del preu 
públic per serveis de temporada a les zones delimitades de les platges del terme municipal, 
concepte 341,04; tot això en base a la legislació vigent en la matèria, constituïda singularment 
pels articles 41 a 47 del Text Refós de la Llei d’Hisendes locals aprovat pel Reial Decret 
Legislatiu 2/2004,de 5 de març, i a l’article 49 de la Llei de Bases del Règim Local, i segons nova 
redacció que  s’adjunta a aquesta proposta. 
 
Segon.- L’expressada modificació entrarà en vigor el dia primer de gener de dos mil quinze. 
 
Tercer.- Que una vegada adoptat l’acord provisional referit, es publiqui en el BOIB i en un dels 
diaris de major difusió de la Comunitat Autònoma el corresponent anunci d’exposició al públic 
de l’expedient, a efectes de reclamació. La citada exposició es farà en el tauler d’anuncis 
d’aquest Excm. Ajuntament durant el termini de trenta dies, dins dels quals els interessats 
podran examinar l’expedient i presentar les reclamacions que estimin oportunes, ben entès 
que si dins el dit termini no s’haguessin presentat reclamacions, s’entendrà definitivament 
adoptat l’acord inicial."  
 
S’aprova per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
27. Proposta d’aprovació de modificació de l’Ordenança reguladora del preu públic per la 
prestació de serveis i realització d’activitats en el centre Flassaders 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
“INFORME.- L'Excm. Ajuntament Ple, en sessió celebrada el dia 30 de març de 2012, va aprovar 
l’ordenança reguladora del Preu públic per la prestació de serveis i realització d’activitats en el 
centre de Flassaders, entrant en vigor el 24 de maig de 2012.  
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El Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març,regula en els seus articles 127 i del 41 al 47 els preus públics, i pel que fa 
al procediment s’ha de estar al que preveu l’article 49 de la Llei de bases del Règim Local 
 
Des de la Regidoria de l’Àrea delegada d’Educació, Família, Majors i Immigració s’ha instat a 
modificació de l’ordenança del Preu públic per la prestació de serveis i realització d’activitats 
en el centre de Flassaders, en el sentit de possibilitar la utilització de manera gratuïta dels 
espais disponibles del centre Flassaders per les associacions que treballin en els àmbits de 
família, majors i immigració. S’adjunta a l’annex la nova redacció. 

 
S’han sol·licitat informes a Intervenció i als Serveis sobre la present proposta de modificació de 
l’ordenança.  
 
La Junta de Govern, en sessió del dia 1 d’octubre de 2014, ha aprovat el Projecte de 
modificació de l’ordenança del Preu públic per la prestació de serveis i realització d’activitats 
en el centre de Flassaders,. S’han remès als grups polítics municipals l’acord als efectes de 
presentar les esmenes que estimin oportunes en el termini de deu dies, conforme el que 
preveu el Reglament de Ple de l’Ajuntament de Palma. 
 
No s’ha presentat cap esmena. 
 
Conformement el que disposa l’Article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, correspon 
al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances. 
 
Pel que s’ha exposat, el Cap del Departament, és del parer que, després de la aprovació per la 
Junta de Govern de la proposta que s’acompanya, la Comissió de Comptes podria dictaminar 
favorablement l’elevació al Ple del següent 

 
A C O R D 
 
Primer.- Aprovar inicialment l’expedient de modificació  l’ordenança reguladora del Preu públic 
per la prestació de serveis i realització d’activitats en el centre de Flassaders, concepte 341,13, 
pel que fa a l’Article 7, tot això en base a la legislació vigent en la matèria, constituïda 
singularment pels articles 41 a 47 del Text Refós de la Llei d’Hisendes locals aprovat pel Reial 
Decret Legislatiu 2/2004,de 5 de març, i a l’article 49 de la Llei de Bases del Règim Local. 
S'adjunta a aquesta proposta la nova redacció. 
 
Segon.- L’expressada modificació entrarà en vigor el dia primer de gener de dos mil quinze. 
 
Tercer.- Que una vegada adoptat l’acord provisional referit, es publiqui en el BOIB i en un dels 
diaris de major difusió de la Comunitat Autònoma el corresponent anunci d’exposició al públic 
de l’expedient, a efectes de reclamació. La citada exposició es farà en el tauler d’anuncis 
d’aquest Excm. Ajuntament durant el termini de trenta dies, dins dels quals els interessats 
podran examinar l’expedient i presentar les reclamacions que estimin oportunes, ben entès 
que si dins el dit termini no s’haguessin presentat reclamacions, s’entendrà definitivament 
adoptat l’acord inicial."  
 
S’aprova per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 



 

- 69 - 

28. Proposta d’aprovació de mantenir per a l’any 2015 les tarifes de Mercapalma S.A. 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
“El servei de mercat central de fruites i hortalisses, prestat per l’Ajuntament de Palma en 
règim d’empresa mixta, a través de l’entitat Mercados Centrales de Abastecimiento de Palma 
de Mallorca S.A. (MERCAPALMA S.A), amb CIF A07021751, determina l’aplicació de les 
corresponents tarifes, que són les que resulten aprovades per la Corporació municipal, d’acord 
amb les previsions contingudes a l’article 32 del vigent Reglament de prestació del Servei de la 
Unitat Alimentària MERCAPALMA (aprovat definitivament mitjançant acord plenari de data 24-
06-04, publicat al BOIB núm. 163 de data 18-11-04), preveient dit precepte procediments per a 
la seva revisió i actualització  amb caràcter ordinari periòdicament; i amb caràcter 
extraordinari.  
 
En data 06-10-14 el Director Gerent de MERCAPALMA S.A. ha presentat al Registre General de 
la Corporació un escrit adjuntant certificació acreditativa de que el Consell d’Administració de 
la societat en sessió de data 22-09-14 aprovà les tarifes per a 2015 per fruites i hortalisses 
corresponents als conceptes de “Entrada de vehicles”, “Bàscula” i “Parades de  fruites i 
hortalisses”, els imports de les quals romanen igual, en tots els conceptes indicats, que les 
tarifes per a 2014.   
 
En aquest sentit, resulta adient subratllar que la darrera revisió tarifària fou per a l’any 2013, 
en base a la sol·licitud de  revisió presentada pel  Director-Gerent aportant el pertinent estudi 
econòmic justificatiu, i aprovada per acord plenari municipal de data 29-11-2012, previ 
informe de la Intervenció municipal. No s’ha procedit a cap revisió ni actualització de l’import 
de les esmentades tarifes des de l’esmentat acord plenari de 29-11-12. Així, doncs, les tarifes 
per 2015 són les mateixes que les de l’any 2014, les quals ja foren les mateixes que per a 2013. 
 
D’acord amb l’exposat, el T.A.G. Cap de Servei que subscriu és del parer que, de conformitat 
amb el que s’estableix en l’article 123.1, apartats k) i p), de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les Bases de Règim Local, en la redacció donada per la Llei 57/2003, de 16 de 
desembre, de Mesures per a la Modernització del Govern Local, l’article 32 del Reglament de 
prestació del Servei de la Unitat Alimentària MERCAPALMA (acord plenari de data 24-06-04, 
publicat al BOIB núm. 163 de data 18-11-04), i altra normativa concordant d’aplicació, i a 
instància de la Ilma. Sra. Regidora de l’Àrea delegada de Sanitat i Consum, a qui està adscrita 
l’empresa mixta MERCAPALMA SA d’acord amb el Decret de Batlia núm. 954 de data 27-01-14 
d’organització dels serveis administratius d’aquesta Corporació, modificat per Decret núm. 
4901 de data 25-03-14, es podria adoptar, per part de l’Excm. Ajuntament Ple, el següent 
 
A C O R D 

 
PRIMER.- Mantenir per a l’any 2015 les tarifes següents, atès l’acord del Consell 
d’Administració de MERCAPALMA de data 22-09-14 mitjançant el qual es va aprovar que els 
imports de les tarifes per a 2015 per fruites i hortalisses corresponents als conceptes de 
“Entrada de vehicles”, “Bàscula” i “Parades de  fruites i hortalisses” fos el mateix que l’import 
de les tarifes per a 2014, acreditat a la certificació de l’acord presentada pel Director Gerent de 
l’empresa.  
 
Concepte Tarifes 2015  Tarifes 2014 = Tarifes 2013  
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Parades  fruites i 
hortalisses 

 474,60 €/lloc/mes 474,60 €/lloc/mes 

Bàscula 1,15 €/pesada 1,15 €/pesada 

Entrada  0,15/1,05/1,10/1,55/2,75/3,70/ 
4,45 €/ vehicle segons  tonatge (IVA 
inclòs) 
 

0,15/1,05/1,10/1,55/2,75/3,70/ 
4,45 €/ vehicle segons  tonatge 
(IVA inclòs) 
  

SEGON.- Remetre al BOIB la present resolució per a la seva publicació i aplicació a partir de l’1 
de gener de 2015”. 
 
S’aprova per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
29. Proposta de deixar sense efectes les modificacions de crèdit núm. 4 i 5 aprovades pel 
plenaris de 24/03/2014 i 24/04/2014 respectivament 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos  
 
“Mitjançant l’escrit de data 14 de març passat la regidora de l’àrea delegada de Sanitat i 
Consum, davant la finalització del conveni amb EMAYA per a la prestació del servei de recollida 
de cans, neteja i manteniment del Centre Sanitari municipal de protecció animal, sol·licità un 
crèdit extraordinari per tal de poder fer front a un nou contracte de servei per continuar fent 
les feines que fins ara realitzava EMAYA. Per aquest motiu el Ple de 27 de març de 2014 aprovà 
un crèdit extraordinari creant la partida 193130322721 (Salut.- Contr. Prest. Recollida cans, 
neteja i mant. C. Sanitari Son Reus) per un import de 164.401,64€ amb baixa de crèdit de la 
partida 193130344900 (Salut.- Prest. Serv. Centre Sanitari Son Reus). 
 
Per altra banda en data 8 d’abril passat el regidor de Medi Ambient posà de manifest la 
necessitat que l’empresa d’EMAYA deixàs de realitzar el servei de neteja de platges per motius 
de planificació i programació, per la qual cosa sol·licità una modificació de crèdit per dotar 
pressupostàriament  una partida adient per fer front aquesta despesa mitjançant una altra 
modalitat de prestació d’aquest servei. Per això el Ple de 24 d’abril de 2014 aprovà un crèdit 
extraordinari creant la partida 141720122760 (Medi Ambient.- Equip, manteniment i neteja de 
platges) per un import de 108.165,85 € amb baixes de crèdit de les aplicacions pressupostàries 
141720044903 (Medi Ambient.- Trans. EMAYA neteja solars)  de 85.879,97€ i 141720144902 
(Medi Ambient.- Subv. EMAYA neteja platges) de 22.285,88€  
 
Vist els escrits de data 29 d’agost de 2014, el regidor de l’àrea d’Infraestructures, Medi 
Ambient i Coordinació per una banda  i la regidora de l’àrea delegada de Sanitat i Consum per 
altra han sol·licitat que les modificacions de crèdit esmentades quedin sense efecte ja que no 
s’ha pogut tramitar les contractacions dels serveis perquè s’informaren desfavorablement per 
part dels Serveis Jurídics, i  per tant aquestes serveis s’han seguit fent per part de l’empresa 
d’EMAYA. 
 
Tot complint el que disposa l’article 177 del Reial decret legislatiu 2/2004 de 5 de març, 
reguladora de les hisendes locals, els articles 35 a 38 del Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, 
la base 8na. de les Bases d’execució del Pressupost General per a 2014, l’art. 127, apartat 1.b, 
de la Llei 7/85 de bases de règim local, modificada per la Llei 11/99 de 21 d’abril i per la llei 
57/03 de 16 de desembre,  i el Decret de batlia núm. 954 de 27 de gener de 2014, 
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d’organització dels serveis administratius de l’Ajuntament, s’eleva  al  Ple de l’Ajuntament, 
prèvia aprovació per la Junta de Govern,  la següent proposta de 
 
ACORD 
 
1. Deixar sense efecte les modificacions de crèdit núm. 4 i núm. 5 de crèdit extraordinari 
finançat amb baixes de crèdit d’altres aplicacions pressupostàries en el Pressupost Propi de la 
Corporació per a 2014, aprovades pels plenaris de dia 27.03.2014 i 24.04.2014 respectivament, 
ates que no s’han pogut tramitar les contractacions dels serveis i per tant s’han seguit fent per 
l’empresa municipal d’EMAYA. 

2. Publicar el contingut d’aquest acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears. 

3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució”. 
 
S’aprova per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
30. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 9, de suplement de crèdit finançat 
amb baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2014 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos  
 
“El Ple de 29 de maig de 2014 acordà sol·licitar al Ministeri d’Hisenda i Administracions 
Públiques d’ampliació del període de carència en un any més, mantenint l’inicial d’amortització 
de 10 anys i reducció del tipus d’interès en els termes que fixa l’Acord de la Comissió Delegada 
del Govern per a assumptes Econòmics, de 24 d’abril de 2014, per a la modificació de les 
condicions financeres de les operacions d’endeutament subscrites amb càrrec al mecanisme 
de finançament per al pagament als proveïdors de les entitats locals. 
 
L’estalvi generat per l’ampliació del període de carència haurà de destinar-se a reduir el deute 
comercial i el període mitjà de pagament.   
 
Tot complint el que disposa l’article 177 del Reial decret legislatiu 2/2004 de 5 de març, 
reguladora de les hisendes locals, els articles 35 a 38 del Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, 
la base 8na. de les Bases d’execució del Pressupost General per a 2014, l’art. 127, apartat 1.b, 
de la Llei 7/85 de bases de règim local, modificada per la Llei 11/99 de 21 d’abril i per la llei 
57/03 de 16 de desembre,  i el Decret 954 de 27.01.2014, d’organització dels serveis 
administratius de l’Ajuntament, s’eleva al Ple de l’Ajuntament, prèvia aprovació per la Junta de 
Govern, la següent proposta de 
 
MODIFICACIÓ DE CREDIT 
 
1. Aprovar la modificació de crèdit núm. 9, de  suplement de crèdit finançat amb baixes de 
crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2014, quedant 
establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 

A) AUGMENT DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció Consig. Ant. Augment Consig. Def. 

14 16200 22717 TRACTAMENT RESIDUS SÒLIDS URBANS 22.686.807,00 2.195.998,19 24.882.805,19 

09 92300 22709 ESTADISTICA I POBLACIÓ.-CONT. ENTITATS 20.000,00 29.435,95 49.435,95 
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COL·LABORADORES 

02 92100 71600 TRANSF. CAP. A L’IMI 227.332,24 399.139,53 626.471,77 

05 23200 48001 BENESTAR SOCIAL.- AJUDES ECON.URGENTS 4.000.000,00 810.059,29 4.810.059,29 

   TOTAL AUGMENT DE DESPESES  3.434.632,96  
B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció Consig. Ant. Disminució Consig. Def. 

02 01100 91304 AMORTIT. PRÈSTEC LA CAIXA RD 4/2012 634.238,20 634.238,20 0,00 

02 01100 91311 AMORTIT. PRÈSTEC SANTANDER RD 4/2012 602.514,00 602.514,00 0,00 
02 01100 91317 AMORTIT. PRÈSTEC BANKIA RD 4/2012 1.771.116,61 1.771.116,61 0,00 

02 01100 91323 AMORTIT. PRÈSTEC BANKINTER RD 4/2012 365.460,62 365.460,62 0,00 

02 01100 91327 AMORTIT. PRÈSTEC CAJAMAR RD 4/2012 400.069,30 61.303,53 338.765,77 

   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES  3.434.632,96  

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució”. 
 
S’aprova per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
31. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 13 de crèdit extraordinari finançat 
amb baixes de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació de 2014 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
“La regidora de l’àrea delegada de Sanitat i Consum, ha sol·licitat una modificació de crèdit per 
a la dotació d’una partida d’inversions davant la necessitat d’adquirir un nou frigorífic per el 
laboratori municipal per a substituir un que s’ha espanyat definitivament, per la qual cosa és 
necessari tramitar una modificació de crèdit extraordinari en el Pressupost Propi d’aquest 
Ajuntament  
Tot complint el que disposa l’article 177 del Reial decret legislatiu 2/2004 de 5 de març, 
reguladora de les hisendes locals, els articles 35 a 38 del Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, 
la base 8na. de les Bases d’execució del Pressupost General per a 2014, l’art. 127, apartat 1.b, 
de la Llei 7/85 de bases de règim local, modificada per la Llei 11/99 de 21 d’abril i per la llei 
57/03 de 16 de desembre,  i el Decret de batlia núm. 954 de 27 de gener de 2014, 
d’organització dels serveis administratius de l’Ajuntament, s’eleva  al  Ple de l’Ajuntament, 
prèvia aprovació per la Junta de Govern,  la següent proposta de 
 
MODIFICACIÓ DE CREDIT 
 
1. Aprovar la modificació de crèdit n. 13, de crèdit extraordinari finançat amb romanent crèdit 
en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2014, quedant establertes les consignacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

A) AUGMENT DE DESPESES    

Org Pro. Eco. Descripció C. inicials AUGMENT Crèdit def. 

19 31302 63500 SALUT.- MOBILIARI  LABORATORI 0,00 861,52 861,52 
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   TOTAL AUGMENT DE DESPESES  861,52  

B) DISMINUCIÓ DE DESPESES     

Or Pro. Eco. Descripció C. inicials DISMINUCIÓ Crèdit def. 

19 31302 22106 SALUT.- PRODUC. FAMACEÚTICS  I MAT. LABORATORI 60.000,00 861,52 59.138,48 

   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES  861,52  

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució”. 
 
S’aprova per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
32. Proposta d’aprovació de la modificació de crèdit núm. 14 de crèdit extraordinari finançat 
amb baixes de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació de 2014 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
“Mitjançant els escrits de data 26 de setembre i 7 d’octubre de 2014 l’àrea de Seguretat 
ciutadana, davant la necessitat d’adquirir material inventariable (mobiliari) pel bon 
funcionament dels serveis de bombers, ha sol·licitat que es doti una partida per tal d’atendre 
la despesa total de 5.927,21€ que serà finançat amb baixa de l’aplicació pressupostària 
121350022104 (Bombers.- Vestuari). 
 
Tot complint el que disposa l’article 177 del Reial decret legislatiu 2/2004 de 5 de març, 
reguladora de les hisendes locals, els articles 35 a 38 del Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, 
la base 8na. de les Bases d’execució del Pressupost General per a 2014, l’art. 127, apartat 1.b, 
de la Llei 7/85 de bases de règim local, modificada per la Llei 11/99 de 21 d’abril i per la llei 
57/03 de 16 de desembre,  i el Decret de batlia núm. 954 de 27 de gener de 2014, 
d’organització dels serveis administratius de l’Ajuntament, s’eleva  al  Ple de l’Ajuntament, 
prèvia aprovació per la Junta de Govern,  la següent proposta de 
 
MODIFICACIÓ DE CREDIT 
 
1. Aprovar la modificació de crèdit n. 14, de crèdit extraordinari finançat amb baixes de crèdit 
d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2014, quedant establertes les 
consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 

AUGMENT     

Org. Pro. Eco. Descripció C. inicials AUGMENT Crèdit def. 

12 13500 62500 BOMBERS.- MOBILIARI 0,00 5.927,21 5.927,21 

   TOTAL AUGMENT DE DESPESES  5.927,21  

DISMINUCIÓ     

Org. Pro. Eco. Descripció C. anterior DISMINUC. Crèdit def. 
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12 13500 22104 BOMBERS.- VESTUARI 282.124,06 5.927,21 276.196,85 

   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES  5.927,21  

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 

 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució”. 
 
S’aprova per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
 
33. Proposta d’aprovació de la modificació de crèdit núm. 15 de crèdit extraordinari finançat 
amb baixes de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació de 2014 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos  
 
“L’Ajuntament de Palma en data 19 de desembre de 2014 aprovà el Pressupost general de 
l’exercici 2014, així com les Bases d’execució. En la base 53ena. se supedita la realització de 
determinades despeses, a la subscripció d’una operació de crèdit per un import de 
5.267.500,00 € . En data 14 d’octubre de 2014 s’ha rebut autorització de la Secretaria d’Estat 
d’Administracions Públiques del Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques per a la 
concertació de l’esmentada operació de crèdit.  
 
A data d’avui han sorgit diferents prioritats en les inversions a dur a terme en el present 
exercici, per tant l’objecte d’aquesta modificació de crèdit es adequar les consignacions 
pressupostaries a les diferents finalitats.   
 
Tot complint el que disposa l’article 177 del Reial decret legislatiu 2/2004 de 5 de març, 
reguladora de les hisendes locals, els articles 35 a 38 del Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, 
la base 8na. de les Bases d’execució del Pressupost General per a 2014, l’art. 127, apartat 1.b, 
de la Llei 7/85 de bases de règim local, modificada per la Llei 11/99 de 21 d’abril i per la llei 
57/03 de 16 de desembre,  i el Decret de batlia núm. 954 de 27 de gener de 2014, 
d’organització dels serveis administratius de l’Ajuntament, s’eleva  al  Ple de l’Ajuntament, 
prèvia aprovació per la Junta de Govern,  la següent proposta de 
 
MODIFICACIÓ DE CREDIT 
 
Aprovar la modificació de crèdit n. 15, de crèdit extraordinari i suplement de crèdit  finançat 
amb baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2014, 
quedant establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 

A) AUGMENT DE DESPESES    

Org Pro. Eco. Descripció C. anterior AUGMENT Crèdit def. 

11 16905 6230013 INFRAESTRUCTURES.- MAQUINARIA, INSTAL. I UTILLATGE 0,00 50.000,00 50.000,00 

11 17100 6110113 PARCS I JARDINS.- PROJECTES INVER. VARIES 0,00 150.000,00 150.000,00 
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11 15504 6110013 VIALITAT.- OBRES MANTENIMENT CORREC. VIALS I CARRERS 0,00 400.000,00 400.000,00 

08 15100 60000 URBANISME.- EXPROPIACIONS 6.672.869,52 354.213,78 7.027.083,30 

   TOTAL AUGMENT DE DESPESES  954.213,78  

B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    

Org Pro. Eco. Descripció C. anterior DISMINUC. Crèdit def. 

11 16502 61900 ENLLUMENAT.- INVERS. REP. INFRESTR. BÀSICA 1.118.792,36 195.843,01 922.949,35 

11 16502 61901 ENLLUMENAT PÚBLIC.- GARANTIA TOTAL (P3) 365.986,76 365.986,76 0,00 

11 16502 62701 ENLLUMENAT PÚBLIC.- INVERS. EFIC. ENERGÈTICA (P4B) 283.582,45 283.582,45 0,00 

11 93501 62300 EDIFICIS MUNICIPALS.- EQUIP. I INSTAL·LACIONS 522.689,73 108.801,56 413.888,17 

   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES  954.213,78  

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució”. 
 
S’aprova per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
34. Proposta d’aprovació del Pla de reducció de deute Ajuntament de Palma 2014-2019 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos  
 
“El Ayuntamiento de Palma de Mallorca en los años 2012 y 2013 concertó, al amparo de los 
Reales Decretos 4/2012, 4/2013 y 8/2013, diferentes operaciones de crédito por un importe 
total de 172.671.250,23 euros. 
 
Dichas operaciones, conforme a las condiciones establecidas, debían amortizarse en el plazo 
máximo de 8 años, incluyendo 2 de carencia. 
 
El artículo 3 de la Ley 18/2014, de 15 de octubre, de aprobación de medidas urgentes para el 
crecimiento, la competitividad y la eficiencia, establece: 
“1. Como excepción a lo dispuesto en la disposición final trigésima primera de la Ley 17/2012, 
de 27 de diciembre, de Presupuestos Generales del Estado para el año 2013, durante el año 
2014 las entidades locales podrán concertar nuevas operaciones de endeudamiento para 
cancelar parcial o totalmente su deuda pendiente con el Fondo para la Financiación de los 
Pagos a Proveedores, siempre que se cumplan unos requisitos. 
 
Para la formalización de las operaciones de refinanciación citadas será preciso la adopción de 
un acuerdo del órgano competente de la corporación local, con los requisitos de quórum y 
votaciones establecidos en la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen 
Local. 
 
Además, en el caso de que las entidades locales presenten ahorro neto negativo o 
endeudamiento superior al 75% de sus ingresos corrientes liquidados en el ejercicio inmediato 
anterior en los términos definidos en la disposición final trigésima primera de esta Ley, las 
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corporaciones locales, mediante acuerdo de sus respectivos Plenos, deberán aprobar un plan 
de saneamiento financiero o de reducción de deuda para corregir, en un plazo máximo de 
cinco años, el signo del ahorro neto o el volumen de endeudamiento, respectivamente. Por lo 
que se refiere a este último deberá corregirse hasta el límite antes citado, en el caso de que 
dicho volumen se encuentre comprendido entre aquel porcentaje y el fijado en el artículo 53 
del Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, aprobado por Real Decreto 
legislativo 2/2004, de 5 de marzo. En los restantes supuestos de endeudamiento excesivo, el 
plan de reducción de deuda deberá corregir el nivel de deuda, como máximo, al porcentaje 
fijado en el último precepto citado. 
Los citados planes deberán comunicarse, para su aprobación, por las entidades locales al 
órgano competente del Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas, salvo que la 
Comunidad Autónoma correspondiente tenga atribuida en el Estatuto de Autonomía la tutela 
financiera de dichas entidades, en cuyo caso se comunicará a ésta”. 
 
Visto el ahorro financiero que se conseguiría con la reducción de los tipos de interés, por esta 
Regiduría de Economía, Hacienda e Innovación  se considera conveniente solicitar la 
refinanciación de las operaciones de endeudamiento suscritas con el Fondo para la 
Financiación de los Pagos a Proveedores al amparo de los Reales Decretos 4/2012, 4/2013 y 
8/2013. 
 
Considerando que actualmente el Ayuntamiento, en términos consolidados, tiene un nivel de 
endeudamiento superior al 75% de los ingresos corrientes, es necesario adoptar las medidas 
exigidas en la Ley 17/2012 y en la Ley 18/2014  para conseguir, en el plazo máximo de 5 años, 
un nivel de endeudamiento inferior al 75% de los ingresos corrientes. 
 
A estos efectos, de acuerdo con los Anexos que se acompañan a esta proposición, dichas 
magnitudes se obtienen con la aplicación de las medidas previstas en el Plan de Ajuste 2012 – 
2022 de este Ayuntamiento, sin necesidad de adoptar ninguna medida adicional. 
 
De acuerdo con el apartado k) del punto III.a.2. Hacienda, de las competencias especificas del 
regidor del área de Economía, Hacienda e Innovación, del Texto refundido del Decreto de 
organización de los Servicios Administrativos del Ayuntamiento de Palma, número 8435, de 13 
de mayo de 2013, se eleva al Pleno, previa aprobación de la Junta de Gobierno, la siguiente 
 
PROPUESTA DE ACUERDO 

 
PRIMERO.- Aprobar el Plan de Reducción de deuda para el periodo 2014 – 2019, que se 
acompaña como Anexo 2, y que permite reducir el nivel de endeudamiento del Ayuntamiento 
de Palma por debajo del 75% de sus ingresos corrientes en un periodo de 5 años, conforme a 
lo establecido en la DA 73 de la Ley 17/2012 de Presupuestos Generales del Estado para el 
ejercicio 2013 y el artículo 3 de la Ley 18/2014, de 15 de octubre, de aprobación de medidas 
urgentes para el crecimiento, la competitividad y la eficiencia. 
SEGUNDO Comunicar el  Plan de Reducción de deuda para el periodo 2014 – 2019, que se 
acompaña como Anexo 1 al Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas para su 
aprobación”. 
 
S’aprova per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
35. Proposta d’aprovació de les condicions segons les quals es pugui establir un nou conveni 
de contribucions especials amb UNESPA. 
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Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
 “INFORME.- El Ayuntamiento viene gestionando sus ingresos por el establecimiento o 
ampliación de los servicios de extinción de incendios mediante convenio suscrito con la Unión 
Española de Entidades Aseguradoras y Reaseguradoras (UNESPA), representada por la Gestora 
de Conciertos para la Contribución a los Servicios de Extinción de Incendios (GESTORA).  
El último convenio se suscribió el 13 de marzo de 2009 para los ejercicios de 2009 a 2013 y 
GESTORA, el 18 de septiembre de 2013, denunció el convenio con la finalidad de fijar nuevas 
condiciones para uno nuevo.  
Efectuadas gestiones por representantes del Ayuntamiento, la Gestora manifestó que podía 
aceptarse la cantidad resultante de aplicar el 5 % a la totalidad de las primas de los seguros de 
incendios más el 50% de las primas de los seguros multirriesgos, del ramo de incendios, 
recaudadas en el año inmediatamente anterior, así como las demás condiciones que se 
expondrán en la parte dispositiva.  
En consecuencia, y vistos los informes del Interventor y de los Servicios Jurídicos, el Jefe del 
Departamento que suscribe informa que por Pleno, podría adoptarse el siguiente  
 
ACUERDO 
 
Aprobar las condiciones según las cuales pueda establecerse un nuevo convenio entre este  
Ayuntamiento y la Gestora de Conciertos para la Contribución a los Servicios de Extinción de 
Incendios - A.I.E. (en adelante Gestora), en cuyo nombre actúa Da. Pilar González de Frutos, 
designada por la Unión Española de Entidades Aseguradoras y Reaseguradoras (UNESPA) para 
que la represente en el desempeño del cargo de Administrador General Único de la expresada 
Gestora, que actúa, a su vez, en representación de las Entidades Aseguradoras con sede social 
o establecimiento en España, y de las que se relacionan en anexo I de esta propuesta de 
convenio, que operan en el ramo de incendios, para la exacción de contribuciones especiales 
por el establecimiento o ampliación de los servicios de extinción de incendios, para los 
ejercicios de 2014 y siguientes, con las condiciones que a continuación se detallan:  
 
a) El presente convenio se suscribe por el plazo de UN año a partir del 1 de Enero de 2014, y se 
entenderá  prorrogado tácitamente de año en año, salvo que una de las partes lo denuncie con 
tres meses de antelación al término de cada anualidad.  
 
b) El presente convenio se suscribe en base a las primas de los riesgos ubicados en el ámbito 
municipal de esa Corporación.  
 
c) La Gestora, en la representación dicha de las Entidades Aseguradoras, sujetos pasivos de la 
Contribución, se obliga a abonar, por el concepto expresado, la cantidad resultante de aplicar 
el 5 % a la totalidad de las primas de los seguros de incendios más el 50% de las primas de los 
seguros multirriesgos, del ramo de incendios, recaudadas en el año inmediatamente anterior, 
en el plazo de los quince días siguientes a la presentación del oportuno requerimiento de pago 
por escrito en la Gestora. 
 
d) La Gestora recaudará de las Entidades Aseguradoras en cuya representación actúa, la 
cantidad convenida. 
 
e) Este convenio constituye norma obligatoria entre las partes contratantes, 
comprometiéndose a cumplido a tenor de sus cláusulas con las prevenciones legales en caso 
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de incumplimiento."  
 
S’aprova per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
36. Proposta d’aprovació definitiva del Pla de Mobilitat Urbana Sostenible de Palma 
 
Informe favorable de la Comissió de Vigilància de la Contractació, Medi Ambient, 
Infraestructures i Coordinació Territorial  
 
“Atés que mitjançant acord plenari adoptat en sessió del dia 26 de juny de 2014 va ser 
inicialment aprovat el Pla de Mobilitat Urbana Sostenible (PMUS). 
Atés que, publicat edicte al BOIB núm. 90 de dia 3 de juliol de 2014, durant el termini 
d’informació pública consta la presentació d’un escrit d’al.legacions presentat pel Sr. Albert 
Obiols Juan en qualitat de secretari de l’Associació per a la Promoció del Transport Públic amb 
29 observacions d’aquesta associació. 
A més, cal indicar que durant tot el procés d’elaboració del Pla de Mobilitat Urbana Sostenible 
(PMUS) s’han incorporat les observacions resultants del procés participatiu establert. En 
concret, hi ha hagut 4 sessions de la Mesa de Mobilitat i 6 tallers de participació en el que 
s’han recavat diferents aportacions sobre la diagnosi, els objectius i les mesures. Això ha fet 
que el nombre d’al·legacions hagi estat reduït ja que la majoria s’han integrat durant el procés 
de redacció del PMUS. 
La Mesa de Mobilitat està conformada pels principals agents socials de la ciutat: partits 
polítics, associacions de veïns, sindicats, associacions empresarials, associacions de 
comerciants, col·legis professionals, associacions d’usuaris de la bicicleta, grups ecologistes, 
associacions de taxistes, altres administracions (Consell de Mallorca i DGT) a més de membres 
de diferents departaments de l’Ajuntament. Això fa que sigui un òrgan plural, i per tant, dona 
cabuda a visions de la mobilitat de sectors molt diversos. 
Vist l’informe tècnic, subscrit pel cap del departament de Mobilitat que s’adjunta a aquest 
acord, relatiu a les al.legacions presentades durant el període d’informació pública i 
considerant convenient adequar el texte aprovat inicialment a alguns aspectes que es posen 
de manifest a l’informe com a conseqüència de les al.legacions presentades, de les reunions 
mantingudes i també diverses propostes de modificació d’ofici de determinats articles del 
texte aprovat inicialment. 
En virtut de tot això, vists els articles 25.2 apartat b), 49 i 123.1 d de la Llei 7/1985 de 2 d’abril 
Reguladora de las bases del règim local i l’article  56  del RDL 781/1986, de 18 d’abril, que 
aprova el text refós de les disposicions legals vigents en matèria de règim local; els arts. 100 i 
següents de la Llei 20/2006 de 15 de desembre, municipal i de règim local de les Illes Balears; 
els arts. 95 i següents del Reglament orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma; el Decret núm 
954/2014 de dia 27 de gener d’organització dels serveis administratius de l’Ajuntament de 
Palma i els arts. 172 a 175 del ROF, el funcionari que subscriu eleva la pertinent proposta que 
la Junta de Govern valorarà i elevarà, en el seu cas, al Ple de la Corporació  
 
A C O R D 
 
PRIMER.-Estimar en part les al.legacions presentades pel Sr. Albert Obiols Juan en qualitat de 
secretari de l’Associació per a la Promoció del Transport Públic pels motius expressats a 
l’informe emès pel cap del departament de Mobilitat de dia 10-10-14, del qual se’n trametrà 
còpia a l’interessat juntament amb la notificació del present acord.  
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SEGON.- Aprovar definitivament el text del Pla de Mobilitat Urbana Sostenible de Palma de 
Mallorca (PMUS), d’acord amb l’informe tècnic adjunt i amb la redacció que es recull a l’annex 
a aquest acord. 
 
TERCER.- Publicar el present Acord en el BOIB i publicar el texte definitiu del PMUS de Palma a 
la pàgina web municipal. 
 
QUART.- Notificar aquest acord als interessats que han presentat al.legacions durant el termini 
d’informació pública, amb indicació dels recursos pertinents”. 
 
S’aprova per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
37. Proposta d’aprovació  definitiva del projecte d’estudi de detall per ordenació d’una 
parcel·la amb estació de servei al C/ Gremi de Cirugians i Barbers, 11, Polígon Son Rossinyol. 
PE13/0007. 05PRAD166 
 
Informe favorable de la Comissió d’Urbanisme  
 
“INFORME DEL TAG CAP DE SECCIÓ.-Una vegada aprovat inicialment per la Junta de Govern en 
sessió de 25 de juny de 2014, el projecte d’estudi de detall per ordenació d’una parcel·la amb 
estació de servei al C/ Gremi de Cirugians i Barbers 11, Polígon Son Rossinyol, Terme Municipal 
de Palma, presentat pel Srs. Gustavo Adolfo Cañizares Gutierrez i Juan Carlos Medina Muñoz, 
en representació de “Futura Red 2000 SL”, i redactat per l´Enginyer Industrial Esteban Font 
Hocke, fou exposat al públic durant el termini d´un mes mitjançant la inserció d'anuncis al 
Butlletí Oficial de les Illes Balears núm. 102 de de 29 de juliol de 2014, edicte núm. 12390, al 
periòdic “Ultima Hora” de 11 de juliol de 2014, al tauler d'edictes de la Corporació, sense que en 
el termini d’informació pública que va finalitzar el 29 d’agost de 2014 s’hagin produït 
al·legacions. 
       
Es va produir la suspensió de l’atorgament de llicències en els termes previst a l’article 50 de la 
Llei  balear 2/2014 de 25 de març d’ordenació i ús del sòl.    
 
L’esmentat projecte es pot aprovar atès els articles 140 del Reglament de Planejament, la 
Disposició transitòria segona de la Llei Balear 2/2014 de 25 de març d’ordenació i ús del sòl , la 
seva Disposició derogatòria. i les seves Disposicions finals primera i tercera. 
 
Per això i atesos els articles 172 i 175 del Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic 
de les entitats locals;els art. 127.1.c), 123 1.i), 122-4 a) del capítol II títol X de la llei 7/85 de 2 
d´abril modificada per la Llei 57/03 de 16 de desembre de Mesures per la modernització del 
govern local, RDL 781/86 de 18 d’abril , art. 99 i següents del Reglament Orgànic del Ple, 4-1 e) i 
12 a) del Reglament de la Gerència d´Urbanisme, el TAG Cap de Secció que subscriu considera 
que el Consell de la Gerència pot adoptar el següent acord: 
 
“Proposar a la Junta de Govern l’aprovació definitiva de l’Estudi de Detall per ordenació d´una 
parcel.la amb estació de servei al C/ Gremi de Cirugians i Barbers 11, Polígon Son Rossinyol, 
Terme Municipal de Palma,  per tal que sigui elevat a l’Ajuntament Ple, previ dictamen de la 
Comissió Informativa,  l’adopció del següent: 
 
A C O R D 
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1r.- Aprovar definitivament l´Estudi de Detall per ordenació d’una parcel·la amb estació de servei 
al C/ Gremi de Cirugians i Barbers 11, Polígon Son Rossinyol, Terme Municipal de Palma, 
presentat pels Srs. Gustavo Adolfo Cañizares Gutierrez i Juan Carlos Medina Muñoz en 
representació de “Futura Red 2000 SL”, i redactat per l´Enginyer Industrial Esteban Font Hocke,  
aprovat inicialment per la  Junta de Govern de Palma en la seva sessió de 25-6-2014,  atès el 
resultat de la informació pública. 
 
2n.- Notificar el present acord a la promotora. 
 
3r. Publicar aquest acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears, amb la qual cosa queda aixecada la 
suspensió de l'atorgament de llicències a les àrees del territori objecte d'aquest acord. 
 
4rt. Assabentar del present acord en el termini de deu dies al Consell Insular de Mallorca de 
conformitat al que disposa l’art. 140-5 del Reglament de Planejament”. 
 
S’aprova per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
38. Proposta d’aprovació de desestimar l’al·legació formulada pel Sr. Sebastià Barceló Serra 
durant el termini d’informació pública i aprovar definitivament el projecte d’estudi de detall 
per ordenació d’una parcel·la amb estació de servei al C/ Gabriel Alzamora, 25. Polígon Son 
Fuster. 05PRAD167. PE2013/0005 
 
Informe favorable de la Comissió d’Urbanisme  
 
“INFORME DEL TAG CAP DE SECCIÓ.-Una vegada aprovat inicialment per la Junta de Govern en 
sessió de 12 de juny de 2014, el projecte d’estudi de detall per ordenació d’una parcel·la amb 
estació de servei al C/ Gabriel Alzamora 25, Polígon Son Fuster Nou, Terme Municipal de 
Palma, presentat pel Srs. Gustavo Adolfo Cañizares Gutierrez i Juan Carlos Medina Muñoz, en 
representació de “Futura Petrol Stations SL”, i redactat per l’enginyer Industrial Esteban Font 
Hocke, fou exposat al públic durant el termini d´un mes mitjançant la inserció d'anuncis al 
Butlletí Oficial de les Illes Balears núm. 102 de de 29 de juliol de 2014, edicte núm. 11609, al 
periòdic “Diario de Mallorca” de 25-6-2014, al tauler d'edictes de la Corporació, havent-se 
presentat en el termini d´informació pública que va finalitzar el 29-8-2014 l´al.legació del Sr. 
Sebastián Barceló Serra de data 25-07-2014. 
       
A l´esmentada al·legació el Sr. Sebastián Barceló Serra manifestava la seva oposició a l´Estudi de 
Detall. 
 
Per la promotora, mitjançant compareixença de data 5-9-2014, es va presentar un escrit 
contestant a les al·legacions esmentades. 
 
Atès l’informe dels Serveis Tècnics de Planejament de data 16-9-2014 en el qual es rebateixen els 
arguments del Sr. Sebastián Barceló Serra.    
   
Es va produir la suspensió de l´atorgament de llicències en els termes previst a l’article 50 de la 
Llei  balear 2/2014 de 25 de març d’ordenació i ús del sòl.    
 
L’esmentat projecte es pot aprovar atès els articles 140 del Reglament de Planejament, la 
Disposició transitòria segona de la Llei Balear 2/2014 de 25 de març d´ordenació i ús del sòl , la 
seva Disposició derogatòria. i les seves Disposicions finals primera i tercera. 
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Per això i atesos els articles 172 i 175 del Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic 
de les entitats locals;els art. 127.1.c), 123 1.i), 122-4 a) del capítol II títol X de la llei 7/85 de 2 
d’abril modificada per la Llei 57/03 de 16 de desembre de Mesures per la modernització del 
govern local, RDL 781/86 de 18 d’abril , art. 99 i següents del Reglament Orgànic del Ple, 4-1 e) i 
12 a) del Reglament de la Gerència d´Urbanisme, el TAG Cap de Secció que subscriu considera 
que el Consell de la Gerència pot adoptar el següent acord: 
 
“Proposar a la Junta de Govern l’aprovació definitiva de l’Estudi de Detall per ordenació d’una 
parcel·la amb estació de servei al C/ Gabriel Alzamora 25, Polígon Son Fuster, Terme Municipal 
de Palma,  per tal que sigui elevat a l’Ajuntament Ple, previ dictamen de la Comissió 
Informativa,  l’adopció del següent: 
 
A C O R D 
 
1r.- Desestimar l´al·legació formulada en data 25-07-2014 pel Sr. Sebastián Barceló Serra, durant 
el termini d’informació pública a que ha estat sotmés l´Estudi de Detall per ordenació d´una 
parcel.la amb estació de servei al C/ Gabriel Alzamora 25, Polígon Son Fuster, Terme Municipal 
de Palma,  aprovat inicialment per la Junta de Govern en sessió celebrada el 12 de juny de 2014, 
atès l’informe emés pels Serveis Tècnics de Planejament en data 16-9-2014 en el qual es 
rebateixen els arguments de l´al.legació esmentada, i que s´adjunta com Annex. 
 
2n.- Aprovar definitivament l´Estudi de Detall per ordenació d’una parcel·la amb estació de servei 
al C/ Gabriel Alzamora 25, Polígon Son Fuster, Terme Municipal de Palma, presentat pels Srs. 
Gustavo Adolfo Cañizares Gutierrez i Juan Carlos Medina Muñoz en representació de “Futura 
Petrol Stations SL”, i redactat per l´Enginyer Industrial Esteban Font Hocke,  aprovat inicialment 
per la  Junta de Govern de Palma en la seva sessió de 12-6-2014,  atès el resultat de la informació 
pública. 
 
3r.- Notificar el present acord a la promotora, així com al Sr. Sebastian Barceló Serra. 
 
4rt.- Publicar aquest acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears, amb la qual cosa queda aixecada 
la suspensió de l'atorgament de llicències a les àrees del territori objecte d'aquest acord. 
 
5é.- Assabentar del present acord en el termini de deu dies al Consell Insular de Mallorca de 
conformitat al que disposa l´art. 140-5 del Reglament de Planejament” 
 
S’aprova per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
39. Proposta d’aprovació definitiva de l’estudi de detall per instal·lació d’un ascensor a un 
edifici existent ubicat al C/ Josep Ventayol, 8 Son Rapinya. 05PRAD168. PE2014/0001 
 
Informe favorable de la Comissió d’Urbanisme  
 
“INFORME DEL TAG CAP DE SECCIO.-Una vegada aprovat inicialment per la Junta de Govern en 
sessió de 2 de juliol de 2014, el projecte d’estudi de detall per instal.lació d´un ascensor a un 
edifici existent ubicat al C/ Josep Ventayol 8, Son Rapinya, Terme Municipal de Palma,  
presentat pel Srs. Antonio de la Calle Llabres i Magdalena Trillo Espases, i redactat per 
l´Arquitecte Andres Ferrer Pascual, fou exposat al públic durant el termini d´un mes mitjançant 
la inserció d'anuncis al Butlletí Oficial de les Illes Balears núm. 109 de de 14 d´agost de 2014, 
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edicte núm. 12801, al periòdic “Diario de Mallorca” de 23 de juliol de 2014, al tauler d'edictes de 
la Corporació, sense que en el termini d´informació pública que va finalitzar el 15 de setembre de 
2014 s´hagin produït al.legacions. 
       
Es va produir la suspensió de l’atorgament de llicències en els termes previst a l’article 50 de la 
Llei  balear 2/2014 de 25 de març d´ordenació i ús del sòl.    
 
L’esmentat projecte es pot aprovar atès els articles 140 del Reglament de Planejament, la 
Disposició transitòria segona de la Llei Balear 2/2014 de 25 de març d´ordenació i ús del sòl , la 
seva Disposició derogatòria. i les seves Disposicions finals primera i tercera. 
 
Per això i atesos els articles 172 i 175 del Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic 
de les entitats locals;els art. 127.1.c), 123 1.i), 122-4 a) del capítol II títol X de la llei 7/85 de 2 
d´abril modificada per la Llei 57/03 de 16 de desembre de Mesures per la modernització del 
govern local, RDL 781/86 de 18 d’abril , art. 99 i següents del Reglament Orgànic del Ple, 4-1 e) i 
12 a) del Reglament de la Gerència d´Urbanisme, el TAG Cap de Secció que subscriu considera 
que el Consell de la Gerència pot adoptar el següent acord: 
 
“Proposar a la Junta de Govern l’aprovació definitiva de l’Estudi de Detall per instal.lació d´un 
ascensor a un edifici existent ubicat al C/ Josep Ventayol 8, Son Rapinya, Terme Municipal de 
Palma,  per tal que sigui elevat a l’Ajuntament Ple, previ dictamen de la Comissió Informativa,  
l’adopció del següent: 
 
A C O R D 
 
1r.- Aprovar definitivament l´Estudi de Detall per instal·lació d’un ascensor a un edifici existent 
ubicat al C/ Josep Ventayol 8, Son Rapinya, Terme Municipal de Palma,  presentat pels Srs. 
Antonio de la Calle Llabres i Magdalena Trillo Espases, i redactat per l´Arquitecte Andres Ferrer 
Pascual,  aprovat inicialment per la  Junta de Govern de Palma en la seva sessió de 2-7-2014,  
atès el resultat de la informació pública. 
 
2n.- Notificar el present acord als promotors. 
 
3r. Publicar aquest acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears, amb la qual cosa queda aixecada la 
suspensió de l'atorgament de llicències a les àrees del territori objecte d'aquest acord. 
 
4rt. Assabentar del present acord en el termini de deu dies al Consell Insular de Mallorca de 
conformitat al que disposa l´art. 140-5 del Reglament de Planejament” 
 
S’aprova per 17 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
3.3. PROPOSICIONS D’INICIATIVA POPULAR 
(No n’hi ha) 
 
3.4 PROPOSICIONS DELS GRUPS POLÍTICS 
 
S’absenta de la sessió la Sra. Sandra Fernández Herranz (PP) (12.00 h) 

SOL·LICITUDS INTERVENCIONS A PROPOSICIONS  
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- Federació d’associacions de veïns de Palma (CIF G-07203573) 
 Punt  45  (Maria Torres Fernández) 
 
- Asociación de Exjugadores y Exjugadoras de Futbol Base de Mallorca (CIF G57621427) 
 Punt   43  (Pere Felip Buades) 

Punt   47  (Yusmely Coronado) 
Punt   59  (Francisco Fernández Ochoa) 

 
- Federació d’Associacions de Jubilats i Pensionistes de la CAIB (CIF G079893169) 
 Punt 45  (Francisco Fernández Ochoa) 

Punt 64   (Pere Felip Buades) 
 
- Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina (CIF G57301814) 
 Punt  45 (Pere Felip Buades) 

Punt  54  (Francisco Fernández Ochoa) 
 
- Associació de Veïns Garau-Columnes-Temps d’Oci (CIF G57247033) 

Punt 47 (Pere Felip Buades) 
Punt 62  (Francisco Fernández Ochoa) 

 
- Unió d’Associacions de Mallorca (CIF G57472045) 

Punt  47 (Francisco Fernández Ochoa) 
Punt  65 (Pere Felip Buades) 

 
- Associació per a la Revitalització dels Centres Antics (ARCA) (CIF G-07444938) 
 Punts 64  i 65 (Àngels Fermoselle Paterna) 
 
- Associació Unitat Cívica per la República (CIF G-57601353) 
 Punt  42 (Francisco Cano Correoso) 
 
- Plataforma d’Afectades per les Hipoteques a Mallorca (CIF G-57785776) 
 Punt  42  (Angela Francisca Pons Cendros) 
 
- Associació animalista de les Illes Balears (ASSAIB) (CIF G-57784860) 

Punt  45 (Carmen Rojas) 
 
- Plataforma Balear per la Defensa dels Animals (BALDEA) (CIF G-57382335) 

Punt  45 (Ana Aranda) 
 
- Consell de la Joventut de Palma (G-57692873) 

Punt  45 (Guillermo Amengual Cantallops) 
 
- Associació de veïns des Capitol (CIF G-07430839) 
 Punt  53  (Maria Isabel Cervilla Alba) 
 
- Club Marítimo Molinar de Levante (CIF G07159320)    
 Punt  65  (Leopoldo Pérez-Fontán) 
 
- Associació de veïns VOGAR I CIAR (CIF G-07205305) 
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 Punt 65 (Pedro Martínez Ojeda) 
 
- Grup Balear d’Ornitologia i Defensa de la Naturalesa (CIF G-07089600) 
 Punt 65 (Mercè Morató Trobat) 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Ara ja donem pas a les intervencions a les proposicions. Per parlar del punt 45, té la paraula la 
Federació d’associacions de veïns de Palma, Donya  Maria Torres Fernández.” 
 
Sra. Torres Fernández, representant de la Federació d’associacions de veïns de Palma: 
 
“Benvolguts veïnes i veïns de Palma, benvolguts Sr. Batle, regidores i regidors de l’Ajuntament de Palma. 
La Federació d’associacions de veïns de Palma, entitat sense ànim de lucre, declarada d’utilitat pública 
municipal, des de fa més de 30 anys, sempre ha estat compromesa amb un model de ciutat, fruit de la 
..., el compromís i la participació, apostant per una Palma amable, humana i socialment equilibrada. 
Avui dijous 30 d’octubre del 2014, es dur a terme la sol·licitud de declarar Palma ciutat antitaurina, i la 
Federació d’associacions de veïns de Palma, dona suport a la moció per declarar Palma ciutat 
antitaurina. La nostra entitat critica la celebració de corrides de toros, ja que al nostre entendre, són 
contràries a la més petita sensibilitat, atempten contra la vida d’aquests animals, mitjançant la tortura, i 
malgrat a l’Estat espanyol, la tauromàquia es finançada amb doblers públics, una bona part de la 
població espanyola, és partidària de la seva prohibició. Defensem els drets dels animals, al igual de les 
persones, a una vida digna, i que no siguin utilitzats en lluites, festes, espectacles i altres activitats, que 
comporten el maltractament, la crueltat o el sofriment. Al conjunt de l’Estat espanyol, hi ha províncies 
com les canàries, on a l’any 1985, es varen deixar de fer corrides de toros, o més recentment Catalunya, 
on a l’any 2011, el Parlament aprovà abolir les corrides de toros des del 1 de gener del 2012. També són 
moltes les ciutats i els municipis, declarats antitaurins, a mencionar el cas de Barcelona, declarada ciutat 
antitaurina a una Declaració institucional, aprovada pel Ple de l’Ajuntament d’aquesta ciutat, el 2014, el 
2004. Xerrant de la nostra illa, a Mallorca existeix una plataforma antitaurina, Mallorca sense sang, que 
lluita per acabar les corrides de toros a la illa. Cal recordar, que ni a Menorca ni a Eivissa, hi ha tradició 
d’espectacles amb bous. Mallorca ja compta amb diversos municipis declarats antitaurins, com són 
Algaida, Consell, Costitx, Esporles, Lloseta, Porreres, Puigpunyent, Santa Maria del Camí, Santa 
Margalida, Sencelles. I avui, la Federació d’associacions de veïns de Palma, insta a l’Ajuntament de 
Palma a que la nostra ciutat, també sigui declarada ciutat antitaurina. Per acabar, només dir-li al Sr. 
Batle, que vostè que ha estat tan valent d’enfrontar-se a dos homes tan braus com dos bous, i que diu 
que se’n va perquè defensa els interessos dels ciutadans, per damunt del seu partit, li agrairem que a la 
història es recordi com el Batle de Palma, que se’n va anar i amb ell els bous. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies, molt amable. Té la paraula l’Associació de Exjugadores, Exjugadores de Futbol Base de 
Mallorca. Han demanat la intervenció Don Pere Felip, Donya Yusmely Coronado i Don Francisco 
Fernández Ochoa, pel punt 43, 47 i 59. Per favor recordin que s’ho han  de repartir els cinc minuts eh. 
Don Pere Felip, quan vostè vulgui.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Exjugadors i Exjugadores de Futbol Base de Mallorca: 
 
“Bueno, en primer lloc les entitats que jo represento donem la més entranyable enhorabona en el 
regidor de MÉS, Toni Verger, i la seva dona, pel naixement del seu fill. Per altre part vull dir en el Sr. 
Mateu Isern, que lament moltíssim que no es presenti de nou a candidat a Batle, l’enyorarem idò el 
considero una bona persona i un bon Batle. Bueno, ara ja entrarem en matèria, l’associació de Ex 
jugadors i Ex jugadores de Futbol Base de Mallorca, no sap com acabarà la voluntat d’exercir el dret 
democràtic a decidir el seu futur dels catalans del principat. Aleshores d’ara sembla que pot esser una 
consulta ... i també pot exercir-se a través d’unes eleccions plebiscitàries. El Govern de l’Estat espanyol i 
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alguns partits d’òrbita estatal, han fet tot el possible per impedir-ho, una munió de tertulians i 
periodistes, s’han encarregat de difondre tota casta d’improperis contra els demòcrates sobiranistes, 
se’ls ha dit de tot, des de nazis fins a terroristes, els han acusat de fracturar la societat. Però l’actuació 
de la gent, que clama per exercir aquest dret democràtic, sempre ho ha fet de manera educada i 
pacífica. Això ho ha pogut comprovar qui ho ha volgut fer, no es pot dir el mateix d’alguns que ho volen 
impedir, aquests, aquestes són les conseqüències de la guerra bruta existent, guerra bruta que dura des 
de fa més de tres segles, però que ara es troba en un dels seus punts més àlgids. Visca el dret a decidir! 
Visca la democràcia!” 
 
Sra. Coronado,  representant de l’Associació de Exjugadors i Exjugadores de Futbol Base de Mallorca: 
 
“Buenos días. La Asociación de Exjugadores y Exjugadoras de Futbol Base de Mallorca, señala que lo de 
las fumigaciones contra la procesionaria, cuenta ya en la isla con una larga historia desafortunada. Se 
dice que las primeras orugas llegaron al archipiélago, concretamente a Mallorca, en los años 50 del 
pasado siglo. Gracias a la brillante idea de un gobernador civil de la época, que hizo traer desde Cataluña 
unos pinos de cuyas ramas colgaban nidos del bicho. Inicialmente la plaga se extendió por los pinares 
mallorquines. Conscientes del problema, muchos propietarios de fincas, optaron por tirotear los nidos 
en la época de reproducción de la oruga, pero más tarde alguna autoridad decidió dar vía libre a las 
fumigaciones, merced a un producto que se compraba a Estados Unidos, y cuyo uso al parecer llevaba 
años prohibido allí, a causa de su toxicidad. Entonces no era frecuente encontrar en nuestros bosques 
pequeñas aves muertas, lo que pudo alarmar a alguna autoridad local sensata, que decidió combatir la 
plaga merced al uso de unas trampas que colgaban de las ramas de los árboles, resultando atractivas 
para la procesionaria, alternando esta estrategia con el tiroteo de los nidos. Pero por lo visto, un 
método relativamente sensato ha parecido insuficiente a nuestras autoridades de hoy, que han vuelto a 
las andadas permitiendo de nuevo las fumigaciones, que por añadidura se están haciendo a la brava, sin 
respetar zonas en las que debieran estar prohibidas. La inaptitud de unas autoridades a las que el cargo 
les viene grande permanece inalterable. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gracias, muchas gracias. Le quedan 30 segundos.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de l’Associació de Exjugadors i Exjugadores de Futbol Base de 
Mallorca: 
 
“Los aprovecharé Sr. Alcalde, Señores Concejales. Hablando de mercantilización de los Servicios Sociales, 
tenemos que decir que los servicios no tiene sentido que dependan, ni de los ciudadanos directamente, 
lo cual nos llevaría a otro modelo de organización, ni de las empresas para su negocio privado. Tenemos 
que recordar cuando la izquierda, que tenía en cuenta de verdad, democráticamente la participación 
ciudadana, tenía presencia en Cort y se habría precisamente este debate. Deben estar los Servicios 
Sociales vinculados a la participación ciudadana o es más eficaz algo que se organiza en las barriadas por 
los propios voluntarios, que con su labor abnegada, quieren contribuir a la mejora de nuestra sociedad. 
O es la administración quien tiene que realizar estos servicios. Ahora nada se habla de todo eso, ahora 
directamente se mercantiliza, la administración se ha acomodado, ya ni siquiera se ocupa de lo que es 
su cometido, la crisis, el paro y la corrupción, lastran la eficacia de los Servicios Sociales, que gran 
paradoja nos recuerda que supone esta situación para Unicef.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchas gracias.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de l’Associació de Exjugadors i Exjugadores de Futbol Base de 
Mallorca: 
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“Es un negocio que se suple por el funcionariado, que es experto en Servicios Sociales, pero se 
mercantiliza progresivamente por pura comodidad, por desidia, por dejadez. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“No se retire, no se retire Señor, vuelve a intervenir Usted en el punto 45, que lo comparte con Don 
Pere Felip, que intervendrá respecto del punto 64. Cuando Usted quiera.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Federació d’Associacions de Jubilats i Pensionistes de la CAIB: 
 
“Respecto al manifiesto sobre animalismo. Hacer declaraciones Sres. Concejales es importante, 
comprometerse es un primer paso, pero de nada sirve todo lo anterior si no hay hechos, si no pasamos a 
la práctica. La legislatura Sr. Alcalde ha ido avanzando, y lo que podríamos decir que era un buen ritmo 
de trabajo, sobretodo en 2013, se ha parado. Los motivos electoralistas son de sobra conocidos, los 
tiempos políticos que marca la legislatura, mandan más que los problemas que los palmesanos tenemos 
que resolver. Ahora que el Sr. Alcalde se ha liberado de este cortoplacismo, es el momento de cerrar la 
legislatura, dándole cumplimiento a los compromisos. ¿Qué ha pasado con la Unidad de Policía canina 
de intervención inmediata que se prometió en el año 2013? Ahora va a hacer un año desde que se dijo a 
bombo y platillo, que se iba a implementar este servicio, y a día de hoy nada de nada. Traer puntos 
animalistas al Pleno de año en año, para recordarle al electorado que se hacen cosas, está muy bien, 
pero háganlas, el derecho de los animales está presente, pero no hacer lo que se promete no está bien, 
no es correcto, es detestable, porque aún habiendo muchos problemas de difícil solución en el 
Consistorio, el de los animales merece la pena de abordarlo, por humanidad merece la pena. Como es 
posible que Ustedes prometan y propongan hacer cosas, tomar decisiones y grandes declaraciones 
sobre los animales, sin haberse percatado de que las normas contra el maltrato animal, están obsoletas. 
Como es que no empiezan a hacer bien las cosas de raíz, hablamos de animales pero sirve para todo. 
Ustedes son los políticos, los que tienen capacidad normativa, de ordenar en caso del Ayuntamiento la 
posibilidad de legislar, para cambiar las Leyes, que no contemplan a los animales, en este caso como 
seres sintientes, sino como meros objetos. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gracias.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Federació d’Associacions de Jubilats i Pensionistes de la CAIB: 
 
“La Federació d’associacions de Jubilats i Pensionistes de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears, 
demana aturar la destrucció de Can Bibiloni, un edifici del arquitecte Gaspar Bennazar, a punt de 
desaparèixer per la insensibilitat que impera i juga en contra del patrimoni històric. Obra destruïda de 
Gaspar Bennazar, n’hi ha molta, la darrera el pont del tren. Ara volen destruir Can Bibiloni, de manera 
incomprensible, i malgrat els esforços d’aquesta entitat tan prestigiosa, i de gran credibilitat en pro de 
les nostres arrels, que és ARCA, que es ve desenvolupant des de fa ja dues legislatures, no es vol 
conservar, ni tan sols la façana d’aquest immoble singular. Si finalment es concedeix la demolició de Can 
Bibiloni, es consumaria una pàgina més en contra del patrimoni del segle XX, sempre maltractat i fins i 
tot ara mateix. Que l’Ajuntament actualment en mans del PP, reconsideri la seva postura, pel bé de 
l’eixample i de la ciutat. L’eixample de Palma és una zona que ha patit el maltractament, degut al 
urbanisme excessiu, i a les poques eines de protecció que s’han aplicat, és una zona que encara no ha 
rebut el reconeixement històric i cultural que es mereix, i només és recordada per destruir els seus 
encants arquitectònics, estam ben, ben arreglats, l’edifici d’automòbils Bibiloni, és de 1928, i combina 
elements clàssics amb altres que recorden l’estètica maquinista. Ens hem de situar en l’època, per 
comprendre l’entusiasme que provocà el futurisme i el maquinisme. El carrer d’Aragó és un dels millors 
exemples de l’eixample ciutadà, sorgit després de la demolició de les murades. La façana juga amb 
elements clàssics i moderns, representa l’estètica maquinista de principis del segle XX, els elements més 
tradicionals són el frontó, que remata l’edifici, on es llegeix la data de construcció, 1928. I per acabar 
diré que i els relleus que sobresurten i segueixen el model grec, el mateix es pot dir dels permòdols, les 
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mènsules, motllures amb motius amb espiral, que ens recorden les decoracions dels mobles de l’època. 
Res més i moltes gràcies Sr. Batle.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies, molt amable. Don Pere Felip té la paraula per parlar en aquest cas del punt 45, que ho 
compartirà la intervenció amb el Sr. Francisco Fernández Ochoa, que parlarà del 54. Quan vulgui.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina: 
 
“L’associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina, en la seva condició d’entitat d’utilitat pública 
municipal, critica la continua tirania, que l’esser humà exerceix sobre els animals, i es manifesta en 
nombrosos aspectes, que qualsevol pot contemplar dia a dia, però tal vegada el major rebuig pot causar 
una persona sensible, és l’espectacle taurí. A més d’executar-se un acte d’abús cap a un esser indefens, 
aquest es produeix amb la complicitat i connivència de les altes instàncies i del públic, que anima i 
aplaudeix i recolza. Diem que el toro, és un esser indefens, perquè per moltes banyes i força que tingui, 
mai podrà vèncer la intel·ligència el número i els medis, que l’esser humà va a posar en el redol per 
acabar amb ell, darrera exercir uns acurats i molt elaborats actes que qualcuns denominen art i estètica, 
qual fi no és més que anar destrossant el seu cos poc a poc, per així convertir-lo en un parrac sagnant, a 
mercè del torero. Tal vegada qualcú pensi que el bou neix per morir a la plaça i que sense la festa en els 
redols l’espècie s’extingiria, però qualsevol que respecti en els animals, el predetermina amb una sèrie 
d’individus per esser maltractats, és més com un acte de crueltat premeditada. El toro de lidia és un 
bòvid, qual bravura no és més que la selecció que els criadors de cap de bestià, han fet a lo llarg de 
molts de segles, i que han augmentat incentivant els seus gests violents, des de que l’animal neix. Encara 
molts de toros de lidia, són titllats de mansos en arribar a la plaça de toros, i sofriran encara més càstig 
si cap, per la seva falta de bravura. Alguns interessats ens venen que fora d’Espanya la festa dels toros és 
admirada, res més enfora de la realitat, qualsevol que tracti amb estrangers, es donarà compte que 
l’estereotip del torero i la festa dels toros, és una lacra que ens ancora a un passat que per tots els 
medis estam intentant deixar enrere. Per finalitzar, en una paraula, que la gran majoria de la societat 
espanyola, està posicionada clarament en contra de les corregudes de toros, un espectacle cruel, 
sagnant i violent, no pot esser considerat festa nacional de cap país, que es consideri civilitzat. Res més i 
moltes gràcies.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Sr. Alcalde, Señoras y Señores Concejales, hablamos sobre el punto 54, referido al amianto. Recuerdo 
que en la infancia, fa més de 30 anys, en las casas con patio mallorquín se estilaba mucho hacer 
pequeñas casetas con tejas, que tenían un color grisáceo, eran tejas baratas y fáciles de montar para el 
cobijo de animales, herramientas. Hace pocos años que se supo que ese era el material que se 
empleaba, el amianto, un material cancerígeno. Muchos palmesanos y mallorquines han estado 
expuestos sin saberlo a este material dañino para la salud, y poco a poco se ha ido erradicando de 
nuestras vidas pero todavía inexplicablemente quedan ámbitos donde está instalado, nada menos que 
nos referimos a las escuelas. No sabemos de quien es la responsabilidad, no sabemos si es del 
Ayuntamiento por no retirarlas, y hacer las inversiones públicas necesarias para que estos centros 
escolares puedan renovar sus materiales, o si son los profesores que no se quejan, o es que los padres 
realmente no están haciendo lo que deben como padres, o es que si realmente son los políticos los que 
están utilizando el amianto ahora, para decir que la enseñanza nos preocupa más bien poco a todos. 
Señores políticos, el amianto no tiene nada que ver con la calidad de la enseñanza, el amianto tiene que 
ver con la salud, y es vergonzoso que sabiendo que es un material cancerígeno, todavía haya niños 
expuestos a su influencia negativa, porque nadie en Cort se haya acordado todavía de que hay que 
retirarlo. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 



 

- 88 - 

“Don Pere Felip, per el punt 47, que compartirá con el Sr. Francisco Fernández Ochoa, que hablará en el 
62. Cuando quieran.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïns Garau-Columnes-Temps d’Oci: 
 
“Bueno, l’associació de Veïnats Garau-Columnes-Temps d’Oci, és de la opinió de que capficats tot el dia 
en temes urbanistes, no parem esment en allò que de devastador provocà molts humans a l’entorn 
ambiental, els ecosistemes en general, i en particular en aquest cas els boscos de casa nostra, sovint de 
manera conscient i irresponsable. Poques setmanes abans que la Conselleria d’Agricultura del Sr. Gabriel 
Company, es posi a flitar, 24.000 hectàrees de pinar de Mallorca, boscos rics en vegetació i fauna 
mediterrani, s’esmercen en vendre el producte Dimilin, per gran alegria de la marca. La fumigació amb 
diflubenzuron impedeix que els insectes afectats, no només la Thaumetopoea pityocampa puguin 
desenvolupar estadis de muda. Si la Conselleria de Medi Ambient afirma que deixar de fumigar eleva els 
nivells de presència de la processionària, més bé hom pot afirmar el contrari, que ha estat precisament 
la fumigació a discreció durant anys, qui ha provocat l’augment de la població del epidopter, defoliador 
del pi, en afeblir greument aquests tractaments agressius químics o biològics, les defenses pròpies del 
ecosistema al bosc. Un dels arguments de la maldita Conselleria de Medi Ambient, favorables a esquitar 
pinars en mitjans aeris, i amb un cost de uns 2 milions d’euros, és l’afectació excepcional a animals 
domèstics com cans, i encara més rars a persones. No cal dir, que no és recomanable plantar pins en 
zones urbanes, carrers o jardins, si no es vol conviure amb una permanent presència d’erugues amb 
defenses. Tornem a dir, defenses urticants, durant un període breu d’uns tres mesos a l’any, però dit 
això, l’efecte perjudicial de la processionària pels boscos, per les masses d’arbres, no només no existeix, 
els pins tornen a vestir-se de fulles, mireu els pinars i comproveu-ho, sinó que la funció dia a dia. Per a 
fer-ho realitat disposem d’una nova plataforma i noves eines, a més d’una orientació diferent, més àgil i 
fresca, amb un estris millor, adaptats als temps que vivim i la voluntat de conèixer a fons la realitat, que 
afecta les nostres vides arriba al projecte hereu de Balears. Res més i moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de l’Associació de Veïns Garau-Columnes-Temps d’Oci: 
 
“Con permiso del Sr. Alcalde, Señores Concejales, respecto del punto  62, referido al pequeño comercio. 
Para exponer este punto, les voy a recordar lo que sucedió hace un año aproximadamente con el 
antiguo Luís Sitjar, el Mallorca necesitaba un estadio, hay alguien que quiere hacer una inversión para 
obtener beneficios, el Ayuntamiento no tiene dinero, solamente ofrece permisos, y lo que se hacen es 
construir multitud de comercios, que tendrán que ser ocupados por los futuros empresarios, que 
tendrán en esas instalaciones una expectativa de comercio. ¿Saben Ustedes a que conlleva esa macro 
utilización de comercios de este tipo? A que toda la zona se degrada, a que todo lo que es la pericial, lo 
que es el alrededor de estos macro complejos, se degradan. Sirva este punto para también compararlo 
con Ses Fontanelles, con lo que están haciendo en Playa de Palma, y con tantas y tantas ideas que van a 
ser lo mismo, que no es más que prometer sin dinero, hacer burbujas que sin financiarse correctamente, 
terminarán en una promesa vacía para los ciudadanos, que no encuentran ningún tipo de utilidad en 
este tipo de macro complejos, y que además están viendo como cada día se está deteriorando más el 
pequeño y mediano comercio en las Islas Baleares. Muchísimas gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchas gracias. Tiene la palabra Don Francisco Fernández Ochoa, para hablar del punto 47, y Don Pere 
Felip del 65. Cuando quieran.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
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“Sr. Alcalde, Sres. Concejales, nada mejor para exponer este punto que el puro ejemplo, ya que lo 
hacemos lo hacemos bien, estas fueron las palabras del Conseller de Medio Ambiente Sr. Company, 
refiriéndose a como emplear los insecticidas y fungicidas en Mallorca. Ha defendido el Conseller que las 
fumigaciones aéreas en contra de la procesionaria, se llevan a cabo bajo un protocolo estricto y con 
productos autorizados por la Unión Europea, que tienen la categoría mínima de toxicidad. Pues bien, 
paso al ejemplo, sin ir más lejos, ayer al mediodía, autopista de Palma-Andratx, al pasar Génova, una 
camioneta con un motor y un tubo que se dirigía de manera automática a todos los árboles que no 
alcanzaban ni la altura de dos metros, y decimos que no tenía ni dos metros, con el chorro de 
fumigación a máxima potencia, iba haciendo poco a poco todos los laterales de la autopista, dirigiendo 
su cañón, como decimos, a los árboles. ¿Saben Ustedes cual fue la consecuencia directa de todo eso? 
Ojos que lloraban, rojeces y bajada de ventanillas en cuanto uno podía pasar ese tramo, ¿a eso le llaman 
Ustedes hacer las cosas bien? ¿No se puede hacer esa fumigación en las horas adecuadas? ¿Que tipo de 
productos están utilizando? Como es posible que a las 12 del mediodía, en cualquier autopista 
palmesana tengamos que estar soportando este tipo de incidencias y nadie se queje. Una consecuencia 
directa es que este control se está realizando, bien dicen Ustedes, refiriéndose a hacerlo en 
profundidad. En que quedamos, hacerlo bien es hacerlo correctamente en profundidad, o hacerlo bien 
es hacerlo de cualquier manera. Además de orugas ¿Qué más matan esos líquidos? ¿Porque no llegan a 
las copas de los árboles que es dónde realmente están los nidos de la procesionaria? Y además todos 
sabemos que tiene una evolución muy conocida. No somos expertos ni pretendemos serlo, pero desde 
luego el Ayuntamiento, y en este caso el Consell no está haciendo las cosas bien. Muchas gracias.” 
 
Sr. Vallejo Gomila (PP): 
 
“Sr. Pere Felip, és el seu torn. Vostè havia de parlar en el punt 65.” 
 
Sr. Pere Felip, representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“La Unió d’associacions de Mallorca, referent a aquest punt tan, tan polèmic dirà lo següent: en el toro li 
mostra la muleta, l’estoc no crida l’atenció, però és amb l’estoc que la mà mata, la muleta és el Pla de 
gigantització del embarquedero del Molinar, del que se coneix la seva primera versió, acta pel 
desembarcament de la sexta flota, i una segona versió obscura, preocupant i poc convincent. Aquesta 
ampliació és la muleta, l’estoc és el projecte global, per dur cap Llevant al negoci urbanístic. L’ús 
capitalista del territori, l’apropiació destructiva de Palma, en benefici privat. Des del Palau de 
Congressos, és tot el Molinar, segons el Pla previst, que va quedar irremediablement condemnat a esser 
un Passeig Marítim de Llevant, peatonitzat, això sí, però duent les grans vies de tràfic al interior, 
destruint vivendes, comerços i tallers, amb una transformació íntegra del barri i dels seus habitants, i 
petits propietaris, que no van a poder seguir l’artificial ritme ascendent dels preus. Darrera el macro 
port, ve la necessitat de construir els seus accessos, no és desraonable pensar que el destí del nostre 
estimadíssim Molinar, podria esser com el barri de Cabanyal a València, on s’expropien i s’esbuquen 
cases per a construir un accés directe al mar. Fins al 2018 la concessió està en mans del Club Marítim del 
Molinar, i de l’Autoritat Portuària, per això urgeix asseure-se i xerrar, amb qui tenen la iniciativa, socis 
del Club inclosos i presentar-los una alternativa de port petit concreta, que respongui a criteris de 
sostenibilitat i viabilitat, però lo que no podem assumir, és un altre Son Espases, Palma corre un greu 
perill, la pressió urbanística desitja transformar el petit port del Molinar en un gran port, apte per iots de 
profund calat. Si el nostre Ajuntament, actualment en mans del PP, cedeix un paisatge únic, perdrà part 
de la seva identitat, i si creix el port els cotxes augmentaran. Per acabar, alternativa bona per a tots, 
consens, consens i consens entre tots, és possible, és possible. Visca el Molinar unit! Visca el Molinar 
entre tots! Res més i moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies Don Pere Felip, molt amable. Sr. Fernández Ochoa muchísimas gracias. Passem en el 
següent punt, té la paraula Donya Àngels Fermoselle, per a parlar dels punts 64 i 65.” 
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Sra. Fermoselle Paterna, representant de l’associació per a la Revitalització dels Centres Antics 
(ARCA): 
 
“Moltes gràcies. Sr. Batle, Senyores i Senyors regidors. Gràcies per permetre aquesta intervenció. I 
també al Grup Municipal Socialista, per donar peu. Xerraré ara de Can  Bibiloni. És lamentable que a 
aquestes alçades de la història de Palma, ens vegem en la obligació de venir a demanar clemència, per 
un edifici singular i històric del passat industrial i comercial de principis del segle XX. Can Bibiloni, obra 
de Gaspar Bennazar, fill il·lustre de la nostra ciutat, que està ubicat al eixample, al principi del carrer 
Aragó. Aquest immoble, és un dels moltíssims que no figuren dins el catàleg, amb cap figura de 
protecció, perquè tenim un catàleg vigent que és més que escàs. No obstant, com a mínim en tres o 
quatre ocasions, s’han pres decisions que evocaven com a mínim a la conservació de les façanes de Can 
Bibiloni, actualment existents. Primer, quan es va reconèixer que era un error del PGOU de 1995, no 
haver inclòs la seva protecció amb qualificació r petita, i per dues ocasions durant aquesta legislatura, 
quan la Comissió de Centre Històric rebutjà els projectes de demolició signats pels arquitectes Garcia 
Ruiz, pel mateix motiu, s’havien de protegir les façanes. Per Urbanisme, no donar curs a la modificació 
puntual de PGOU necessària, ni aquest Govern actual, ni els anteriors, tot s’ha de dir. De manera al 
nostre criteri incomprensible, fa escasses setmanes, es torna a dur aquesta qüestió a Centre històric, i 
degut a la no assistència de qualque membre, ARCA es queda tota sola en la defensa del immoble. 
Argumenten determinats tècnics, que tan sols queda un 10% del edifici, i que el projecte no quedaria bé. 
Perdonin però és lamentable que es pugui argumentar això per dos motius, el que queda de Can Bibiloni 
és la part fonamental del edifici, la façana principal i l’habitatge construït sobre la botiga, i el que falta 
són hangars de emmagatzemament de vehicles i tallers, que tots sabem que mai s’haguessin protegit. És 
molt hipòcrita dir ara que tan sols queda un 10%, perquè sabem que mai s’hagués protegit el 100%, 
perquè mai cap Equip de Govern hagués renunciat a privar a un promotor del aprofitament de tota una 
illeta, per a conservar uns hangars. D’altre banda, per un bon professional de l’arquitectura, hauria 
d’esser un repte estimulant, conservar la façana de Can Bibiloni, adaptant un projecte a aquest conjunt. 
Dir que quedaria malament, xerra molt poc a favor de la professionalitat d’aquests arquitectes. Direm 
més, tampoc no hi ha hagut mai voluntat de protegir l’habitatge. Estam xerrant en aquest moment tan 
sols de protegir unes façanes, ARCA vol l’habitatge, però lo únic que s’havia dit sempre són les façanes. 
Sabem que la gent del carrer per la qual es governa, no vol de cap manera que es perdi Can Bibiloni, 
actuïn per favor, amb tota la seguretat jurídica que vulguin, i no oblidin que hi va haver una Batlessa que 
l’any 2005, va destruir un altre obra de Bennazar, davant la passivitat de tècnics, i la indignació 
ciutadana, que mai ha perdonat aquesta ciutadania. L’Ajuntament pot aturar la destrucció des d’aquí, i 
també demanar ajuda al Consell, ARCA demana que es facin les dues coses, però que conservin Can 
Bibiloni, perquè després les revistes d’arquitectura, parlaran amb admiració de saber conjugar història i 
modernitat, ja va passar en la fàbrica modernista de Gomes Pons, al Carrer del Tenis, salvat gràcies a 
ARCA. Ara xerrarem del Molinar.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Li queda un minut.” 
 
Sra. Fermoselle Paterna, representant de l’associació per a la Revitalització dels Centres Antics 
(ARCA): 
 
“El Molinar és el Passeig de Palma, quan vols caminar, quan vols acostar-te a la mar, quan vols córrer o 
anar en bici vas al Molinar. El valor patrimonial del paisatge del Molinar i del paisatge urbà del Molinar 
en el conjunt proporcionat per mar i edificacions, és inqüestionable. L’èxit comercial i econòmic també. 
La gent del carrer, signa sense dubtar la nostra campanya per a conservar les dimensions del port del 
Molinar, tot i reivindicar les millores necessàries. La gent del carrer no entén que es pugui fer un port 
esportiu absolutament nou, on tan sols hi ha un petit port de resguard adaptat a la costa. Un tresor amb 
un atractiu que es pot explotar. La gent del carrer està indignada amb el mamotreto del Palau de 
Congressos, a mig construir, que ens ha costat un renyo i més que ens costarà. La gent del carrer no vol 
més especulació i destrucció. S’imaginen que aquests inversors que sembla que tenen 9 milions per 
invertir, se cansin a mitja obra, i quedi un port a mig construir, un altre Palau de Congressos. Que serà 
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del futur econòmic d’aquesta zona? El futur econòmic està en la conservació, la gent del carrer, per la 
qual es governa, està cansada de corrupteles i d’especulació. La gent cada vegada està més lluny de les 
decisions polítiques, perquè sembla que es prenen en contra d’elles. El Batle de Palma i aquest Ple 
sempre ha tingut clar que el port del Molinar, ha d’esser adaptar a les dimensions del barri i de consens. 
Les maniobres enganyoses dels promotors, no han aconseguit falsejar la realitat. El consens està en la 
conservació del que hi ha, i la viabilitat econòmica i social també. El patrimoni de tot el Molinar avui està 
en perill, recuperem la continuïtat del passeig, i conservem i millorem i donem peu a l’explotació 
econòmica pel turisme i per la gent d’aquí, del port actual amb les seves dimensions. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies. Tiene la palabra Don Francisco Cano Correoso, en representación de la Asociación Unitat Cívica 
per la República. Don Francisco, cuando Usted quiera.” 
 
Sr. Cano Correoso, representant de l’associació Unitat Cívica per la República: 
 
“Hola buenos días. Estimados Alcalde de Palma, Concejales y resto de presentes. Una vez más me 
presento ante Ustedes, para explicar mi situación personal. Soy uno más de los muchos parados a causa 
de la crisis, que pide soluciones y sigue sin ver resultados, por parte de quien debería darlas. En este 
momento solo mi mujer trae dinero a casa, y puedo, perdón, y puede que pierda su trabajo. Trabaja 
para la Lavalia, en Campos, una lavandería. Últimamente se le hace acoso laboral, no le da explicaciones 
de porque no cobra todo lo que le corresponde, hay un mes que no ha cobrado entero, los jefes no la 
quieren recibir en su despacho, además hay fuga de agua, y en el suelo se encharca, y no se arregla la 
avería, y hay muchas posibilidades de sufrir caída. He intentado que se haga una inspección laboral, 
pero no me hacen caso. Por mi parte, recibí hace unos meses, denuncia de Delegación del Gobierno, por 
unos hechos ocurridos mientras me manifestaba en Plaza de España, luchando por los derechos del 
pueblo. Y no solo eso, sino que hace poco, he recibido denuncia del particular implicado, y me pueden 
caer hasta 2.000 euros de multa. Soy un hombre sencillo y sin mucha cultura, y a veces me equivoco, 
pero yo se que me quieren meter miedo, y voy a seguir luchando por mis derechos, y explicar lo que me 
ocurre, perdón, lo que me pasa, da igual, porque hay muchas injusticias, y yo señalo a los culpables 
directamente, políticos y banqueros. Por otra parte, yo soy voluntario de la Plataforma de Afectados por 
la Hipoteca, y veo como mucha gente están siendo desahuciada, sin que luego el Ayuntamiento le de un 
techo donde dormir. Hay niños, gente discapacitada, mayores, que están dejando en la calle, y eso sí 
que no hay ningún derecho, y más cuando os gastáis una millonada delante de nuestras narices, con el 
Palacio del Congreso, y con desvío de autopista, que para nada necesitamos. No tenéis corazón. Quiero 
también denunciar que la Fundación Tú Importas ONG dónde acudía regularmente a comer, se me negó 
la entrada por no querer quitarme la camiseta de un partido político. Si fuera verdad que tú importas,  
no me discriminarían por ser simpatizante de un partido político u otro. Muchas gracias, y si vosotros 
seríais madre no la dejéis que la echen a la calle, porque hay mucho corrupto, luchemos contra ellos, 
basta ya de corrupción.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchas gracias Don Francisco, muy amable. Tiene la palabra Doña Angela Pons, en representación de 
la Plataforma d’Afectats per la Hipoteca.” 
 
Sra. Pons Cendros, representant de la Plataforma d’Afectats per les Hipoteques a Mallorca: 
 
“Tot això són gent afectada i que no ha estat atesa pels Serveis Socials, bueno, atesa sí, solucionada no. 
És molt fàcil dir. Puc començar no? Val. Bon dia treballadors anomenats polítics per una empresa que es 
diu poble. I lo primer de tot de dir que ja basta de mentides, estam molt cansats d’aquest joc polític, 
d’aquesta presa de pèl contínua, i de tenir que estar aguantant de que dieu que doneu una mà quan no 
la doneu. Ja som majorets tots, aquí tots vosaltres teniu el vostre sou, estic cansada de dir-ho. Veniu a 
baix un sòtil, no teniu humanitat, vos en reis de nosaltres i de la gent que ho passa malament. Que ens 
heu atès? Sí. ¿Os han dado soluciones? ¿Os han dado una casa? Vale. Un alberg costa va dir l’altre dia 
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una persona, 3.000 euros en el mes, que se li feia una sèrie de seguiments etcètera, etcètera, suposo 
que per unes persones que ja l’Ajuntament paga, vull dir en lo qual realment lo que estàs pagant és 
l’estada d’aquesta gent. Amb 3.000 euros en el mes es pot donar un pis de 150 euros a dues famílies un 
any. Jo no sé, no tindré els estudis que teniu vosaltres, però els doblers els sé manejar molt bé. I lo que 
veig és que hi ha doblers per lo que vos dona la gana i pels vostres ciutadans hi ha zero. L’altre dia me va 
dir, no puc dir noms, una persona d’aquí, que suposo que ha de sabre lo que diu, que hi ha pisos i que hi 
ha doblers. ¿Hay pisos y hay dinero? ¿Que os han dicho? Que no hay pisos, que no hay soluciones. Aquí 
tinc noms dels assistents socials que se’ls ha atès, tant de l’Ajuntament com de la seva barriada. Tenim 
hora i dia de tothom amb qui han estat xerrant, l’altre dia, estic cansada que davant me digueu una cosa 
i darrera es fa l’altre. Vivendes n’hi ha, l’altre dia vaig venir, i ha d’estar gravat, que hi havia una vivenda 
que la persona, Don Mateu vostè ho sap, perquè hi va anar, que hi havia una vivenda i ho vaig dir, amb 4 
o 5 pisos buits per una banca que devien casi 18.000 euros de comunitat. No s’ha fet absolutament res. 
Sap que ho aconseguit? Que la mateixa màfia que va ficar els pisos, que vosaltres vareu gastar doblers i 
recursos en Policia i temps en anar-hi, s’hi ha tornat a instal·lar. I aquesta gent normal i corrent que 
hagués pogut fer, vos hagués pogut evitar no només el fet de que tenen una casa i que s’hagués pogut 
xerrar amb les entitats bancàries, que nosaltres varem xerrar amb el Sabadell, i el Sabadell va dir que si li 
dèiem. Però que va passar? Que esperant fer les coses bé i que la gent no ocupés els pisos, per no esser 
ocupes, no hem tingut ja temps. Hi ha hagut altre gent que cobrant aquests pisos, que no són seus, que 
són de la banca, s’hi han tornat a ficar. Un mes fa d’això, i no heu fet res, res. La Plataforma d’Afectats 
per la Hipoteca, està, no justificada, està més que justificada. Vaig dur un rebut de Registre de la 
propietat, d’un banc que el municipi encara estava cobrant els impostos municipals a una persona que 
feia dos anys que el pis ja l’havia desnonada i havia subhastat, ho vaig dur en el despatx de la persona 
que en aquells moments li corresponia, i encara no hem tingut cap tipus de solució. A aquesta persona 
se li segueix reclamant els impostos. En lo qual vol dir que passeu de nosaltres olímpicament. Si segueu 
sincers, envieu-nos a la ... però no ens faceu córrer, no ens faceu córrer ara aquí ara allà. En aquesta 
persona l’assistent social li ha dit que no torni anar a l’Ajuntament, perquè si hi va li llevarà les ajudes 
que té, i que no té perquè, perquè des de l’Ajuntament li varen dir que tenia que donar un informe 
social, informe social que ens demana el IBAVI. Lo únic que vos demano per favor és, ah i Mateu digui 
per favor perquè se’n va d’aquí, perquè el Sr. Mateu com que és advocat hipotecari s’ha fet voluntari 
gratuït de la Plataforma Afectats per la Hipoteca. Gràcies. És un chiste. És una broma.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies. Continuem, té la paraula Doña Carmen Rojas, de l’associació animalista de les Illes 
Balears. Por favor dejen salir, hem de continuar, per favor deixin sortir.” 
 
Sra. Rojas, representant de l’associació animalista de les Illes Balears: 
 
“Bon dia Sr. Batle, bon dia Senyores i Senyors regidors. Sóc la Presidenta de l’associació ASSAIB, i venim 
avui a donar recolzament a la moció presentada per Mallorca Sense Sang, per demanar que Palma sigui 
un municipi declarat antitaurí i amic dels animals. No és la primera vegada que venim a defensar 
aqueixa postura, i no aturarem fins que aconseguim que sigui una realitat. Bé, jo volia tocar un poquet el 
tema de que avui en dia, una activitat deficitària, amb la crisi que tenim, doncs si no té mitjans propis 
per subsistir, hauria de desaparèixer, com els milers d’empreses que han hagut de baixar les seves 
portes i tancar en temps de crisi, perquè no han pogut subsistir econòmicament. És absolutament 
irraonable, que es vulgui mantenir una activitat en decadència inaturable, amb una davallada de públic 
bestial, amb una davallada de nombre d’activitat duites a terme a l’any increïble, i que es vulgui 
mantenir amb doblers públics, que fan tanta falta per altres coses, com estan veient avui aquí. Aquí a 
Mallorca doncs hi ha hagut anys on s’han duit a terme bastants de corregudes, però com tot, pues està 
arribant en el seu fi, i nosaltres ho estam contemplant. I avui de fet a Palma en altres temps, en el 2007 
per exemple es podien dur a terme 4 corregudes i enguany només se n’ha feta una, a les quals, que 
només han arribat aproximadament a uns 2.000 i pico 3.000 espectadors, a una plaça on té una cabuda 
de uns 15.000 espectadors. Tenint en compte de que aquestes 3.000 persones, ni siquiera són de Palma, 
és l’afició de tota Mallorca, i que la majoria de les entrades es regalen, per tant aquí tenim una activitat 
deficitària, si no té uns números positius que els hi pugui mantenir, doncs fills meus, tanqueu la barrera. 
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El tema de doblers a nivell nacional, s’ha intentat salvar, una cosa que no té cap sentit. De fet hasta els 
mateixos taurins estan indignats, perquè no es pot protegir una cosa de la qual no es té la competència, 
estan transferides a les autonomies, i en el cas de Mallorca es transferiren en el Consell i a novembre de 
l’any passat s’han transferit en els municipis, amb la modificació de la 7/2006 d’activitats classificades ha 
passat a la 7/2013 i ara el municipi de Palma és competent en sancionar, regular, les activitats taurines. 
De fet enguany a l’activitat de Palma, duite a terme el dia 7 d’agost a la plaça, doncs es va produir, una 
vegada més, perquè són infractors reincidents, l’entrada de menors a la correguda de bous, fet que 
varem denunciar la nostra associació dia 12 d’agost d’aquest any, entrant una denúncia en el Registre 
d’aquest Ajuntament, a dia d’avui encara no tenim contestació d’aquesta denuncia, no sé si és que 
encara no tenen molt clar quin departament ho ha de dur, o bé. Nosaltres creiem que com a promotors 
de l’expedient, la Llei d’administracions públics, el procediment administratiu comú, ens dona el dret a 
rebre una contestació d’aquest procediment. Bé, continuarem esperant. Aquesta modificació de la Llei 
va aconseguir que es davallessin la gradació de les faltes, i els taurins en aquest sentit, deuen estar 
contents. Per altre banda, veiem que estan bastant indignats perquè han enviat un comunicat dient que 
els pareix anticonstitucional que es pugui debatre aquest punt a un Ajuntament. Doncs tot lo contrari, 
crec que és absolutament constitucional, que un col·lectiu pugui fer servir les eines que tenim al nostre 
abast, per poder presentar una moció, com s’ha fet avui aquí. I si tenia algo que dir lo que havien 
d’haver fet és fer com nosaltres, venir aquí a defensar lo seu. No sols no van en els seus propis 
espectacles, sinó ni siquiera venen a defensar la seva festa. Tenim unes estadístiques a nivell nacional, 
on per exemple l’empresa investiga, a l’any 2008, va fer un sondeig entre la població, en el qual varen 
sortir les dades de que un 67% de la població no té cap interès ni un en les corregudes de bous. Aquest 
percentatge puja fins al 81% si anem a la franja d’edat entre 15 i 24 anys, en els fets me remeteix, de 
vegades arribem a esser més gent defora protestant que dins les places. És absolutament absurd 
continuar amb aquesta activitat. El fet d’esser una tradició, la Reial acadèmia de la llengua diu que és un 
fet, una costum, que passa de pares a fills, en cap moment diu que tingui que esser una cosa bona, no 
ho implica esser bo el fet de que sigui una tradició. Les societats evolucionen, la població es sensibilitza, 
es culturitza, i les tradicions ho han de fer en el mateix ritme, sinó queden a l’estació, que és lo que li 
passarà a la tauromàquia, perquè Palma aquesta és la segona, la tercera vegada que es demana que 
sigui antitaurina, i les dues primeres no ho aconseguirem, avui la nostra esperança és de que vostès 
reflexionin, de que deixin fer les directrius dels seus partits, i pensin com a persones, com a essers 
sensibles, i si avui no ho aconseguirem doncs l’any que ve ho tornarem a provar, i nosaltres veurem una 
Palma antitaurina, i vostès també, i probablement des de l’oposició. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltíssimes gràcies Donya Carme. Té la paraula Ana Aranda, Doña Ana Aranda, en representación de la 
Plataforma Balear per la Defensa dels Animals (BALDEA).” 
 
Sra. Aranda, representant de la Plataforma Balear per la Defensa dels Animals: 
 
“Hola buenos días. Somos nosotros los que hoy pedimos que Palma se declare antitaurina, los que 
asistimos a todas las corridas de toros de la isla, para protestar a las puertas de la plaza, claro está, no 
para aplaudir el maltrato y el sufrimiento dentro del ruedo. Somos nosotros los que también asistimos a 
la decadencia de la mal nombrada fiesta, porque es un hecho que cada vez más cuesta llenar las plazas, 
la de Palma el Coliseo, poco más de un cuarto, el resto son gradas vacías esperando una afición que ya 
no existe, porque ya no cree en este tipo de festejos. Ya no quiere ver como se tortura a un animal hasta 
la muerte, al son de las trompetas, ya no lo quiere porque ya no lo acepta y no lo defiende. Y en el 
intento desesperado de llenar esos tres cuartos, el empresario tira del turista, porque el negocio se le 
viene abajo, le quedan dos telediarios, o mejor dicho le quedan dos banderillas o un estocazo. Y es en 
ese momento cuando sucede lo peor, turistas que salen espantados, niños que lloran desconsolados, y 
un empresario que se los mira con la más absoluta indiferencia, ni una triste bolsa para vómitos, ni una 
tarjeta para el psicólogo, la entrada ya está pagada, ya no hay devolución. Y si no sabía a lo que venía 
Señora, se hubiera informado mejor, esta es nuestra fiesta, esta es nuestra tradición. Aceptar 
ciegamente todos los componentes de la tradición, es negar la posibilidad misma del progreso y de la 
cultura. La cultura no es una realidad estática, sino dinámica, y cambia constantemente. Todas las 
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costumbres abominables, injustas o crueles, son tradicionales ahí donde se practican, a la larga la 
crueldad es indefendible, ya no hay quien pare la decadencia de las corridas de toros. El progreso 
empieza en las cabezas, no en las infraestructuras. Los festejos basados en el maltrato animal, son una 
patología de la mente. Su único destino es la abolición definitiva. El destino de las plazas es crear centros 
de ocio y de cultura. Cultura sin tortura. La obligación de todos nosotros, y en especial de quienes nos 
gobiernan, es defender los derechos de los menores. Y así como no pueden entrar ni en prostíbulos ni 
en salas de juego, tampoco deberían entrar al ruedo. Los niños tienen el derecho de no ver sangre, 
tienen el derecho de no ver el sufrimiento. De no ver como muere desangrado un animal, ni correr el 
riesgo de ver como se le sale a uno el ojo, o se le revienta la vena aorta. No es ciencia ficción, no son 
pelis de Tarantino, es realidad, y cuando ha ocurrido ha habido niños delante, a menos de 50 metros. Es 
nuestro deber y nuestra obligación, defenderlos. Y desde el preciso momento en que ponen un pie en la 
plaza, nosotros estamos violando sus derechos. Es nuestro deber, y más de quien nos gobiernan, de 
informar a quienes nos visitan, sobre lo que realmente sucede ahí dentro, porque quizás de haberlo 
sabido, en vez de pasar una de las peores experiencias de su vida, hubieran podido pasar el domingo, 
muy bien aconsejados, en Cala Mondragó, en Cala Murta, en Cala Torta, o en Ca na … porque cualquier 
sitio hubiera sido mejor. Y aún podríamos tener la esperanza de que volvieran a visitarnos el año 
próximo. Tenemos una isla con mucho que ofrecer, hay alternativas al bochornoso espectáculo de 
maltrato, que ya nadie quiere ver. No nos hacen falta y no nos beneficia. Gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies. Continuem. Té la paraula Don Guillem Amengual Cantallops, en representació del 
Consell de la Joventut de Palma.” 
 
Sr. Amengual Cantallops, representant del Consell de la Joventut de Palma: 
 
“Bon dia. En primer lloc volia agrair als grups polítics MÉS per Palma i PSOE Palma, que presentin 
aquesta moció conjunta, per declarar la ciutat de Palma antitaurina. Crec que cada dia som més, els que 
volem que aquesta ciutat sigui més respectuosa amb els animals. Així que avui el Partit Popular, té una 
oportunitat històrica, li donem un altre oportunitat, pot esser sigui la darrera, perquè entri a la història 
la ciutat de Palma i es declari contra la tortura. Poques vegades una moció ha tingut tant de recolzament 
com la que avui es presenta aquí, 13 municipis declarats antitaurins, una vintena d’empreses recollint 
signatures per aquesta campanya, i més de 60.000 signatures que reclamen al Partit Popular, que avui 
voti a favor perquè la ciutat de Palma sigui antitaurina. A dia d’avui, 159 polítics de Mallorca, han votat 
les mocions presentades, 81 regidors han votat a favor, 53 han votat abstenció, i tan sols 27 han votat 
en contra. Això diu que avui, declarar Palma ciutat antitaurina, no és un impossible. Regidors del Partit 
Popular que han votat les mocions antitaurines presentades, de 35 regidors una regidora va votar a 
favor, 24 abstencions i tan sols 10 vots en contra. Perquè és impossible que avui Palma sigui ciutat 
antitaurina? Avui els que estam aquí no és un acte de compassió cap als animals, és un acte de justícia. 
Basta d’amagar darrera les paraules de tradició i cultura, interessos polítics personals. Escoltin d’una 
vegada en aquesta legislatura als ciutadans, que reclamen una i un altre vegada, que aquesta ciutat sigui 
antitaurina. Si no se’ls vol escoltar, lo mínim que se’ls ha de fer és tenir respecte, i no com va fer la 
regidora del Partit Popular Irene San Gil que va dir, me gustan los toros, es mi cultura, a quien no le 
guste que no vaya. Idò jo li dic, com als ciutadans de Palma, no els hi agraden els toros, no hi van i les 
places estan buides. Li vull dir a demés, que cultura són els teatres, els museus i les biblioteques, que 
l’art és la pintura i la poesia. I a més els vull afegir, no ens agraden les corregudes de toros, però ens 
obliguen a pagar-los amb els nostres imposts. No ens agraden les corregudes de toros, però tenim que 
veure cada any com s’incompleix la Llei que prohibeix l’entrada de menors a la plaça, sense que cap 
autoritat faci res al respecte. No ens agraden les corregudes de toros, però hem de veure com es firmen 
inspeccions tècniques favorables, a una plaça de toros en risc de derrumbar-se. Però clar, tot això al 
Partit Popular no li importa, ja que contínuament dona l’esquena a la ciutadania. Només espero que els 
ciutadans que no ens agrada aquest Govern, obrim els ulls i d’aquí a 7 mesos canviem aquest Govern. 
Els vull deixar una reflexió, un ex torero colombià que es diu Álvaro Munera, que el març del 1984, va 
quedar paralític. Per respecte en aquest Senyor ho diré en castellà: y de repente el toro miró hacia mí, 
con la inocencia de todos los animales reflejada en sus ojos, pero también con la imploración, era la 
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querella contra la injusticia inexplicable, la súplica frente a la innecesaria crueldad. Esta vez el tuvo 
piedad de mí, y me sentí la peor basura del mundo. Els vull dir als regidors del Partit Popular, sabem que 
Palma serà ciutat antitaurina, avui o d’aquí a set mesos, però qual Palma ho sigui i d’aquí a uns anys els 
nostres fills o els nostres nets ens diguin, mirant a la cara, que varem fer per prohibir aquesta tortura, 
molts de nosaltres podrem mirar orgullosos als nostres nins, dient que varem fer tot lo possible per 
evitar que continués la tortura i la mort, per simplement per diversió. En canvi qualcuns hauran d’acotar 
el cap avergonyits, per haver defensat la tortura fins més enllà. Gràcies a tots i que Palma sigui 
antitaurina.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies, molt amable Don Guillem. Té la paraula Donya Maria Isabel Cervilla Alba, en nom de 
l’associació de veïns des Capitol.” 
 
Sr. Martínez, representant de l’associació de veïns des Capitol: 
 
“Yo voy a hablar, yo soy Pepe Martínez, y voy a hablar en nombre de Maribel Cervilla. Queridos 
Regidores del Partido Popular, me dirijo a Ustedes porque a vosotros la ciudadanía hace tres años, les 
dio una mayoría absoluta, y eso les quito la posibilidad de poder decir, no hemos podido pactar, no 
hemos podido hacer. A parte, dentro de Ustedes, me gustaría dirigirme a las personas a las que yo les 
interese más que el móvil o la pared, que yo la verdad no suelo asistir al Ayuntamiento, pero la verdad 
es que me sorprende, y me gustaría sentirme escuchado. Yo quiero contarles mi historia, yo soy un 
joven que en 2012 me fui a Londres, me fue tres meses, era el verano, quería aprender inglés. Yo ya 
llevo dos años y medio. Y me acuerdo de al principio, yo fui muy joven, tenía 17 años y tenía a mi madre 
pegada al teléfono diciéndome, pues que si comía, que si me ataba los cordones, cualquier cosa, 
cualquier tontería. Y yo me acuerdo pues contándole mis experiencias, diciéndoles que el trabajo era un 
timo, contándoles que el apartamento era horrible, que había cucarachas por todo, cucarachas por el 
apartamento, por el dormitorio, por el baño, por la cocina, por la nevera, por la nevera. Y yo me acuerdo 
que incluso con todo eso, el segundo mes mi madre me envió un e-mail, era un mensaje muy largo, yo 
me asusté y todo, y mi madre me contaba y me pedía que me quedase, me pedía que no volviese, que 
en Mallorca no había oportunidades, que no iba a haber oportunidades y que no se esperaban 
oportunidades. Y aquí estoy yo, estoy en mis vacaciones, y estoy con mi billete de vuelta a Inglaterra, y 
quiero decirles que fue duro, fue duro para ella decírmelo y para mí escucharlo y leerlo. Y yo me 
acuerdo que en ese momento estábamos con Europa, Europa arriba, Europa abajo, déficit, bancos, 
dinero de los bancos, y yo me acuerdo que en ese momento el paro empezaba a subir y a subir y llegó 
un momento que siendo joven, lo más normal era no tener trabajo, y eso es duro, es duro que la losa 
del paro juvenil hasta dónde yo voy. La gente pedía Europa, donde está Europa, dónde están los 
esfuerzos de Europa, y llegaron, llegaron, y llegaron tarde, con el Plan de garantía juvenil. Con este Plan, 
se garantizaba porque de la misma forma que garantizamos un derecho, que yo creo que los jóvenes 
con toda la que ha caído, nos merecemos el derecho a la esperanza, y se nos garantizaba que menos de 
cuatro meses, un plazo, un límite de tiempo, que en menos de cuatro meses nosotros íbamos a dejar de 
ser ninis, a todas aquellas personas que se inscribiesen. Ninis me refiero a las personas que ni han 
tenido la oportunidad de formarse adecuadamente para los trabajos, ni han tenido la oportunidad de 
trabajar. Y todo esto es maravilloso, Europa nos dio a España 1.800 millones. Más maravilloso aún, 
Baleares tenemos 35 millones, 15 para gastar este año, y todo sonó muy bonito, hasta que hace dos 
semanas leí una noticia, sólo 30.000 personas se habían inscrito en España, de las 700.000, 1.800 
millones y en Baleares que si la cifra en España era triste, porque solo cuatro de cada cien se habían 
inscrito, en Baleares para mí consta 100, 200 a lo sumo, no llega ni al 0,5%, no damos ni un torso y 
media pierna, y ya, y es muy triste que esos 15 millones de euros que tenemos para gastar, yo no les voy 
a pedir ni explicaciones ni por Europa, no les quiero pedir explicaciones ni porque tardaron tanto, ni lo 
que se hace a nivel estatal. Aquí en el Ayuntamiento, con Palma Activa, con Palma Jove, tuvieron la 
oportunidad y han tenido la oportunidad durante todos estos meses, de hacer promoción, de inscribir a 
la gente. 200 personas, yo creo que cualquier persona aquí con un megáfono, consigue 200 personas en 
tres meses, con 15 millones de presupuesto. Y quiero decirles que yo me siento defraudado, me siento 
abandonado, y me gustaría escuchar aquí, que, un mea culpa, un decir, hemos fracasado, hemos 
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fracasado, y nos quedan unos cuantos meses y desde la base de lo que hemos hecho hasta ahora, no 
hemos hecho nada bien, porque 200 personas no es nada bien, de las 30.000 que no tienen oportunidad 
ninguna en estas islas. Me gustaría escucharlo y decir, tenemos 7 meses, vamos a hacer algo, algunos de 
aquí ya saben que no van a tener más de 7 meses, que no van a repetir, y me gustaría eso, un 
compromiso, un mensaje de oportunidad, porque yo no pienso volver, ahora mismo ni yo ni miles y 
miles y miles de personas que han hecho lo mismo que he hecho yo, que es irme, porque esperaban 
aquí una salida, y Ustedes en tres años no la han dado. Yo no espero que nos den una salida, pero 
espero al menos trabajo en estos seis meses. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchísimas gracias por su intervención, muy amable. Pasamos al punto siguiente, tiene la palabra Don 
Leopoldo Pérez-Fontán, en representación de Club Marítimo Molinar de Levante.” 
 
Sr. Pérez-Fontán, representant del Club Marítimo Molinar de Levante: 
 
“Bon dia, buenos días. Ilustrísimo Sr. Alcalde, Señoras y Señores Concejales. En primer lugar quiero 
agradecer al Consistorio de Palma haber decidido poner la decisión final sobre el puerto del Molinar, en 
manos de una Comisión técnica. Por parte del Club Marítimo Molinar de Levante es, a la vez, una 
satisfacción, porque estamos cansados de escuchar y leer toda una sarta de mentiras, medias verdades 
e imprecisiones intencionadas que no hacen sino confundir, o tratar de confundir a la opinión pública. 
Quiero recordarles que la misión principal de un puerto, es dar refugio a las embarcaciones. El actual 
puerto es inseguro, entre otras cosas por la escasez de calado y por estar situado en una zona de 
rompientes. La actual normativa, impide tener una bocana en zona de rompientes y la Autoridad 
Portuaria no acepta la actual situación del puerto. Incluso, técnicos invitados a una mesa redonda que se 
celebró sobre el puerto, a la que por cierto no fuimos invitados, reconocieron que es un puerto 
inseguro. Como prueba de la deficiente situación, baste ver las inundaciones de cada invierno, que 
llegan casi a la calle. Por no hablar de las dificultades continuas de los niños y niñas del Club que 
practican la vela, con tanto arraigo en el barrio Por lo que respecta al edificio del Club, cogido como 
símbolo por la Plataforma. Casi la mitad de él responde a intervenciones efectuadas después de la 
primera y precaria construcción. Las instalaciones son precarias, los muros presentan humedades. Si 
bien a corto plazo se pueden realizar actuaciones puntuales de refuerzo, a medio y largo plazo, las 
actuaciones necesarias requieren, de hecho, la reconstrucción total del edificio. Por lo que respecta al 
tema medioambiental. De nuevo debo hacer una llamada a la rigurosidad: Señoras y Señores, para el 
Club Marítimo Molinar el tema medioambiental no es un juego, es algo muy importante. Se encargaron 
unos estudios en profundidad para este proyecto y las conclusiones son totalmente favorables. No se 
dejen engañar por lo que la Plataforma ha dicho recientemente en los medios. El nuevo proyecto genera 
un abrigo que consolida la estructura de la playa del Portitxolet. En cuanto a los vertidos, por Ley, 
cualquier proyecto de puerto está obligado, y en el nuestro se contempla, a que en la zona del varadero 
dedicada a reparación y mantenimiento de las  embarcaciones se instale un sistema de tratamiento de 
las aguas carenadas, para metales pesados, y hidrocarburadas, sentinas, con el fin de evitar su vertido al 
mar. Ello se completa con un sistema de recogida en superficie de la explanada de varada, compuesto 
por canaletas y arquetas sumidero, que dirigen o vehiculan las aguas contaminadas o contaminantes al 
depósito de tratamiento. Esto es así, se exige y así se contempla en el proyecto, como es natural. Y lo 
mismo ocurre en todos los clubes deportivos, que cumplan con la normativa como lo realiza nuestro 
proyecto. Y no sólo eso, sino que en el resto de temas pues efectivamente hay un total respeto a lo que 
es la zona, el entorno, el barrio, etc. El nuevo proyecto pretende firmemente recoger la escala y la 
idiosincrasia del barrio, dando respuesta a la vez a todos esos requerimientos. El proyecto, tanto por su 
escala, por su programa, como por la atención al urbanismo del entorno, entendemos que es un 
proyecto de futuro que facilitará lo más importante: las actividades a las personas, mejoras para Palma y 
para sus visitantes. Creo que no hace falta recordarles, que se resolverá el problema de seguridad que 
tiene el carril bici a su paso por el Club. Pero también la totalidad del perímetro exterior del Club, del 
nuevo puerto será transitable, por lo que, lo digo con negritas y destacado, se ampliará el Paseo 
Marítimo. Ese paseo” 
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Sr. Batle (PP): 
 
“Vaya acabando por favor.” 
 
Sr. Pérez-Fontán, representant del Club Marítimo Molinar de Levante: 
 
“Sí Señor. Ese paseo que fue tan criticado por algunos cuando se construyó y que ahora es tan preciado 
por esos mismos. Por último, me quiero agradecer a las entidades y asociaciones que han demostrado 
públicamente su apoyo a nuestro proyecto. Y sobre todo a los vecinos porque han demostrado que 
presentamos un puerto bueno para el barrio, para este barrio, que al contrario de lo que dicen muchos, 
no es un barrio tradicional marinero, sino un barrio multicultural que presenta muchas zonas 
diferenciadas y con necesidades importantes. Gracias por su atención.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muy amable. Gracias. Bueno, continuamos, si nos permiten. Tiene la palabra Don Pedro Martínez 
Ojeda, en nombre de la Asociación de veïns Vogar i Ciar.” 
 
Sr. Martínez Ojeda, representant de l’associació de veïns vogar i Ciar: 
 
“Bon dia Sr. Batle, regidors i regidores. Una vegada més queda clar que la visió d’integració dins el barri 
d’aquest port, no té la mateixa perspectiva vista des del Club que des de les entitats que conformen la 
campanya Molinar port petit. Bé, avui Sr. Batle, regidors i regidores, els he de dir que les darreres 
setmanes hem tingut una pluja d’adhesions, des de diferents àmbits de la societat, però fa tot just dos 
dies, varem rebre una que pensem interessant llegir avui, l’adhesió a la campanya Molinar port petit del 
Decanat de Filosofia i Lletres de la Universitat de les Illes Balears, recolzant l’escrit de la Doctora Catalina 
Cantarelles, que és una catedràtica i una referent acadèmica en temes d’impacte urbanístic sobre la 
societat i el seu entorn, i que diu així: Catalina Cantarellas Camps, catedràtica de Història de l’Art de la 
Universitat de les Illes Balears. 
Manifesta el seu suport explícit a la plataforma “Al Molinar, un port petit” per considerar que qualsevol 
 projecte d’ampliació que no s’adeqüi a allò actualment existent provocaria, en el cas de progressar, un 
seguit d’impactes desafortunats i irreversibles  en el paisatge de el Molinar, i, per extensió, en el  perfil 
marítim de la ciutat que ja de per si prou malmenat.  Des del nostre saber, algunes de les repercussions 
serien: 1. La transformació de la identitat social i urbana del barri, el qual, tot i les modificacions, ha  
sabut preservar una part del passat mantenint, entre la carretera i la mar, la tipologia de planta baixa o 
planta baixa i un pis. De la mateixa manera, ha observat un creixement proporcionat tant en el nombre 
de habitants com en el que ateny al teixit d’habitatges construïts. 2. Mitjançant la implantació d’un port 
nàutic, es crearia una imatge totalment artificial en aquest petit nucli costaner. 3. Privaria als habitants 
de el Molinar i a una part no menyspreable dels habitants de Ciutat, d’un del seus valors: el passeig a la 
vora de la mar. Entenem que el que cal potenciar és, tot just, un dels actius principals de el Molinar del 
qual gaudim molts de ciutadans. 4. La proximitat entre el Portitxol i El Molinar comportaria 
previsiblement i en un futur no llunyà,  la unió dels dos nuclis sota el paraigües d’un macro port. 5. 
Entenem que per unes 120 barques, que són les que actualment acull el port, no es pot hipotecar el 
futur de tot un barri. I això deixant de banda la pressió externa, a la qual es veurien sotmesos els 
propietaris dels amarratges actuals si una ampliació del port progresses. 6. El port actual de el Molinar 
ha cobert els requisits al llarg de gairebé un segle, si en el moment actual no els pot cobrir, cal recordar 
que es pot aixoplugar dins el pla director del Port de Palma. Més important que l’existència del port és la 
del barri. Per acabar, cal recordar que la Llei de Patrimoni Històric de les Illes Balears (Llei 12/1998) 
explica  que: “ Són objecte d’aquesta llei la protecció, la conservació, l’enriquiment, el foment, la 
investigació i la difusió del patrimoni històric de les Illes Balears, perquè puguin ser gaudits pels 
ciutadans i puguin ser transmesos en les millors condicions a les generacions futures” i que el patrimoni 
“integra tots els béns i els valors de la cultura, en qualsevol de les seves manifestacions”. Fa una crida, a 
més a més, i seguint les directrius internacionals, a “la participació dels ciutadans”, a la qual li dedica 
l’article 3. Palma, a 28 d’octubre de 2014. Bon dia.” 
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Sr. Batle (PP): 
 
“Moltíssimes gràcies, moltes gràcies molt amable. Té la paraula Donya Mercè Morató Trobat, del Grup 
Balear d’Ornitologia i Defensa de la Naturalesa.” 
 
Sra. Morató Trobat, representant del Grup Balear d’Ornitologia i Defensa de la Naturalesa: 
 
“Bon dia a tots, hem sol·licitat la paraula en nom del GOB, com a entitat que forma part de la campanya 
Molinar, Port Petit. Avui som aquí per deixar constància de la nostra crítica a la decisió del Subcomitè 
d’Avaluacions d’Impacte Ambiental del Govern en relació a l’ampliació d’aquest port. Que es va reunir 
per avaluar, entre altres coses, el projecte d’ampliació del Club. I en aquest punt de l’ordre del dia, va 
acordar comunicar al Ministeri que sigui aquest qui decideixi si els impactes irreversibles des del punt de 
vista ambiental del projecte d’ampliació del Club, són compatibles amb l’entorn social, ambiental i 
econòmic del Molinar i de la Badia de Palma. A més a més, a proposta del tècnic del Consell de Mallorca, 
es va incloure tenir en compte també la incidència sobre l’ordenació territorial i la planificació sectorial, 
infraestructures, front marítim, turisme, pedreres, etcètera, que tindria el projecte i, que en cap cas, han 
estat contemplades, analitzades, ni justificades. Considerem que haurien d’haver estat avaluades pels 
òrgans competents a la comunitat autònoma, perquè ja sabem que a Madrid no tindran ni el criteri ni el 
més mínim interès en entrar a valorar aquestes qüestions des de la singularitat que requereix. La 
necessitat de conservar les dimensions actuals del Club Marítim i d’entendre que qualsevol ampliació 
perjudicarà greument l’entorn, el barri i la ciutat, és una qüestió que s’ha de defensar des d’aquí. El Club 
Marítim del Molinar no és un club nàutic, és un port petit i ho ha de continuar sent, no està situat en un 
indret qualsevol i les implicacions d’una ampliació com la que es pretén, van més enllà de valorar la 
viabilitat econòmica de la inversió per les butxaques dels actuals promotors, i els efectes purament 
ambientals que tindrà sobre l’entorn proper, biocenosi marina, alteració de les corrents marines, 
afectació a les platges dels costats i augment de la turbidesa de les aigües, es tracta de conseqüències 
greus sobre l’activitat econòmica, turística i social del barri i de la ciutat. El Club Marítim del Molinar és 
un cas singular, que requereix un tractament singular i un futur adaptat a la realitat actual, que permeti 
posar-lo en valor en relació a l’activitat econòmica i social actual del barri. Això no es pot deixar en mans 
de l’administració estatal, perquè ja sabem quina és la seva sensibilitat respecte de les qüestions 
insulars. Per això vos vull dir que el GOB està ara mateix preparant les al·legacions al projecte bàsic 
modificat, i a l’estudi d’impacte ambiental presentat, però ja vos podem avançar avui que, tal i com ja 
ho va fer amb la primera proposta d’ampliació presentada pel Club, instarem a l’Autoritat Portuària de 
les Balears i al Ministeri a descartar qualsevol ampliació del port d’aquestes característiques. I per 
acabar volem remarcar, que considerem que els impactes irreversibles ambientals, socials, econòmics i 
territorials de l’ampliació, són suficients perquè les administracions autonòmiques instin al Govern de 
Madrid a descartar el projecte i defensin la singularitat d’aquest port que tenim, i que hauríem 
d’aprendre a valorar. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé, moltes gràcies. Ara vostès han estat xerrant, ara ens toca en els regidors, per favor els hi 
demano que ens deixin fer la nostra feina. Moltíssimes gràcies.” 

 
45. Proposició conjunta dels Grups Municipals PSIB-PSOE i MÉS relativa a Palma municipi 
antitaurí i amic dels animals (622/2014) 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies. Continuem ara amb el punt 45. Té la paraula el Grup MÉS, que és una proposició 
conjunta amb el PSOE. Quan vulgui.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
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“Si, una vegada més duim en aquest Ple una proposta per declarar Palma antitaurina. Ens trobem 
davant una legislació que protegeix el dret dels animals, per exemple, la declaració universal del dret 
dels animals, que és del 1978, és una legislació que ja té anys, no és una legislació d’aquests dies, que ja 
està consolidada. Per exemple l’article 3 ens parla que cap animal pot estar sotmès a cap tipus de 
maltracta, ni acte cruel. A l’article 11 ens parla que cap acte que impliqui la mort innecessària d’un 
animal, és un biocidi, és a dir, és un crim contra la vida. L’article 13, ens parla de que les escenes 
violentes amb víctimes animals, estan prohibides, per exemple a la televisió. Per un altre costat tenim la 
Llei, una Llei autonòmica, que també prohibeix el maltracta animal. Tenim Ordenances municipals en 
aquest Ajuntament que protegeixen el benestar animal. Ja s’ha dit aquí, a l’Ajuntament tenim 
competències sobre la tauromàquia, podríem actuar avui mateix, l’any passat, fa dos anys, podríem 
actuar, per això vos donem una oportunitat més per poder actuar avui. Però davant aquestes lleis i 
aquesta normativa, que protegeix els animals, ens trobem una greu contradicció, i una greu hipocresia, 
perquè avui en dia encara tenim curses de bous, curses de bous, que suposen una violència brutal cap 
als animals. Tenim curses de bous, que estan fomentades des de l’Estat, des de les administracions 
públiques, estan subvencionades, estan permeses. Això és una gran contradicció, i una gran hipocresia, 
que hem d’eliminar des de ja. Avui tenim una nova oportunitat, avui vos donem a totes i a tots una nova 
oportunitat, per declarar Palma antitaurina. Les curses de bous no són cultura, són tortura, no són 
cultura, són tortura. Això ho hem de deixar ben clar, tots els ciutadans ja ho han dit, hi ha moltíssima 
gent, molta mobilització social, per demanar que aquesta ciutat d’una vegada es declari antitaurina, no 
els podem donar una vegada més l’esquena, hem de fer polítiques per la gent, i també pel benestar dels 
animals, no en contra la gent i en contra dels animals. Les curses de bous són una exaltació de la 
violència animal, no ho podem permetre, no hi ha cap tradició que pugui acreditar la violència cap a les 
persones o cap als animals, i les curses de bous ho són, és una involució cultural i ètica. Hem de canviar 
aquest anacronisme, que és inacceptable, és indignant perpetuar la violència cap als animals, enmig 
d’un espectacle. Més del 75% de la gent d’aquest Estat, considera que no té cap tipus d’interès i que es 
podrien abolir les curses de bous, i en canvi el PP ho subvenciona, el PP es dedica a subvencionar i a 
rescatar la violència cap als animals. Això no ho podem permetre, tenim una oportunitat ara mateix, per 
declarar Palma antitaurina, i deixar de donar subvencions, recursos, de que es pugui violentar en els 
animals en nom nostre. No volem que en nom nostre es violenti a cap animal ni a cap persona. S’estan 
subvencionant a terratinents, i empreses que són totalment deficitàries, ja n’hi ha prou. S’estan aplicant 
retallades brutals a serveis públics, i en el mateix temps esteu subvencionant.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Vagi acabant per favor, acabi.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“esteu subvencionant la tauromàquia. Vos demanem que faceu un pensament.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies, molt amable. Sra. Sánchez, cuando quiera.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, el Grup Municipal Socialista, dona suport en aquesta proposició, que les diferents 
entitats animalistes i grups antitaurins, estan presentant en altres municipis de la illa de Mallorca. Hem 
de dir que el nostre partit polític, hi ha ajuntaments on també té majoria absoluta, també ha donat 
suport en aquesta proposició, que avui debatem en aquest Plenari. Jo, nosaltres, el nostre 
posicionament i el nostre suport, també ve donat per una evolució, aquesta evolució que pareix que no 
comparteix el Partit Popular, en la seva involució. Aquesta proposta ja va esser presentada, declarar 
Palma ciutat antitaurina, en el mes de febrer de l’any 2013. El nostre grup, va considerar que ho havia 
de demanar, una votació secreta, va esser un tema bastant històric, jo crec que ha estat la única votació 
secreta que hem pogut aplicar en aquest Plenari al llarg d’aquesta legislatura, i majoritàriament ja 
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sabem el resultat d’aquesta moció. Vostès, el Partit Popular varen votar en bloc en contra, i des del 
nostre grup municipal, també hi va haver un posicionament majoritari, a declarar Palma ciutat 
antitaurina. I degut en aquesta coherència, és la que volem aplicar a dia d’avui en aquest Plenari de dia 
30 d’octubre de l’any 2014, de donar suport en aquesta proposició. Una proposició que jo crec va de la 
mà, i l’han explicat molt bé les diferents entitats que han xerrat aquí, va de la mà del canvi de la nostra 
societat. Jo hi ha un fet, qui són les generacions futures d’aquest país? Aquests joves no? De 18 a 25 
anys, que el 85% de la població espanyola de joves, estan en contra de les corregudes de bous en el 
nostre país. Però si ens centrem més en lo local, en lo que és Palma, lo que és la illa de Mallorca, 
realment el interès per aquest tipus de maltracta animal i de tortura està més que palesa l’assistència, 
com s’ha dit avui, a la plaça, de diferents places de bous que hi ha a la nostra illa de Mallorca, que com 
sabem podem limitar a la plaça de toros de Muro, i la de Palma de Mallorca. I llavor hi ha uns fets que es 
va produir en sentit de la votació dels sis punts que duim en aquesta moció, de que l’Ajuntament de 
Palma declara Palma municipi amic dels animals, i respectuós amb els seus drets, que el Partit Popular 
votarà a favor d’aquest punt. Jo sincerament penso, pensem que és un tema una mica cínic, perquè si 
vostès volen votar això, realment s’han de banyar, s’han de banyar i han de votar en contra de que es 
desenvolupin més corregudes de bous a la nostra ciutat. Per tant, els torn a apel·lar a un vot de 
consciència, un vot que nosaltres som plenament conscients que pot haver certa divisió, també en els 
grups polítics, diferents grups polítics i també com hi ha diferents sensibilitats a la nostra societat, 
sabem que hi ha en aquesta sessió plenària, diferents sensibilitats dels regidors també del seu partit Sr. 
Batle. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies, molt amable. Té la paraula el Sr. Martínez.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Avui tenim un debat o tenim un altre ocasió d’un tema que jo ja pràcticament duc 8 
anys, i s’ha tractat més d’un pic. Aquí lo que vostès haurien d’explicar, és com han canviat d’opinió, 
perquè uns quants del grup municipal Socialista, perquè quan està diríem en representació pública, té 
unes idees, uns principis, que un és curiós com vostès poden estar canviant segons estiguin governant, 
sobretot a Madrid, o estiguin a l’oposició, sobretot a Madrid. Bé, el estam sentint, vostès xerren de 
temes de subvencions, jo els he de dir que no ens costa que haguem subvencionat res durant aquesta 
legislatura, per part de l’Ajuntament i els puc avançar que en els pressuposts del 2015, no es té pensat 
subvencionar res relacionat amb els toros, vamos, lo que són les corregudes de bous. I vull que consti en 
acta. Aquí plantegen diferent punts, hi ha punt que ja els vull avançar que votarem a favor, que és que 
l’Ajuntament de Palma declara, l’Ajuntament de Palma declara Palma municipi amic dels animals i 
respectuós amb els seus drets. Ara que estam acabant la legislatura, està bé fer un poc de balanç de 
quina ha estat la política de benestar animal durant aquesta legislatura. És ver que han sortit molt de 
temes per consens, consens polític, que no consens dels ciutadans. Aquest Govern ha estat un Govern 
valent, vostès han proposat coses que no varen fer durant els 4 anys que governaren, i que nosaltres si 
hem volgut fer, perquè som un Govern amic dels animals, i hem volgut esser valents. 80.000 m

2
 hem 

dedicat a l’oci dels nostres cans, més 33.000 m
2 

hem dedicat en el carnatge, junt a la mar, perquè la gent 
que tingui un animal, pues pugui anar a allà, a fer ús d’aquesta zona de la ciutat, amb crítiques de molts 
de ciutadans, però hem estat valents. Valentia que vostès no varen tenir durant la passada legislatura. 
Podríem comentar més el tema de les colònies urbanes, dels moixos nous, etcètera. No? Però 
objectivament xerrant, en temes de política de benestar animal, estam millor avui que fa 4 anys, 
objectivament xerrant. I moltes d’aquestes iniciatives que aquest Govern ha duit a terme, han sortit de 
propostes que han fet vostès, i per tant sortien en consens polític, però no en consens dels ciutadans. 
Per tant, és per això que nosaltres votarem a favor de que el primer punt, i que creiem que òbviament 
hem fet polítiques dins aquesta línea. El tema de les corregudes dels bous, nosaltres mantenim la 
mateixa postura, que el futur dels toros dependrà dels ciutadans, que en llibertat, decidiran si volen 
anar o no volen anar en els toros. Palma no és un problema, de fet hem escoltat que hi ha hagut una 
correguda durant tot un any. Per tant no és un puesto on hi hagi una reivindicació social a la nostra 
social, de fet si demanéssim a un ciutadà quins problemes creu, deu problemes, vint problemes creu 
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que ha d’afrontar aquest Equip de Govern, no estaria lògicament el tema que estan plantejant vostès 
amb aquesta proposta. Nosaltres, defensant aquest principi de prohibit prohibir, no donarem suport a lo 
que vostès estan plantejant, i és ver que és un tema controvertit, perquè depèn del punt de vista que 
tingui una persona. Hi ha gent que creu que això és un maltractament, hi ha gent que creu que això és 
cultura, i actualment la normativa en vigor, actualment, actualment la normativa en vigor, aprovada pel 
Parlament nacional, el considera patrimoni cultural i material. Això li he de dir que ve després d’una 
iniciativa legislativa popular, es varen recollir moltes firmes que demanaven una protecció superior, que 
és que fos un bé d’interès cultural. Vull recordar que en aquell moment, en aquesta iniciativa, només 40 
diputats en el Parlament espanyol, varen votar en contra, i molts d’ells no ho feien des del punt de vista 
que es vol tractar aquí, del tema del maltractament animal, sinó que era per una qüestió de 
competències. Creiem que aquestes competències no les havia d’aprovar el Parlament espanyol, sinó 
que les havia d’aprovar en tot cas els Parlaments regionals. Moltes gràcies Sr. Batle.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies. Té la paraula. Ya les he dicho, les hemos escuchado a todos respetuosamente. Francisco, por 
favor, por favor, por favor, os lo ruego, les ruego que dejen que continuemos con nuestro trabajo. No 
les pido que estén de acuerdo con nosotros, que nos dejen trabajar. Gracias. Sra. Truyol, quan vostè 
vulgui.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Bé, veig que el Partit Popular necessita una mica de recordatori i una mica de coneixements en aquest 
tema. Subvencions, subvencions estatals, cada any es subvencionen entre 500 i 600 milions d’euros a la 
tauromàquia, entre 500 i 600 milions d’euros cada any a l’Estat espanyol. Val? Això per un costat. I 
després, a nivell europeu, la Unió Europea subvenciona amb 130.000, ah amb 130 milions d’euros 
també anuals a la tauromàquia, a nivell europeu. Això són les subvencions que rep aquest sector, que 
explota els animals, i que els agredeix, al mig d’un espectacle. Això són les subvencions. Val? Com que 
dèieu que no n’hi havia, aquestes són les subvencions. Per un altre costat, nosaltres ho tenim ben clar, 
en el nostre partit, igual com a tot el moviment animalista ho tenim ben clar, som un moviment 
antitaurí, i farem lo que faci falta, perquè no és perquè nosaltres només ho creguem, i creguem que és 
una qüestió d’ètica, sinó perquè més del 80%, més del 70% de la gent, considera que les curses de bous 
s’han d’acabar, que no han d’existir, que no volem curses de bous a les nostres places. Com vos ho hem 
de dir? No els volem, sou vosaltres les úniques persones, l’únic partit, i qualcun més a nivell d’Estat, però 
aquí és l’únic partit que encara ho defensa, i que considera que això és cultura. És que ja s’ha dit abans, 
cultura és música, art, idioma, educació, això és cultura, no la violència contra els bous o contra els 
animals. És que pareix que teniu, esteu cecs davant la realitat, esteu cecs davant la realitat social de la 
gran demanda social que hi ha envers en aquest tema, i esteu cecs davant la realitat del benestar 
animal. Vosaltres mateixos vos contradiu, quan xerreu de que aquí s’han aprovat moltes iniciatives, que 
per cert la immensa majoria d’aquestes iniciatives les ha fet el grup MÉS, no ha estat per iniciativa 
pròpia del Partit Popular, perquè no vos ha quedat més remei que aprovar-les, perquè hi ha consens, hi 
ha sensibilitat social envers en el benestar animal, no vos ha quedat altre remei. Per favor, rectifiqueu, i 
sinó retireu-vos, perquè és que d’aquí a uns mesos aquest estiu, aquesta ciutat es declararà antitaurina, 
perquè el PP ja no tindrà la majoria absoluta que té ara, i tots els altres partits, i nosaltres especialment, 
farem tot lo possible perquè aquesta ciutat sigui antitaurina, si no ho voleu esser avui, serà d’aquí a 7 
mesos.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies. Moltes gràcies Sra. Truyol, molt amable, com sempre. Sra. Sánchez, quan vostè vulgui.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Vale, gràcies Sr. Batle. Bé, m’encanta. No? M’encanta que la regidora de Sanitat, responsable del 
benestar animal d’aquesta ciutat, no sigui capaç d’entrar, mai millor dit a l’arena, a l’arena del tema que 
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ens ocupa, i que hagi de sortir el ínclit portaveu municipal del Partit Popular, que és un expert, no? En la 
perversió i la manipulació de la història d’aquest Ajuntament, que ja bé, ja ens va bé, ja el coneixem, i 
sabem la història sempre dels seus arguments. I jo li diré una cosa, miri, jo ara no li diré ni li reclamaré la 
autoria de les colònies urbanes, ni li reclamaré l’autoria dels espais d’oci caní, no és igual, ja està, això ha 
quedat per la història de la ciutat, i la impremta que va deixar un Govern d’Aina Calvo, però bé és igual, 
ja està, ja està bé així. No? Però jo li vull dir, és que no se’n donen compta que si nosaltres hem avançat 
en el benestar animal d’aquesta ciutat i en aquesta sensibilitat, dels 140.000 cans i els moixos, i animals 
de companya que viuen a la nostra ciutat, al manco els que estan sensats i tenen xip, ha estat gràcies a 
moltes persones que estan aquí en el saló de Plenaris? Vostè sap, igual que ho sap la Sra. Rosa Llobera, 
igual que jo, que gràcies a la implicació personal del seu temps lliure, emocional, perquè som jo molt 
passional també, en la defensa dels animals, hem avançat, hem avançat poquet a poquet, a arribar a lo 
que tenim ara a la ciutat, i que encara ens queda molt per avançar. Per ara posar per endavant aquestes 
millores en el benestar animal, que ha estat gràcies en aquestes persones que estan aquí, i que duen 
molts d’anys lluitant perquè es sacrifiquin menys cans a la nostra ciutat, i per esser més respectuosos 
amb els moixos. Que l’Ajuntament de Palma no s’encarregui d’enverinar-los, sinó de castrar-los, tot això 
ha estat gràcies a la seva lluita diària en aquest Ajuntament i en la Regidoria responsable. Per tant, vostè 
posa per endavant això, perquè realment no té, no té arguments. Vostès tenen argument a la 
democràcia interna dels partits, vostès tenen arguments en aquesta transferència on hem d’anar 
avançant a la democràcia, i que el poble ens demana, de que puguem votar en consciència segons quins 
temes, com és aquest, per la divisió que pot generar en cadascú de nosaltres. No lis és exactament igual, 
i me xerra de les comunitats urbanes, i me xerra del parc d’oci caní. Bé, és, ja li dic, lamentable, és una 
oportunitat perduda, però jo crec que sí, que jo crec que la, la darrera paraula la tindran els ciutadans i 
ciutadanes, perquè és d’ells la política, i ells sabran quan ens presentem als ciutadans en maig de l’any 
que ve, ells sabran quins grups polítics aposten per el maltracta animal, i quins grups polítics no. Moltes 
gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies Sra. Sánchez, molt amable. Sr. Martínez, quan vostè vulgui.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sra. Sánchez, me crida l’atenció que vostè critiqui algo que a lo millor nosaltres 
podríem criticar-los a vostès, perquè si és tan important aquest tema que hem de debatre en aquest Ple, 
jo he estat portaveu a l’oposició, i els temes importants, que volíem donar valor, els defensava sempre 
el portaveu, sempre, cosa que no he vist ni en el grup municipal Socialista, ni en el grup de MÉS. I no vull 
ficar en el grup de MÉS, perquè vostè Sra. Truyol no ho ha criticat, però me crida l’atenció que la Sra. 
Sánchez, critiqui que sigui el portaveu, qui vulgui defensar un tema que es transversal. Sra. Sánchez, 
quina és la primera ciutat d’Espanya que ha permès pujar els cans a un autobús? Quina? Quina? Hauran 
aprovat moltes de mocions antitaurines, però. Quina? Sí.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Mire, es una cuestión de simple educación. ¿Verdad que cuando Ustedes hablan ha estado todo el 
mundo callado? ¿No es verdad que estamos en una democracia? Por favor, simplemente le pido que 
deje hablar, se lo ruego. ¿De acuerdo? Gracias. Es una cuestión de simple educación. Gracias.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Quina? Palma. Per això he dit que hem estat un Govern valent, perquè no tothom hi 
està d’acord de que pugin els cans a l’autobús. Vostè no ho va fer Sra. Sánchez quan hi era. Vostè està 
recriminant a la Sra. Llobera, la Sra. Llobera ha fet i ha aconseguit lo que vostè no va aconseguir durant 4 
anys, convèncer en els seus companys, de la importància de tenir una política de benestar dels animals 
més moderna de la que es tenia, i aquest Ajuntament. I per això dic, que objectivament el balanç és 
positiu. Vostè diu que és un tema ideològic Sra. Truyol, jo he vist molts de pics molta gent, figures 
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il·lustres, ideològicament xerrant, de l’esquerra, defensant que els toros és cultura, jo els he vist, no 
m’ho estic inventant, figures il·lustres, sí, jo els he vist. I també he vist figures il·lustres ideològicament 
de centre dreta, que defensen que això és maltractament, els he vist. Vostè ha estat xerrant de 
subvencions, no de l’Ajuntament, d’altres institucions. Segur que trobem ajuntaments governants per 
l’esquerra, sobretot pel sud d’Espanya, que donen subvencions a la tauromàquia, segur. Segur que 
trobarem qualque Ajuntament que té una escola de tauromàquia, segur, i no governats pel Partit 
Popular. Mirin, me va cridar l’atenció un acte d’un Ajuntament, que si que ha fet una declaració 
antitaurina a Santa Margalida. El mateix dia que feien això, el mateix Ajuntament, demanava l’amollada 
d’ànneres, amb ànneres vives, i que el Parlament canviés la normativa. Estic segur que molta de la gent 
que està aquí, no volen ni els toros ni l’amollada d’ànneres, ni un, ni l’altre. Escolti, el mateix, el mateix 
Ple, el mateix Ajuntament. Per tant de vegades no és el maltractament, no és el maltractament del 
animal, lo que fa que un partit polític vulgui votar un o l’altre, és la identificació, sí, no és el 
maltractament, és la identificació de les corregudes de bous, amb una festa de característiques 
espanyola, això és lo que fa. Sra. Truyol, això és lo que fa que molts de partits.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé. Sra. Truyol, a vostè no l’han interrompuda.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Si, ja està és igual.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies. Acabem, anem a passar a la votació...” 

 
Es fa votació separada dels punts: 
El punt 1 informe favorable per unanimitat de la Comissió de Serveis a la Ciutadania. 
Dels punts 2 al 6 informe desfavorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania  
 
“Primer.- L’Ajuntament de Palma declara Palma municipi amic dels animals i respectuós amb 
els seus drets.  
 
Segon.- L’Ajuntament de Palma aprova que Palma esdevingui municipi antitaurí, contrari a la 
pràctica de les curses de bous i a l’exercici de qualsevol tipus de violència envers els animals 
que els pugui causar estats d’ansietat, por, maltractament, patiment o qualsevol dany físic o 
psicològic.  
 
Tercer.- L’Ajuntament de Palma manifesta la voluntat que no se celebrin curses de toros ni 
altres espectacles on es produeixi la mort o s’infligeixi estrès psicofísic a un animal en cap plaça 
de bous de Palma ni de les Illes Balears, així com que aquests espais es converteixin en 
equipaments públics o tinguin altres finalitats, en consonància als acords d’aquesta moció.  
 
Quart.- L’Ajuntament de Palma sol·licita al Parlament de les Illes Balears la redacció d’una nova 
Llei autonòmica de Protecció Animal que reguli la protecció integral dels animals tant 
domèstics com salvatges i que prohibeixi la tauromàquia en totes les seves formes, així com 
qualsevol espectacle que produeixi patiment a un animal. 
 
Cinquè.- L’Ajuntament de Palma insta al Govern de l’Estat espanyol a abolir totes les ajudes 
públiques al sector de la tauromàquia i l’eliminació de la declaració del Bé d’Interès cultural o 
Bé d’Interès Turístic a tots els “espectacles" on es maltractin animals. 
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Sisè.- L’Ajuntament de Palma es compromet a fer arribar aquesta moció al Parlament de les 
Illes Balears, al Govern de les Illes Balears, al Consell de Mallorca, a la Federació d’Entitats 
Locals de les Illes Balears i a les entitats que treballen pel benestar animal de les Illes Balears”. 
 
Es fa votació separada dels punts: 
El punt 1 s’aprova per unanimitat. 
Del punt 2 al punt 6 es rebutja per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
65. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa al segon macroprojecte de remodelació 
i millores de les instal·lacions del Club Marítim Molinar de Llevant (629/2014)  
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Passem en el següent punt de l’ordre del dia. Té la paraula, grup municipal PSIB-PSOE, relativa en el 
segon macro projecte. Qui ho defensa? Sra. Garvi, cuando Usted quiera.” 
 
Sra. Garvi Blazquez (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bueno, volvemos otra vez a traer al debate del Pleno, el tema del segundo macro 
proyecto de remodelación y mejora de las instalaciones del Club Marítimo del Molinar, seguramente 
porque seguimos teniendo encima de la mesa una falta de consenso evidente, y porque más allá de los 
deseos y voluntades que hemos manifestado en el Pleno, durante los últimos meses, difícilmente se 
están concretando en acciones. Aprobamos hace un mes, la convocatoria de una Comisión técnica, y 
hasta donde yo sé, esa convocatoria, no es que se haya producido sino que simplemente no está 
constituida. Sí que me gustaría dejar constancia en el Pleno de una, de una reflexión en voz alta, y que 
me parece que es importante. La concesión del Club Marítimo Molinar de Levante, finaliza si no estoy 
equivocada, en marzo del 2018. En la actualidad, el Club Marítimo, consta de 120 amarres, y los 
concesionarios desean, entiendo, renovar esa concesión tal y como lo han ido manifestando en distintas 
ocasiones en el Pleno y con las acciones que están llevando a cabo. La pregunta que mi grupo siempre 
se ha puesto encima de la mesa, ha sido, cual es la inversión mínima que garantiza esa renovación. Cual 
es exactamente ese coste y esa inversión, para poder continuar con la historia del Club Marítimo del 
Molinar. Lo digo porque sí que me gustaría dejar en el Pleno aquello de, la manera que tienen de pensar 
en el puerto, la manera que tenemos de pensar en la ciudad, la diferente legislación que hay en un 
sentido y en otro, y lo que está claro es que los socios concesionarios, dicen que no pueden asumir esa 
inversión, y para ello nos proponen a toda la ciudad, cuadriplicar su superficie, y en todo caso duplicar 
los amarres, para poder afrontar la inversión. Es decir, ellos como concesionarios, necesitan que alguien 
les amplíe el puerto, para que de esa manera puedan mantener sus amarres, en las mismas condiciones 
que las tienen ahora. Y yo traslado esta reflexión al Pleno, porque si eso lo trasladásemos a la legislación 
urbanística, seguramente todo esto no nos encajaría. Es decir, imaginemos un inmueble que tuviera una 
concesión, donde durante muchísimos años los vecinos no hubieran podido llevar a cabo un 
mantenimiento, o simplemente ese mantenimiento exigiera una mayor inversión, ¿a alguien le cabría en 
la cabeza que esos vecinos le solicitaran a su Ayuntamiento? Que si por ejemplo el inmueble tiene 5 
plantas, el permitiéramos hacer 10, para que un tercero viniera a hacer unos pisos que pudiera vender 
de tal manera que así quedaran arregladas sus primeras plantas. Seguramente no casa de ninguna 
manera, eso lo están poniendo de manifiesto, muchos de los jurídicos y de los urbanistas, para entender 
la diferencia que tienen de ver la visión desde la Autoridad Portuaria, y verla desde la legislación 
urbanística. La realidad de todo, y de ahí nuestra propuesta, es primero que es muy necesario, que esa 
Comisión técnica se convoque, y por lo tanto se cree, para saber, insisto, cual es esa inversión mínima, 
porque todos, que en el fondo sabemos lo que nos estamos jugando, parece que el Ayuntamiento lo 
tiene claro respecto a la transformación de la barriada, la esencia del Molinar, la socialización de ese 
paseo que hay, la revalorización que ha tenido el barrio en estos años, la calidad de vida, las visuales, 
todo eso este Ayuntamiento lo ha manifestado de una manera unánime durante todos esos meses. Por 
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tanto sabemos el riesgo de lo que nos jugamos. Y la pregunta que deja siempre el Grupo Socialista desde 
que estamos teniendo encima de la mesa este debate, más allá de los acuerdos unánimes a los que 
llegamos en este Pleno, es cuando sepamos la inversión mínima para que ese sea un puerto seguro, 
sabremos que parte es necesidad y que parte es negocio. Y esa es la clave Sr. Valls, esa es la clave que 
tiene que analizar la Comisión técnica, si este Ayuntamiento y este Pleno de manera unánime, ha 
defendido los intereses de la ciudad, porque para ellos somos representantes de los ciudadanos, por 
encima de los del puerto, como nos están pidiendo todas las voces cualificadas, no perdáis de vista la 
ciudad. Cuando sepamos la inversión mínima, y esa nos la tienen que dar los técnicos, sabremos cuanto 
es necesidad y cuanto es negocio, y estoy segura que a partir de ahí tendremos las cosas muchísimo más 
claras. Esto no es un Madrid-Barça, ni es un tema de PP, PSOE y MÉS, esto es un tema de ciudad y 
puerto, y nosotros representamos a la ciudad.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchísimas gracias Sra. Garvi, muy amable. Sr. Valls, cuando Usted quiera.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Si. Muchas gracias, buenos días Sr. Alcalde. Se reitera el debate del puerto del Molinar una vez más en 
el Pleno, que ya se ha pronunciado, y queda pendiente que los técnicos se pronuncien, como Usted dice 
Sra. Garvi, acerca de la conveniencia para la ciudad, y los límites que hacen inconveniente el proyecto 
inicialmente presentado. Con ello sabremos seguramente el coste mínimo necesario, y sabremos cuales 
son las actuaciones mínimas necesarias. Estamos de acuerdo también que no se trata de que el 
Ayuntamiento realice un proyecto, sino que la administración más cercana a la ciudadanía, a pesar de 
no ser la competente en la tramitación de este expediente, porque todo el mundo sabe que es la 
Autoridad Portuaria, se pronuncie sobre un proyecto presentado por la Junta de socios del Club del 
Molinar, habiendo ya redimensionado pues el primer proyecto, que fue rechazado. Y la Comisión técnica 
debe trabajar para que se establezcan las condiciones, se esclarezcan, que permitirían dar un apoyo 
expreso al proyecto de remodelación o rehabilitación, que son básicamente lo que hemos venido 
diciendo en los últimos 7 plenos: respetar la idiosincrasia del barrio, la incardinación del puerto dentro 
de la ciudad, que ello de alguna forma pues avance de cara a que pueda haber un mayor consenso 
vecinal, que no lo hay, que hasta el momento está claro que no lo hay, y que se permita la renovación 
de la concesión, que como Usted ha recordado, termina en el 18, y por tanto la actuación no se puede 
demorar mucho en ese sentido. Por tanto, esta es la postura del Ayuntamiento. Ahora recordar un 
apunte también, en que se haga una actuación en el puerto del Molinar, Palma tiene un claro interés. 
¿Cuál es? Que se mejore la continuidad del paseo junto al mar, que impide la pared del puerto en este 
momento, para los peatones, para el carril bici, para la práctica de otros deportes, para disfrutar del 
paseo junto al mar, simplemente. Que se mejoren las condiciones de seguridad, evitando las continuas 
inundaciones, que en este momento hay en la zona, cada vez que hay lluvias, o. Que se ensanche el vial 
de circulación rodada, que se mejore el aspecto de las edificaciones degradadas, en un lugar tan 
emblemático que, como se ha recordado tantas veces, los palmesanos hemos patrimonializado como 
paisaje. Y por eso, hemos presentado una alternativa, de cuyo contenido pues espero que lleguemos al 
absoluto consenso que diu: el Ple de l’Ajuntament insta al Equip de Govern a defensar les demandes de 
la ciutat, rebutjant una ampliació desmesurada del Club Marítim Molinar. Segon. El Ple de l’Ajuntament 
insta al Equip de Govern a defensar els interessos de la ciutat, a la tramitació del expedient de 
l’Autoritat Portuària a Balears, que aprovi el projecte resultant. I tercer, que el Ple del Ajuntament de 
Palma, insta al Equip de Govern a convocar una Comissió tècnica, per tal d’avaluar el projecte del que es 
dona trasllat a l’Autoritat Portuària de Balears, a fi d’extreure, entre d’altres la inversió mínima i les 
condicions necessàries per l’adequada remodelació del port, que donin fonament a la postura política 
del Ajuntament, d’acord amb les resolucions adoptades en els 7 Plenaris anteriors.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Sr. Valls. Sr. Verger, quan vostè vulgui.” 
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Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Si, gràcies Sr. Batle. Jo crec que ha quedat clar, subscrivim les intervencions de la Plataforma, del GOB. 
El Molinar és un mal lloc per tenir un port, un port així com reclama el Club Marítim, que compleixi totes 
les normatives i amb l’amplitud que demana el Club Marítim, és un mal lloc, és un fet. També ha quedat 
clar, ja en l’aspecte medi ambiental, no m’hi estendré, basta escoltar els pescadors, ho tenen claríssim, 
l’afectació que això tindrà a la posidònia i a les seves captures, i per tant al ecosistema marí, ja amb això, 
aquí tenim, és un projecte aberrant. Jo ja en aquestes alçades, la veritat és que xerraré clar, estam 
segurament davant d’un d’aquests temes que el Batle deia l’altre dia, on es confronten els interessos de 
la ciutat i els interessos del PP, estam segurament davant un d’aquests temes, estam xocant aquests dos 
interessos. Aquí també tenim una pinça, entre el Sr. José María Rodríguez i el Sr. Bauzá, el PP, contra els 
interessos del Molinar, i els interessos de la ciutat. Tenim aquí present el Sr. Rafel Vallespir, president de 
la Junta Directiva del Club Marítim, promotor d’aquesta mega ampliació. Aquest Senyor és president 
d’una Junta de districte del PP, al Sr. Rodríguez ja se’l va veure a la presentació de la Sra. Margalida 
Duran com a candidata, tenim aquí el PP, tenim aquí al Sr. Rodríguez. A l’altre costat tenim al Sr. Alberto 
Pons, posat membre del Lobby de clubs nàutics, posat pel Sr. Bauzá, president de l’Autoritat Portuària, i 
a qui li pareix també fantàstic, urgent i molt necessari aquesta mega ampliació. Tenim el Sr. Bauzá i el Sr. 
José María Rodriguez, pugnant per aquesta ampliació. Quin element tenim aquí? 11 milions d’euros de 
possibles beneficis, valorant simplement el valor d’aquests amarratges en el mercat, tal com va fer el 
professor, Sr. Nofre Rullan, com ho va exposar. Simplement això és valor, dipositat a la Conselleria 
d’Hisenda. Segurament és més alt el valor, són molt més de 11 milions els que es poden guanyar, 9 
d’inversió més 20 de vendre amarratges. Per tant estam parlant d’uns guanys de 11 milions. Jo ara 
mateix, xerrant clar, com he dit abans, jo faré un pronòstic, jo faré un pronòstic, segurament empresaris 
del lobby dels Clubs Nàutics, ja sigui directament, ja sigui de manera interposada, faran aportacions 
generoses a la campanya popular, a la campanya del Partit Popular el 2015, segurament. Ja tenim aquí 
el PP de sempre, finançant-se a través de comissions i de favors, a canvi d’impulsar projectes 
desenvolupistes, si realment el Sr. Bauzá i el Sr. José María Rodríguez se surten amb la seva. No ho dic 
jo, això, Tunel de Sóller, Sr. Bárcenas, Son Espases. El PP històricament i estructuralment ha funcionat 
així. Dins aquesta pugna entre interessos de la ciutat, i interessos del Partit Popular, jo estic d’acord amb 
el Batle en defensar els interessos de la ciutat, per defensar el Molinar i per defensar la ciutat. 
Evidentment, si Sr. Batle, li fallen algun dels seus regidors en aquest camí de defensar els interessos del 
Molinar, i m’ha preocupat una miqueta les paraules del Sr. Valls, en el tema aquest del interès del 
passeig marítim. Escolti, millorar la continuïtat del passeig marítim, no a costa d’una mega” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Acabi Don Toni, acabi.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“d’una mega ampliació. Per tant, si li fallen algun dels seus regidors, en MÉS per Palma tindrà un aliat 
per defensar el Molinar, per defensar la ciutat de Palma, i el interès general, en aquesta confrontació 
entre interessos de la ciutat i interessos del PP. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Sr. Verger. Sra. Garvi.” 
 
Sra. Garvi Blazquez (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Más claro agua, no vamos a repetirlo, pero quiero decir, yo me voy a circunscribir a 
lo que hemos ido acordando en estos Plenos, y voy a creer que de verdad estamos por el interés de la 
ciudad. Y yo creo que todos tenemos claro que el Molinar no quiere ni necesita un Club Náutico. El Club 
Marítimo Molinar está integrado en el barrio del Molinar, pero es eso, un Club Marítimo, un pequeño 
Club Marítimo. El Molinar no quiere ningún Club Náutico, ninguno, solamente determinados intereses, 
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que es lo que lo intentan promover. Se lo vuelvo a repetir, a nadie le cabe en la cabeza, que para 
arreglar una instalación que está degradada, porque no se ha mantenido, o porque para mantenerse la 
inversión, no podían asumirla los propios concesionarios, las administraciones públicas, sea el Estado, 
sea el Ayuntamiento, quien sea el competente, decida una ampliación a realizar por un tercero, para 
que le subvencionen continuar con esos amarres de otra manera, no tiene ningún sentido. Y la 
legislación urbanística, que es de la que Usted conoce, sabe que no lo permitiría nunca, y esa es la 
realidad de la cosa, el Molinar no necesita un Club Náutico.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchísimas gracias Sra. Garvi. Sr. Valls para acabar.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Si, yo solamente reseñar, vamos a ver, aquí estamos fundamentando y manteniendo argumentos. En 
primer lugar, yo no sé, es decir, veo en la Sra. Garvi un doble discurso, por un lado dice que se tiene que 
eliminar el puerto, y por otro lado dice que se tiene que renovar. Lo que hay que hacer es aclararse, y no 
intentar confundir con tono acusativo, a no se sabe que, porque además estamos de acuerdo en la 
alternativa. Luego, si estamos de acuerdo en la alternativa ¿Qué es lo que estamos discutiendo? Y luego, 
este ejercicio de psicoanálisis y de acusación también en calidad de pronóstico, que me hace el Sr. 
Verger, pues yo creo que tampoco es de recibo. ¿Estamos de acuerdo con la alternativa? ¿A quien le 
habla? ¿Que es lo que quiere decir? Aquí no se ha cometido ninguna irregularidad Sr. Verger, aquí no se 
ha cometido ninguna irregularidad, y estaremos muy, muy atentos, a que no, eso no ocurra. Por tanto, 
vayamos a estar de acuerdo, y vayamos a proseguir con lo que se ha concretado, Comisión técnica y 
reforzaremos la posición política. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gracias Sr. Valls. Entonces, vamos a dar, a votar la alternativa…Si, gracias.” 
 
Sra. Garvi Blazquez (PSIB-PSOE): 
 
“Un segundo, la alternativa transaccionada, supongo que se le han hecho llegar al Secretario, porque ha 
sido modificada.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sí, la ha leído el Sr. Valls ¿verdad? Muy bien.” 

 
S’aprova per unanimitat la següent proposta transaccional: 
 
“1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern a defensar les demandes de la 
ciutat rebutjant una ampliació desmesurada del Club Marítim del Molinar. 
 
2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern a defensar els interessos de la 
ciutat en la tramitació de l’expedient de l’Autoritat Portuària de Balears que aprovi el projecte 
resultant. 
 
3.-El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern a convocar la comissió tècnica per 
tal d’avaluar el projecte del que dona trasllat l’Autoritat Portuària de Balears a fi d’extreure 
entre d’altres la inversió mínima i les condicions necessàres per l’adequada remodelació del 
Port, que donin fonament a la postura política de l’Ajuntament, d’acord amb les resolucions 
adoptades en els set anteriors plenaris”. 
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47. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a aturem el pla de fumigació amb insecticida 
agressiu i no selectiu contra la processionària del pi (625/2014) 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Passem en el punt següent, grup municipal MÉS, relativa a aturem el Pla de fumigació. Sra. Truyol.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Sí, ens hem vist abocades a presentar aquesta proposta, gràcies, per dir-ho d’alguna manera, a que el 
Govern Bauzá, en Company, ha aprovat una campanya de fumigacions contra la eruga processionària 
del pi, amb un insecticida molt agressiu, i a demés amb un format aeri. Considerem que aquesta 
campanya és un despropòsit a nivell ambiental i a nivell econòmic, encara que a ningú interessi perquè 
de cop tothom s’ha aixecat. És un despropòsit ambiental i econòmic aquesta campanya de fumigacions, 
que està duent a terme ara mateix, el Govern del Partit Popular, el Govern d’en Bauzá. Per quines raons 
és un despropòsit ambiental i econòmic? Per un costat, per l’ús massiu d’aquest químic, que es diu 
dimilin, que és molt agressiu cap a l’eruga, però no només cap a l’eruga sinó cap a qualsevol insecte que 
es trobava en un estat de muda, o sigui que no només ataca a l’eruga sinó que també a molts altres 
fauna i flora, que hi ha en els pinars i a altres zones verdes que es fumigaran. Després per un altre 
costat, perquè és un despropòsit ambiental, perquè ataca a una gran extensió. Hi ha unes 24.000 
hectàrees que afectaran a Mallorca, i unes 3.000 hectàrees a Menorca. Això és una gran extensió, que 
amb aquest sistema, en format aeri, que no té cap tipus de discriminació, i que es fa d’una manera no 
selectiva, pot provocar uns greus danys en el medi natural i en el medi ambient. I per un altre costat, és 
un despropòsit econòmic, ja que suposa 2 milions d’euros aquesta campanya, i sabem que hi ha 
alternatives, alternatives que no són tan degradants pel medi ambient, i que a demés són molt més 
barates. I no només això, sinó que serien molt més efectives, perquè sabem que la processionària és una 
plaga que és cíclica, cada any arriba es desenvolupa, s’activen certes campanyes i certes accions, per 
poder aplacar aquesta plaga, però no la podrem eradicar definitivament. Vendria esser com una espècie 
del grip, o altres malalties que tenim els humans, que no són tan greus. I la processionària ara mateix no 
està en una situació tan greu, com perquè haguem de desenvolupar una campanya tan agressiva i tan 
bestia com s’està fent des del Govern. Per un altre costat sabem que l’ús intensiu de químics, té greus 
conseqüències per la biodiversitat, per la natura, etcètera. És a dir, que més químics, i més productes 
tòxics, per aplacar a plagues, moltes vegades, i aquest és un dels casos, té un efecte contrari, que 
precisament aquestes plagues es fan més resistents, i aquests insecticides tan potents, tenen cada 
vegada menys efectes per atacar a la plaga, i en aquest cas a l’eruga de la processionària. A més a més, 
sabem que des de la Unió Europea, es prohibeix explícitament fer fumigacions amb productes químics, a 
través de mètodes aeris, que és lo que s’està aplicant ara mateix des del Govern. I a demés la Unió 
Europea, sempre diu que s’han d’utilitzar els productes menys agressius, i amb el sistema menys 
agressius, que han d’esser sistemes que n’hi ha molts, per terra. Després també ens trobem, que durant 
aquestes darreres setmanes, que hi ha hagut la campanya de fumigació, de diferents municipis de 
Mallorca, hi ha hagut moltes denúncies per part de veïnats, per part de Federació d’associació de pares i 
mares, allà on s’ha denunciat que s’ha fumigat damunt escoles, allà on hi havia infants i mestres. També 
tot el moviment ecologista ha fet denúncies, fins i tot a la Unió Europea, per demanar que s’aturessin 
aquesta campanya de fumigacions. Ajuntaments també han denunciat aquesta campanya, i a demés la 
informació que diu el Govern que es donaria des dels ajuntaments, de quins dies, a quines hores i quines 
zones es pensava fumigar, no s’ha donat ni per part del Govern ni per part dels ajuntaments. És a dir, 
que estam davant d’un atemptat ecològic del Govern Bauzá. Una vegada més aquest Govern i el Partit 
Popular, utilitza l’autoritarisme i la destrucció massiva de la natura, i del dret de les persones i del 
territori, per fer la seva política, per suposo contractar i tenir les seves relacions, a certs sectors 
empresarials, i actuar com ens té tan acostumats. Això tindrà uns efectes molt greus a la natura, i que 
no són efectes que només veurem avui, sinó que els veurem a mig i a llarg termini. Tindrà un efecte 
molt greu contra l’agricultura, especialment contra l’agricultura ecològica, que poden perdre les seves 
certificacions, tots aquests pagesos i pageses que es dediquen a l’agricultura ecològica. També, per la 
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salut de les persones, per la toxicitat d’aquest producte. És a dir, que ja hem d’acabar amb la impunitat 
d’aquestes polítiques de destrucció del territori, perquè ja fa molts d’anys que ho diem però no tothom 
ho practica, que qui estima Mallorca no la destrueix. Per això vos demanem que demaneu en el Govern, 
que retiri i que al manco deixi d’utilitzar aquest tipus d’insecticides, aquesta campanya.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Moltes gràcies Sra. Truyol. Sr. Garau.” 
 
Sr. Garau Garau (PP): 
 
“Gràcies Sr. Martínez. Gràcies Sra. Truyol per la seva exposició. Miri, jo crec que vostès tenen una 
habilitat extraordinària per polititzar temes, que són estrictament tècnics. És a dir, jo no crec que un bon 
dia, el Sr. Bauzá s’aixequés, o el Consell d’agricultura, i digués, miri, avui fumigarem les Balears. No, això 
obeeix a que hi ha una necessitat, precisament de complir amb l’obligació que té la Conselleria, en 
aquest cas de velar per la sanitat forestal. I jo crec que atenint a lo que, no al polític, no a la Directora 
General, no al Conseller, sinó al funcionari de la pròpia Conselleria d’Agricultura, i en concret el cap de 
servei de Sanitat forestal, és el que assegura, primer de tot que compleixen amb les reglamentacions 
europees i nacionals. Evidentment, no tinc perquè dubtar d’això. Llavors, vostès es dediquen enfront 
d’uns criteris dels tècnics responsables, i dels tècnics qualificats, a dir coses com les que acabi de dir, 
que és un despropòsit, un despropòsit ambiental, que és un atemptat ecològic. És a dir, és que aquí, val 
dir qualsevol barbaritat. Escolti, no, miri, com, és a dir, vostè creu que el Govern fa això perquè li doni la 
gana? Vull dir, fa això per un tema de responsabilitat. Després, avaluen, quin tipus de productes, no sé, 
jo he mirat, a veure amem si realment aquest producte, hi havia qualcun problema, hi havia qualcuna 
nota preventiva, tant a nivell de l’agència de protecció de diferents elements químics o biològics de la 
comunitat europea, i no n’hi ha. És més, he anat per si un cas a al EPA de Estats Units, que és una 
agència de referència, en quant a protecció ambiental. Absolutament res, diu, és un producte que a 
demés és, no és bioacumulable, he sentit dir també que era tòxic per les abelles i tot això. Tot això no és 
vera. És un producte que a demés està certificat en categoria AB, jo crec que no ens convé en els polítics 
entrar en temes tècnics, per això hi ha els funcionaris, que tenen preparació més que de sobra, per 
controlar aquests temes. Jo crec que lo que aquí hauríem de parlar és dir, escolti, perquè s’ha hagut 
d’arribar a fumigar? Perquè? Evidentment que hi ha altres mètodes, que s’han estat aplicant els darrers 
anys, lo que passa és que hi ha un problema d’una plaga, d’aquesta processionària, que a demés sí que 
té efectes nocius contra la salut, sobretot contra aquestes persones que tenen determinades tipus 
d’al·lèrgia. Llavors, no ha quedat un altre remei, que anar a un Pla de xoc d’aquestes característiques. 
Però durant els altres anys, s’havien fet totes les mesures que vostès proposen aquí, i no han estat 
suficients. La plaga ha avançat, s’ha descontrolada, i s’ha hagut d’aplicar aquest Pla de xoc. S’altre dia 
escoltava a un pneumòleg, que li demanaven a veure amem si hi havia algun problema, i ell dia, un 
pneumòleg d’aquí, de Balears, deia que en absolut, que no n’hi havia cap amb aquest tipus de producte. 
Llavors, jo entenc que vostès intenten polititzar qualsevol tema, intentant crear una alarma social, per 
dur-la en el seu propi benefici polític, i jo crec que això és deslleial amb els mateixos ciutadans, pensin lo 
que pensin els ciutadans, inclús els seus votants, crec que és tremendament deslleial, crea una alarma 
social, que és absolutament innecessària, i crec que nosaltres lo que hauríem d’ajudar precisament és a 
no crispar més l’ambient. Gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Garau. Sra. Sánchez.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, gràcies Sr. Martínez. Bé, jo crec que això és un tema que està mal gestionat per la Conselleria del Sr. 
Companya, pel Govern del Sr. Bauzá. Perquè? Perquè jo també m’he de posar, no? Des del punt de vista 
de gestió, també lo que ens va passar l’anterior legislatura amb les reiterades inundacions del Pla de 
Sant Jordi, i amb tota la informació, de lo que l’Ajuntament de Palma podia o no podia fer en relació a 
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l’aplicació d’un determinat producte, que és el famós Dimilin, que hem xerrat ara. O sigui, jo crec que hi 
ha una manca d’informació, no s’ha explicat, lo que vostè ara mateix ha dit, no s’ha explicat, però no es 
pot explicar, o no es pot informar, perquè tothom que es passegi pels boscos dels nostres municipis, de 
les nostres illes, saben que hi ha hagut una reducció brutal, brutal, de les brigades forestals per part de 
la Conselleria de medi ambient, un menyspreu brutal pel tema, aferrant-se en els temes de retalls 
d’aquestes brigades forestals, que es dedicaven a l’eradicació també d’aquestes, dels nius d’aquestes 
processionàries. Això és un fet, això d’una fumigació massiva amb un producte Dimilin, exactament com 
vostè ha dit, acceptat per la Unió Europea, només hi ha dos plaguicides acceptats, un d’ells és el Dimilin, 
perquè s’apliqués d’aquesta manera massiva en els boscos de les nostres illes. Això és degut a una mala 
planificació, a una mala informació i a una sèrie de retalls que s’han duit a terme en els nostres boscos 
en aquests darrers anys. Això per una banda. I després està l’altre part, aquests plaguicides són de 
darrer recurs, i realment que hi ha els altres mètodes que s’han deixat d’aplicar, en aquestes mesures 
d’austeritat, que no ha tingut cap tipus de respecte pel nostre medi ambient. I, com es pot entendre, 
com es pot entendre que aquests mateixos tècnics, perquè vostès sempre fan lo mateix, vostès sempre 
s’escuden en els tècnics, no, és que són els tècnics que ho diuen. Miri, perdoni, és que en el 2008, en el 
2008, quan nosaltres teníem també plaga de moscards al nostre terme municipal, l’únic producte que 
podíem utilitzar per mitjà aeri, era el bacillus, i encara ho és, és el Bacillus thuringiensis, perquè és l’únic 
que diguem, no és un insecticida sistèmic i químic, i és un larvicida. Això era lo únic que amb mitjans 
aeris es podia emplear. Aleshores se’ns deia per part d’aquests tècnics, que el Dimilin baix cap concepte 
es podia fumigar per mitjans aeris, mitjans aeronaus o avionetes. Perquè? Hi ha una explicació, que són 
quants de canvis atmosfèrics hi ha de les corrents d’aire, ja no serrem de quan bufa el vent de Llevant 
fort o la Tramuntana, no, ha ho sabem que suposo que no llançaran Dimilin. No? Amb una ponentada o 
amb una tramuntanada, ho saben, però és que hi ha canvis atmosfèrics, i canvis de direcció de vent. I 
que ha passat? Que ha passat? És que aquesta alarma social, presenta el grup de MÉS la proposta, 
aquesta alarma social i aquesta polèmica ha estat en els mitjans de comunicació aquestes darreres 
setmanes. És que s’ha d’investigar el perquè un col·legi de Bunyola i el col·legi de Costitx, els seus 
directors han posat el crit en el cel, perquè han fumigat quan els nins eren en el pati del col·legi, de les 
escoles. Clar, jo penso que les coses, per aquests tres motius que li he dit, no s’han fet bé, que això ha 
d’esser un darrer recurs, i que si la plaga de processionària s’ha multiplicat a les nostres illes, o triplicat.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Sra. Sánchez anirà acabant per favor?” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“és degut en els retalls. Si acabo. Amb els retalls que ha duit a terme el Govern del Sr. Bauzá i el Sr. 
Company. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Moltes gràcies Sra. Sánchez. Sra. Truyol.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Bé, es diu que nosaltres creem alarma, nosaltres pensem que qui crea alarma, és directament el 
Govern Bauzá, amb aquesta campanya i amb moltes altres iniciatives que ha duit endavant. Vull dir, 
només fa falta sortir en el carrer, xerrar amb la gent, per veure amem qui és que crea l’alarma social. 
Nosaltres el que fem és traslladar precisament, la preocupació que hi ha en el carrer, per part també de 
tècnics, per part de biòlegs, per part de professionals del sector, que saben quina és l’amenaça 
d’aquests tipus de campanyes de fumigacions, unes fumigacions amb aquests tipus de producte, 
aplicada de manera aèria i de manera extensiva, sense cap tipus de selecció, això es recull des de la Unió 
Europea, no importa que diguem si Estats Units, certs productes s’utilitzen o no, estam dins la Unió 
Europea, per lo que ens interessa estam dins la Unió Europea, i per lo que no ens interessa no. Està clar 
que el Dimilin no està prohibit a la Unió Europea, es pot utilitzar, però es pot utilitzar de manera 
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selectiva, no de manera massiva, com s’està fent aquí. A lo millor aquesta, l’empresa que ho està 
desenvolupant, per ella, totes aquestes hectàrees, 25.000 hectàrees són poques, però a Mallorca 25.000 
hectàrees és una gran extensió, i sobretot una extensió molt important de espai verd que tenim aquí, 
que l’hem de conservar. I totes les repercussions negatives que pot tenir una campanya d’aquest tipus, 
s’han de valorar i molt, hi ha molts de tècnics que estan en desacord amb aquesta campanya, no ens 
podem escudar sempre, sempre en els aspectes tècnics quan estan al nostre favor, i ja s’ha dit aquí, ja 
ho he dit abans també, no és una qüestió que duguem nosaltres, els directors d’escoles ho han 
denunciat, la Federació de pares i mares també ho ha denunciat, que la fumigació no només s’ha fet a 
damunt els pinars, també s’ha fet a damunt persones, perquè a demés els pinars aquí, com sabem, els 
pinars estan disseminats també, dedins hi ha vivendes, hi ha horta, no tenim grans extensions de pinars 
que només siguin pinars. I també s’està afectant i s’està fumigant a totes aquestes cases, aquestes 
escoles, aquestes infraestructures, que també poden posar en perill la nostra salut. Siguem un poc 
seriosos i responsables.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Moltes gràcies Sra. Truyol. Sr. Garau.” 
 
Sr. Garau Garau (PP): 
 
“No, no tinc res més que afegir, vull dir si, jo crec que vostès comparen la plaga de processionària amb 
una grip, miri, la grip si no es tracta adequadament acaba en una pneumònia, que pot acabar amb la 
vida d’una persona. En el cas del bosc, si no es tracta la plaga de processionària, s’acaba defoliant el 
bosc, l’arbre es atacable per un altre paràsit, que acaba matant el bosc. Les coses o es fan o no es fan. Jo 
crec que si els tècnics de la Conselleria d’Agricultura, sobretot els que tenen responsabilitat per la salut 
forestal, han vist que aquest mitjà de tractament era el més adequat, pues endavant, tot lo demés són, 
són vuits i nous i cartes que no lliguen, i intenten dur a tota aquesta crispació cap a un interès polític 
d’una manera exagerada i burda. Jo, respecte després a ficar, si s’han fumigat o no escoles i tot això, 
miri, jo crec que és entrar ja en un tema deleznable, perquè és intentar crispar, confondre, és a dir, duen 
tota la legislatura amb aquesta situació, estan mesclant absolutament tot, perquè tot aquest cald de 
cultiu de crispació social que hi hagi, d’una manera o d’un altre, intentar-ho capitalitzar, i acaben 
sempre llevant tots aquells arguments, on la raó s’intenta imposar, la lògica s’intenta imposar, intenten 
conduir-la cap a un ambient on realment, sempre anar cap a crear uns sentiments de crispació, de, per 
qualsevol motiu. I jo crec que això n’hauríem de fugir. No? Hi ha una Llei en economia, que es diu la Llei 
de Gresham, on realment la moneda, quan hi ha dues monedes en curs, la moneda dolenta, desplaça la 
moneda bona. En ciència passa lo mateix, sempre que hi ha ciència, apareix la pseudociència, que 
intenta desplaçar la bona, i vostès són realment especialistes en fer això. Gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Garau. Podem passar a votar...” 

 
Informe desfavorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania  
 
 “1.L’Ajuntament de Palma insta al Govern de les Illes Balears a suspendre la campanya de 
fumigació aèria prevista pels mesos d’octubre i novembre, tant al municipi de Palma com a la 
resta de les Illes Balears, ja que suposa un perill ambiental pel sistema indiscriminat, no 
selectiu i agressiu que suposa.  
 
2. L’Ajuntament de Palma insta el Govern de les Illes Balears a destinar els recursos econòmics 
prevists a estudiar i aplicar mesures de control de la processionària respectuoses amb l’entorn, 
com ara la substitució del control químic pel biològic. 
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3. L’Ajuntament de Palma insta el Govern de les Illes Balears a utilitzar mitjans més racionals i 
selectius pel tractament de la processionària del pi. 
 
4. L’Ajuntament de Palma trametrà aquests acords al Govern de les Illes Balears i a l’Associació 
de Producció Agrària Ecològica de Mallorca (APAEMA) que ens ha facilitat la informació”. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
42. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a la creació d’un parc d’habitatges de lloguer 
social (616/2014) 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Passem en el punt número 42, proposició del Grup Municipal MÉS, relativa a la creació d’un parc 
d’habitatges de lloguer social. Sr. Noguera.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Quan vulgui Don Toni.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Crec que hi ha un tema d’actualitat que no podem defugir, que com a mínim ha 
d’esser mencionat en aquest Plenari. Bankia va esser rescatada per tots els ciutadans, a més de Palma 
per 22.424 milions d’euros. Els seus dirigents, per exemple el Sr. Rodrigo Rato,  militant fins fa poc del 
Partit Popular, va gastar doblers en joieries, tendes de roba, marroquineria, restaurants de luxe, 
balnearis, i fins i tot es va pegar una festa impressionant, gastant 1.849 euros a un Club. El Sr. Blesa, 
amic íntim de la Sra. Aguirre, entre d’altres es va gastar 13. 200 euros en un viatge de luxe. El Sr. 
Spottorno, ex cap de la Casa Reial, entre d’altres despeses, es va gastar 23.617 euros en el Corte Inglés. I 
el Sr. Díaz Ferrán, ex president de la CEOE, aquell que instava i animava en el Govern a retallar i retallar 
en els treballadors i en els ciutadans del Estat espanyol, es va gastar un total de 93.984 euros. Tot això 
seria lícit, si aquests diners els haguessin pagat ells, però no, aquests doblers són doblers en negre, 
doblers en negre, i no declarats, i són un sinònim de corrupció. I perquè dic això? I que té que veure 
amb Palma? Perquè mentre nosaltres rescatem a Bankia per 22.424 milions d’euros, i aquests corruptes 
es gasten amb indecència d’aquests doblers en negre, Bankia segueix desnonant a ciutat, i això és lo que 
hem de combatre des de la política, la injustícia, la vergonya, i sobretot acabar amb aquell model 
econòmic d’especulació, que ens ha duit a l’estafa de la crisi. Actualment els ciutadans de Palma, el seu 
únic recurs quan perden ca seva, és un alberg, i això veritablement no pot esser. Sra. Ferriol, nosaltres ja 
li varem comentar, que es gastessin tres-cents mil setze mil euros en hostals, era una autèntica 
indecència, perquè fins i tot tècnics de la casa diuen que aquests doblers es podrien convertir en 
habitatges de lloguer social, i també en educadors. Per això demanem que es canviïn radicalment les 
polítiques d’habitatge, en relació a les persones que tenen moltes dificultats econòmiques, en relació a 
les persones que han perdut ca seva. Per aquest motiu, tornem a insistir, en que és del tot necessari, 
que hi hagi habitatges de lloguer social, no habitatges de Palma Habitada, que has de tenir una feina i te 
demanen un aval, sinó habitatges de lloguer social, per les persones que no poden pagar ca seva. I per 
aquest motiu, tornem a demanar aquesta qüestió, perquè considerem que els projectes de vida de les 
persones, se refan normalitzant la seva situació. 1. Primer, amb una integració soci laboral. I 2, sobretot 
amb un sostre. Anem a normalitzar les vides, o anem a facilitar que les persones puguin tornar a 
normalitzar els seus projectes de vida. Per això li demanem que es torni a repensar aquesta qüestió dels 
habitatges, i també, després d’una reunió que varem tenir ahir, que es doni la possibilitat en els 
treballadors de Serveis Socials, que durant un any puguin dona l’eina de pagar a les persones, que no 
poden pagar ni la hipoteca, ni el lloguer. Això sí que veritablement són autèntiques mesures, per facilitar 
el projecte de vida de les persones. Crec que hem de defugir de la política de Rato, Díaz Ferrán, de Blesa 
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i de Spottorno, i ens hem de centrar sobretot en el motiu de perquè estam aquí, que és defensar en els 
ciutadans. I aquesta és la motivació d’aquesta proposta. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Don Toni, molt amable. Sr. Valls.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Si, moltes gràcies Sr. Batle. Bé, es torna a posar de manifest, i es fa una nova proposta. Mirin, la postura 
del Ajuntament és sempre resoldre problemes concrets de famílies concretes, perquè puguin 
precisament tenir aquesta normalització de la seva vida. Vostè té molta raó quan diu, que normalitzar la 
vida suposa fer un període d’inserció soci laboral, i després tenir un habitatge digne. Estam 
absolutament d’acord, les passes que sempre ha donat l’Ajuntament, han estat en aquesta direcció. 
L’augment de pressupost municipal per atendre aquests casos, ha anat en augment, continuarà anant 
en augment, i no descansarem fins que puguem resoldre tot allò que estigui en el nostre abast. Es tracta 
de que coneguem els casos concrets Sr. Noguera, i vostè amb aquesta proposta, jo li demanaria que, 
com que jo sé que vostè defensa en aquestes persones que ho passen malament, i dur aquesta, en 
aquest Plenari aquesta proposta, per intentar continuar fent feina des de l’Equip de Govern, i des de 
l’Ajuntament, per donar una solució en aquest sentit. Però escolti, vostè ara demana 100 habitatges 
nous de lloguer social. I jo lo que li demano és que reformuli, coneixent un poc més lo que vostè està 
obligat a conèixer, perquè vostè és membre de la Junta del Patronat. El fet de que hi hagi 615 pisos de 
lloguer, subvencionats per l’Ajuntament a Palma Habitada antic, vol dir que és un ajut a un lloguer 
social. El fet de que hi hagi 78 pisos nous de la nova, del nou programa de Palma Habitada com a mesura 
antidesnonament, i estan subvencionats per l’Ajuntament, vol dir que això és ajudar a les persones a 
que paguin alrededor de 150 euros, perquè la resta ho paga l’Ajuntament. El fet de que hi hagi 348 
habitatges de propietat municipal, és a dir, el 100% dels habitatges municipals, que a mesura que es van 
lliurant d’antics inquilins, es destinin a persones i a famílies desnonades, del qual ja dium 42. Això vol dir 
que nosaltres fem feina amb propostes de lloguer social, 7 pisos més a Serveis Socials. Per tant no 100 
pisos, 100 pisos no, 1.048 pisos té l’Ajuntament, on col·labora perquè hi hagi un lloguer social, això és lo 
que li vull aclarir. I quan vostè demana això, de quin són aquests pisos? 100 pisos, de qui són aquests 
pisos? De particulars? Perquè si són de particulars, ja ho tenim, perquè tenim obert Palma Habitada. Són 
de bancs? Els hi hem demanat. Són municipals? El 100% dels municipals estan a l’abast d’aquestes 
persones que tenen aquestes dificultats. A demés, sàpiga que estam estudiant noves fórmules, per quan 
hi hagi millora pressupostària, intentar construir habitatges perquè es pugui atendre a més famílies, que 
no tenen capacitat. Perquè vostè demana lloguer social, lloguer vol dir pagar mensualment un lloguer, i 
les persones que necessiten ajuda, de vegades no poden ni això. I per tant els Serveis Socials, són els 
que han de donar resposta en aquestes necessitats concretes. I per tant jo lo que li demano és que atini 
un poc més des del coneixement profund, de quins són els serveis que dona l’Equip de Govern, des del 
Patronat del Habitatge, i també des de Serveis Socials, no resti que dir també de la oficina que assessora 
gratuïtament a totes les famílies que volen, que tenen un problema amb el seu lloguer, amb el seu 
contracte de lloguer, o amb la seva relació hipotecària amb el banc. Pues escolti, estan fent la feina. 
Estam contents amb la feina feta? Sí. Estam satisfets? No. Perquè? Perquè hi ha persones que encara ho 
necessiten. Per tant nosaltres continuarem fent aquesta tasca, tot lo que puguem. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Sí, moltes gràcies Sr. Batle. Bé, jo dir que aquesta proposta que està llançant, de que es pagui durant un 
any el lloguer, és una proposta que varen fer els nostres tècnics, i que des de gener s’està aplicant a 
Serveis Socials, i que evidentment lo que ens falta és, una vegada aprovat el Reglament de prestacions 
econòmiques, que s’aprovi per catàleg de prestacions, això és lo que dona garantia i és lo que ens 
permetrà, que efectivament es pugui donar compliment en això. Jo només vull recordar un detall, 
nosaltres en despeses d’habitatge, en cobertura de despeses d’habitatge, l’any 2013 varem destinar 
695.000 euros. L’any 2010 eren 378.000 euros, i enguany fins octubre, ja duim 856.000 euros. Jo 
comprenc que evidentment quan una persona té una situació de necessitat, el fet de que l’Ajuntament 
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hagi incrementat ajudes, no li resol a lo millor la seva qüestió particular, que és lo que a cadascú li 
interessa en el final, però jo crec que és important posar en valor la feina que s’està fent. Jo els torn a 
oferir la possibilitat de xerrar d’aquest tema amb tranquil·litat i seriosament, per poder donar la millor 
solució. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltíssimes gràcies Sra. Ferriol. Sra. Abraham.” 
 
Sra. Abraham Orte (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sr. Valls, no juegue con las cifras. ¿1.048 pisos? No todos son de alquiler social a 
precios bajos, tenemos viviendas, claro que sí, vivienda pública, o vivienda que viene de propiedad 
privada para, y que realquilamos o hacemos un contrato de intermediación, sí, pero no todo eso es 
vivienda social, no. Lo que aquí únicamente se reclama, es una línea de trabajo, una línea de trabajo de 
alquiler social a precios bajos. Una gran parte de la población, y Usted lo sabe, que trabaja, tiene 
problemas porque no llega a final de mes, porque no puede pagar la hipoteca, porque no puede pagar el 
alquiler, porque no puede pagar los libros de sus hijos, etcétera, etcétera, etcétera. Y estamos hablando 
de esa población, de esa población que tiene mucha dificultad para llegar a final de mes, y que por lo 
tanto, si le pudiéramos dar una vivienda de alquiler social mucho más barata, pues dejaría de tener 
ciertos problemas, y seguramente podría normalizar. Y estamos hablando también de familias, que no 
tienen ningún tipo de ingresos, o que tienen ingresos por parte de la administración pública, y que 
necesitan, para poder normalizar su vida, una serie de ayudas económicas, que obviamente le da la 
administración, menos de las que nos gustaría, pero están ahí. Y que a lo mejor, dándoles u 
ofreciéndoles una vivienda de alquiler social a precios muy bajos, pues podrían normalizar su vida. Eso 
no lo tenemos, esa línea de trabajo no está explorado y no se ha trabajado. Que se ha planteado en este 
Pleno muchas veces, sí, pero no se ha trabajado. Hemos, yo creo que se ha hecho un esfuerzo muy 
importante por parte de todos en este Ayuntamiento, yo creo que eso hay que reconocerlo. Por parte 
de la oposición, desde el punto de vista de proponer y por parte también del Equipo de Gobierno, de 
determinadas cuestiones, aprobarlas y luego ponerlas en marcha, pero aún así es insuficiente. Al 
Plataforma lo denuncia día sí, día también. En Palma sigue habiendo desahucios diarios, eso es la 
realidad que tenemos. Entonces, es fundamental que nos sigamos trabajando en ayudar y en frenar esta 
situación. Entonces, hay una línea sin explorar, bueno, pues vamos a trabajarla, lo único que plantea el 
Grup MÉS, es trabajar en una línea de alquiler social, a precios asequibles. Yo creo que eso se tiene que 
plantear desde Palma Habitada. Además hay todas unas líneas que se han aprobado, como el tema de 
una creación de una mesa, yo estoy esperando que se me convoque a una mesa, para poder hablar y 
para poder evaluar, todo lo que ha hecho el Ayuntamiento de Palma estos últimos tres años. Yo creo 
que es fundamental que nos reunamos. También necesito saber datos de las reuniones que va teniendo 
el Equipo de Gobierno con los bancos, para saber cuantos convenios ha firmado, de gestión de vivienda, 
que tienen en estos momentos los bancos, desocupada, para que gestione el Ayuntamiento de Palma, 
para vivienda de alquiler a precios asequibles. Yo creo que estas cuestiones se tienen que hablar, y se 
tienen que trabajar, con auténtica normalidad. Entonces yo creo que la propuesta de MÉS, que es una 
propuesta que además ha llevado en varias ocasiones el Partido Socialista, de trabajar una línea social, 
de alquiler social, no es nada del otro mundo, se está planteando en muchos ayuntamientos. Y entonces 
yo creo que hay que plantearlo con normalidad, y dentro de esa línea buscar soluciones. Nada más. 
Gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gracias muy amable. Don Toni.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“La nostra idea força, la nostra idea força amb aquesta qüestió, sobretot és els professionals de Serveis 
Socials, tinguin un nou recurs a l’hora de tractar el problema dels desnonaments. Actualment, l’únic 
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recurs que hi ha per una persona que ha perdut ca seva, i no té ingressos econòmics, és el Servei de 
acollida municipal. Nosaltres lo que demanen és que hi hagi un nou recurs, per un perfil determinat de 
famílies, perquè puguin tenir una casa. Sr. Valls, està molt bé el Palma Habitada, però al Palma Habitada, 
si no tens una feina no pots accedir, i està molt bé els 42 lloguers per persones que han tingut 
dificultats. Però és que a Palma hi ha quatre desnonaments cada dia, i això és totalment insuficient. 
Vostès demanen en els bancs, nosaltres exigirem, nosaltres exigirem perquè nosaltres no tenim a la 
motxilla la pedra de la porta giratòria, d’aquells polítics que varen prendre decisions, i després entraren 
en Consell d’administració, com pugui esser el Sr. Rodrigo Rato o altres. Aquí, lo que està clar, ahir 
varem tenir una reunió amb la Sra. Ferriol i els tècnics, i ens comentaven que es pagava cada persona 30 
euros, quan anava a un hostal. 30 euros per 30 dies 900, i si és una família de 4 persones són 3.600 
euros. Aquí tens amb aquests 3.600 euros una casa per tot l’any. I és aquesta la filosofia, hem d’invertir 
radicalment les prioritats, hem d’invertir radicalment les prioritats. Jo crec que hi ha una qüestió molt 
interessant, que és la prevenció perquè les persones no puguin arribar a perdre ca seva, i la proposta de 
que Serveis Socials, pagarà durant un any hipoteca o lloguer per les persones que ho estan passant 
malament, crec que és una idea farsa que aquest Ajuntament ha d’assumir. Perquè no tots els 
treballadors socials, no tots els treballadors socials, són conscients de que això, de que aquesta ajuda és 
real. I no tots els afectats que han anat a Serveis Socials, sabien que aquesta ajuda és real. Jo lo que 
demano és, puc retirar aquesta proposta, si veritablement l’Ajuntament de Palma, assumeix un 
compromís amb les persones, que durant un any que no puguin pagar ni el lloguer ni l’habitatge, Serveis 
Socials se’n faran càrrec. I després, seguir treballant amb la idea força de que no podem gastar 3.600 
euros en hostals, o en albergs. Aquests 3.600 euros són sinònims de tenir una llar, de tenir una casa, de 
tornar a la normalitat, i de poder cercar una feina en millors condicions. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies Don Toni, molt amable. Sra. Ferriol.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sr. Noguera, aquesta proposta que vostè fa, és una proposta del Àrea de 
Serveis Socials, és que ho expliqui, perquè pareix que ho està proposant vostè, i això és una feina en la 
que estam intervenint, des de l’Àrea de Serveis Socials, que vostè coneix, arrel d’una reunió que varem 
tenir ahir. Per favor, si lo que volem és fer feina tots per millorar la situació de les persones que 
realment ho passen malament, jo demano un plus de serietat. Per favor, per favor, i a demés me consta 
que vostè s’ho creu en això, idò si s’ho creu no me confongui, no vulgui confondre com que això és una 
proposta de MÉS. Això és una proposta del Àrea de Benestar Social, és una proposta dels tècnics del 
Benestar Social, és una feina que està fent, gràcies al impuls que s’ha donat des de Benestar Social, en 
aquestes ajudes, des del mes de gener. És una proposta que es pot dur a terme, perquè la Regidoria de 
Benestar Social, se n’ha cuidat de tenir pressupost suficient, gràcies a la sensibilitat d’aquest Equip de 
Govern, i especialment de la voluntat del Batle, de que les persones siguin ateses. Per favor, això és 
imprescindible que ho tinguem clar tots, i que quedi ben, ben, especificat aquí, que no estam debatent 
una proposta seva Sr. Noguera, per favor. Jo li he dit, li he dit en privat, li he dit abans, ho puc tornar a 
repetir. Nosaltres avui hem aprovat el catàleg, perdó el Reglament de prestacions econòmiques, que és 
el Reglament de les ajudes econòmiques urgents. Una vegada que està aprovat el Reglament de les 
ajudes econòmiques urgents d’aquest Ajuntament, en aquest moment s’està informant per part 
d’Intervenció, el Catàleg de prestacions, és un Catàleg que ve i dona sentit en el Reglament de 
prestacions, i que evidentment quan es tingui, donarà totes les eines necessàries en els professionals, 
per a poder destinar els distints recursos de que disposen, a les distintes prestacions, segons els distints 
conceptes. Evidentment, aquest Catàleg, l’han de informar per part d’Intervenció. Esperem que aquest 
Catàleg es pugui aprovar així com l’hem plantejat, però no passem l’arada davant el bou, perquè 
després ja se lo que passa, i és Sra. Ferriol vostè va dir que faria això, va aprovar això en Ple i no ha 
complit. Anem fent les coses ben fetes, perquè aquest Ajuntament de vegades ha pecat de bona 
voluntat, però no l’ha acompanyada la bona voluntat, tota la feina de reglamentació, tota la feina de 
procediment administratiu, que requereix gestionar doblers públics. Per aquesta raó crec que és 
fonamental, que per votar qualsevol cosa que tingui que veure amb un catàleg, que en aquest moment 
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s’està informant, el tinguem informat prèviament. La voluntat és aquesta, la feina que  s’està fent és 
aquesta. Per tant, jo li torn a reiterar, jo li he dit abans Sr. Noguera. Sra. Abraham, este no es un tema 
del Equipo de Gobierno, este es un tema del Ayuntamiento. Jo crec que hem fet molta de feina, tots els 
representants d’aquest Consistori, per facilitat la vida de les persones que tenen menys possibilitats, i 
els hi demano que estant en aquestes alçades, lo que facem sigui, fer feina conjuntament, per treure 
una proposta que ens convenci a tots. Jo estic disposada a que plantejament feina, en el sentit de a lo 
millor impulsar qualque tipus de subvenció de lloguer social, ho hem de xerrar poc a poc, és lo únic que 
els proposo. Que facem feina, i que sigui una proposta de tots, és que jo estic encantada de que anem 
de la mà amb aquests temes. Perquè de lo que es tracta, i per lo que estan tots aquí, és per arreglar les 
situacions de les dificultats de les persones. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé, moltes gràcies. Passem idò ja a la votació. Sí Don Toni.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Sí, nosaltres lo que volem sobretot són fets, i fins i tot amb l’actitud constructiva, de poder arribar a 
acords, sobretot donar suport a aquelles propostes, que veritablement seran transformadores en 
aquesta qüestió, amb aquest problema. Nosaltres no ens sabria gens de greu aprovar, que aquest 
Ajuntament de Palma, donarà subvencions o ajudes, a les persones, durant un any, a les persones que 
no poden pagar ni el lloguer ni la hipoteca, sempre pendent del vist i plau d’Intervenció, no hi ha 
problema.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Volen plantejar-se una alternativa, una transaccional perdó? Jo no sé si ho fem ara o simplement ens 
seiem. Perquè és lo que li deia a la Sra. Ferriol, la voluntat d’aquest Ajuntament, li puc assegurar que és 
màxima, i la disposició pressupostària també serà la màxima que puguem, i miri, la que faci falta. Lo que 
també és ver que vostè ho sap molt bé, pues que hi ha tota una sèrie de reglamentació, de 
condicionaments administratius, de procediment, d’avaluació, que s’han de respectar, perquè no 
podem fer-ho d’altre manera. Per lo tant, jo amb aquesta, amb aquest sentit li asseguro, jo la pretensió 
que té aquest Ajuntament és que no hi hagi una sola persona, ho he dit ja vàries vegades, una sola 
persona a la ciutat de Palma, que necessitant l’ajuda de l’Ajuntament o de les administracions, perquè 
no tingui habitatge, quedi sense atenció. La veritat és que de vegades, no és fàcil arribar a tothom, i a 
vegades hi ha casos que se’ns escapen, i a vegades ho sé, però repeteixo, també crec que jo no som 
conscient al manco, de que haguem deixat mai un sòl cas que ens hagi arribat, sense atendre, i això és la 
línea, i estam disposats, li asseguro, m’és exactament igual fer-ho d’una manera o fer-ho de l’altre, lo 
que volem tots és exactament lo mateix. Per lo tant, ja li puc manifestar, la meva, perquè és un tema 
que som especialment sensible, tant jo com a Batle com aquest Equip de Govern, no ho podem 
permetre, si estam totalment d’acord. Jo quan sent totes les argumentacions, els comparteixo 100%, 
passa per damunt de qualsevol altre consideració, però vostès també saben que tenim una sèrie de 
limitacions o condicionaments. Jo els hi proposo, ens seiem, però, i cerquem una solució definitiva en 
aquest assumpte, perquè li repeteixo, no serà un problema de pressupost, traurem els doblers de on 
faci falta, tot dins les limitacions de l’Ajuntament de Palma, però vull dir, vull dir que serà prioritari 
respecte a altres circumstàncies, això és lo més urgent avui en dia, no hi ha res més urgent dins 
l’Ajuntament de Palma, que atendre les necessitats bàsiques de les persones, i l’habitatge sense cap 
dubte ho és. Per lo tant, jo els hi faig aquest oferiment d’una vegada més, si són capaços d’asseure’ns i 
de cercar un procediment que, a jo m’és ben igual si ha d’anar a un hostal o si amb els doblers de 
l’hostal podem posar vivendes i podem pues tenir més gent pues en millors condicions d’una manera 
més econòmica, estupendo si això és així. El problema és que quan jo ho demano, clar, les persones de 
Serveis Socials que ho avaluen, pues hi ha una sèrie de condicionaments que fan que unes persones 
hagin d’estar a una, perquè és per un tema pues d’un plaç determinat, que no permet o no aconsella 
que sigui una vivenda. Vull dir, en una paraula, cercar tot el procediment, perquè amem si d’una vegada, 
aquest Ajuntament som capaços de posar-nos d’acord amb això, perquè crec que tots volem 
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exactament lo mateix. Estic segur que tots volem exactament lo mateix. Jo ja crec que ho hem 
demostrat, cada vegada que ens han duit hem pogut reaccionar, i això vull que quedi perfectament clar, 
perquè és un tema que realment a jo m’afecta moltíssim, i cada vegada que tinc coneixement de que hi 
hagi una sola persona que no té aquest problema resolt, jo me sento malament, malament i 
responsable. Per lo tant, voldria sentir-me bé i voldria alliberar-me d’aquesta responsabilitat. Per lo tant, 
repeteixo, torn a oferir tant a vostès com per suposat en el PSOE, si són capaços d’asseure’ns amb els 
Serveis tècnics també, amb els Serveis Socials, amb els tècnics, perquè siguem capaços d’articular una 
solució. Els hi asseguro que volem exactament lo mateix, i els asseguro que també vendrem amb una 
voluntat lo més flexible possible, perquè si vostès tenen un punt de vista distint, que realment sigui 
capaç de solventar el problema, arreglar-ho. Per tant, és una oferta, o una proposta que jo els faig en 
aquest moment. No sé si estan d’acord en que la posem en marxa.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Sí, simplement per contestar, clar jo crec que el ciutadà, sobretot lo que necessita és claredat, 
informació, i recursos. I jo també estic d’acord, que no totes les persones que han perdut ca seva, i van a 
Serveis Socials, hagin de tenir una casa, simplement perquè no és el perfil. Però és que actualment, no hi 
ha aquesta opció.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Anem a crear-la, si jo estic d’acord.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“El professional no té l’opció de poder triar, segons el perfil que li pugui venir. En tot cas, si a vostès, bé, 
en principi com és una qüestió d’un simple, de que l’Interventor doni el vist i plau, per lo que m’han dit. 
En el final jo també, l’Interventor, això és lo que m`han dit, està depenent, depèn de vostè. Bueno, jo 
puc esperar en el Plenari següent, en el Plenari següent, i poder tornar a tractar el tema, i sobretot que 
els ciutadans sàpiguen quins recursos pot tenir a l’hora d’anar a Serveis Socials, i sobretot tenir clar que 
l’Ajuntament de Palma, durant un any, donarà ajudes i suport, a les famílies que no puguin pagar el 
lloguer i la hipoteca.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sra. Regidora.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Noguera, jo penso que està bé que quedi damunt la taula, perquè puguem donar 
temps a Intervenció, que no al Interventor, a emetre el informe preceptiu, que, sobre el tema del 
catàleg, i que mentrestant jo crec que és important que facem feina, que ens seguem els distints grups 
polítics i les distintes àrees, per poder fer feina per trobar aquesta solució, que ens permeti donar una 
resposta que sigui més adequada a les necessitats. Evidentment, no puc acabar de compartir el fet de 
que els professionals no tenen recursos pels perfils, perquè no és del tot així. Però jo crec que hem 
d’anar, hem d’anar a lo que ens uneix, i val la pena que facem aquest esforç i aquesta feina, i per tant jo 
crec que si deixam la proposició damunt la taula, i hi fem feina, en el pròxim Ple, podem dur un acord de 
tots els grups polítics, que pugui permetre suposar una solució més en aquests casos.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“La voluntat política hi és, i la pressupostària la trobarem. Per lo tant, lo únic que els demano és que 
siguem capaços de no repetir aquest debat cada Plenari, perquè repetim el debat però no solventam els 
problemes. Anem a veure si som capaços de trobar la solució entre tots tres, dels tres grups. I escolti, i 
llavors, segur que ens quedarà qualque cas defora, pues també l’anirem solventant d’un en un, però la 
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voluntat és màxima, jo els hi asseguro. Els pareix bé que deixem el tema damunt la taula i fem feina 
aquest mes? Sí? Al PSOE també li pareix bé? Moltes gràcies, idò ha farem així.” 

 
Informe desfavorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania  
 
“1. Creació urgent d’un Parc d’Habitatges de Lloguer Social amb 100 habitatges a Palma amb la 
vocació d’anar ampliant segons les necessitats. Els lloguers que les famílies usuàries d’aquests 
habitatges pagaran, mai podran superar el 20% dels seus ingressos, incloent els rebuts de 
l’aigua i l’electricitat”.  
 
Queda damunt la taula 
 
64. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la preservació de Can Bibiloni 
(628/2014) 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Passem en el següent punt, que és la proposició del grup municipal PSIB-PSOE, relativa a la preservació 
de Can Bibiloni. Doña Yolanda.” 
 
Sra. Garvi Blazquez (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sr. Valls, yo espero que, que reconduzca el sentido del voto de la Comisión, y que 
dé apoyo a esta iniciativa. Porque Can Bibiloni tiene una intrahistoria, seguramente de tramitaciones 
administrativas, de distintas opiniones, de voluntades políticas, quizás que buscaban esta protección. 
Tiene una historia que no conocemos, pero que seguramente Usted, pues como la ha vivido en primera 
persona, podrá dar cuenta aquí en el Pleno. La Comisión de centro histórico, hace unas semanas, aprobó 
autorizar el proyecto de demolición, el pase digamos al Consejo de gerencia, para que pudiera 
autorizarse la demolición de un edificio, que ya han comentado aquí, que hemos leído en prensa, y que 
teníamos conocimiento, del arquitecto Gaspar Bennazar, último vestigio, últimos vestigios de 
arquitectura industrial, donde de lo poco que queda en estos momentos, es la protección de sus 
fachadas. Hijo ilustre de esta ciudad, nombrado en el año 96, yo creo que es importante que conste en 
el Pleno, que fue actor de cosas y de obras, como el Teatro Lírico, como Almacenes El Águila, como el 
Edificio de Es Triquet, como el Paseo Sagrera, como la Escuela Graduada o el Edificio Cristal, Es Pont des 
Tren, Can Bibiloni, el Coliseo Balear, que hoy ha estado muy presente aquí, Casa Nét, s’Escorxador, es un 
arquitecto de dilatada experiencia y ejercicio y obra presente en la ciudad. Como digo, más allá de 
quedar constatada la autoría de este arquitecto, para el inmueble de Can Bibiloni, lo cierto es también 
que la Comisión, ha ido cambiando de criterios, fundamentalmente durante la última legislatura, y hablo 
fundamentalmente de criterios técnicos. Hoy aquí hay una diferencia, y Usted me dirá, Usted estuvo al 
frente durante tres años y no lo protegió. Es que a mí no me lo advirtieron, y a Usted sí se lo han 
advertido, igual que me lo han advertido a mí ahora. Esa es la diferencia en el tiempo, hoy tenemos el 
requerimiento, el requerimiento, de que tenemos que preservar esas fachadas. Por lo tanto, la decisión 
no será irreflexiva, sino absolutamente reflexiva. Y si no escuchamos lo que nos están advirtiendo, 
volveremos a cometer una tropelía en ese sentido. Yo estoy convencida, convencidísimas, de que quien 
afirma que hay una imposibilidad técnica, para conjugar un proyecto técnico con la salvaguarda de las 
fachadas, está absolutamente equivocado, en tiempos como el actual, dónde lo que tiene que hacer un 
arquitecto es precisamente demostrar esas posibilidades, y dónde hoy, absolutamente nada es 
imposible, al desarrollo de la edificación, de la ingeniería y de la arquitectura. Por lo tanto, es un 
proyecto, yo creo que en ese sentido seguramente muy enriquecedor. Pero como luego habrá réplica, y 
porque creo que es así, y me gustaría saberlo de su viva voz, le pregunto ¿Usted a lo largo de esta 
legislatura ha dado instrucciones a su equipo, para instar a las protección de las fachadas? ¿Usted 
durante esta legislatura, ha tenido al servicio o al departamento de planeamiento, trabajando en la 
redacción de una modificación puntual, para proteger esas fachadas? ¿Usted cree que son necesarias 
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proteger esas fachadas y que es posible? Porque nosotros, como le digo, en un momento como el que 
estamos ahora, en el avance del Plan general, como le recuerdo yo siempre, con las manos libres, con la 
redacción de un nuevo catálogo, nos parece que sería un atrevimiento y una gran ignorancia por parte 
de este Pleno, no escuchar lo que nos están reclamando, que es salvaguardar esas fachadas, y que el 
propio Plan general permita acomodar un proyecto, que haga que no destruyamos esa parte del 
patrimonio, que todavía, aún mantenemos. Y si pudiera ser, que me dijera y me contara, o nos contara 
en este Pleno, como es posible que la Comisión, en un plazo tan corto de tiempo, ha cambiado de 
manera tan radical de opinión, si es que hay algún dato que Usted conozca, y que yo evidentemente 
desconozco. Gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchísimas gracias Sra. Garvi. Sr. Valls, cuando Usted quiera.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bueno, pues, la razón que arguyen los técnicos que forman parte de la 
Comisión de centro histórico, es que ha aparecido nueva documentación, que no se había tenido en 
cuenta históricamente, anteriormente, que es básicamente ir al proyecto original que existió en su día, y 
del cual pues lo que queda pues tiene toda una serie de connotaciones, que hacen cambiar 
efectivamente la opinión de los miembros de la Comisión de centro histórico. En primer lugar porque, 
estamos hablando de un edificio, que tenía 4 fachadas, de las cuales solamente queda parte de una. En 
segundo lugar porque esa fachada, está degollada absolutamente en la planta baja. Y, lo más 
importante de todo, parece ser que no todos los elementos que quedan de la fachada, son originales del 
autor Bennazar. Un autor que este Equipo de Gobierno, ya, no solamente ha prestado objetivamente su 
reconocimiento, y lo tiene, muchísimas obras, pues quedan vivas en nuestra ciudad, para bien de la 
ciudad y de los ciudadanos. Y lo que sí le quiero decir es que, bueno, recordarle simplemente pues que 
no hace muchas semanas, decidimos la catalogación de una obra de Bennazar, como es el templete del 
velódromo del Tirador, que no lo ha nombrado entre tantas obras, como tampoco ha nombrado la del 
Borne, como tampoco, pero están ahí, y por tanto nuestro reconocimiento, máximo reconocimiento a 
un arquitecto, que a nuestra ciudad aportó mucho. Pero la cuestión práctica es que, en base a lo que yo 
le digo, el Colegio de arquitectos a la cabeza, fue unánime, y además fue vehemente, en la postura de 
no preservar o no catalogar el resto de este edificio, un 10% de lo que realmente quede. Pero es que 
estuve también en el Colegio de aparejadores, el arquitecto diocesano, la arqueóloga municipal, el 
técnico de cultura, el cronista de la ciudad, el Colegio de licenciados, el Jefe de departamento de obras, 
el Gerente de Urbanismo, no fuimos los políticos quienes nos decantamos en este sentido, Usted 
también me lo ha preguntado directamente y yo me abstuve. Y por tanto, pensando que esto era una 
cuestión técnica, y precisamente habiendo habido las vicisitudes que Usted pues ha podido mencionar, 
pues lógicamente lo que yo no puedo hacer, es como Presidente de la Comisión de centro histórico, es 
venir al Pleno, y decidir una cosa distinta de lo que ha decidido, casi unánimemente la Comisión que yo 
presido. Por tanto, entenderá que, mi postura a este respecto, que no tiene una preferencia, y tampoco 
me declaro técnicamente capaz para entender lo que se dice. ¿Qué quiero decir yo con todo eso? Pues 
que simplemente, no queda más remedio, que en las cuestiones que uno no se considera capaz, pues 
dirimirse a los técnicos, y por tanto corroborar lo que en esa Comisión se ha decretado. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gracias Sr. Valls. Don Toni.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Si, no, jo simplement per donar suport a la moció, lògicament, per adherir-me íntegrament a la 
intervenció que ha fet ARCA, defensant la protecció de Can Bibiloni, i deixant clar i que quedi constància, 
que aquest Ajuntament té les eines per protegir Can Bibiloni, i que el Sr. Valls no té perquè amagar-se, 
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darrera una decisió tècnica. Hi ha, hi ha aquí, alguns interessos més, que els que ell ha argumentat. Hi ha 
tota una sèrie de qüestions que ha posat damunt la taula ARCA, i evidentment la decisió és una decisió, 
catalogar Can Bibiloni, evidentment l’Ajuntament ho podria impulsar perfectament, hi ha motius tècnics 
suficients com per defensar aquesta catalogació i aquesta protecció. Per tant, ja me va bé que el Sr. Valls 
invoqui la figura del Sr. Bennazar, i digui que aquest Equip de Govern, estic content perquè aquí hi ha 
alguns membres integrants d’aquest Equip de Govern, que també eren membres del Consistori, que va 
esbucar el Pont des Tren, de matinada, amb traïdoria i amb nocturnitat. Per tant, bueno, que ara l’actual 
Equip de Govern, defensi l’obra d’en Gaspar Bennazar, me congratula, me satisfà, però que quedi clar 
que aquí hi ha gent asseguda, que va permetre aquella destrucció d’aquell Pont d’es Tren. Que jo, és 
que clar, sentir-los invocar a vostès la figura d’en Bennazar, m’ha vingut en el cap això. Me sap greu però 
crec que ho havia de dir, i havia de constar en acta. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Don Toni. Sra. Garvi, cuando Usted quiera.” 
 
Sra. Garvi Blazquez (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sr. Valls, yo cerraría mi intervención con dos aportaciones. Una, en la Gerencia de 
Urbanismo, está redactado, está redactada la modificación del Plan general, para proteger Can Bibiloni. 
Está redactado, evidentemente por órdenes del Equipo de Gobierno. Está redactado por órdenes del 
Equipo de Gobierno, incluso tenía fecha para ir a un Consejo de Gerencia, pero no fue, pero no fue. La 
documentación de la que habla en el informe del Colegio de arquitectos, es muy, muy posterior al 
Consejo de gerencia, en el que se preveía llevar ese proyecto, que como digo está redactado. Por lo 
tanto, me falta esa parte de la historia, que seguramente la iremos conociendo, pero en todo caso, y por 
intentar encontrarle salida, a aquello que creo que debemos hacer, que es esperar, darnos una 
prórroga, porque todavía no está demolido, y porque todavía no está dada la licencia de demolición, yo 
le insto y le insta mi grupo, como lo hemos hecho en esta proposición, a darse un tiempo, es decir, no 
eleve, comprométase a no elevar la licencia y otorgar la licencia de demolición, hasta recabar algunos 
informes técnicos o jurídicos más, que puedan de alguna manera recoger la voluntad que manifestó, 
desde luego, el Equipo de Gobierno, hace algo más de un año. Y en todo caso, comparta o transmita o 
traslade, la decisión de la Comisión de centro histórico de Palma, a la Comisión de patrimonio del 
Consell Insular. Porque desde aquellos que no somos expertos en patrimonio, parece mentira que 
podamos cometer un atropello, que seguramente no tendrá después salida, cuando podemos darnos un 
margen, para intentar buscar esa catalogación. Y cojo palabras suyas, imagínese para el Luís Sitjar, 
aquello de, no haga Usted algo que luego ya no va a poder, cuando decía, no podemos demoler porque 
si demolemos y luego al final no demolamos, no demos la licencia, no demos ningún tipo de derecho, 
pensémoslo como Equipo de Gobierno, como Pleno municipal, y la propuesta que le estoy haciendo yo, 
es una propuesta de voluntad política, es decir, que se protejan, que se protejan o que se recaben 
cuantos informes sean necesarios, y se consulte a la Comisión de patrimonio, y que mientras tanto haya 
un compromiso de este Pleno, de no elevar al Consejo de gerencia, la licencia de demolición. Me 
gustaría dejar la propuesta sobre la mesa, pero que yo la deje o no la deje, seguramente no tiene ningún 
sentido, porque Usted es el que va a firmar o no firmar, la orden del día del Consejo de gerencia. Pero 
como le digo, si me fío de sus firmas, estoy convencida de que Usted apostaba por proteger las fachadas 
de Can Bibiloni, por lo tanto como está al frente de la Gerencia, intente encontrar caminos, porque los 
puede encontrar.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchas gracias Sra. Garvi. Sr. Valls, cuando Usted quiera.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Sí, muchas gracias Sr. Alcalde. Vamos a ver, Sra. Garvi, vamos a ver. Yo puedo compartir digamos, la 
postura política, pero la argumentación que me da es, no floja, flojísima, flojísima. Usted me está 
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pidiendo a mí, que yo decida contrariamente a lo que dicen todos los técnicos. Usted me está pidiendo 
esto a mí. Usted estuvo al frente de la Gerencia de Urbanismo, con una petición de catalogación de este 
edificio, y Usted no lo hizo. ¿Qué me está pidiendo ahora a mí? Me está forzando a que yo hice, lo que 
Usted no quiso, no supo o no se atrevió a hacer. Es flojísima Sra. Garvi. Hay que agarrarse a otros 
argumentos, de verdad, está redactada una modificación puntual de Planeamiento. Sí, y le he dicho, 
oiga, ha aparecido nueva documentación, que ha hecho cambiar los criterios, el criterio de diez, diez de 
los miembros menos uno, de la Comisión de centro histórico. Sr. Verger, Usted me está pidiendo a mí, 
que como político decida contrariamente a lo que dicen los técnicos. Usted es lo que me está pidiendo. 
Y por tanto, no puedo mantener la postura que Ustedes me piden. Yo soy Presidente de la Comisión de 
centro histórico, y lógicamente yo tengo que dar traslado de lo que allí unánimemente, casi 
unánimemente se ha decidido. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchas gracias pues. Pasamos a la votación…” 

 
Informe desfavorable de la Comissió d’Urbanisme  
 
“1. El Ple de l’Ajuntament acorda manifestar la seva voluntat de protegir les façanes de Can 
Bibiloni, requerint quants informes tècnics i jurídics calguin, que així ho avali, abans d’atorgar 
cap llicència de demolició. 
2. El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern, a sol·licitar informe a la Comissió de 
Patrimoni del CIM respecte a la preservació de les façanes de Can Bibiloni, abans d’atorgar cap 
llicència de demolició”. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
53. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la garantia juvenil (634/2014) 
Informe favorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania per unanimitat 
 
 “1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a donar compliment immediat a 
l’acord de Ple de setembre passat relatiu a la implantació del Sistema de Garantia Juvenil”. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
54. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la retirada d’amiant de les escoles 
(638/2014) 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“El 54, proposició del grup municipal PSIB-PSOE, relativa a la retirada d’amiant de les escoles. Veo que el 
Sr. Sansó ya se prepara. Sra. González, cuando Usted quiera.” 
 
Sra. González Carrasco (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bueno, esta proposición, viene fundamentada por el retraso inexplicable y 
entendemos que inexcusable, que está teniendo un acuerdo que parecía estar en la voluntad de todos, 
pero que inexplicablemente se ha ido incumpliendo. Más allá de esto pues hay una realidad, que saltó 
hace unos, a principio de esta legislatura, por parte de la denuncia de FAPA, de la existencia de 
elementos de fibrocemento, que podían poner en peligro la salud de los niños, y la necesidad de 
acometer un Plan de retirada de estos elementos. Y a la altura que estamos, después de decir un 
montón de veces que sí, que se haría, que se haría, la realidad es que solamente se ha llevado 
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concretando las actuaciones en lo que es el término municipal de Palma, que es uno de los lugares 
donde más colegios públicos hay, evidentemente, hay centros públicos. Y donde el Ayuntamiento tiene 
la responsabilidad y la, el patrimonio digamos, de los colegios de primaria concretamente, por lo tanto 
consideramos que más allá de que sea el Govern el responsable de llevar a cabo las obras, o las 
reformas, el Ayuntamiento tiene un, no solo interés, sino una responsabilidad, de saber lo que está 
pasando, o lo que va a pasar, o como se va a hacer, esta retirada de amianto. Gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gracias Sra. González, muy amable. Sr. Sansó, quan vostè vulgui.” 
 
Sr. Sansó Bonet (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sra. González, me alegro muchísimo de que me haga Usted esta proposición, 
no por el contenido de la proposición en sí, que ya le digo, le vamos a votar en contra, sino porque 
vamos a tener el placer de poderle explicar perfectamente, todo lo del tema concerniente al amianto. 
Como Usted sabe, el amianto, hay una Ley del 2001, en la cual prohíbe la fabricación de elementos con 
amianto. Y hay una normativa, concretamente del 2006, que regula el protocolo, para la retirada del 
amianto, solo en caso de peligro, no de todo el amianto, solo en caso de peligro, 2006, quédese Usted 
con esta fecha. Como Usted sabrá perfectamente, el Govern de les Illes Balears, conjuntamente con el 
Ayuntamiento de Palma, que llevamos trabajando en ello desde el inicio de la legislatura, va a poner 9 
millones de euros, le repito, bueno, un poco más, de 9 millones de euros, para inversiones en los centros 
de enseñanza de Palma. Una cantidad va a ser para 11 centros, la retirada de cubiertas de amianto, y 
esto se va a hacer en este curso escolar, menos dos o tres que por su envergadura, tendrán que hacerse 
en periodo de verano del 2015. Evidentemente, no nos hemos quedado solamente con el amianto, sino 
que actuaciones que Ustedes no supieron, no quisieron o no pudieron realizar, como son la reforma del 
CEIP Alexandre Rosselló, también las vamos a ejecutar nosotros. En concreto, le diré que hay, más de 
6.300.000 euros en reformas, en Palma, que afectaran a 11 centros de Palma. Más de 2.300.000 euros 
en supresiones de barreras arquitectónicas, que afectarán a 24 centros. Y 394.249 dedicados a 11 
centros que serán la sustitución de porxades de fibrociment amb amiant. Con lo cual, inactividad como 
Usted nos llama ¿Dónde? Como ve Sra. González, este Equipo de Gobierno, que por cierto, la primera 
vez que ha hecho un estudio exhaustivo del amianto en los colegios de Palma, porque en su tiempo no 
tenían ni idea de donde había amianto, ahora lo sabemos, se ha puesto en colaboración muy estrecha 
con el Govern, y tenemos 9 millones de euros, que van a dedicarnos a Palma para poder arreglar todos 
los desperfectos que Ustedes no pudieron hacer. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Sansó. Don Toni.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Bé, mentiria i faria demagògia, si digués que aquest anunci no és una bona notícia, és una bona notícia, 
és una bona notícia i és un problema històric. Sempre que aquest calendari se compleixi, i no es torni a 
modificar, me costa però els donaré l’enhorabona.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Don Toni, molt amable. S’agraeix. Sra. González, cuando Usted quiera.” 
 
Sra. González Carrasco (PSIB-PSOE): 
 
 “Moltes gràcies Sr. Batle. Bueno, yo también quiero empezar agradeciendo la información que nos ha 
dado el Regidor del Ayuntamiento de Palma, responsable del Área de Educación, que someramente 
recoge lo que hoy aparece en los diarios públicos. Y sí quería hacer un, lamentar públicamente, y querría 
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que constara en acta, que esta información, que estamos a fecha de octubre, final de octubre del 2014, 
a prácticamente 7 meses de acabar la legislatura, haya sido, vamos a decir, no diremos ocultada, quizás 
no es la palabra o no tendríamos que decirlo, pero desde luego no ha sido enviada correctamente. Y 
quiero citar las respuestas del Sr. Sansó del Regidor de Educación, perdón, a las preguntas de este grupo 
municipal, del PSIB-PSOE, relacionadas con la situación del amianto en los colegios públicos, en el 2013 
pedimos información sobre, precisamente este estudio exhaustivo, que Usted dice que ahora hay, que 
ahora hay hecho, y que estamos muy contentos de que sea así, pero que nos hemos enterado a través 
de los periódicos de que había, porque Usted según nos dice en respuesta a la pregunta del grupo 
municipal Socialista, relativa a los colegios públicos que tengan elementos de amianto, nos informamos, 
que de acuerdo con el informe adjunto, del Cap de Servei de Edificios Municipales, nos explica 
efectivamente que la normativa, el procedimiento, que solo se retira el amianto si está roto, etcétera, y 
que según dice, vamos a ver, no consta cap inventari referent a la identificació dels elements amb 
amiant, dels diferents centres escolars. Y esto es lo que me llama la atención, la detección de los 
elementos con amianto, podría venir recogida en las evaluaciones de los lugares de trabajo, y estas 
evaluaciones son competencia de la Conselleria de Educación de Cultura y Universidad del Govern de las 
Islas Baleares. Es decir, no nos dice en ningún momento, que piensen hacer, no se, no entiendo porque, 
o sea, si pensaban hacer un inventario, que me parece muy bien que lo hagan, no entiendo a que viene 
esta respuesta. Como tampoco entiendo, la respuesta de este verano, que si ya había un estudio hecho, 
y además tenían esa estrechísima colaboración con la Conselleria de Educación, le solicitamos 
nuevamente información relativa a la retirada de amianto de las escuelas públicas de Palma, y nos 
comunican que desde el Instituto Balear de Infraestructuras, Serveis Educativos, etcétera, se realizarán 
actuaciones para la retirada del CEIP Infant Don Felip, no se sabe cuando, pero bueno, Infant Don Felip 
este verano. Atès que no hem rebut més informació al respecte, esto en el mes de agosto, i que es 
tracta d’actuacions fora del àmbit municipal, posats en contacte amb la Direcció econòmica i financera 
del Institut Balear d’Infraestructures i Serveis educatius i culturals, ens indiquen que l’esmentada 
informació l’haureu de sol·licitar a la Conselleria d’Educació i Cultura i Universitats, en concret a la 
Direcció General de Planificació, Infraestructures educatives i Recursos humans.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sra. González.” 
 
Sra. González Carrasco (PSIB-PSOE): 
 
“¿Me podría explicar que quiere decir esto? Ahora resulta que tiene una colaboración estrechísima, que 
lo saben todos, y que para el 2016 parece ser, cuando Ustedes ya no gobiernen.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Vaya acabando por favor.” 
 
Sra. González Carrasco (PSIB-PSOE): 
 
“Ya acabo. Para el 2016 es cuando harán todas esas obras maravillosas, que hace un mes no sabían ni 
cuando ni dónde ni porque.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchas gracias, muy amable Sra. González. Sr. Sansó, cuando Usted quiera.” 
 
Sr. Sansó Bonet (PP): 
 
“Muchas gracias. Sra. González, voy a estar encantado de contestarle. Mire, Usted misma dice que hizo 
la pregunta en el mes de agosto. Yo humo no vendo, no somos como Ustedes, humo no vendemos, 
cuando tenemos documentos oficiales que nos dicen exactamente que van a hacer, porque es verdad 
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que verbalmente si me lo habían comentado, pero como no tenía el documento oficial, no lo pienso 
vender. El documento oficial que aquí lo tengo, es de fecha 8 del 9 de 2014. Primero, por tanto si Usted 
hace la pregunta en agosto, yo Rappel como Ustedes no soy. Y por tanto, hasta que no tenga el 
documento oficial, no le voy a contestar. Segundo, el documento oficial segundo que tengo, es de fecha 
27 de octubre, donde se me especifica exactamente que se va a hacer, y Usted lamenta, pues mire, yo 
también lamento, y lamento, y ya le recuerdo la fecha, 2006, Usted fue Regidora durante dos años, de 
Educación, bueno pues durante sus dos años de Educación, ahora que está tan alarmada con este tema, 
no hay constancia de ningún escrito, que Usted firmara solicitando a la Conselleria, el arreglo del 
amianto. Durante los dos años siguientes, que el Partido Socialista, estuvo en Educación, no existe 
ninguna petición de arreglo del amianto en los colegios, el amianto es el mismo, exactamente el mismo 
que hay ahora, pero Ustedes que hicieron, escondieron la cabeza bajo tierra, miraron a otro lado, o en 
lugar de inactividad como llaman ahora, Ustedes estaban en auténtica parálisis. Pero vamos más allá, es 
que encima el Govern de les Illes  Balears, del Pacto de Progreso, no invirtió ni medio euro, en cambiar 
ni un amianto de los colegios de Palma, nada, la parálisis que Ustedes tenían la traspasaron al Govern, y 
ahora que resulta que tanto el Ayuntamiento de Palma como el Govern de les Illes Balears, va a 
solucionar algo que Ustedes, no quisieron, no pudieron, o no supieron, ahora resulta que es inactividad. 
Sra. González, por favor, hágaselo mirar. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchas gracias, muy amable. Pasamos pues a la votación…” 

 
Informe desfavorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania  
 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma: 
1. Denuncia la inacció de la Conselleria d’Educació del Govern de les Illes Balears durant la 
present legislatura en relació a la retirada dels elements d’amiant presents a les instal·lacions 
docents públiques de les Illes Balears i, concretament, de Palma, mostrant així el desinterès 
més absolut per la salut dels usuaris d’aquests centres. 
 
2. Exigeix que, sense més demora, la Conselleria d’Educació del Govern de les Illes Balears  
presenti el Pla de retirada dels restes d’amiant dels centres docents públics de Palma i les 
Balears amb el seu pressupost i calendari d’execució, que hauria d’iniciar-se ja durant les 
vacances de Nadal de 2014”. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
DEBAT CONJUNT PUNT 57 I 62 
57. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa al Centre Comercial de Ses Fontanelles 
(633/2014) 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Anem a passar en el debat conjunt dels punts 57 i 62, proposició del grup municipal PSIB-PSOE, relativa 
en el Centre comercial de Ses Fontanelles i la proposició del grup municipal MÉS, relativa a la condemna 
de la política municipal, contra el petit comerç. Té la paraula Sra. Pulido, Usted empieza.” 
 
Sra. Pulido Roman (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bien, del tema de Ses Fontanelles, se ha hablado ya en bastantes ocasiones en este 
Pleno, hasta ahora poniendo énfasis en el impacto ambiental que supone, la aprobación de este macro 
proyecto sobre la destrucción de la última zona húmeda de Palma, y el impacto que eso supone para 
muchas especies animales y vegetales, que tienen allí su hábitat, y especialmente el impacto territorial 
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para una ciudad como Palma, que se queda sin una zona emblemática natural, y que bueno, eso 
evidentemente es una gran pérdida, y es irrecuperable. Nosotros hoy no queremos hablar de eso, que 
más allá de la frustración que ha supuesto, ya ha quedado claro en otras ocasiones, y lo que queremos 
traer hoy es otros efectos, no ya colaterales sino troncales, que va a tener la puesta en marcha de este 
centro, este macro centro comercial, nos referimos al efecto que tendrá sobre el pequeño y mediano 
comercio, no ya solo de la Playa de Palma, porque estas grandes superficies, que se están construyendo 
alrededor de la ciudad, tienen un impacto diríamos que, sobre toda la isla, porque atraen, no ya solo a 
los compradores del centro de la ciudad, sino a otros que vienen de otros pueblos, atraídos por esas 
ofertas que pueden hacer las grandes empresas y las franquicias, con las que los pequeños comerciantes 
no pueden competir. En el caso concreto del centro de Palma, los comerciantes se quejan de este nuevo 
ataque a su supervivencia, a corto y medio plazo, que está amenazada por ya, la realidad de la apertura 
en domingo, contra la que ellos no pueden competir, porque no tienen trabajadores suficientes como 
para tener un horario tan extenso, y ahora se añade pues estos otros grandes centros, que 
definitivamente les van a obligar a echar el cierre. El otro defecto que tendrá esto será, sobre el empleo, 
porque a pesar de que la compañía que pone en marcha el centro, ha dicho, ha declarado, que va a 
crear más de 2.000 empleos directos, y otros tantos indirectos, lo cierto es que según hemos podido 
saber, según estudios públicos, por cada puesto de trabajo que se crea en una gran superficie, se 
destruyen 1,8 en el pequeño y mediano comercio, no es por tanto una ganancia en términos de 
crecimiento de empleo, sino todo lo contrario. Y no solo en número, sino en calidad, porque los empleos 
que ofrecen estas grandes superficies, no están sujetos al Convenio colectivo de comercio, que es uno 
de los pocos convenios colectivos, que tienen unas condiciones por las que los trabajadores, parecen 
estar satisfechos. Y en cambio los trabajadores que contratarán, que contratan estas grandes 
superficies, tienen unas condiciones muy inferiores, tanto en cuanto a salario, como a horarios, como a 
disponibilidad, como a movilidad. Tiene por tanto un efecto desastroso, en tantos aspectos la puesta en 
marcha de este macro centro comercial, que dado que ya es tarde, supongo para ponerle remedio, sí 
que por lo menos puede servirnos, y este es un momento oportuno, ya que estamos en la presentación 
del nuevo Plan general, para que se haga una reflexión serena, sobre la ciudad que queremos para el 
futuro, el Urbanismo no es solamente hacer rayas sobre un mapa, sino que evidentemente se le dota de 
ideología, no ideología política, sino de ciudad, y quizás valga la pena plantearse soluciones como otros 
pueblos de Mallorca, que sí que han tenido en cuenta en el aspecto comercial, el impacto de su 
urbanismo, y han conseguido proteger sus centros comerciales, los pequeños comerciantes 
tradicionales tienen esa protección, y en Palma creo que vale la pena hacer también un esfuerzo, que sin 
dejarnos atrás en cuanto al dinamismo económico, con lo cual podemos estar de acuerdo, proteja el 
comercio tradicional, lo que hace que una ciudad se distinga de otras. Porque finalmente si todo son 
grandes superficies, no hay diferencia entre las Vegas, Hollywood y Palma, y en cambio nosotros 
aspiramos a ser una ciudad con atractivos turísticos, creo que tenemos que proteger entre otras cosas, 
el comercio tradicional y la idiosincrasia. Gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchísimas gracias. Don Toni.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. No, jo molt breument. Evidentment, tots varem poder veure la foto on tots els 
responsables polítics, vostè mateix inclòs, el Sr. Valls, el Conseller de Turisme, el Sr. Bauzá, tots 
somrients i molt contents, observant la maqueta de la destrucció de Les Fontanelles, és una foto que va 
indignar a molta de gent, i és una foto molt significativa de lo que ha estat la política urbanística i 
comercial d’aquests anys de legislatura, dels Governs del Partit Popular, tant al Govern com a 
l’Ajuntament. Simplement, ja varem discutir en Comissió, jo lo únic que vull que els quedi clar, és que 
assistim a una destrucció del petit comerç, d’aquesta xarxa, d’aquest teixit comercial de petites 
empreses, en el nostre entorn, a la nostra ciutat. I això no és cap fet inexorable, això és fruit d’unes 
determinades polítiques. La política pot equilibrar la balança en favor del petit comerç, i ajudar a un 
equilibri entre grans superfícies i petits comerços. La seva, la política del Govern del Partit Popular, tant 
en el Govern com a l’Ajuntament en aquesta legislatura, Les Fontanelles, el Carrefour, l’ampliació del 
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Carrefour del Coll d’en Rabassa, etcètera, etcètera, ha estat una política, dinamització d’horaris, els 
diumenges en el centre de Palma, tot ha estat una política activa, activa en favor de la destrucció del 
petit comerç, ja no és que hagin intentat equilibrar la balança, sinó que han tingut una posició activa, en 
favor de la destrucció del petit comerç, i aquesta foto en aquest hotel de luxe, amb tots vostès 
somrients, veient com es destruïa Les Fontanelles, és molt significativa i molt identificativa de lo que ha 
estat aquesta legislatura en aquest àmbit. I evidentment, volíem fer aquesta moció, perquè això quedés 
meridianament clar davant tothom, i perquè també pogués constar en acta d’aquest Ajuntament. 
Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies Don Toni. Doña Esperanza.” 
 
Sra. Crespi Pibernat (PP): 
 
“Gracias. Yo contestaré a dos puntos de la proposición del Grupo Socialista, que ya contestamos en 
Comisión, así que no me extenderé mucho. Respecto al primer punto, decir que el Govern de les Illes 
Balears, no tiene las competencias en inspecciones, pese a ello, aunque las tuviera, sí que consideramos 
que hacer un Plan concreto y específico, para este centro comercial, tampoco pensamos que sería lo 
adecuado. Recordar también que las contrataciones para este centro, no empezarán a hacerse hasta el 
2016, y por todo ello, por estas tres cosas, es por lo que votamos en contra, de instar al SOIB, en este 
caso, a que haga algo, que ni es competencia, ni en principio compartimos que se tenga que hacer, solo 
para este centro comercial. Y respecto al segundo punto, lo que ya dijimos en Comisión, la aprobación 
de medidas para el fomento del pequeño comercio, totalmente de acuerdo, si quitamos, sólo hacia el 
comercio que está ubicado en Playa de Palma, y para que sea para paliar las consecuencias negativas 
que va a tener el centro comercial de Les Fontanelles. En este caso, podríamos votar a favor siendo una 
transaccional, si se acaba donde dice, mesures de foment del petit comerç.” 
 
Sr. Valls Flores (PP):  
 
“Sí, en relación a la otra propuesta, tal como viene formulada la moción, parece como si se pusiera otra 
vez de manifiesto que se ha cometido alguna irregularidad, no se ha cometido ninguna irregularidad. Las 
licencias Usted sabe que son actos reglados, en la Comisión le puse de manifiesto ¿Que hubiera hecho 
Usted si le hubieran pedido esta licencia? Lógicamente Usted la hubiera otorgado, Usted hubiera votado 
a favor, porque no se puede desde la competencia municipal, hacer este tipo de óbices, estos óbices, y 
lógicamente no cumplir con la receptividad de los actos reglados. Por tanto, yo quiero que esto quede 
manifiesto, y que se alude, yo lógicamente no voy a entrar en debates de lamentos y fotos y estas cosas 
que Usted arguye, que no tiene ningún sentido. Pero yo solamente quiero decir una palabra, para 
expresar, cual es la postura inequívoca de este Equipo de Gobierno, en concreto en la revisión del Plan 
general, en una medida de verdadero apoyo al pequeño y mediano comercio. La gran apuesta, por el 
pequeño y mediano comercio, consta del mapa de nuevos siete ejes cívicos, cívico comerciales, 
precisamente para que se pueda desarrollar en nuestra ciudad a futuro, un espacio donde los pequeños 
comerciantes, sean digamos, los beneficiarios del tránsito urbano que haya, ya no solamente en el 
centro de la ciudad, donde hay muchísimos pequeños y medianos comerciantes, sino también de cara a 
los barrios. Usted sabe que los hemos repasado, pero son los de calle Fábrica, que debe llegar hasta 
Juan Crespi. Los de Rodríguez Méndez, que debe llegar hasta la Plaza Barcelona. Los de Blanquerna, que 
debe llegar hasta Colliure. Los de Archiduque que deben llegar hasta Son Ferragut. Nuredduna hasta Son 
Gotleu. Ricardo Ortega hasta casi el Polígono de Ikea. Y Pérez Galdós hasta donde está Diario de 
Mallorca. La preferencia de la inversión municipal, priorizando el nuevo diseño urbano, la mejora de la 
calidad, más espacio para el peatón, no necesariamente peatonizando, donde también pueda haber 
acceso rodado, carril bici, y sobre todo el uso obligatorio, comercial, de los locales en estos grandes 
pasajes, eso es lo que va a dar la posibilidad en el futuro, de que nuestra ciudad tenga el espacio, que 
tenga el mejor espacio de toda la ciudad, para el pequeño, el desarrollo del pequeño y mediano 
comercio, esa es nuestra medida, así está transmitido a los representantes, y por tanto la apuesta del 
Plan general va a ser esa y en esos términos. Muchas gracias.” 
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Sr. Batle (PP): 
 
“Muchas gracias. Sra. Pulido, cuando Usted quiera.” 
 
Sra. Pulido Roman (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, solamente dos cositas, primero lo tengo que decir, que nos choca oírles hablar de ejes cívicos, con 
todo lo que lo criticaron en la legislatura pasada, pero bueno, bienvenido sea si finalmente sirve para lo 
que estamos hablando. Y en cuanto a Sra. Crespi, yo estoy dispuesta a llegar a una transacción, si en el 
primer punto lo único que no le parece bien, porque es incorrecto, es que instamos a quien no tiene 
competencia, pues cambiemos, cambiemos el destinatario de esa instancia, hablemos de inspección de 
trabajo, que será quien finalmente tendrá que vigilar las contrataciones, y en fin. Y controlar que se 
haga debidamente. Yo le propongo eso. Y en el segundo punto no habría problema.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gracias. Don Toni.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Sí, Sr. Valls, clar vostè xerra, me diu que hagués fet jo com a regidor d’Urbanisme. Me pareix bé, té una 
certa, efectivament, vostè és el regidor d’Urbanisme, i té una responsabilitat directa com a tal, però 
vostè és un membre del Partit Popular, i vostè evidentment ha d’assumir una responsabilitat també com 
a membre d’aquest Partit Popular, i unes polítiques globals del Partit Popular, vostè és del Partit 
Popular. Escolti, vostè, me pareix a no esser que no sé sigui, bueno, menos mal perquè de vegades 
pareix que és un simple reurbanisme, un simple tècnic que està col·locat aquí. Escolti, vostè és membre 
del Partit Popular, i el Partit Popular, evidentment en el Parlament, no en aquest Ajuntament, però en el 
Parlament, ha derogat el Decret Llei que protegia Les Fontanelles, que va fer l’anterior, que es va fer a 
l’anterior legislatura, precisament a la Conselleria on jo era Director general. Per tant, escolti, aquí 
tothom. Que hagués fet jo? Jo ja vaig fer lo que havia de fer, que era està, emetre des de la Conselleria 
un Decret Llei per paralitzar la llicència de Les Fontanelles. Vostès del Partit Popular, que han fet? 
Eliminar aquest Decret Llei per seguir endavant. Jo això me pareix meridianament clar, clar que la seva 
responsabilitat directa com a regidor d’Urbanisme és una. Clar, vostè no pot obviar que és membre del 
Partit Popular, i que el Partit Popular dur a terme unes determinades polítiques. Després, clar, està bé lo 
dels eixos cívics, és una aposta que evidentment compartim, i que efectivament pot tenir uns efectes 
beneficiosos pel petit comerç. Però clar, si això ho combinem, amb l’ampliació del Carrefour, amb Les 
Fontanelles, amb el Media Market, amb el Bauhaus de, que està a Marratxí però que evidentment 
afecta també en el petit comerç de Palma, bueno, etcètera, etcètera, etcètera, etcètera, etcètera, 
etcètera. Això en el final, resta possibilitats, resta possibilitats, aquests eixos cívics també puguin tenir, 
puguin esser un canal adequat de, per impulsar el petit comerç. Evidentment, clar que ho són, però 
podrien tenir una potencialitat molt major, si no haguessin fet totes aquestes actuacions, desenvolupar 
grans centres, grans superfícies comercials, a la perifèria de Palma. Evidentment tindríem molt més 
potencial aquests eixos cívics, i evidentment ho compartim lo dels eixos cívics. Però clar, en el final el 
pastís és el que és i el mercat és el que és, i si creem aquesta oferta de grans superfícies comercials, 
haurà menys, menys demanda i menys assistència de clients, en els petits comerços, no només en el 
centre, sinó sobretot dels barris de Palma, que és de on tenim el gran drama, de on tenim la gran 
desaparició de petits comerços en els barris i pobles de Palma, en el centre evidentment, a determinats 
carrers del centre, entre creuers i s’aguanta, però el drama el tenim en els barris, i aquests eixos cívics, 
tindran una capacitat d’actuació limitada, tenint en compte lo que ha passat en aquesta legislatura, que 
ha estat la gran implosió de grans superfícies comercials a la perifèria de Palma, gràcies a les polítiques 
del Partit Popular, de les quals vostè és membre, li agradi o no li agradi. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
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“Gràcies Don Toni. Señora.” 
 
Sra. Crespi Pibernat (PP): 
 
“Sí, muchas gracias Sr. Alcalde. Aprobamos el segundo punto de realizar medidas que apoyen al 
pequeño comercio, ahora lo verán exactamente como queda redactado. Y respecto al primer punto, 
como que no estamos de acuerdo en que sea un plan solo para inspeccionar a los trabajadores de ese 
centro en concreto, que estará en marcha en el 2016, sino que lo que creemos es que la inspección de 
trabajo pues debe realizar pues las inspecciones, muchas veces marcados pues por, pues por otras 
prioridades. Hay muchos sectores que reclaman hoy en día que se realicen inspecciones en los centros 
de trabajo, no solo el pequeño comercio, que puede estar ubicado, al que puede repercutir la creación 
del centro comercial. Es por eso que votamos en contra de la propuesta tal como está redactada, por 
estos tres motivos.” 
 
Sr. Valls Flores (PP):  
 
“Sí, bueno, jo Sr. Verger li vull dir que Media Market, nosaltres no varem donar la llicència, la varen 
donar els temps que governaven vostès. Miri, jo li vull recordar que s’han prescindit, i s’han deixat sense 
efecte, unes grans demandes judicials, judicials importants, que lògicament s’han deixat sense efecte, i 
jo lo que li vull dir és que lo que ens hem de posar en valor és que, un impacte, el impacte que tindrà la 
instal·lació d’aquest nou centre comercial, pues lògicament, serà positiu per moltes qüestions, i aquí es 
parla d’una inversió de 220 milions d’euros, es parla de 2.600 puestos de feina, a tantes famílies que 
necessiten una feina, precisament per fer una inserció soci laboral, estaven demanant això, necessitem 
que millori el mercat de feina, i això té un impacte important, hi haurà més, entre dos i tres milions 
d’euros de beneficis, només de ICIO per l’Ajuntament, precisament per dur aquestes polítiques, per 
recolzar el petit i mitjà comerç, i tantes altres qüestions que una vegada que està habilitat poder fer 
aquest centre comercial, pues serà impacte positiu per la ciutat. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies. Passem idò a la votació...” 

 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos  
 
“1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta el Govern de les Illes Balears a dissenyar un pla 
específic dins el Servei d’Ocupació per a dur un control estricte de les contractacions laborals 
que es celebrin a Ses Fontanelles i d’inspeccions sistemàtiques per a la comprovació del 
compliment de les condicions pactades, que eviti l’explotació dels treballadors per part de les 
empreses. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a l’aprovació de mesures de foment 
del petit comerç ubicat a la Platja de Palma per pal·liar l’efecte de la posada en marxa del 
centre comercial Ses Fontanelles”. 
 
Es fa votació separada dels punts: 
El punt 1 es rebutja per 16 vots en contra (PP) i11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉ) 
El punt 2, es transacciona i s’aprova per unanimitat, quedant redactat de la següent forma: 
“2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a l’aprovació de mesures de foment 
del petit comerç”. 
 
62. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a la condemna de la política municipal contra 
el petit comerç (620/2014) 
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Informe desfavorable de la Comissió d’Urbanisme  
 
“El ple de l’Ajuntament de Palma lamenta i condemna la política comercial i urbanística de 
l’equip de govern del PP, que ha possibilitat la creació de 160.000 m2 de noves grans 
superfícies comercials durant aquesta legislatura.    
 
El ple de l’Ajuntament de Palma lamenta i condemna l’assistència del batle Isern i el regidor 
Valls a la “festa” convocada pels promotors del centre comercial de Ses Fontanelles, 
“celebrant” amb rialles la condemna a mort de molts petits comerços a S’Arenal i Ca’n Pastilla i 
la destrucció del patrimoni natural del municipi”.     
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
43. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a suport a la consulta popular pel dret a 
decidir de Catalunya (619/2014) 
 
Alternativa PP (658/2014) 
 
“1. El Ple de l’Ajuntament de Palma manifesta la gran contribució que ha fet a la nostra 
societat la actual Constitució Espanyola en vigor, votada democràticament per la majoria de 
ciutadans. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament dona suport a la legalitat democràtica vigent, entenen que es pot 
canviar sempre que els ciutadans de tota Espanya en unes votacions democràtiques i seguint 
el procediment de la Constitució Espanyola així ho decideixin. 
 
3. El Ple de l’Ajuntament entén que la consulta que es vol dur a terme el 9 de Novembre no se 
adapta a la normativa democràtica actual, i recorda al Govern de la Generalitat de Catalunya 
que el compliment de les lleis aprovades democràticament son un deure per qualsevol govern. 
 
4. El ple de L’ajuntament es reafirma en voler mantenir el projecte comú amb les altres 
comunitats autònomes que conformen l’Estat Espanyol actual i dona suport a que aquest 
projecte comú formi part del projecte europeu”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PP) 8 abstencions (PSIB-PSOE) i 3 vots en contra (MÉS). 
No es passar a votació la proposició. 
 
59. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la mercantilització dels contractes 
socials i el desmantellament dels serveis socials a Palma (640/2014) 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Vigilància de la Contractació, Medi Ambient, 
Infraestructures i Coordinació Territorial  
 
“1. El Ple de l’Ajuntament de Palma lamenta que l’equip de govern hagi substituït el conveni 
amb una entitat social per a neteja de camins i zones verdes no ordenades a càrrec de 
persones en situació d'exclusió social, per un contracte sense clàusules socials, al qual hi preval 
l'oferta econòmica. 
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2. El Ple de l’Ajuntament de Palma lamenta  la política de desmantellament dels Serveis Socials 
municipals que ha iniciat el batle Mateo Isern deixant a la “cuneta” a moltes persones en 
situació d’exclusió social. 
 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a retirar els Plecs de prescripcions 
tècniques i de clàusules administratives particulars per a la contractació del Servei de neteja i 
desbrossament de material vegetal als camins rurals, espais lliures públics municipals, solars 
municipals i destinats a equipaments, fosos interiors i exteriors del Castell de Bellver i 
tancament de solars municipals (2015-2017) i a redactar-ne  un de nou que inclogui clàusules 
de caràcter social i on prevalgui el projecte tècnic per damunt l’oferta econòmica i que permeti 
accedir a entitats socials”. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
40. SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a nova escola oficial 
d’idiomes a Palma (468/2014) 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania  
 
“L’Ajuntament de Palma insta a la Conselleria d’Educació a iniciar els tràmits oportuns per 
crear una nova escola oficial d’idiomes incrementant l’oferta pública per donar cobertura a la 
gran demanda ciutadana”. 
 
Es retira de l’ordre del dia  
 
41. SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a bases comunes en tots 
els plecs socials i educatius (571/2014) 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania  
 
“L’Ajuntament de Palma insta a la Regidoria de Benestar Social i a la Regidoria d’Educació a  
adoptar i executar immediatament els següents acords en relació als plecs dels concursos 
públics de els seves àrees:  
1. En el plec de prescripcions administratives, l’apartat de l’oferta econòmica a l’hora de la 
valoració de les propostes i de la selecció de l’adjudicatari serà com a màxim un  30% respecte 
a la puntuació total.  
 
2. S’inclogui l’exigència d’obtenir un mínim de puntuació en la valoració tècnica, per davall la 
qual, els projectes presentats quedin exclosos de la licitació. Que aquest mínim de puntuació 
sigui, al manco del 50% respecte al total de punts de la valoració tècnica. 
 
3. S’inclogui com a paràmetre de puntuació en la valoració tècnica, l’experiència de l’entitat en 
l’objecte del contracte”. 
 
Queda damunt la taula 
 
44. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a servei de consulta a l’arxiu municipal 
(621/2014) 
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Informe favorable per unanimitat de la Comissió de Serveis a la Ciutadania amb esmena 
d’addició desprès de “consulta” 
 
“L’Ajuntament de Palma facilitarà als usuaris de l’Arxiu, que consulten documents i fan ús del 
servei de fotografia i fotocòpia, poder realitzar fotografies amb els seus propis dispositius de 
càmera en el mateix moment de la consulta, sempre i quan els tècnics de l’Arxiu considerin 
que no perjudica la salvaguarda de la documentació que és el principal deure que assoleix 
l’AMP” 
 
S’aprova per unanimitat 
 
46. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a Miquel dels Sants Oliver i Tolrà (623/2014) 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania  
 
“1. L’Ajuntament de Palma, entre els darrers mesos del 2014 i la primera meitat del 2015, 
propiciarà la difusió de la figura i l’obra de Miquel dels Sants Oliver, amb la celebració d’actes, 
de caràcter divers, que impliquin la participació del major nombre possible d’entitats i de 
persones. 
 
2. L’Ajuntament de Palma insta a la Regidoria de Cultura a elaborar i desenvolupar un 
programa commemoratiu específic, la realització del qual sobretot es canalitzarà a través dels  
equipaments i serveis culturals propis. 
 
3. L’Ajuntament de Palma donarà suport actiu als actes de difusió de caràcter divers centrats 
en la vida i l’obra de Miquel dels Sants Oliver que puguin ser promoguts per tota mena 
d’entitats culturals, educatives, associatives o empresarials de Palma”. 
 
S’aprova per unanimitat amb la supressió de la paraula “nombrosos” al punt 1 de la proposició 
 
DEBAT CONJUNT PUNTS 48 I 49 
48. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a menjades al servei d’acollida temporal 
(626/2014) 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania  
 
“L’Ajuntament de Palma, de forma immediata, ampliarà amb dos berenars, migdia i horabaixa, 
les tres menjades que actualment ofereix el Servei d’Acollida Temporal”. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
49. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la millora del manteniment, la neteja 
i el menjar del servei d’acollida municipal (636/2014) 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania  
 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a: 
1. Realitzar amb caràcter immediat una ampliació de l’actual contracte del servei de 
manteniment preventiu, normatiu i correctiu dels edificis municipals de Palma, amb l’objecte 
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d’incorporar els tres edificis on es presta el servei d’acollida municipal per a adults, famílies i 
violència de gènere. 
 
2. Realitzar amb caràcter immediat una ampliació de l’actual contracte del servei d’acollida 
amb l’objecte d’incrementar el nombre d’hores de neteja de l’edifici. 
 
3. Incrementar la quantitat del menjar que es dona a l’hora del desdejuni”. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
50. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a polítiques de prevenció de la violència 
masclista (627/2014) 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Com totes sabem, dia 25 de novembre és el dia internacional contra la violència cap a les dones. 
Actualment totes les retallades que s’han fet de serveis públics,de drets, etc., sabem i és una evidència 
que afecten molt més negativament a les dones. La crisis, no és nou, però la crisis actual també té cara 
de dona, les dones cada vegada són més vulnerables i amb totes les retallades que es puguin fer des 
dels serveis públics, els hi afecten d’una manera molt més negativa, es a dir, són molt més vulnerables a 
la violència masclista o qualsevol altres tipus de violència o atemptat contra la seva persona o el 
col·lectiu. Des de l’Ajuntament, hi ha cert recursos a disposició per atendre a les dones que  ja són 
víctimes de violència masclista, això és així, però com ja ens han dit moltes vegades i avui reiteram, per 
això duim aquesta  proposta, el que hem de fer des d’aquest Ajuntament es evitar que hi hagi dones que 
siguin víctimes de violència masclista, hem de fer molta més feina en prevenció. Per acabar amb la 
violència de gènere no és suficient només atendre a les dones que ja són víctimes sinó el que hem de fer 
és atacar directament el masclisme i hem de retirar el masclisme de la nostra societat, per això és molt 
important que cada vegada hi hagi moltes més polítiques feministes que empoderin a les dones  i que 
treballin realment per la igualtat entre homes i dones, perquè les dones no estiguin en cap moment 
sotmeses a les voluntats o als desitjos dels homes. També necessitam molta més política preventiva, 
molta més sensibilització, molta més visualització de la problemàtica, molta més educació social, 
etc.,molta més prevenció és bàsica per poder atacar realment aquesta lacra de la violència masclista. 
Per exemple aquests darrers mesos, des de MÉS hem tengut coneixement i ho hem denunciat així a 
l’Institut de la Dona, diferents actuacions de diferents empreses allà on s’utilitzava d’una manera molt 
clara la violència cap a les dones i el sexisme per donar publicitat dels seus establishments o de les seves 
activitats. Això és molt greu, és com una mostra clara que si retrocedim dues passes amb la prevenció 
de la violència masclista i en polítiques de desigualtat, les dones són molt més vulnerables i les dones 
són més directament atacades, tan en públic com en privat i això no ens ho podem permetre, perquè 
això és molt greu per una societat democràtica que volem avançar. A l’Ajuntament tenim el Pacte 
Palma, un dels seus compromisos és precisament fer visible aquesta violència contra les dones. Aquest 
compromís es fa efectiu bàsicament amb una cursa que es fa anualment pel dia 25 de novembre, 
nosaltres creiem que aquesta cursa no visualitza la violència de gènere, no la visualitza, aquesta cursa 
realment és un festival d’empreses publicitàries que fan publicitat. Amb els recursos que es destinen a 
aquesta cursa es podria fer molta més feina de prevenció i sensibilització real i no que fos una font de 
diversió esportiva i publicitària per certes empreses. Per un altre costat, aquest ajuntament tenim un 
Consell Municipal de les Dones allà on hi participen diferents entitats del moviment feminista i que 
treballen per la igualtat. Es molt important apoderar aquest Consell municipal, darrerament aquest 
Consell municipal només s’ha utilitzat per informar de les decisions que des de l’Ajuntament o de l’equip 
de govern o des de l’Àrea d’Igualtat es prenien de manera unilateral, sense comptar amb aquestes 
entitats per poder dissenyar, per poder avaluar, per poder veure quines són les diferents propostes, 
programes, etc, que es poden fer entre altres moments pel dia 25 de novembre, que hagués estat millor 
que convocar a aquest Consell Municipal de les Dones per poder veure quines activitats s’havien de fer 
al voltant de dia 25 de novembre i no convocar-les per explicar-les el programa que ja ha definit 
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l’Ajuntament de manera unilateral, es a dir, això és un exemple més del Partit Popular i d’aquest govern 
municipal de buidar els espais de participació real de les entitats socials i de la ciutadania, per això 
estam demanant a aquesta proposició, que els recursos que es destinen normalment a aquesta cursa de 
dia 25 de novembre es destinin a altres programes de sensibilització i de visualització real de la violència 
contra les dones i que també sa doti una altra vegada de continguts aquest  Consell de les Dones per 
prendre decisions conjuntament amb l’Àrea d’Igualtat d’aquest Ajuntament. Gràcies”. 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sra. Truyol, nosaltres feim una cursa per la que solen passar més o manco 
2.000 persones, crec que a lo millor es poden fer altres coses, però que negar que arriba molta de gent i 
que és un instrument de sensibilització, no se, també li vull dir que això no m’ho he inventat jo, que ja 
ho feia l’anterior equip de govern i que a més a més també si que hi ha una diferència important i es que 
a l’Àrea de Benestar Social i Igualtat en aquests moments ens representa una despesa d’entre 1.500 i 
1.800 euros i a l’anterior etapa, les despeses eren molt més elevades, per tan,el que nosaltres hem fet, 
ha estat mantenir una activitat que es feia en el mandat anterior, amb la col·laboració de l’Àrea 
d’Esports i efectivament cercant espònsors, perquè poguessin fer-se càrrec de les despeses. La despesa 
que ens suposa a nosaltres és la que li he dit i a més a més si en aquests moments ens estam plantejant 
no fer la cursa, és un poc tard, perquè ja està tot organitzat, si l’any qui ve, s’ha de fer o no s’ha de fer, 
no me sent en condicions de dir si s’ha de fer o no, perquè entre altres coses tenim unes eleccions en el 
mes de maig, no sabem qui hi haurà a aquest Ajuntament i crec que qui vengui ha de poder tenir la 
llibertat d’organitzar el que trobi. Evidentment no estic parlant del meu partit polític, estic parlant en 
general, perquè no sabem quina serà la configuració d’aquest Ajuntament. Com a plantejament, que el 
fet del cost que tengués aquesta cursa si fossin 40 mil euros, li diria, sí, però es que estam parlant de 
quantitats que no van en lloc. Per una altra banda, el programa del 25 de novembre, és unilateral de 
l’Àrea perquè cada any es demana a les entitats que aportin activitats, que donin idees que diguin com 
volen que es faci aquest programa i cap any aconseguim que participin perquè no volen participar, es 
que és demana. El cap de secció d’Igualtat se’n cuida de fer la gestió de parlar amb totes les entitats i no 
hi ha una resposta positiva. El Consell de Dones, evidentment si no hi ha una voluntat de participar a 
determinat nivell, si que hi ha una voluntat de donar compte i informar,només faltaria, que es sabi quina 
és la feina que s’està fent des de la regidoria d’Igualtat i que ho sabin per part de les persones que estan 
implicades, tan dels tècnics que són els responsables com de les entitats que per exemple en tema de 
prostitució col·laboren amb l’Àrea o nosaltres col·laboram amb ells, com vulgui dir, per tan el Consell 
Municipal a més a més està convocat, suposo que hauran rebut ja la convocatòria, estava previst que 
tenguéssim una reunió durant aquest mes i el punt número 1 no li puc votar a favor, perquè ja ho tenim 
tot engirgolat i perquè a més a més aquest doblers sincerament crec que ens surt més a compte fer la 
cursa i que 2.000 persones segueixen passant una activitat d’aquestes que destinar aquesta quantia que 
és irrisòria. Gràcies”. 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE):  
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, li donaré el meu parer, no, com a responsable del grup municipal en temes 
d’igualtat i que he seguit una mica aquestes reunions relatives a la organització de la cursa de dia 25 de 
novembre contra la violència de gènere, clar i que ens trobam, ens trobam que vostès quan han fet la 
presentació a aquest Consell, vostès ja han donat un programa tancat i consta en acta, perquè jo també 
ho vaig dir fa, crec que dos anys, que per favor que es tengues en compte a aquestes entitats per 
dissenyar una mica el programa, d’una manera més integradora i llavors l’altre part, que és aquesta fita 
de la marxa nording  walking contra la violència de gènere que vostès varen iniciar a l’inici d’aquesta 
legislatura que a mi personalment no m’agrada, no m’agrada, quan varem anar la primera marxa el que 
era, era una concentració de persones perquè del que es tracta amb aquestes marxes és de 
conscienciació i és un tema de conceptes i per això és va organitzar, vostè me pot parlar del tema de 
doblers, es tracta de temes de conscienciació, de que només ens hagem de concentrar quan per 
desgràcia  han assassinat a una dona per aquest motiu, sinó que un tema de conscienciació d’aquesta 
societat que és el que es pretén amb un tema de que tots caminem junts a un determinat itinerari, 
contra aquesta xacra social i vostès ens ho converteixen en un espectacle lúdic, paxanguero, 
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dominguero para mayor gloria del Sr. Fernando Gilet, tallant la cinta , hi ha l’IME, és un tema de 
conceptes que no agrada als grups feministes, hi ha moltes dones que sí, que lluiten cada dia contra 
aquesta xacra social i que vostès converteixen en un element que perverteix el concepte del que 
nosaltres volem i varem voler fer amb aquest pacte  i aquesta marxa contra la violència de gènere que 
era de conscienciació i de rebuig tot plegats de tots els palmesan i palmesanes en aquest dia, per tan, 
nosaltres estam totalment d’acord amb la proposta de MÉS i donam suport al que representa la moció 
d’aquesta proposició, perquè realment pensam exactament el mateix Sra. Ferriol i per això el nostre 
grup municipal l’any passat no va assistir a aquest espectacle, esportiu o com li vulgui dir ni participarà a 
l’edició d’enguany. Moltes gràcies”. 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Bé, me quedo una mica preocupada després del que he sentit. Començo per parts. La cursa, la cursa 
una mica el que ja s’ha comentat, una cosa és una cursa de prevenció i visualització d’aquesta 
problemàtica i l’altre el que s’ha viscut aquests darrers anys a aquesta cursa de dia 25 de novembre, 
com a reafirmo, i no només som jo, he parlat amb molta gent del moviment feminista i d’altres 
organitzacions socials i es veu com un espectacle publicitari de certes empreses, allà on aquests 2.000 
corredors i corredores el que veuen són marques publicitàries pel recorregut per després poder anar i 
consumir, no hi ha una presència clara amb el tema de la prevenció de la violència de gènere que és 
l’objectiu que hauria de tenir aquesta cursa, per això demanam i  rectificar i que  s’elimini aquesta cursa, 
encara que sigui amb pocs recursos, no només són els econòmics que a vegades pocs recursos 
econòmics es poden treure molt de profit per fer diferents campanyes de sensibilització, fins i tot a lo 
millor algunes d’aquestes grans empreses o petites empreses que patrocinen aquesta cursa, també 
podrien patrocinar altres tipus d’activitats que tenguessin una efectivitat més gran amb la prevenció de 
violència de gènere i del masclisme que és realment el que ens interessa a aquest ajuntament eradicar. 
Això per un costat, el que m’ha preocupat més del que he sentit, és precisament que l’Ajuntament  
demana a les entitats feministes que fan feina per la igualtat, si volen participar o proposar activitats pel 
programa de 25 de novembre o imagin també, per altres activitats que es puguin fer i les entitats no 
volen participar amb l’Ajuntament no aporten cap tipus d’activitat. Això me pareix molt greu, això és un 
problema greu que tenim a l’Ajuntament, si les entitats que lluiten dia a dia al carrer, a les 
organitzacions socials, a les ONG’s per dignificar a les dones, per recolzar a les dones que estan 
violentades o que estan en situació de víctimes de violència de gènere, etc.,etc., totes aquestes 
persones majoritàriament dones no volen fer feina amb l’Àrea d’Igualtat de l’Ajuntament de Palma, 
tenen un problema gravíssim, crec que s’ha de fer un replantejament de quina és la línea i la dinàmica  
de feina amb aquestes entitats perquè imagin que hi deu haver alguna raó, no es perquè de cop s’hagin 
plantat i no vulguin fer feina amb l’Ajuntament, perquè el que reclamen majoritàriament aquestes 
organitzacions són precisament que les administracions públiques s’impliquin molt més i molt millor per 
eradicar el masclisme per eradicar la violència de gènere. Vull dir, aquesta és una reflexió que crec que 
heu de fer i vos heu de replantejar que és el que està passant, perquè això és gravíssim que les entitats 
ja no vulguin fer feina amb l’Ajuntament”. 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. El que és molt preocupant Sra. Truyol, es que pel fet de  que governi un partit 
o un altre, les entitats vulguin prendre part o no prendre part amb les activitats de l’Ajuntament i li vull 
dir una cosa, de la mateixa manera que hem estat capaços de fer aquestes aliances amb entitats com 
Casals Petit, Creu Roja, Metges del Món, com és possible que no hàgim pogut fer aliances amb altres 
entitats? Perquè el interlocutors són els mateixos, la filosofia  és la mateixa. Aquest replantejament, si 
hem de fer autocrítica els convido a fer-la vostès també. Jo he estat a l’oposició aquí abans de governar i 
quan jo estava a l’oposició i la Sra. Cristina Ferrer organitzava el que fos, jo anava a  recolzar a la Sra. 
Cristina Ferrer, no la recolzava a ella, estava recolzant una manera de fer feina per l’igualtat de totes les 
persones que viuen a aquesta ciutat. Vostès han tengut una actitud absolutament contrària a participar i 
a intervenir i arribar a acords mínims en qualsevol aspecte amb jo, per tan, perdonin però crec que si 
s’ha de fer una reflexió n’hi ha d’haver un poc per hom. La carrera, nosaltres li hem donat el format de 
nording  walking però vostès la varen impulsar, es que ho feim malament tan si continuam fent el que 
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vostès feien com si fèiem coses noves, es que és gros Sra. Truyol de veres, m’agradaria que és poses una 
mica al meu lloc, m’agradaria molt i que fossin capaces de mirar una mica més enfora dels seus 
posicionament més inamovibles, es que  no només les hi dit jo, es que hi ha hagut professionals de 
l’àrea que els ho han dit a vostès també, que trobaven que era necessari que tots els grups polítics 
arribessin a uns mínims d’acords. Això els ho han dit davant jo i a  més a més es que jo els ho he retret 
mil vegades i ho continuaré fent, perquè pens que és molt més important que nosaltres siguem capaços 
d’arribar a un mínim d’acords com a Ajuntament de Palma, com a institució, per molt que tenguem 
posicionaments ideològics distints, és molt més important la imatge que donam com administració que 
el posicionament que té cada un, i aquesta és la gran diferència, i això és el que passa amb les entitats 
imagino, perquè jo facilitat perquè puguin participar, perquè diguin el que troben que s’ha de fer, 
nosaltres els hem donat, perfectament, però si no volen participar, el que no puc fer, és obligar a ningú, 
igual que no els puc oblidar a vostès. Ja m’agradaria ser capaç d’incidir de manera que vostès diguessin, 
sí, facem una declaració institucional, o facem un acord perquè hi hagi uns mínims, però no he estat 
capaç, ho he de reconèixer, no  he estat capaç. Imagino que hi ha coses que es poden plantejar de 
moltes maneres, nosaltres hem intentat fer de la millor manera possible la nostra feina, hem intentat no 
moure segons quines activitats que ja havien impulsat vostès precisament per no ser una distorsió i per 
continuar amb la mateixa línea i no ha estat possible, sincerament crec que és molt important, si el que 
volem és conscienciar la societat, que també facem un exercici de responsabilitat entre nosaltres i que 
ens plantegem a veure si no és necessari que hi hagi uns canvis d’actitud per arribar a uns mínims. 
Gràcies”. 

 
Informe desfavorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania  
 
“1.- L’Ajuntament de Palma dedicarà els diners de la cursa contra la violència de gènere a 
campanyes de conscienciació i sensibilització en compliment del Pacte Palma amb el 
compromís: Fer visible la realitat de la violència contra les dones. 
 
2.- Convocar el Consell Municipal de les Dones espai de participació activa de totes les 
associacions i entitats existent a la ciutat que treballen per la igualtat entre dones i homes. 
Aquest Consell participarà de forma activa en el disseny de les diferents actuacions i politiques 
d’igualtat i de prevenció de la violència de gènere”. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
51. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la necessitat de comptar a Palma amb 
parets legals per pintar “graffitis” (630/2014) 
 
S’aprova per unanimitat la següent transaccional: 
 
“L’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern a posar en marxa durant aquest darrer 
trimestre de 2014 un Pla de foment de l’art urbà que inclogui l’elaboració d’un catàleg de 
parets municipals lliures on els artistes puguin exercir el seu art amb el consentiment de 
l’Ajuntament, amb els consens de veïns i sectors afectats i que, al mateix temps, se protegeixin 
tots els bens patrimonials dels actes vandàlics que els puguin deteriorar”.  
 
52. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la utilització del casal de barri de Son 
Ferriol pel club d’esplai Xiroi, i el retard en l’inici dels tallers a S’Escorxador i Son Cotoner 
(632/2014) 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
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“Gràcies Sr. Batle. Bé, en un principi a la comissió varem arribar a un acord, en el punt número 1, relatiu 
a la utilització per part del Casal de Barri de Son Ferriol, per part del Club d’Esplai Xiroi, nosaltres 
entenem que s’han reconduït, s’ha reconduït aquesta situació i aquest club d’esplai podrà continuar 
utilitzant el Casal de Barri,amb una petita transaccional. Això era una part de la proposta i llavor hi ha 
havia una altra que era en relació als tallers que s’han duit a terme,que s’havien de dur a terme a final 
de setembre, principi de octubre i que per un problema en contractació, s’han demorat un parell de 
dies. Aleshores, nosaltres, en principi, per aquest mal estar dels usuaris, en el punt número 2 
lamentàvem l’actuació de l’equip de govern i en el punt número 3 que és més de caire, jo crec que 
ideològic, aquí, una cosa que ens separa que és que nosaltres entenem que la gestió de les activitats i els 
tallers dels casals de barri les han de dur a terme les entitats veïnals, culturals i socials allà on es proposi 
perquè entenem que l’Ajuntament de Palma, ha de fomentar això, i en certa manera era per posar-lis en  
un mirall, de dir, vostès que defensaven que el seu model era meravellós i “lo mejor de lo mejor” que no 
ha anat tan bé, no ha anat tan bé i  ho  demostra les continues reclamacions d’aquests usuaris que no 
han pogut començar els tallers i nosaltres continuarem reivindicant i serà la nostra proposta electoral 
per d’aquí a set mesos de que les entitats sense ànim de lucre, tornin a dur la gestió dels casals de barri 
de la nostra ciutat. Moltes gràcies”. 
 
Sra. Crespí Pibernat (PP): 
 
“Bueno, respecta al segon punt, no podem votar a favor, li torno a repetir igual que a la comissió, 
perquè és un lamentar de l’actuació de l’equip de govern i la veritat sabem que passa a contractació, no 
havia passat mai a cap casal, però a vegades les empreses posen un recurs i si el tribunal ens diu que fins 
que no es resolgui aquest recurs, han de suspendre les activitats, les hem de suspendre. Des del primer 
moment es va informar a tots els usuaris de 1.500 persones, sa veritat, de queixes varen ser molt 
poques, les que hem tengut constància al manco per escrit i és normal i totalment lògic que hi hagi gent 
que no ho entengui i que s’enfadi i fa una setmana es va solventar i es varen començar les activitats. I el 
tercer punt, jo, deman i és una pregunta retòrica, una associació o  una entitat pot gestionar 76 casals, 
76 tallers setmanals com tenim al casal de S’Escorxador o 72 tallers setmanals com tenim al casal de 
Santa Catalina, consideram que no perquè és un volum d’usuaris molt gran els que tenen aquests casals, 
són 14, d’un total de 28, els altres no estan gestionats, no surten a contracte i per això deiem sempre 
que sigui possible, les entitats podran gestionar directament els casals mitjan un conveni, ara mateix 
n’hi ha que tenen conveni, altres tres que estan en prova i també el tendran si tot va bé i sempre que 
sigui possible i sempre vetllam per l’interés  dels veïnats, podran gestionar casals de barri, però la nostra 
prioritat és vetllar per l’interès general i hi ha barriades  que no només hi ha una entitat, sinó que hi ha 
40 entitats i hem de triar una d’aquestes que gestioni. Aquests són els motius”. 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, seré breu Sr. Batle, perquè és un tema de model. Sra. Crespí ja se que vostè no era la regidora 
responsable a l’inici de la legislatura, però li puc dir que realment que la seva antecessora realment crec 
que va tenir, va iniciar un model “torpedeador” contra les entitats, varem veure problemes en el Casal 
de Barri del Secar de la Real i també com es va expulsar a l’Associació de Veïns de Ses Veles, al Casal de 
Barri que té el mateix nom. Per tan, nosaltres consideram que evidentment vostè me posa aquests dos 
exemples, però jo li podria parlar del Casal de Barri del Rafal Vell, de Son Gotleu, del model que 
nosaltres desenvolupàvem o que  desenvolupaven diferents entitats i que  la gent estava contenta, 
només volia dir això, i dir que nosaltres mantenim el nostre posicionament polític i li vull agrair, li vull 
agrair que tal i com va manifestar a la comissió que presentaria una alternativa, li vull agrair que no la 
presenti i que la proposició es voti tal qual és. Moltes gràcies”. 
 
Sra. Crespí Pibernat (PP): 
 
Només afegir una cosa, el Casal de Son Gotleu no està gestionat externament per cap empresa, està 
totalment obert a les entitats que vulguin fer activitats a part està gestionat tan de tallers com de 
Dinamo, de joventut que està fent a la barriada feina dina la plataforma de diferents entitats i en 
Benestar Social, el qual m’ha presentat un exemple que realment no es que hagi estat molt adeqüat”. 
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Es fa votació separada dels punts: 
Punt 1 informe favorable per unanimitat de la Comissió de Serveis a la Ciutadania amb una 
esmena d’adició desprès de “ciutat” 
Punts 2 i 3 Informe desfavorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania 
 
“1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a continuar permetent l’ús del 
casal de barri de Son Ferriol al club d’esplai Xiroi, tal i com s’ha fet aquests darrers anys, donat 
la gran tasca que desenvolupen amb els  nins, les nines i joves d’aquesta zona de ciutat, una 
vegada formi part del RMEC i amb uns condicionants degut a la població infantil amb la que 
treballen. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma lamenta l’actuació de l’equip de govern pel retard en el 
començament dels tallers als casals de barri de Son Cotoner i de  s’Escorxador. 
 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda afavorir la gestió de les activitats i tallers dels casals 
de barri a les entitats veïnals, culturals i socials, allà on es proposi”. 
 
Es fa votació separada dels punts: 
El punt 1 s’aprova per unanimitat amb l’esmena d’addició “una vegada formi part del RMEC i 
amb uns condicionants degut a la població infantil amb la que treballen” 
El punt 2 i 3 es rebutja per 16 vots en contra (PP)  i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
55. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la recuperació de les polítiques 
d’igualtat (643/2014) 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Es un tema referent a  Intituto de la Mujer que en principi fa feina a nivell estatal, 
realment és un tema que ha passat bastant desapercebut, sobre tot perquè depèn del Ministeri de 
Sanitat i Igualtat i ha passat una crisi important amb l’ébola i realment aquest tema ha passat sense 
pena ni glòria, però bé, una mica és canvi de denominació de l’Institut de la Dona, que des de l’any 83 
desenvolupava totes les polítiques de igualtat entre homes  i dones i de participació en política 
econòmica, social i cultural i també de coordinació entre diferents ministeris. També hem de dir que va 
assessorar en la llei integral contra la violència de gènere, la de igualtat, la de dependència i la de la 
salut sexual i reproductiva. Aleshores vostès, el govern del Partit Popular, dia 16 de setembre van 
modificar aquest concepte i aquesta denominació de l’Institut de la Dona, o Instituto de la Mujer, per el 
de Igualdad de oportunidades i que fan? Dilueixen la seva actuació en polítiques que abarcarien la  
discriminació  de persones per raó de naixement, de sexe, origen racial, ètnic, religió, ideologia, 
orientació sexual, identitat sexual, discapacitat, edat i qualsevol altre circumstància personal o social. 
Bé, nosaltres entenem que per aquests menesters està la Direcció General d’Igualtat que depèn 
d’aquest Ministeri i que realment malgrat estiguem en el 2014 i això ens remonta a 1983, encara queda 
molt per la igualtat efectiva entre homes i dones al nostre país i això ho podem veure si ens anam al 
mercat laboral, ho podem veure amb les conciliacions familiars i creiem que aquest institut s’ha de 
mantenir tal i com està, perquè és per desgràcia encara necessari i que tengui aquesta capacitat d’acció, 
centra en la igualtat entre homes i dones i amb un pressupost adient i que realment això  és el que no 
volem que passi, es que això tengui un efecte llavor, cap a les comunitats autònomes, o sigui, aquí tenim 
una direcció general de la dona i que això pugui tenir connotacions negatives també per les polítiques 
d’igualtat que es desenvolupen a nivell autonòmic i a nivell local. Moltes gràcies”. 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
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“Moltes gràcies Sr. Batle. Sra. Sánchez, yo creo que lo importante es que se desarrollen las políticas, 
efectivamente y lo que está claro es que en este Ayuntamiento tener que estar debatiendo cuestiones  
que afectan a la política nacional, sinceramente, con todos mis respectos, creo que  cada cosa tiene su 
foro y por tanto, pienso que lo ideal seria que lo comentaran con su líder Sr. Sánchez y que lo hablen a 
nivel nacional. Gracias”. 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Només un comentari, nosaltres votarem a favor, perquè creiem i ja ho hem dit moltes altres vegades 
que aquí no només hem de venir a parlar dels aspectes que competancialment, legalment ha de fer 
obligatori aquest Ajuntament, sinó de totes ses necessitats i satisfaccions d’aquestes necessitats de 
totes les veinades,  que viuen a Palma que també es regiran i tendrà conseqüències el que pugui fer a 
nivell d’estat, però el que me preocupa es aquesta actitud i aquesta dinàmica d’anar relegant cada 
vegada més a la marginalitat tots els aspectes d’igualtat entre homes i dones i l’apoderament de les 
dones, també en el sentit que deia abans i si no s’arriba a cap tipus d’acord ara mateix des de fa uns 
anys a aquesta legislatura, en aquest Ajuntament, per exemple en temes d’igualtat o de violència de 
gènere, es precisament perquè nosaltres, ja ho hem dit altres vegades, no farem, no signarem cap tipus 
d’acord amb les persones o els col·lectius o les organitzacions que treballen en contra dels drets i de les 
llibertats de les dones, per això no arribam a cap tipus de declaració institucional amb l’equip de govern, 
perquè el masclisme com jo deia abans, és la causa de la violència de gènere, etc. I el masclisme és com 
un virus que s’ha de tractar, igual com parlàvem abans de les plagues i s’ha de tractar i si es deixa de 
tractar, si es fan passes endarrere en aquest tractament d’aquest virus, s’infecta i el que hem d’evitar es 
que s’infecti i en aquest moments estam en una situació que si no anam alerta aquest virus s’estendrà 
encara més”. 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Crec que si aquests són els posicionaments, perdó, li toca a la Sra. Sánchez”. 
 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“ Gràcies Sr. Batle. La veritat es que la regidora d’igualtat, de la vuitena ciutat d’Espanya, no tengui res a 
dir i llanci balons defora dient que això és política nacional, però que també té molt incidència en el 
local, o sigui, vull dir,no vivim a la república independent de Palma, ni de Mallorca, sinó que formam 
part d’un país i d’un govern, el seu, del Partit Popular que adopta aquest tipus de mesures, d’aquestes 
que passen desapercebudes però que tendran per desgràcia incidències això no es cregui que vostès 
poquet a poquet, van destruint un model de país que els progressistes varen desenvolupar, després 
d’una dictadura de tan de temps i vostès poquet a poquet ho van desmuntant i aquesta és la seva 
empenta, la que volen deixar en aquest país i a la que nosaltres ens rebelam i que realment si tenim 
oportunitat de govern intentarem canviar, perquè encara hi ha necessitats, no és mantenir el Instituto 
de la Mujer perquè sí i perquè hi havia el Sr. Felipe González, no és aquest el concepte, el concepte es  
perquè hi ha una necessitat evident de continuar les polítiques d’igualtat en aquest país i ho hem parlat 
abans, també amb la violència de gènere. Per tan, trobo que el tema és seriós, nosaltres venim aquí a 
fer política, no se si vostè ho sap, no només venim a fer gestió tècnica, com ens té acostumada la Sra. 
Ferriol i també la Sra. Sainz de Santamaria, nosotros somos un gobierno tecnócrata, de técnicos, de 
tecnicos, no, perdone, el que demana la societat és una mica de política i que vostè també es banyin i no 
llancin balons fora perquè és el govern d’Espanya del Partit Popular que poc a poc ens vol dur a les 
dones a la casa y a las zapatillas. Moltes gràcies”. 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Insisteixo el que és important és el desenvolupar polítiques i en això és al que 
m’aferraré i el que els vull dir, es que si vostès es plantejament que fan és de trinxar-se en lloc d’intentar 
acostar postures, serà molt difícil que puguem vetllar, per la llibertat de les dones, perquè els hi vull 
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recordar que les del PP també són dones que a vegades pareix que se’n obliden. Els vull dir de fer una 
reflexió de veres, pens que igual estaria bé, no se si hem de fer un retiro, si hem d’anar a Cura, no ho se, 
però qualque coseta estaria bé, per fer una mica de reflexió, un poc d’introspecció, una mica de veure si 
tot és culpa del PP i de les dones del PP o si nosaltres podem aportar qualque coseta si realment ens 
pensam que això té transcendència i és important i els ho dic amb tot el respecta a la seva diferència 
ideològica, però crec que hi ha coses que han d’estar per damunt del que ens separa, si són capaces 
d’arribar a un mínim acord abans de que acabi el mandat, es que pens que serà molt positiu, no per 
nosaltres, per la ciutadania, al final del que es tracta es d’això, però els deman que per favor mirin de 
tenir una actitud un poc més proactiva  i un poc més comprensiva, per poder arribar a uns acords, es 
que sinó es fa molt complicat fer feia. Gràcies “. 

 
Informe desfavorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania  
 
El Ple de l’Ajuntament de Palma exigeix al Govern de l’Estat : 
“1. Que mantingui l’ ”Institut de la Mujer” com a organisme autònom especialitzat en la 
igualtat d’oportunitats entre homes i dones. 
 
2. Que modifiqui els objectius d’aquest organisme tornant-li la capacitat d’acció que abans 
tenia centrada en la  igualtat entre homes i dones per, entre altres coses, coordinar les 
polítiques d’igualtat com la resta de Ministeris i organismes públics, així com per fer el 
seguiment de tota la legislació relativa a la igualtat d’oportunitats d’homes i dones. 
 
3. Que augmenti la dotació pressupostària de l’ “Instituto de la Mujer”, amb l’objectiu de que 
pugui seguir ocupant-se de temes tan prioritaris com l’eradicació de la violència de gènere, 
l’ocupació, l’educació no sexista, la tracta de persones amb finalitats d’explotació sexual, etc. 
 
4. Que des de l’“Instituto de la Mujer” es segueixi apostant pel treball conjunt en col·laboració 
amb les autonomies i ens locals”. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
56. SOBRE LA TAULA.- Proposició  conjunta dels Grups Municipals PSIB-PSOE i MÉS, relativa a 
la situació de l’empresa pública “correos” (504/2014) 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans  
 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’Estat espanyol a: 
1. Expressar sense ambigüetats la seva defensa del servei postal públic i els seus compromisos 
amb el futur de Correus com a empresa puntera del sector públic, posant fi quan abans millor 
a les disputes d’interessos i posicions entre Ministeris.  
 
2. Garantir els compromisos de finançament per a la prestació dels serveis postals a tots els 
ciutadans expressats i aprovats en seu del Parlament de l’Estat. 
 
3. Impulsar una regulació del mercat que no retalli el Pla de Prestació del Servei Postal 
Universal als ciutadans i que tanqui espai als interessos mercantils de les multinacionals i grups 
de pressió financers que només busquen benefici i rendibilitat a curt termini en detriment dels 
drets dels ciutadans. 
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4. Assegurar que els ciutadans rebin el repartiment de correspondència 5 dies a la setmana 
com mandata la Directiva Postal europea. 
 
5. Desbloquejar les mesures ministerials que estan impedint a Correus la transició de la carta, 
avui en clara caiguda per l’efecte substitució, cap a nous mercats, sobretot paqueteria.  
 
6. Desbloquejar les decisions ministerials que impedeixen la consecució d’un acord laboral, 
avui inexistent, del que dependrà el treball i les condicions de 55.000 treballadors, però també 
la pau social a punt de trencar-se i, en conseqüència, l’estabilitat en la gestió de l’operador 
públic Correus”. 
 
Queda damunt la taula 
 
58. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a  la construcció del carril bici que 
connecti Son Hugo amb Son Oliva i Son Ferragut ( 637/2014) 
 
Informe favorable per unanimitat de la Comissió de Vigilància de la Contractació, Medi 
Ambient, Infraestructures i Coordinació Territorial de la següent transaccional: 
 
“1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Consell Insular de Mallorca que s’inclogui la 
construcció de l’itinerari ciclista que connecti el poliesportiu de Son Hugo amb Son Oliva i Son 
Ferragut en el projecte del Consell de Mallorca per a millorar les connexions de la Ma-20 amb 
aquesta zona”.  
 
S’aprova per unanimitat 
 
60. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a  la neteja de les barriades i la 
negociació col·lectiva (641/2014) 
 
Sr. Alcover Ordines (PSIB-PSOE): 
 
“Vol que esperem Sr. Batle? No només se n’ha anat del Palau, sinó també del ple”. 
 
Sr. Balte: 
 
“Sr. Andreu, aquesta llengua, ja li dic no se la mossegui, perquè s’empenedirà, vaig alerta...” 
 
Sr. Alcover Ordines (PSIB-PSOE): 
 
“Ha estat una broma innocent . Gràcies Sr. Batle. Avui reproduïm el text íntegre d’una proposició que es  
va aprovar,que instava a fer un pla de xoc per la neteja de les barriades de Palma. Aquesta proposició 
era del maig de l’any passat, l’any 2013 i un any i mig després, veiem que no s’ha duit a terme amb la 
qual cosa, la reiteram per veure si és possible que abans d’acabar la legislatura mirem de fer una neteja 
a les barriades que han estat les gran perjudicades de la seva política de neteja durant aquests  tres 
anys. Gràcies”. 
 
Sr. Garau Garau (PP): 
 
“Dues coses, vostè demana el pla de xoc de la neteja i ja li confirmo que sí que el farem i ara si vol li 
donaré els detalls. Després demana que demani disculpes i avui més que mai els ciutadans de Palma 
mereixen unes disculpes, no només pel tema que hi pugui haver hagut aquest estiu amb problemes de 
recollida i de neteja que n’hi ha hagut, certament, una altra cosa es que analitzem el perquè, però 
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evidentment  n’hi ha hagut i com a president, som responsable i no puc fer una altra cosa que demanar 
disculpes i procurar posar els mitjans perquè això no torni a passar, però sobre tot demanar disculpes 
per el dèficit de subministre d’aigua que han tengut molts de ciutadans degut a una rotura com a 
conseqüència d’unes millores, curiosament de la xarxa, però dit això, en quan al pla de reforços, 
bàsicament per no avorrir-los, dir que  l’estructura d’EMAYA  té una certa flexibilitat, no tan com ens 
agradaria a tots i això fa que tengui un dimensionament per punta d’estiu. Es vera que hem fet coses, 
com el tema de les vacances i això que ha permés flexibilitzar amb lo qual, hem fet d’EMAYA una 
companyia molt més eficient però sense cap dubte que el nivell de qualitat de servei del que 
aconseguim en el centre i a les parts turístiques, desgraciadament a l’estiu no ho tenen les perifèriques 
o  l’eixample i el que sí farem ara amb aquests recursos que tenim tan humans com sobre tot tècnics, si 
que ho posarem a l’eixample i a les barriades, sobre tot una cosa que ens demanen molt la ciutadania, 
més aigua, i podrem donar més aigua perquè tenim més maquinària perquè hem invertit molt amb 
màquines que proporcionen aigua, amb una altíssima eficiència i després farem una cosa que a la Sra. 
Truyol l’interessava especialment,que ens estaven demanant, que és els punts d’assignació de caixes a 
les barriades, hem tengut molts de dubtes, moltes discussions amb els tècnics perquè pensàvem que 
això podria provocar més desordre pels temes de la recerca dels  productes que la gent hi deixa i això al 
final, genera un desordre inconsiderable a les barriades, però hem arribat, al final, ho hem dissenyat de 
tal manera que posarem caixes que es diuen “amplis rols” que cada dia els despositarem en un horari 
determinat i cada dia les llevarem de manera que els vespres no quedin aquestes caixes, simplement 
serà en un horari concret que la gent ho sabrà, però que cada dia i en cas de que hi hagués dins aquell 
mateix punt de designació, sense caixa, perquè la caixa no hi fos  cada dia es netejaria. Bàsicament és 
això. Gràcies”. 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Nomes es saber si podrem tenir l’informació d’on es localitzaran aquestes caixes i aquests horaris i així 
quan estigui...” 
 
Sr. Garau Garau (PP): 
 
“Sí, demà suposo que al Consell d’Administració procuraré que les puguin tenir”. 
 
Sr. Alcover Ordines (PSIB-PSOE):  
 
“Bé aleshores, entenc que votareu a favor, si es dema això, si es demanen disculpes..... idò si s’ha de 
votar a favor....” 
 
Sr. Garau Garau (PP): 

 
“Si es pogués llevar això de que no ha sabut alienar els recursos amb els objectius d’EMAYA, això ho 
podem llevar, però...” 
 
Sr. Alcover Ordines (PSIB-PSOE):  
 
“Mirin si vol, li llevo fruit de la nefasta gestió i tot, si s’ha de sentir més còmode, perquè com això tan 
mateix, nosaltres serem jutjats pel que deixem i no ens queda molt, molt, a nosaltres, tan de vostès com 
de nosaltres n’hi haurà que no repetirem, m’incloc per tan escolti, anem a fer qualque cosa amb les 
barriades també i això durant tota la legislatura, no és una crítica política, ja no ho tenc, es que no s’han 
fet netes les barriades, anem a fer un pla de xoc, que hi ha doblers suficients per fer-ho, anem a fer-ho i 
a més a més, era una cosa aprovada i acordada per aquest plenari, per tan, anem a fer-ho i a veure si 
rentam un poc la cara a les barriades nostres que s’ho mereixen pel que hem hagut de patir, gràcies”. 
 
No es sent el que diu el Sr. Garau,perquè parla fora del micro. 
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Informe desfavorable de la Comissió de Vigilància de la Contractació, Medi Ambient, 
Infraestructures i Coordinació Territorial  
 
“1.- El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a presentar un pla de xoc per a la 
neteja de les barriades de Palma, a executar-lo en el termini d’aquí a finals d’any i d’anunciar a 
la pàgina web aquest pla de xoc en lloc preferent. 
 
2.- El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a demanar disculpes públiques a 
les barriades perifèriques per la brutor que han hagut de patir aquesta legislatura”.  
 
S’aprova per unanimitat amb el punt 2 transaccional, en el sentit que acaba a la paraula  
“legislatura” 
 
61. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a  la retallada del transport públic a 
l’EMT i els drets laborals de la plantilla i la eficiència i l’estalvi als contractes de manteniment 
de la flota d’autobusos (644/2014) 
 
Informe desfavorable de la Comissió de Vigilància de la Contractació, Medi Ambient, 
Infraestructures i Coordinació Territorial  
 
“1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma lamenta la injustícia que representa retallar el transport 
públic amb l’excusa de que no hi ha doblers, pujar el bitllet a les persones usuàries de l’EMT, 
retallar drets laborals a la plantilla de l’empresa i, a la vegada, adjudicar contractes milionaris 
de manteniment dels autobusos sense prioritzar l’estalvi i l’eficiència d’aquests costos”.  
 
Queda damunt la taula 
 
Abandona la sessió la Sra. Abraham Orte (PSIB-PSOE) (16.20h) 
63. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa als suports lluminosos publicitaris de 
tecnologia digital (624/2014)  
 
Sr.  Verger Martínez (MÉS): 
 
“Sí, estam amb això de les 30 pantalles digitals publicitàries, ampliables fins a 60, estam davant 
l’actuació  de més impacte a la ciutat, d’aquest govern municipal, la de més impacte a la ciutat. Estam 
parlant de 30 ampliables fins a 60 pantalles digitals tipus led, pantalles de televisió de gran format, que 
emetran imatges inicialment estàtiques, evidentment una vegada col·locades, això està oberta la porta a 
que siguin vídeos publicitaris, per tota la ciutat. A la zona de vianants ja es poden emetre vídeos al 
Passeig de S’Arenal, per exemple, es podrien emetre vídeos publicitaris allà on no circulen cotxes. 
Pantalles col·locades amb un concurs de l’Ajuntament on s’ubicaran? Segons els Sr. Julio Martínez, 
l’altre dia va dir que a l’extraradi, no s’ubiquen només a l’extraradi aquestes pantalles, la veritat, quan el 
Sr. Julio Martínez comença a dir falsedats d’aquesta manera es que estam davant un interès estratègic 
d’aquest govern del Partit Popular. Plaça Progrés és extraradi? La Faixina és extraradi? La rotonda del 
Conservatori és extraradi? Son Espanyolet, al carrer Joan Crespí, és l’extraradi? El Parc de la Mar, davant 
la murada, això és extraradi Sr. Martínez? Escolti aquestes pantalles es col·loquen a llocs sensibles en 
mig de veïns i algunes com per exemple la del Parc de la Mar, en el centre històric, ben a davant la 
murada de Palma, devora l’oficina d’informació turística, evidentment això xoca en determinades 
normatives, la de protecció al medi nocturn, per exemple, amb el Real decret d’eficiència energètica, en 
normativa també de trànsit, una pantalla on veim per exemple la  Coca-Cola, un conductor va per allà i 
en aquell moment baixa un anunci de Zara, per exemple, idò aquí tenim, evidentment això és un 
element de distracció, objectiu per qualsevol conductor, aquestes pantalles que aniran corrent els 
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anuncis col·locats en mig de les rotondes, són un format molt invasiu de l’espai públic, molt abusiu en 
quan a capacitat de bombardejar en publicitat als ciutadans. Tot això, tots aquests jocs amb les diferents 
normatives, amb el reglament d’eficiència energètica, la normativa de trànsit, la llei de ..... nocturn, no 
estan contemplades a l’expedient administratiu que s’ha tramitat, municipal, no hi és, no està analitzat 
aquesta possible col·lisió, estam davant una  autèntica “xapuza” a nivell de tramitació, estam davant 
preses i evidentment vostès volen deixar en herència aquesta gran idea que han tengut en el proper, 
durant les tres, quatre properes legislatures. Evidentment podríem abundar en molts d’aspectes, però 
evidentment això no és consensua amb ningú, ni ho parlen ni ho consensuen en cap entitat veïnal, ni 
evidentment amb cap grup municipal ni amb cap entitat, això vostès un dia es treuen de la xistera 
aquest fenomenal projecte. Es un projecte amb el qual perdem tots, contaminació visual, contaminació 
lumínica, bombardeig massiu publicitari dels ciutadans i només guanyen uns, que és la empresa 
explotadora d’aquests dispositius, a canvi de què? Un cànon de 280.000 euros anuals, estam parlant de 
30 pantalles, els comptes són fàcils de fer, dividim el cànon de 300.000 euros anuals per 30 pantalles, 
són 10.000 euros que ingressarà l’Ajuntament anuals per pantalles, estam parlant del voltant de 900 
euros mensuals, estam parlant de que tenir aquesta pantalla, una pantalla d’aquestes, cada dia 
l’Ajuntament ingressarà 30 euros, la fenomenal xifra de 30 euros, a canvi de 30 euros per cada pantalla 
cada dia, bombardejarem els ciutadans amb publicitat, vostès ens volen fer creure que aquesta empresa 
que explotarà aquesta pantalla, facturarà 30 euros cada dia per aquesta emissió de publicitat, als 
anunciants emetent imatges les 24 hores del dia, o de 8 hores, o de 20 hores, o 15 hores, només 
ingressarà 30 euros? Aquest cànon és ridícul, estam davant un autèntic escàndol, aquí només guanyen 
uns, que és l’empresa que instal·larà això, perdem tots, a canvi de res l’Ajuntament permetrà aquest 
atemptat contra el paisatge urbà, els hi deman una vegada més que el rectifiquin, l’expedient està 
plegat de coses que no s’han mirat bé, tenen la possibilitat de rectificar jo els hi demano una vegada 
més que rectifiquin”. 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Ha parlat de preses,li he dit que en tot cas ens haurien de criticar perquè ens hem torbat molt, 
nosaltres fa temps que estàvem fent feina, des de principi de legislatura per posar un poc d’ordre en el 
tema publicitari, però es que després va venir reforçat amb una proposta que va venir del Grup 
Municipal Socialista i que tots varem votar a favor i que sortia per unanimitat. Sra. Calvo, a març de 
2000 varem fer una proposta per incrementar els ingressos, era el increment de recursos de 
l’Ajuntament i en el debat li puc mostrar l’acta, en el debat ja varem dir   en el debat, que havíem de 
mirar d’estudiar, de modernitzar la ciutat perquè teníem suports digitals, quasi  1.500 tenim a la ciutat, 
1.500 suports publicitaris que cap d’ells era modern, eren  antics, que a part de medioambientalment 
només del consum de paper que fan, ja seria un tema que no va dins la filosofia ce Smart Citty, dins la 
filosofia de sostenibilitat. Per tan nosaltres varem fer feina damunt aquesta línea, de mirar d’anar 
reduint aquests 1.500 suports publicitaris, Sr. Verger, perquè n’hi ha molts que van acabant, perquè el 
normal al mon de la publicitat, es que els contractes surtin per 15, 20, 25 anys, no surten per menys, 
surten, deu anys és el mínim, no hem trobat cap ciutat a Espanya que l’hagin tret per menys de 10 anys i 
més el suport digital que tenen un cost d’inversió que no hem de fer nosaltres, ens permet, ja ho vaig 
explicar al seu dia, que no és només fer publicitat, és un canal de comunicació que nosaltres tendríem 
amb els ciutadans, directa, aporta valor Sr. Verger, li dic, perquè vostè diu que 30 són molts, home de 
1.500 a 30 són molts pocs, de 1.500 que té la ciutat de Palma, 30 són molts pocs, estarà d’acord amb jo, 
n’hi més opis, n’hi ha més de tot, valles, n’hi ha més de tot, antigues que tenen un impacte a la ciutat, 
negatiu, però clar, no les podem llevar perquè tenen un contracte en vigor, però si hauríem de 
començar, ens hem torbat molt perquè el mon de la publicitat, els diferents ajuntaments ens han dit 
que no valia la pena treure un concurs, perquè al 2012, 2013 no el te pagaven, el treiem a o darrer, 
perquè està feta la feina, escolti, fa dos anys també l’haguéssim tret per 10 anys, és el mateix. Clar que 
dura més d’una legislatura. Estam en període d’al·legacions Sr. Verger, i aquest govern li ofereix, hi ha 
gent que ha fet al·legacions sobre tot, la gent que té els altres suports tradicionals, perquè els hi afecta 
ells, clar que aquí hi ha una lluita de que hi ha gent que no l’interessa, que hi hagi un suport modern, 
però escolti, no se quin és el pla, li diria a la Sra. San Gil si a vostè li va bé, perquè això és un tema crec 
que és de consens de la ciutat, a lo millor pot discutir on es posa un d’aquest suport, de fet li he de dir 
que entre els tècnics hi havia la discussió, de si havia, per exemple, les rotondes si havien d’estar a un 
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lateral o en mig, li he de dir que no són vídeos, és estàtic i no es canviaran, estàtics posen i no es poden 
canviar a vídeos, a pesar de que la ciutat, li he de dir que vostès ens varen instar a regular tot això a la 
vessant privada, no varen dir que s’eliminessin, aquí hi ha una proposta seva que vostès deien “instar a 
la regidoria d’Urbanisme, a elaborar una  normativa que posi límits a la publicitat a través de les 
pantalles, audiovisuals (leds)” no les prohibien, el que no poden fer és quedar-nos darrera, el futur és 
eliminar aquests suports que no són moderns i tenir-ne molts pocs, perquè un suport digital, multiplica 
les possibilitats de publicitat, no fa falta que en tenguin 1.500 com tenim ara. El normal seria que 
critiquessin que tenguessim 1.500, però ja li dic li faig aquest oferiment si vostè, ens seiem, amb els que 
hem de decidir i feim les modificacions i miri aquí s’elimini i punt, si no tenim un interès especial i si 
després no es presenta ningú, a lo millor no es presenta ningú, vostè parla del cànon, és un cànon 
mínim, l’inversió, els tècnics diuen que és de 2 milions d’euros per posar 30, 2 milions d’euros, els 2 
milions d’euros, jo no som tècnic d’això, no se el que val una cosa d’aquestes, però si ens diuen, quan 
varem tenir la discussió, jo parlava de 2 milions d’euros després els números que m’han fet els tècnics, 
perquè jo no he fet els números, m’han rebassat les meves aspiracions, perquè el mercat de la publicitat 
està molt fluix, ara és un mercat que està molt fluix, hi ha crisi i el que han fet, però bé, Sr.Verger, si li 
pareix, ens oferim, crec que s’ha de posar ordre, és un bon moment per posar ordre amb el que és el 
tema de publicitat. Moltes gràcies”. 
 
Sra. Calvo Sastre (PSIB-PSOE): 
 
“Si,moltes gràcies Sr. Batle. Sr. Martínez, mai me pensava que diria això, però estic d’acord en una part 
del que acaba de dir, nosaltres hem presentat al·legacions, a la tramitació del contracte i demanam la 
retirada per dos motius, un perquè pensam que una concessió de deu anys no està prou justificada, ens 
sembla excessiu, sobre tot perquè és un tema de ciutat, de consens i ens afecta a tots, no és una qüestió 
només del tipus de suport  sinó de l’impacte al paisatge urbà, deu anys ens sembla excessiu i dues, 
perquè efectivament és una oportunitat com vostè deia ara mateix, per revisar allò que ja existeix, saber 
en què ens varem equivocar al seu moment com a consistori, per ventura no s’haurien d’haver ubicat, i 
allò no ha estat bo pel nostre paisatge urbà i sobre tot valorar aquells nous elements, en aquest cas 
suport  lumínics que sobre tot tenguin el menor impacte possible i  tenim dos informes que des del 
nostre punt de vista són imprescindibles, un des de l’àrea de mobilitat que nosaltres notam a faltar i 
creiem que no és una anècdota el que explicava el Sr. Verger, hi ha impactes lumínics que poden desviar 
l’atenció del conductor, per exemple, que poden suposar un risc i que crec que millor dels que som aquí 
es pronunciï l’àrea de mobilitat  que per això són els experts per fer-ho i dos, informe de la Comissió del 
Centre Històric que no s’acompanya a aquells indrets que formen part clarament del centre de ciutat. 
Per aquests dos motius, nosaltres hem presentat al·legacions. En tot cas, serà el Sr. Verger qui 
comentarà si accepta o no accepta la seva proposta, nosaltres si es mantén el text amb l’idea de rebutjar 
completament la instal·lació de suports lumínics ens abstendrem i estaríem disposats en qualsevol cas, a 
participar d’un procés de redefinició d’ubicació d’aquests tipus de suports, Gràcies”. 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Amb la condició de que s’hauria de paralitzar la tramitació administrativa, això està en marxa 
administrativament...” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Hi ha al·legacions, per això, les hem de resoldre, per això li estava dient que ....” 

Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Hi ha possibilitat de presentar al·legacions encara?” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
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“Bueno, com ha presentat...formalment el PSOE  ha presentat una molt ample, parlaré amb els tècnics, 
ho dic en positiu, fins ons podem arribar.... hi ha voluntat de consens Sr. Verger, no és un tema idealògic 
hi ha ciutats on no governa el PP que tenen aquests suports”. 
 
Sr. Batle: 
 
“Ho intentam, escolti... Sr. Toni, de veres, m’agradaria que aquest tema fos un tema que fóssim capaços 
de posar-nos d’acord, es vera, és transcendent, per tan, crec que si ens seiem hem de ser capaços 
d’aconseguir-ho, “démonos una oportunidad”. 
 
 Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Partim de dificultats evidents, o sigui, jo un cànon de 280 mil euros, o sigui que l’Ajuntament ingressarà 
30 euros diàries per una pantalla d’aquestes, me pareix escandalós, en companyia treurà molt més que 
30 euros cada dia amb un suport publicitari així, nosaltres ingressarem 30 euros” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“El feim a 25 anys i el cànon pujarà, les fórmules, el que li vull dir es que quan vostè  parla del cànon,el 
cànon està relacionat amb el termini que donam la concessió, quan més llarga sigui la concessió, més 
pot amortitzar i més cànon incrementa, Sr. Verger, ja li dic, ha de ser fàcil posar-nos d’acord, són pitjors 
les valles de paper, Sra. Truyol, li digui que amb els paper consumim més, són pitjors”. 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Sr. Martínez, en lloc d’aquests plecs, en lloc es planteja la reducció dels altres suports, en lloc això és un 
afegit de 30 euros que s’ha de posar ordre en el tema de la publicitat i tal, totalment d’acord, s’han de 
llevar moltes tanques, totalment d’acord, però no es planteja amb això”. 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Sr. Verger, ens asseurem i parlarem a uns plecs d’una cosa que no es planteja que te vols carregar el 
que hi ha, això és una decisió, a l’any 2016 serà una decisió que faran els que estiguin aquí”. 
 
Sr. Batle: 
 
“Sr. Verger, quin problema hi ha de deixar-ho damunt la taula? Parlar-ne i intentar arribar a un acord” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“El podem deixar damunt la taula, però clar, el proper més ja estarà aprovat i ja estarà adjudicat, no?”. 
Discutim aquest mes, sempre i quan vostès no avancin administrativament sense consens, quedam així? 
Consta en acta, quedam d’acord”. 

 
Informe desfavorable de la Comissió d’Urbanisme  
 
“1. El Ple de l’Ajuntament de Palma rebutja la instal·lació de suports lluminosos de tecnologia 
digital publicitaris a la ciutat i insta a la regidoria de Funció Pública i Interior a suspendre la 
licitació per a la instal·lació d’aquests dispositius publicitaris”.   
 
Queda damunt la taula 
 
66. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la revisió del PGOU (631/2014)  



 

- 146 - 

 
S’aprova per unanimitat la següent proposta transaccional: 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern a elevar al Ple l’aprovació de 
l’Avanç de la Revisió del PGOU iniciant prèviament la presentació pública, obrint  un procés de 
participació ciutadana, posant-lo a disposició de les entitats més representatives, els col·legis 
professionals, els grups municipals i aquells col·lectius mes significatius per tal de que es 
puguin conèixer els trets definitoris i característics del Pla. A més es donarà compte al Consell 
Social com a màxim òrgan municipal de representació ciutadana”. 
 
4. INFORMACIÓ, IMPULS I CONTROL 
4.1. INFORMACIÓ DE L’EQUIP DE GOVERN  
(No n’hi ha) 
 
4.2 COMPAREIXENCES 
(No n’hi ha) 

 
4.3 INFORME INTERVENCIÓ. 
 
67. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’informe d’intervenció sobre el seguiment del 
pla d’ajust de l’article 7 RDL 4/2012, tercer trimestre 2014. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT 
 
“En compliment del que disposa l'article 10 del Reial Decret Llei 7/2012, de 9 de març, pel que 
se crea el Fons pel finançament del pago a proveïdors, la Intervenció  General ha presentat al 
Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques, l’informe trimestral sobre l’execució dels 
plans d’ajust contemplats a l’article 7 del Reial Decret Llei 4/2012, de 24 de febrer, pel que es 
determinen les obligacions i procediments necessaris per establir un mecanisme de 
finançament pel pago als proveïdors de les entitats locals, el qual se sotmet a la consideració 
de l’Ajuntament Ple el donar compte de l’esmentat informe:  
 
Únic.- Donar compte de  l’informe trimestral sobre l’execució dels plans d’ajust contemplats a 
l’article 7 del Reial Decret Llei 4/2012, de 24 de febrer, pel que es determinen les obligacions i 
procediments necessaris per establir un mecanisme de finançament pel pago als proveïdors de 
les entitats locals, remes el 15 d’octubre de 2014”. 
 
4.4. PREGUNTES DE RESPOSTA ORAL 
(No n’hi ha) 
 
5. MOCIONS D’URGÈNCIA 
 
S’aprova per unanimitat la inclusió a l’ordre del dia, amb el quòrum de la majoria absoluta 
legal. 
 
FOD 1 Moció d’urgència del Grup Municipal MÉS relativa a condemnar actes violents a Palma 
 
S’aprova per unanimitat la següent transaccional: 
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“1. El Ple de l’Ajuntament de Palma manifesta el seu rebuig i màxima condemna a qualsevol 
acte de violència que es pugui produir a la nostra ciutat. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament condemna l’atac que va patir el casal popular voltor negre i fa una 
crida a la convivència i a la cultura de la pau a la nostra ciutat”. 
 
FOD 2. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 2, de suplement de crèdit 
finançat amb una major aportació de l’Ajuntament en el pressupost de l’IMI per a 2014.  
 
Es proposa 
 
“Dins l’any 2013, s’ha rebut una factura per la regularització de llicències de software 
Mircrosoft. 
 
Al Consell Rector de data 2013.07.22 es va informar aquest deute i es va explicar el seu origen 
en la regularització per ús i / o instal lació no autoritzada en exercicis anteriors de llicències de 
Microsoft. Es va adjuntà informe del Cap de Secció emès en 11 de juliol de 2013 en el què 
s'indicava la necessitat de delimitar la responsabilitat en l'assumpció d'aquesta despesa entre 
l'Institut Municipal d'Innovació i el seu proveïdor d'aquestes llicències T-Systems, en el marc 
del contracte Prestació Integral de Serveis Tecnològics i Qualitat a l'Ajuntament de Palma 
PISTICAP CP1/2004. 
 
Microsoft Ireland Operation Ltd, societat filial de Microsoft Corporation en el seu escrit de data 
6 juny 2013 informa que distribueix els productes i serveis Microsoft associats a la 
regularització de llicències indirectament de forma única a través del seu revenedor Seidor, SA 
 
L’esmentada factura no s’ha pogut tramitar per falta de pressupost a la partida adient i es per 
tal causa que, una vegada realitzada les comprovacions pertinents i conformada la factura pel 
Departament d’Informàtica, d’acord amb l’establert per l’art. 172.2 b) i 182.1 del RDL 2/2004. 
de 5 de març, que aprovà el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals i el 
Reglament orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma, es va proposar y aprovar al Ple l’adopció 
en data 26 de setembre 2013 del acord de reconèixer el deute existent amb la empresa 
MICROSISTEMES, S.A. CIF A58158122, C/ Eix Onze de Setembre, 41-43, 08500 VIC, per l’import 
de 400.529,80€ (CUATRE CENT MIL CINC CENTS VINT-I-NOU AMB VUITANTA CENTIMS), IVA 
inclòs,  i iniciar l’expedient de modificació de crèdit per habilitar el crèdit suficient a la partida 
pressupostària 00.92100. 64000 Aplicacions Informàtiques. L’esmentat deute correspon a una 
factura pel concepte de Regularització de llicències Servidor Microsoft. 
 
La Directora Financera del Ajuntament de Palma ha proposat la modificació de crèdit núm. 9, 
de  suplement de crèdit finançat amb baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost 
Propi de la Corporació per a 2014 per dotar la transferència de capital al Institut Municipal 
d’Innovació per atendre el pagament de la factura. 
 
D’acord amb les bases d’execució per al exercici 2014 nº 8- apartat 2º i d’acord amb el article 
17 dels Estatuts de l’IMI , apartat d que diu: “correspon a la Presidència de l’IMI exercir les 
actuacions imprescindibles en cas d’urgència donant compte al Consell Rector en la primera 
sessió que es dugui a terme”, s’eleva al Ple de l’Ajuntament  
 
MODIFICACIÓ DE CREDIT 
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1. Aprovar la modificació de crèdit núm 2, de suplement de crèdit finançat amb una major 
aportació de l’Ajuntament, en el Pressupost del INSTITUT MUNICIPAL D’INNOVACIÓ per a 
2014, quedant establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 
A) AUGMENT DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Consig. 
Ant. Augment 

Consig. 
Def. 

00 92100 640.00 APLICACIONS INFORMÀTIQUES 227.332,24 399.139,53 626.471,77 

   TOTAL AUGMENT DE DESPESES  399.139,53  
B) AUGMENT D’ INGRESSOS    

. . Eco. Descripció 
Consig. 
Ant. Augment 

Consig. 
Def. 

  700.00 TRANSFERÈNCIES DE CAPITAL 227.332,24 399.139,53 626.471,77 
   TOTAL AUGMENT D’ INGRESSOS  399.139,53  

 
 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PP) i 10 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
6. PRECS I PREGUNTES  
 
PREGUNTES AMB RESPOSTA ESCRITA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI 
D’OCTUBRE DE 2014 AMB LA NUMERACIÓ DEL 1808 AL 2065 RELATIVES A: 

 
2066P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE. 

2067P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE.  

2068P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE. 

2069P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE.  

2070P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE.  

2071P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA.  

2072P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA.  

2073P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA.  

2074P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA. 

2075P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE SEGURETAT CIUTADANA.  

2076P_2014 PSIB-PSOE CONVENIS SIGNATS PER LA REGIDORIA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA.  

2077P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM.  

2078P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM.  

2079P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM.  

2080P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM.  

2081P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM.  

2082P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT.  

2083P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT. 

2084P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT.  

2085P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT.  
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2086P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT.  

2087P_2014 PSIB-PSOE CONVENIS SIGNATS PER LA REGIDORIA DELEGADA DE MOBILITAT.  

2088P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE MEDI AMBIENT, INFRAESTRUCTURES I 
COORDINACIÓ TERRITORIAL 

2089P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE MEDI AMBIENT, INFRAESTRUCTURES I 
COORDINACIÓ TERRITORIAL  

2090P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE MEDI AMBIENT, INFRAESTRUCTURES I 
COORDINACIÓ TERRITORIAL 

2091P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE MEDI AMBIENT, INFRAESTRUCTURES I 
COORDINACIÓ TERRITORIAL 

2092P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE MEDI AMBIENT, INFRAESTRUCTURES I 
COORDINACIÓ TERRITORIAL 

2093P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ. 

2094P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ. 

2095P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ.  

2096P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ  

2097P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ. 

2098P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR. 

2099P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR.  

2100P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR.  

2101P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR. 

2102P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR.  

2103P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I 
IMMIGRACIÓ 

2104P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I 
IMMIGRACIÓ 

2105P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I IMMIGRACIÓ 

2106P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I IMMIGRACIÓ 

2107P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I IMMIGRACIÓ 

2108P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS.  

2109P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS.  

2110P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS.  

2111P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS.  

2112P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS 

2113P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE COORDINACIÓ MUNICIPAL I TURISME.  

2114P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE TURISME I COORDINACIÓ MUNICIPAL 

2115P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE TURISME I COORDINACIÓ MUNICIPAL 

2116P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE TURISME I COORDINACIÓ MUNICIPAL 

2117P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE TURISME I COORDINACIÓ MUNICIPAL 

2118P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE COMERÇ, TREBALL, JOVENTUT I 
PARTICIPACIÓ 

2119P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE COMERÇ, TREBALL, JOVENTUT I 
PARTICIPACIÓ 

2120P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE COMERÇ, TREBALL, JOVENTUT I 
PARTICIPACIÓ 

2121P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE COMERÇ, TREBALL, JOVENTUT I 
PARTICIPACIÓ 

2122P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE COMERÇ, TREBALL, JOVENTUT I PARTICIPACIÓ 

2123P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I 
IGUALTAT.  

2124P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT.  

2125P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT.  
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2126P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT.  

2127P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT.  

2128P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL  CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 

2129P_2014 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 

2130P_2014 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS PEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA  

2131P_2014 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES I INGRESSOS DEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA.  

2132P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA.  

2133P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 

2134P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 

2135P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA.  

2136P_2014 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 

2137P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S. A.  

2138P_2014 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A.  

2139P_2014 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A.  

2140P_2014 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES DE L’EMPRESA DE FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A.  

2141P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A.  

2142P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA FUNÈRARIA MUNICIPAL, S. A.  

2143P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. 

2144P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S. A.  

2145P_2014 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L‘EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. 

2146P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA.  

2147P_2014 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A EMAYA.  

2148P_2014 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA.  

2149P_2014 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA. 

2150P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA EMPRESA MUNICIPAL EMAYA.  

2151P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA.   

2152P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA 

2153P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA.  

2154P_2014 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA.  

2155P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’EMT.  

2156P_2014 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’EMT.  

2157P_2014 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMT.  

2158P_2014 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’EMT.  

2159P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMT.  

2160P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMT.  

2161P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’EMT. 

2162P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ EMT.  

2163P_2014 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L’EMT.  

2164P_2014 PSIB-PSOE CONVENIS SIGNATS PER L’EMT.  

2165P_2014 PSIB-PSOE ESTADÍSTIQUES MENSUALS D’USUARIS DE L’EMT. 

2166P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS.   

2167P_2014 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS.  

2168P_2014 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS.  

2169P_2014 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’INSTITUT MUNICIPAL 
D’ESPORTS.  

2170P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS.  

2171P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS.  

2172P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS.  

2173P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS. 

2174P_2014 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS.  

2175P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS.  

2176P_2014 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS.  



 

- 151 - 

2177P_2014 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS 

2178P_2014 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES DEL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS. 

2179P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS . 

2180P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS.   

2181P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS.  

2182P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS.  

2183P_2014 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D‘INFANTS. 

2184P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE.  

2185P_2014 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE.  

2186P_2014 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE.  

2187P_2014 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES DEL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE.  

2188P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE.  

2189P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 

2190P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER EL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE.  

2191P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER EL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 

2192P_2014 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE.  

2193P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER PALMAACTIVA.  

2194P_2014 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DE PALMAACTIVA.  

2195P_2014 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE PALMAACTIVA.  

2196P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT PALMAACTIVA.  

2197P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT PALMAACTIVA.  

2198P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER PALMAACTIVA. 

2199P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER PALMAACTIVA.  

2200P_2014 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A PALMAACTIVA.  

2201P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA FUNDACIÓ ES BALUARD.  

2202P_2014 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA FUNDACIÓ ES BALUARD.  

2203P_2014 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA FUNDACIÓ ES BALUARD.  

2204P_2014 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ ES BALUARD.  

2205P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ ES BALUARD.  

2206P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ ES BALUARD.  

2207P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA FUNDACIÓ ES BALUARD.  

2208P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA FUNDACIÓ ES BALUARD.  

2209P_2014 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ ES BALUARD.  

2210P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL  CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I 
CONTEMPORANI.  

2211P_2014 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DEL CONSORCI MUSEU D’ART 
MODERN I CONTEMPORANI.  

2212P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I 
CONTEMPORANI.  

2213P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I 
CONTEMPORANI.  

2214P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI.  

2215P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI.  

2216P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS DE 
PALMA.  

2217P_2014 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE 
PALMA.  

2218P_2014 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA.  

2219P_2014 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I 
ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA. 
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2220P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS 
DE PALMA. 

2221P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE 
PALMA. 

2222P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS DE 
PALMA. 

2223P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS DE 
PALMA. 

2224P_2014 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA. 

2225P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365. 

2226P_2014 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DE LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365.  

2227P_2014 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 
365. 

2228P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365.  

2229P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365.  

2230P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365. 

2231P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365. 

2232P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA.  

2233P_2014 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’ INFORMÀTICA. 

2234P_2014 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 

2235P_2014 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’INSTITUT MUNICIPAL 
D’INFORMÀTICA. 

2236P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA.  

2237P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA.  

2238P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 

2239P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA.  

2240P_2014 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 

2241P_2014 PSIB-PSOE CONVENIS SIGNATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA.  

2242P_2014 PSIB-PSOE AVANTPROJECTES, PROJECTES BÀSICS I PROJECTES D’EXECUCIÓ ENCARREGATS PER L’INSTITUT 
MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 

2243P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I 
PROJECTES, S.A.  

2244P_2014 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, 
S.A 

2245P_2014 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A.  

2246P_2014 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA SOCIETAT MUNICIPAL 
D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A.  

2247P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I 
PROJECTES, S.A.  

2248P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I 
PROJECTES, S.A.  

2249P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, 
SA.  

2250P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, 
S.A 

2251P_2014 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A.  

2252P_2014 PSIB-PSOE CONVENIS SIGNATS PER LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A.  

2253P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A.  

2254P_2014 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A.  

2255P_2014 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A.  

2256P_2014 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A.  

2257P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A.   
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2258P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. 

2259P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A.  

2260P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A.  

2261P_2014 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A.  

2262P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ.  

2263P_2014 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ.  

2264P_2014 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ.  

2265P_2014 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN 
MIRÓ.  

2266P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ.  

2267P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ.  

2268P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. .  

2269P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ 

2270P_2014 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ.  

2271P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA.  

2272P_2014 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA.  

2273P_2014 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA.  

2274P_2014 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DEL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER 
A LA MÚSICA.  

2275P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT AL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA.  

2276P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT AL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA.  

2277P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA.  

2278P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA.  

2279P_2014 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL  CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA.  

2280P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A.   

2281P_2014 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. 

2282P_2014 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS PEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A.  

2283P_2014 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DEL PALAU DE CONGRESSOS.  

2284P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PALAU DE CONGRESSOS, S.A.  

2285P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PALAU DE CONGRESSOS, S.A.  

2286P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A.  

2287P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A.  

2288P_2014 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL PALAU DE CONGRESSOS.  

2289P_2014 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL CONSORCI RIBA. 

2290P_2014 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL CONSORCI RIBA.  

2291P_2014 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL CONSORCI RIBA.  

2292P_2014 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DEL CONSORCI RIBA.  

2293P_2014 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI RIBA.  

2294P_2014 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI RIBA.  

2295P_2014 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL CONSORCI RIBA.  

2296P_2014 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI RIBA.  

2297P_2014 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL CONSORCI RIBA.  

2298P_2014 PSIB-PSOE HORES EXTRAORDINÀRIES REALITZADES PER L’ÀREA DE BATLIA.  

2299P_2014 PSIB-PSOE DECRETS DE BATLIA.  

2300P_2014 PSIB-PSOE SERVEI D’ACOLLIMENT DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT.   

2301P_2014 PSIB-PSOE PROGRAMA DE REFORÇ A LA INTEGRACIÓ SOCIAL I EDUCATIVA (PRISE) DE L'ÀREA D'EDUCACIÓ, 
FAMÍLIA, MAJORS I IMMIGRACIÓ 

2302P_2014 PSIB-PSOE SERVEI D’AJUDA A DOMICILI (SAD) DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT.  

2303P_2014 PSIB-PSOE SERVEI D’ASSISTÈNCIA DE VIOLÈNCIA DOMÈSTICA I DE GÈNERE DE LA POLICIA LOCAL DE 
PALMA.  

2304P_2014 PSIB-PSOE SERVEI DE TELEASSISTÈNCIA DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT.  

2305P_2014 PSIB-PSOE AJUDES ECONÒMIQUES URGENTS DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT.  
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2306P_2014 PSIB-PSOE CENTRES DE DIA DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT.  

2307P_2014 PSIB-PSOE PROGRAMA DE FINANÇAMENT DE MICROCRÈDITS DE LA CAIXA QUE GESTIONA PALMAACTIVA.  

2308P_2014 PSIB-PSOE PROGRAMES DE FORMACIÓ DE PALMAACTIVA.  

2309P_2014 PSIB-PSOE PROGRAMA D’OCUPACIÓ I ORIENTACIÓ LABORAL DE PALMAACTIVA.  

2310P_2014 PSIB-PSOE PROJECTE “VIVER D’EMPRESES” DE PALMAACTIVA.  

2311P_2014 PSIB-PSOE SERVEI DE MENJAR A DOMICILI DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT. .  

2312P_2014 PSIB-PSOE NOMBRE DE BICICLETES QUE PASSEN PELS PUNTS DE MESURA.  

2313P_2014 PSIB-PSOE SANCIONS AL BARRI DE SA GERRERIA.  

2314P_2014 PSIB-PSOE EMPRESA ASITSA.  

2315P_2014 PSIB-PSOE SUBVENCIÓ DE L’EMT.  

2316P_2014 PSIB-PSOE MANTENIMENT DELS COL·LEGIS PÚBLICS.  

2317P_2014 PSIB-PSOE ESTAT DE LA FLOTA D’AUTOBUSOS.  

2318P_2014 PSIB-PSOE USUARIS DE BICIPALMA.  

2319P_2014 PSIB-PSOE DESPESES PER VIATGES A LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. 

2320P_2014 PSIB-PSOE DESPESES PER VIATGES A LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS. 

2321P_2014 PSIB-PSOE ESTADÍSTIQUES DE QUEIXES DELS USUARIS DE L’EMT. 

2322P_2014 PSIB-PSOE LLICÈNCIES DE TAXI 

2323P_2014 PSIB-PSOE MERCHANDISING PASSION FOR PALMA 

 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com a 
secretari, estenc aquesta acta. 
El secretari adjunt i general del Ple acctal 
 


